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Αθήνα, σήµερα στις 14 Ιουνίου 2018, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
18.16’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Προέδρου αυτής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΥ ΒΟΥΤΣΗ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 14-6-2018
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΛΣΤ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης
14 Ιουνίου 2018, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: «Διατάξεις για την ολοκλήρωση της Συµφωνίας Δη-
µοσιονοµικών Στόχων και Διαρθρωτικών Μεταρρυθµίσεων -
Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής 2019-2022
και λοιπές διατάξεις»)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Συζήτηση επί της προτάσεως δυσπιστίας κατά της Κυβέρνη-
σης, που υπέβαλαν ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Νέας Δηµοκρατίας και Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης κ. Κυριάκος Μητσοτάκης και εβδοµήντα πέντε Βουλευτές
της Κοινοβουλευτικής του Οµάδας, σύµφωνα µε τα άρθρα 84
του Συντάγµατος και 142 του Κανονισµού της Βουλής. 

Αυτό έγινε κοινή συναινέσει όλων των πτερύγων του Σώµατος
κατά τη διάρκεια διεξαγωγής της ψηφοφορίας, για να είµαστε
εντάξει και να µην υπάρχει θέµα διακοπής εκείνη την ώρα της
συνεδρίασης. Το είχαµε εξηγήσει πριν. Στη Διάσκεψη των Προ-
έδρων που έγινε πριν από λίγο, αναγνώστηκε και το σχετικό κεί-
µενο για να µπει στα Πρακτικά. Το λέω, για να είµαστε πολύ
συγκεκριµένοι για το πώς γίνονται τυπικά αυτά. Άρα εµείς µπαί-
νουµε κατευθείαν στη συζήτηση. 

Η συζήτηση θα διεξαχθεί σύµφωνα µε τα άρθρα 84 του Συν-
τάγµατος και 142 του Κανονισµού της Βουλής, σε συνδυασµό
και µε ανάλογη εφαρµογή των άρθρων 91 παράγραφος 5 και των
άρθρων 96 και 97 του Κανονισµού της Βουλής. 

Ειδικότερα ως προς την οργάνωση της συζήτησης θα πρό-
τεινα η ακολουθούµενη διαδικασία να είναι ως εξής: 

Η συζήτηση θα αρχίσει µε την οµιλία των δύο συναδέλφων της
Νέας Δηµοκρατίας κυρίων Κωνσταντίνου Τσιάρα και Γεώργιου
Γεωργαντά, που έχουν οριστεί από την Κοινοβουλευτική τους
Οµάδα και υπογράφουν την πρόταση δυσπιστίας. Ο χρόνος οµι-
λίας είναι δεκαπέντε λεπτά για τον καθένα.

Η εγγραφή των άλλων οµιλητών θα γίνει µε το ηλεκτρονικό σύ-
στηµα έως το τέλος της οµιλίας των δύο πρώτων οµιλητών της
Νέας Δηµοκρατίας και ο χρόνος οµιλίας τους θα είναι επτά λεπτά

χωρίς δικαίωµα δευτερολογίας. Όταν κλείσει το σύστηµα ηλε-
κτρονικής εγγραφής, οι αρµόδιες υπηρεσίες θα καταρτίσουν
έναν ενιαίο κατάλογο στον οποίο θα εναλλάσσονται οι Βουλευτές
της Συµπολίτευσης µε τους Βουλευτές της Αντιπολίτευσης, για
να τηρηθεί η κατ’ αναλογία της κοινοβουλευτικής δύναµης των
κοµµάτων εκπροσώπηση µε κύκλους οµιλητών, ως εξής: ΣΥΡΙΖΑ,
ΝΔ, ΣΥΡΙΖΑ, Δηµοκρατική Συµπαράταξη, ΣΥΡΙΖΑ, Νέα Δηµοκρα-
τία, ΣΥΡΙΖΑ, Χρυσή Αυγή, ΣΥΡΙΖΑ, Νέα Δηµοκρατία, ΚΚΕ, Ανε-
ξάρτητοι Έλληνες, Ποτάµι, Ένωση Κεντρώων, Ανεξάρτητος
Βουλευτής. Αυτή είναι η δεκαπεντάδα που έχουµε χρησιµοποι-
ήσει και σε άλλες περιπτώσεις. Αυτό, όµως, δεν θα γίνει κατόπιν
προτάσεων των κοµµάτων όπως γινόταν, και κατόπιν προσυνεν-
νόησης για το πόσοι θα είναι οι κύκλοι, αλλά θα προκύψει από
τη σειρά µε την οποία θα γραφτείτε και θα καταρτιστεί ο κατά-
λογος οµιλητών από τις υπηρεσίες µε µία τέτοια διαδοχή. 

Ο χρόνος οµιλίας των Προέδρων των Κοινοβουλευτικών Οµά-
δων θα είναι ο οριζόµενος στο άρθρο 97 του Κανονισµού της
Βουλής. 

Ο χρόνος οµιλίας του Πρωθυπουργού και του Αρχηγού της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης θα είναι είκοσι λεπτά και των Προ-
έδρων των υπολοίπων Κοινοβουλευτικών Οµάδων, δηλαδή της
Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή
Αυγή, του ΚΚΕ, των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, του Ποταµιού και της
Ένωσης Κεντρώων θα είναι δεκαπέντε λεπτά. 

Οι Υπουργοί θα λάβουν τον λόγο για δέκα λεπτά.
Οι αναπληρωτές των Προέδρων των Κοινοβουλευτικών Οµά-

δων θα µιλήσουν µέχρι δέκα λεπτά. Εάν, όµως, προηγηθεί οµιλία
Προέδρου Κοινοβουλευτικής Οµάδας, ο αναπληρωτής του θα
περιοριστεί στον χρόνο της δευτερολογίας ή της τριτολογίας,
δηλαδή στα πέντε συν τρία λεπτά αντίστοιχα, σύµφωνα µε το
άρθρο 167 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βουλής. 

Η συζήτηση σύµφωνα µε την απόφαση της Διάσκεψης των
Προέδρων που ελήφθη κατά πλειοψηφία, θα ολοκληρωθεί το αρ-
γότερο έως τις 14.00’ της τρίτης µέρας µε ονοµαστική ψηφοφο-
ρία, δηλαδή το Σάββατο στις 14.00’ το µεσηµέρι. Εφόσον
εξαντληθεί νωρίτερα ο κατάλογος των οµιλητών, η συζήτηση θα
ολοκληρωθεί µέχρι το βράδυ -προφανώς αργά το βράδυ- της
Παρασκευής 15 Ιουνίου 2018 µε ονοµαστική ψηφοφορία. Η σχε-
τική απόφαση λαµβάνεται µε την απόλυτη πλειοψηφία του όλου
αριθµού των Βουλευτών, δηλαδή µε εκατόν πενήντα και µία ψή-
φους, όπως ορίζουν το Σύνταγµα και ο Κανονισµός της Βουλής.
Η δεύτερη συνεδρίαση, της Παρασκευής 15 Ιουνίου 2018, θα αρ-
χίσει στις 9.30’. Η τρίτη συνεδρίαση, του Σαββάτου 16 Ιουνίου
2018, θα αρχίσει επίσης στις 9.30’.

Θα ήθελα να κάνω µια διευκρίνιση, πριν ζητήσω την έγκριση
του Σώµατος για τη συνολική πρόταση που διατυπώσαµε. Εξ
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όσων γνωρίζω, σε συνεννόηση µε την Κυβέρνηση, θα είναι ένας
αριθµός Υπουργών της τάξης των δεκαπέντε. Δεν θα είναι όπως
άλλες φορές, σε αντίστοιχες προτάσεις στις προγραµµατικές δη-
λώσεις, που ήταν κοντά στο σύνολο των Υπουργών. Η διάθεση
που υπάρχει -τη διατυπώσαµε και στη Διάσκεψη των Προέδρων-
είναι να υπάρχει πρώτον, µια κατ’ οικονοµία εκ µέρους των Κοι-
νοβουλευτικών Οµάδων παρουσίαση του µεγαλύτερου µέρους
ή όσων Βουλευτών θελήσουν να µιλήσουν, έτσι ώστε να µπο-
ρούµε να διαχειριστούµε τον χρόνο.

Επίσης θα παρακαλούσα να υπάρχει µια πολύ µεγάλη αυστη-
ρότητα στον χρόνο, διότι αντιληφθήκατε και από την προηγού-
µενη διαδικασία ότι αδικήθηκαν συνάδελφοι. Ήταν σαράντα
συνάδελφοι που δεν µιλήσαν. Οι είκοσι εξ αυτών θα µπορούσαν
να είχαν µιλήσει, αν είχαµε καλύτερη τήρηση στον χρόνο. Μην
αδικούµε εαυτούς και αλλήλους.

Συµφωνεί το Σώµα µε αυτή τη συνολική πρόταση;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπο-

ρούσα να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ορίστε, κύριε Χατζηδάκη,

έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, η Νέα Δη-

µοκρατία έχει ένσταση για αυτά τα οποία παρουσιάσατε ως πρό-
ταση. Κυρίως ενιστάµεθα σε σχέση µε τη λήξη της συζητήσεως.
Είπατε προηγουµένως ότι η συζήτηση θα λήξει οπωσδήποτε το
Σάββατο στις 14.00’.

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να υπενθυµίσω την κοινοβουλευτική πα-
ράδοση. Με όλες τις κυβερνήσεις µέχρι τώρα είναι τριήµερη η
συζήτηση και πηγαίνει η ψηφοφορία τα µεσάνυχτα της τρίτης
ηµέρας.

Αν πάτε στη δική σας πρόταση µοµφής, του ΣΥΡΙΖΑ, το 2013
εναντίον της κυβερνήσεως Σαµαρά, ξεκίνησε Παρασκευή και τέ-
λειωσε Κυριακή µεσάνυχτα. Δεν µπορούµε να καταλάβουµε γιατί
αυτή η σπουδή. Δεν είναι µόνο η φαλκίδευση του δικαιώµατος
της Αντιπολιτεύσεως. Είναι ύψιστο δικαίωµα για την Αντιπολί-
τευση στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου, να καταθέτει
πρόταση δυσπιστίας.

Όµως την ίδια στιγµή διερωτώµεθα τι φοβάται η Κυβέρνηση.
Φοβάται τη Βουλή; Φοβάται τη συζήτηση σε αυτό το Σώµα ή
µήπως για να µην κρυβόµαστε πίσω από το δάχτυλό µας, φοβά-
ται η κυβερνητική πλειοψηφία τον λαό, καθώς έχουν προαγγελ-
θεί συλλαλητήρια για το Σάββατο;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι η πρακτική αυτή της κυβερνητικής

πλειοψηφίας είναι φοβική απέναντι στον λαό αλλά και αλαζονική
ταυτόχρονα. Νοµίζω ότι έστω την τελευταία στιγµή η κυβερνη-
τική πλειοψηφία, η Κυβέρνηση πρέπει να αρθεί στο ύψος των πε-
ριστάσεων και να δείξει ψήγµατα δηµοκρατικής ευαισθησίας.

Είναι υποχρέωση απέναντι στη Βουλή και απέναντι στον λαό
να γίνει κανονικά αυτή η συζήτηση, σύµφωνα µε τις παραδόσεις
της Βουλής των Ελλήνων, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ωραία.
Θα ακούσουµε και τον κ. Λοβέρδο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θέλω να µακρη-

γορήσω.
Θέλω, όµως, συνάδελφοι, να σας πω ότι είµαστε εδώ από τη

Δευτέρα και έχουµε κάνει πολλές ώρες συζητήσεων αυτή την
εβδοµάδα.

Ωστόσο, κύριε Πρόεδρε, πολλές φορές τα µέλη του Προ-
εδρείου όταν πιέζονταν από τον χρόνο, απευθύνονταν στους οµι-
λητές, στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους και τους έλεγαν
ότι «επειδή µιλάτε λίγο περισσότερο ή επειδή παίρνετε τον λόγο,
απαντώντας σε κάποιον Υπουργό, στρέφεστε εναντίον των συ-
ναδέλφων σας που είναι στον κατάλογο και θέλουν και αυτοί να
αγορεύσουν».

Για ζητήµατα που σχετίζονται µε πρόταση δυσπιστίας ή εµπι-
στοσύνης, δηλαδή που αφορούν το συνολικό κυβερνητικό έργο,
είναι υποχρέωσή σας να δώσετε χώρο σε κάθε άποψη που θέλει
να εκφραστεί, ούτως ώστε να µη στρέφεται µετά λόγω των πιέ-
σεων που δέχεται το Προεδρείο ο ένας Βουλευτής εναντίον του
άλλου.

Θα σας παρακαλούσα, λοιπόν, να αλλάξετε την πρόταση που

απευθύνετε στο Σώµα για να µπορέσουµε να ψηφίσουµε όλοι
µαζί. Εµείς δεν συµφωνήσαµε στη Διάσκεψη των Προέδρων. Ο
κ. Κεγκέρογλου µε έχει ενηµερώσει. Σας παρακαλώ, όµως, εσάς
να µην έχουµε διαδικαστικές διαφωνίες για ένα τόσο σοβαρό
θέµα.

Μπορείτε να δώσετε χώρο, να δώσετε χρόνο και αυτό θα απο-
βεί προς όφελος της συνολικής συζήτησης.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τον λόγο έχει ο κ. Μιχαλο-

λιάκος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Κύριε Πρόεδρε, πέραν του τυ-
πικού της υποθέσεως που επιβάλλει τριήµερη διαδικασία και το
πέρας να είναι τα µεσάνυχτα του Σαββάτου, υπάρχει και η πολι-
τική ουσία του θέµατος. Εάν δεν φοβάστε αυτή την πλατεία έξω,
την οποία κάποτε λέγατε ότι θα την κάνετε πλατεία Ταχρίρ, τότε
η διαδικασία να τελειώσει το Σάββατο στις δώδεκα η ώρα το
βράδυ.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Άκουσα τρεις απόψεις συγ-

κλίνουσες απολύτως επί του θέµατος. Ποιος άλλος θέλει τον
λόγο;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Εγώ θέλω τον λόγο,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Έχετε τον λόγο, κύριε Κα-
ραθανασόπουλε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ανεξάρτητα των επιδιώ-
ξεων της πρότασης µοµφής-δυσπιστίας από τη Νέα Δηµοκρατία
και των παιχνιδιών των υπολοίπων κοµµάτων και όσον αφορά
εδώ τη συζήτηση για το πώς θα οργανωθεί και όλα αυτά, εµείς
θα θέλαµε να θέσουµε το εξής ζήτηµα: Κατ’ αρχάς πρέπει να
ακολουθήσουµε την πεπατηµένη προηγούµενων συζητήσεων
που έχουν γίνει σε αντίστοιχες περιπτώσεις, όπου µετά τους δύο
πρώτους εισηγητές από το κόµµα που καταθέτει την πρόταση
µοµφής, υπάρχει ένας κύκλος, ο πρώτος κύκλος οµιλητών, που
µιλάει ένας από κάθε κόµµα, ο οποίος έχει και µεγαλύτερη ευχέ-
ρεια χρόνου, για να µπορέσει να εκθέσει ολοκληρωµένα τις από-
ψεις του κόµµατος. Και να µη µπούµε σε επτάλεπτους κύκλους,
όπως είπατε εσείς, των δεκαπέντε οµιλητών. 

Άρα θεωρούµε ότι πρέπει να γίνει αυτός ο πρώτος κύκλος, να
ακολουθήσει, δηλαδή, ο εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης και των υπολοίπων κοµµάτων µε δεκαπέντε
λεπτά χρόνο οµιλίας, για να µπορούν να εκθέσουν ολοκληρω-
µένα την εκτίµηση του κόµµατος απέναντι στην πρόταση δυσπι-
στίας και να µην περιοριστεί αυτή η δυνατότητα. Και µετά να
ακολουθήσουν οι κύκλοι, µε βάση την αναλογία που είπατε και
εσείς, των οµιλητών που θα γραφτούν µε το σύστηµα της ηλε-
κτρονικής εγγραφής.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Για τη λήξη τι λέτε, κύριε συνάδελφε;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν θα µπούµε τώρα σε

αυτά τα ζητήµατα. Εµείς θέλουµε να υπάρχει ένας χρόνος. Έτσι
και αλλιώς ως κόµµα δεν θα συµµετέχουµε σε αυτό το παιχνίδι
του αποπροσανατολισµού. Από εκεί και πέρα κανονίστε εσείς
πώς µπορείτε να κανονίσετε καλύτερα τον χρόνο. Εµάς αυτό που
µας ενδιαφέρει, είναι να µπορέσουν να εκθέσουν οι εισηγητές
των κοµµάτων συνολικά την άποψή τους και να υπάρχει αυτή η
δυνατότητα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, το ζήτηµα που έθεσε ο κ. Καραθανασόπουλος, εφόσον θα
µιλήσουν και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι που θα έχουν
ακριβώς αυτόν τον χρόνο που είπε, ίσως παρέλκει. Δεν ετέθη στη
Διάσκεψη των Προέδρων. Να το εξετάσουµε. Δεν έχω καµµία ιδι-
αίτερη αντίθεση πάνω σε αυτό το πράγµα να γίνει. Να το κά-
νουµε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, για επι-
βεβαίωση να πω ότι στην πρόταση µοµφής που είχε καταθέσει ο
ΣΥΡΙΖΑ απέναντι στην κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ,
είχε ακολουθηθεί ακριβώς αυτή η διαδικασία. Μετά τους δύο
πρώτους οµιλητές από τον ΣΥΡΙΖΑ υπήρχε ένας κύκλος κατά
προτεραιότητα οχτώ Βουλευτών που µπόρεσαν και εξέθεσαν συ-
νολικά τις απόψεις του κόµµατος. Άρα λέω να ακολουθήσουµε
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αυτή τη διαδικασία τουλάχιστον για τους κατά προτεραιότητα ει-
σηγητές.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Δεν υπάρχει αντίρρηση επ’
αυτού.  

Θέλω να αναφερθώ στα υπόλοιπα, στις απόψεις οι οποίες
ακούστηκαν. Είναι σαφές ότι θα υπάρξει άπλα στη συζήτηση
αυτή. Και έτσι πρέπει να γίνει. Το οικείο άρθρο του Κανονισµού
λέει για συζήτηση µέχρι τρεις µέρες. Άρα δεν υπάρχει καµµία
διάθεση ούτε –νοµίζω- διάσταση απόψεων επ’ αυτού, για το κατά
πόσο µπορεί να κρατηθεί αυτή η συζήτηση.

Ως προς τις ώρες που θα µπορεί να γίνει αυτή η συζήτηση, θα
µπορούσε να ήταν και µέχρι 1.00’ ή 2.00’ τα µεσάνυχτα και σή-
µερα και αύριο. Δεν υπάρχει θέµα. Δεν θα οριστούν οι ώρες που
συζητάει η Βουλή, από το πώς κάθε κόµµα, ενδεχοµένως, έχει
τις αντίστοιχες κινητοποιήσεις ή οτιδήποτε άλλο. Έχουµε την
άνεση και την δυνατότητα να δώσουµε ικανό χρόνο οµιλίας σε
όλους τους οµιλητές, τους οποίους η ίδια η Βουλή διά της πλει-
οψηφίας της θα αποφασίσει. Δεν θα αποκλειστεί κανείς.

Πλην όµως εγώ είπα κάτι και το είπα µε καλή διάθεση. Βλέπω
ότι ήσασταν προετοιµασµένοι εδώ για να σηκωθεί το θέµα και
θα το σηκώσω και εγώ µέσα στη Αίθουσα, διότι στη Διάσκεψη
των Προέδρων µίλησα διαφορετικά.

Σας είπα ότι είχα συνεννοηθεί µε την Κυβέρνηση αντί για τους
τριάντα πέντε Υπουργούς ή Αναπληρωτές Υπουργούς ή Υφυ-
πουργούς, που συνήθως κατά µέσο όρο σε όλες αυτές τις συζη-
τήσεις που αναφερθήκατε είχαν πάρει τον λόγο -είτε από
πλευράς αυτής της Κυβέρνησης -εννοώ στις προγραµµατικές
δηλώσεις- είτε από πλευράς της παρελθούσας κυβέρνησης- να
είναι δώδεκα, δεκατρείς, δεκαπέντε Υπουργοί µέσα στο πλαίσιο
µιας γενικότερης οικονοµίας της συζήτησης.

Επίσης υπήρχε πολύ καλή διάθεση -και χρεώνοµαι εγώ προ-
σωπικά αυτή την πρόταση- διότι αρκετοί συνάδελφοι από όλα τα
κόµµατα -και βεβαίως δεν θα πω κανένα όνοµα- µου το συνέστη-
σαν, επειδή είναι Σάββατο το απόγευµα, να µπορούν να πάνε ή
µε αεροπλάνο ή µε οποιοδήποτε άλλο µέσο στις περιφέρειες
τους. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ποιος το είπε αυτό; 
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ πολύ! Πάνω σε
αυτό το ζήτηµα -είναι διαδικαστικό ζήτηµα αυτό που συζητάµε-
µην είστε τόσο απόλυτοι. Εντάξει; 

Το τελευταίο το οποίο φοβάται αυτή η Κυβέρνηση και αυτή η
Έδρα, είναι οι µαζικές κινητοποιήσεις. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Διότι ξέρετε κάτι; Υπάρχει ένα προτέρηµα, υπάρχει ένα πρό-

κριµα, υπάρχει µια παράδοση και υπάρχει µια διαδροµή, διότι
έχουµε συµµετάσχει επί πολλά χρόνια και δεν τις έχουµε δει ούτε
πίσω από τζάµια ούτε -ας πούµε- απ’ έξω.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Παρακαλώ πολύ, λοιπόν. Οι αιτιάσεις…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Στην πλατεία Ταχρίρ….
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ πολύ, κύριε Μι-

χαλολιάκο. Σας άκουσα µε προσοχή. 
Οι αιτιάσεις που αφορούν σε µαζικές κινητοποιήσεις, οι οποίες

θα ξεκινήσουν αύριο µε οµιλητή τον κ. Πατούλη - θα γίνουν
αύριο, την Παρασκευή. Εγώ δεν ήξερα καν για το Σάββατο. Εάν
συγκαλεί κάποιο κόµµα για το Σάββατο δεν το ήξερα. Γι’ αυτό
σας λέω ότι ήταν εντελώς καλοπροαίρετη η πρόταση. 

Αύριο, λοιπόν, θα γίνει µια διαδήλωση. Θα συνεχιστεί και το
Σάββατο; Δεν το γνωρίζω καν. Ας συνεχιστεί και το Σάββατο. Γί-
νονται πάρα πολλές τέτοιες εκδηλώσεις. Δεν έχει καµµία σχέση
η πρόταση την οποία κάνουµε µε τις διαδηλώσεις. 

Πλην, όµως, θέλουν από κάποιες πλευρές να στηθεί µια τέτοια
επικοινωνιακή αντιπαράθεση. Δεν είναι τυχαίο πως εκπρόσωπος
του κόµµατός σας -είµαι ευθύς, κύριε Πρόεδρε- πήγε στους κοι-
νοβουλευτικούς συντάκτες µία ώρα πριν από την Διάσκεψη των
Προέδρων, για να καταγγείλει αυτό το πράγµα. Είπαν πως ξέ-
ρουν ότι ο Πρόεδρος της Βουλής σκέφτεται για µέχρι το Σάβ-
βατο το µεσηµέρι, διότι φοβούνται –εάν είναι δυνατόν!- τις
διαδηλώσεις.

Θα παρακαλούσα, λοιπόν, να ξεκινήσει η διαδικασία. Η ίδια η
Αίθουσα θα δώσει το τράτο, θα ξέρουµε και αύριο το µεσηµέρι
πώς πηγαίνει η διαδικασία και πώς θα πάµε. Βεβαίως εάν δεν
υπάρχει καµµία αυτοσυγκράτηση από καµµία πλευρά -εννοώ ως
προς το πλήθος των ανθρώπων, των συναδέλφων που θα µιλή-
σουν-δεν µπορώ κι εγώ να εγγυηθώ ότι θα υπάρχει η ίδια αυτο-
συγκράτηση, όπως θα θεωρούσα ότι θα έπρεπε να υπάρχει, από
πλευράς της Κυβέρνησης. 

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι µπορεί να γίνει µια καθολική συ-
ζήτηση. 

ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Δεν θα έχουµε δικαίωµα να µιλήσουµε;
Λέτε για αυτοσυγκράτηση.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Κεδίκογλου, δεν

εννοώ αυτό. Με συγχωρείτε. Εννοώ ότι σε κάθε Κοινοβουλευτική
Οµάδα για έναν, όχι περιορισµένο, ευρύ αριθµό Βουλευτών της,
µπορεί να υπάρξει συνεννόηση για την παρέµβαση σε αυτά τα
ζητήµατα. Περί αυτού πρόκειται. Τίποτα άλλο. 

Δεν το θέλετε. Θα ξεκινήσουµε, όπως θα ξεκινήσουµε, µε τη
διαδικασία που είπαµε και θα προχωρήσουµε. Δεν πρόκειται κα-
νείς να περιορίσει κανέναν. Εδώ θα είµαστε. Η διαδικασία για τα
ωράρια θα πρέπει να είναι αυστηρή, εννοώ για τους όρους που
θα µιλούν οι συνάδελφοι. Θα πάµε σήµερα µέχρι τη µία η ώρα
το βράδυ, για να δούµε πόσο και ποιοι θα εξαντληθούν στη συ-
ζήτηση. Και θα προχωρήσουµε και αύριο άνετα από τις 9.30’ το
πρωί. Δεν υπάρχει κανένα θέµα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ
να λάβω τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όσο για τις πλατείες Τα-
χρίρ κ.λπ. που άκουσα προηγούµενα, ελάτε τώρα! Εκεί έγιναν αι-
µατηρά επεισόδια, άλλαξαν καθεστώτα. Μην επανέρχεστε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Εσείς τα λέγατε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Το «εσείς» είναι σχετικό.
Ξέρετε πού αναφέρεστε. 

Ορίστε, κύριε Χατζηδάκη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πρόκειται –

υπενθυµίζω- για πρόταση δυσπιστίας για άσκηση δικαιώµατος
της Αντιπολιτεύσεως. Η Κυβέρνηση δικαιούται να σέβεται ή να
µη σέβεται τον εαυτό της. Δεν δικαιούται να µη σέβεται την Αν-
τιπολίτευση και τη Βουλή. Οι Βουλευτές πρέπει να έχουν όλοι
την άνεση χρόνου να τοποθετηθούν. Υπάρχει το Σύνταγµα,
υπάρχει ο Κανονισµός της Βουλής, υπάρχει το κοινοβουλευτικό
έθιµο, η κοινοβουλευτική παράδοση. Πάντοτε η συζήτηση σε
αυτή τη Βουλή, από τη Μεταπολίτευση και µετά, για πρόταση δυ-
σπιστίας διαρκούσε τρεις µέρες και τελείωνε τα µεσάνυχτα της
τελευταίας µέρας. Έτσι έγινε όταν καταθέτατε εσείς προτάσεις
δυσπιστίας.

Ζητάµε να εφαρµοστεί για τη δική µας πρόταση δυσπιστίας
ακριβώς αυτό που εφαρµόστηκε για τη δική σας πρόταση δυσπι-
στίας. Είναι υπερβολικό, κύριε Πρόεδρε; Είναι άδικο; Είναι
ακραίο;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και κάτι για την Κυβέρνηση. Πραγµατικά δεν καταλαβαίνω

αυτή την αµηχανία, αυτόν τον φόβο, αυτή την τάση περιορισµού
του χρόνου των οµιλιών. Άκουσα τον Πρωθυπουργό προηγου-
µένως να λέει ότι είναι υπερήφανος για την οικονοµική του πολι-
τική, να λέει ότι είναι υπερήφανος για τη συµφωνία που έκανε µε
τα Σκόπια. Ε αφού είστε υπερήφανοι, δώστε στους εαυτούς σας
έστω τον χρόνο να διαφηµίσετε την πολιτική σας. Αλλά, προφα-
νώς, δεν πιστεύετε ούτε µόνοι σας αυτά τα οποία λέτε. Έχετε
χάσει την εµπιστοσύνη του λαού, αλλά έχετε χάσει και την εµπι-
στοσύνη των εαυτών σας, προφανώς. Άλλα λέτε και άλλα εννο-
είτε. Αναφέροµαι στην κυβερνητική πλειοψηφία.

Ελπίζω, ξαναλέω, να τηρηθεί για τη Νέα Δηµοκρατία, αυτό που
τηρήθηκε από τη Νέα Δηµοκρατία όταν είχε την πλειοψηφία στην
πρόταση δυσπιστίας του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Ξυδάκη, έχετε τον

λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι το προβλε-
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πόµενο έως τρεις µέρες, εφόσον συνεδριάζουµε σήµερα Πέµ-
πτη, αύριο Παρασκευή έως το Σάββατο το βράδυ, καλύπτεται
και νοµίζω ότι κάθε συνάδελφος που θέλει να µιλήσει και να το-
ποθετηθεί επί της ουσίας, θα έχει να πει κάτι.

Σε ό,τι αφορά τώρα κάποιες φωνές…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Συµφωνείτε; Όσο πάει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Όχι µέχρι το Σάββατο είναι µια χαρά.

Σήµερα είναι Πέµπτη.
Σε ό,τι αφορά τα θεσµικά τα οποία είπε και ο κ. Χατζηδάκης, ο

σεβόµενος τους θεσµούς ας συγκαλέσει πρώτος τους συναδέλ-
φους του, τον κ. Σαµαρά και τον κ. Βορίδη, οι οποίοι θέλουν να
αλλάξουν το Σύνταγµα και να δώσουν άλλες αρµοδιότητες στον
Πρόεδρο της Δηµοκρατίας.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όχι, κύριε Λοβέρδο, δεν

έχει κανένα νόηµα. Θα προχωρήσουµε όπως είπαµε. Τα ίδια λέτε
κι εσείς έτσι κι αλλιώς. Θα προχωρήσουµε όπως είπατε, δεν
υπάρχει κανένα θέµα.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Θέλετε τον λόγο. Ορίστε

πάρτε τον.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, εµείς µε τρόπο πάρα

πολύ ήπιο καταθέσαµε µια πρόταση. Ζητάω τον λόγο τώρα -και
σας ευχαριστώ που µου τον δώσατε- για κάτι που είπατε εσείς,
το οποίο το θεωρώ έξω από τον κύκλο των δικών σας αρµοδιο-
τήτων και της ευπρέπειας µε την οποία ασκείτε τα καθήκοντά
σας.

Είναι δυνατόν να λέτε ότι αφού τον προτείνει η Αντιπολίτευση
αυτόν τον τρόπο διεξαγωγής της συζήτησης, θα εξαπολύσετε
Υπουργούς και Υφυπουργούς; Τι είστε εσείς; Εσείς δεν είστε εκ-
πρόσωπος της Κυβέρνησης. Είστε ο Πρόεδρος της Βουλής. Η
Κυβέρνηση θα κάνει αυτό που νοµίζει.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Σας παρακαλώ πάρα πολύ να µην το ξεκινήσουµε έτσι. Να στα-

µατήσουµε εδώ, να µας πείτε ποια είναι η διαδικασία και να προ-
χωρήσουµε. Είναι δυνατόν;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Λοιπόν, επειδή κάνετε πως
δεν καταλαβαίνετε και µε συγχωρείτε πολύ, κύριε Λοβέρδο, ενώ
οι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας κατάλαβαν κανονικά, σας
είπα πως η πρόταση αυτή είχε µέσα της και το στοιχείο -διότι
ακούστηκε στη Διάσκεψη των Προέδρων ότι συνήθως σε τέτοιες
συζητήσεις µιλάνε πάρα πολλοί Υπουργοί και δεν µιλάνε οι Βου-
λευτές- µιας αυτοσυγκράτησης και από πλευράς παρεµβάσεων
της Κυβέρνησης. Περί αυτού πρόκειται. Σας επαναλαµβάνω,
µετά από συνεννόηση µε την Κυβέρνηση τα είπα αυτά στη Διά-
σκεψη των Προέδρων. Ήσασταν πριν από λίγο. Είναι προφανές
πως ανάλογα µε την οικονοµία της όλης συζήτησης, κάθε πολι-
τική δύναµη και η Κυβέρνηση θα ασκήσει τα καθήκοντά της στο
πλαίσιο των ωραρίων τα οποία θα υπάρξουν. Δεν υπάρχει κανέ-
ναν πρόβληµα. Επ’ αυτού πρόκειται. Προφανώς αποσύρεται. Δεν
αποσύρεται; Εγώ θα την αποσύρω;

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε
Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Γεωργιάδη, εσείς τι
έχετε να πείτε;

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής: Επί
της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε, θέλω κι εγώ. Σας ευχαριστώ.

Δεν ξέρω πώς έγινε η προηγούµενη αντίστοιχη πρόταση. Εί-
µαστε νέοι στο Κοινοβούλιο ως Ένωση Κεντρώων. Δεν ξέρω
πόση διάρκεια είχε.

Σίγουρα θα πρέπει να δούµε αυτό που είπε ο κ. Καραθανασό-
πουλος, να έχουν τον εύλογο χρόνο τα δεκαπέντε λεπτά οι ειση-
γητές να συζητήσουν, να παραθέσουν τις προτάσεις και τη θέση
του κόµµατος. Σίγουρα θα πρέπει να µιλήσουν όλοι, αλλά θα
πρέπει να σεβαστούµε και τις υπηρεσίες και τους ανθρώπους
που εργάζονται εδώ στη Βουλή, για το πόσο και ποιο θα είναι το
χρονικό όριο που θα δουλέψουν, γιατί θα υπενθυµίσω ότι κάποιοι
είναι από τις 9.00’ το πρωί πάλι εδώ και δεν µπορούµε να τους
κρατήσουµε µέχρι τη 1.00’, 2.00’ή τις 3.00’ µετά τα µεσάνυχτα,

γιατί υπάρχει και άλλος κίνδυνος µετά.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Γιατί φωνάζετε κύριοι; Τι κακό είπα; Δεν θέλετε, δηλαδή, οι άν-
θρωποι που εργάζονται εδώ, να έχουν ένα φυσιολογικό ωράριο
που οδηγούν και να πηγαίνουν στο σπίτι τους µε ασφάλεια; Και
θα έλθουν οι ίδιοι άνθρωποι 9.30’το πρωί;

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Εγώ δεν ξέρω. Το λέω ως άνθρωπος, επειδή έχω δεχτεί παρά-

πονα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Πολύ καλά. Εντάξει.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Και το λέω επειδή αναφέρετε για 1.00’

και 2.00’ η ώρα µετά τα µεσάνυχτα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εκεί θα πάµε.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Εδώ να είµαστε, αλλά να δούµε και µε

τους ανθρώπους αν είναι σε θέση.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Είναι φυσιολογικό αυτό.

Εκεί θα πάµε. Και θα πάµε εκεί µε οµιλητές οι οποίοι θα µιλήσουν
και δεν µίλησαν χτες και προχτές.

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ελάτε κύριε Χατζηδάκη.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα κάνουµε

νέο ανατολικό ή νέο µακεδονικό ζήτηµα και νοµίζω ότι δεν τιµά
τη Βουλή. Ο κ. Ξυδάκης, προηγουµένως, ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ δείχνοντας πιστεύω δηµοκρατική ευαι-
σθησία σας είπε: «ας δώσουµε τον χρόνο στους συναδέλφους
και ας προχωρήσουµε µέχρι το απόγευµα».

Κύριε Πρόεδρε, θα γραφτούν οι συνάδελφοι. Έχω την εντύ-
πωση ότι θα υπάρχει µεγάλο ενδιαφέρον. Όλη η ελληνική κοινω-
νία έχει στραµµένα τα βλέµµατά της εδώ. Οι συνάδελφοι θα
γραφτούν. Πρέπει να έχουν όλη την άνεση χρόνου να µιλήσουν.
Τι πειράζει, δηλαδή, το Σάββατο το βράδυ να γίνει κανονικά η
συνεδρίαση, όπως γινόταν από το 1974 και µετά; Προτείνει ο κ.
Ξυδάκης ως εκπρόσωπος της Πλειοψηφίας…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Δεν πρότεινα αυτό. Μη µε χρησιµοποι-
είτε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν µας
έχετε συνηθίσει να µη δείχνετε ευαισθησία απέναντι στο Σώµα.
Γνωριζόµαστε πολύ καλά όλοι εδώ µεταξύ µας. Ας κλείσει εδώ η
συζήτηση. Είναι παραπάνω από εύλογη η αξίωση της Νέας Δη-
µοκρατίας.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Άλλωστε µπορεί να είναι
µια πρώτη επιτυχία σας αυτή η συζήτηση, αν αποδεχθώ τώρα το
να πάµε µέχρι Σάββατο βράδυ. Έτσι δεν είναι; Είναι πολύ σηµαν-
τικό. Σήµερα, όµως, θα πάµε µέχρι τη 1.30’. Δεν υπάρχει κάποια
αντίρρηση.

Ευχαριστώ πολύ.
Παρακαλώ πολύ τον πρώτο εισηγητή…

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ποια είναι η απόφαση

σας;
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εντάξει δεν υπάρχει θέµα.
Συµφωνεί το Σώµα µε τη συνολική πρόταση έτσι όπως έχει δια-

µορφωθεί, δηλαδή, ότι θα πάµε µε άνεση -δεν υπάρχει κανένα
ζήτηµα- µέχρι το Σάββατο το βράδυ; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Έτσι. Εφόσον, βέβαια, έχει

τελειώσει πιο νωρίς, µπορούµε να διακόψουµε µερικές ώρες και
να έρθουµε ξανά το Σάββατο το βράδυ. Δεν εννοείτε αυτό.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Αυτή η ειρωνεία δεν χρειάζεται.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συνεννοηθήκαµε.
Παρακαλώ τον κ. Τσιάρα να πάρει τον λόγο για δεκαπέντε

λεπτά. Θα µου επιτρέψετε σε ό,τι µε αφορά όσο θα είµαι στο
Προεδρείο να κρατάω και την ώρα, διότι ύστερα δεν µπορώ να
παρέµβω.

Η εγγραφή έχει ξεκινήσει. Θα είναι µέχρι τους δύο πρώτους. 
Ευχαριστώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πολιτική ευθύνη της εκάστοτε

Κυβέρνησης είναι παρακολούθηµα της γενικής αρµοδιότητας
που της παρέχει το Σύνταγµα. Να αποφασίζει και να κατευθύνει
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τη γενική πολιτική της χώρας και βάσει του Συντάγµατος, αυτή
η πολιτική ευθύνη της εκάστοτε κυβέρνησης, είναι συλλογική.
Είναι συλλογική για ολόκληρο το Υπουργικό Συµβούλιο αλλά δεν
είναι απρόσωπη. Επιµερίζεται αφ’ ενός στο πρόσωπο του ίδιου
του Πρωθυπουργού που φέρει την ευθύνη σχηµατισµού της Κυ-
βέρνησης του. Επιµερίζεται ταυτόχρονα στα κόµµατα που στη-
ρίζουν την Κυβέρνηση µε την παροχή ψήφου εµπιστοσύνης. Και
εν τέλει επιµερίζεται στους ίδιους τους Βουλευτές, που στηρί-
ζουν µια κυβέρνηση και τον Πρωθυπουργό της. 

Ωστόσο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν και η συνταγµατική
κοινοβουλευτική µας τάξη επιτρέπει…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κάντε ησυχία.
Με συγχωρείτε, κύριε Τσιάρα, ένα λεπτό. Θα σας αφαιρέσω τον
χρόνο, δεν υπάρχει θέµα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Προσέξτε. Αν υπάρχει συµ-

φωνία ανάµεσα στις Κοινοβουλευτικές Οµάδες και στους Κοινο-
βουλευτικούς Εκπροσώπους, επί τόπου να εφαρµόσουµε και την
πρόταση που έκανε ο κ. Καραθανασόπουλος -δεν υπάρχει καµ-
µία αντίρρηση- όχι βέβαια για δεκαπέντε λεπτά, αλλά όσο και οι
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι για δέκα-δώδεκα λεπτά, ώστε να
γίνει µια σειρά των οκτώ και ύστερα να ξεκινήσουν όσοι γρα-
φτούν. Αλλά συνεννοηθείτε εσείς, διότι δεν το είχαµε πει στη Διά-
σκεψη.

Συνεχίστε, κύριε Τσιάρα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Ωστόσο, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, αν και η συνταγµατική κοινοβουλευτική µας τάξη επιτρέ-
πει τον επιµερισµό της πρότασης δυσπιστίας στο πρόσωπο ενός
Υπουργού, µην αυταπατάστε. Η ψήφος εµπιστοσύνης παρέχεται
σε µια κυβέρνηση καθ’ ολοκληρία και, βεβαίως, χωρίς αστερί-
σκους. Η εµπιστοσύνη στην Κυβέρνηση δεν είναι αλά καρτ και
σίγουρα δεν µπορεί να είναι όταν πρόκειται για εκείνες τις πολι-
τικές επιλογές που καθορίζουν το µέλλον και αφορούν την ιστο-
ρία της πατρίδας µας. 

Τα λέω όλα αυτά, κύριοι συνάδελφοι, ως απάντηση σε ένα επι-
χείρηµα που µάλλον δεν φαντάζει σοβαρό, πως η συγκολλητική
ουσία της συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ είναι δήθεν «η προ-
σπάθεια εξόδου της χώρας από την επιτροπεία και τα µνηµόνια».
Μόλις πριν από δύο ώρες ψηφίσατε ένα ακόµα µνηµόνιο, το δεύ-
τερο επί θητείας σας, και θέσατε τη χώρα σε επιτροπεία για
πολλά χρόνια ακόµη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, φέρετε την
ευθύνη στο ακέραιο και για το σύνολο της κυβερνητικής πολιτι-
κής, ευθύνη πολιτική και ιστορική, γιατί εδώ που έχουν φτάσει
τα πράγµατα, κυβερνητικοί εταίροι περιορισµένης ευθύνης και
κυβερνητικοί εταίροι µειωµένης ευθύνης προφανώς δεν υπάρ-
χουν. Μην επιχειρήσετε να ξαναπουλήσετε αυτό το παραµύθι.
Δεν περνάει πουθενά, πολύ περισσότερο όταν αυτή η δήθεν επι-
µέρους συνεργασία δεν καταγράφεται πουθενά. Επιµέρους συµ-
φωνία κυβερνητικής συνεργασίας µεταξύ ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ δεν
υπάρχει πουθενά. Το µόνο που υπάρχει είναι η ανεπιφύλακτη
ψήφος που παρείχατε στις προγραµµατικές δηλώσεις αυτής της
Κυβέρνησης. 

Βεβαίως, κύριοι της Συµπολίτευσης, όλα όσα είπα αφορούν
σε µια κανονική κυβέρνηση, σε µια κανονική Βουλή, όταν εκφρά-
ζεται µια κανονική πλειοψηφία, γιατί από το 2015 και από την
πρώτη µέρα συγκρότησης αυτής της ερµαφρόδιτης Πλειοψη-
φίας όλα όσα προανέφερα έχουν πάψει να ισχύουν. 

Από την εποµένη της συγκρότησης της παρούσας Βουλής
αφού οι Υπουργοί του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ δέθηκαν σφιχτά στις
καρέκλες των Υπουργείων τους, αµέσως µετά άρχισαν τα παρα-
τράγουδα, µε τον µικρότερο από τους κυβερνητικούς εταίρους
–κατά σύµπτωση δεν βλέπω κανέναν εδώ εκ των Βουλευτών του-
να αίρει κατά το δοκούν και κατά περίπτωση την εµπιστοσύνη
του στην Κυβέρνηση, εκκινώντας από νοµοσχέδια όπως η φαρ-
µακευτική κάνναβη, το σύµφωνο συµβίωσης, τα Θρησκευτικά
στα σχολεία, η αναδοχή από τα οµόφυλα ζευγάρια, το νοµοσχέ-
διο για την ταυτότητα φύλου. Οι ΑΝΕΛ και ο κ. Καµµένος παρέ-
µεναν στις καρέκλες τους µε τις ψήφους των άλλων, αυτών που
κάποτε τους έλεγαν προδότες και γερµανοτσολιάδες. Το λέω
αυτό για να θυµόµαστε. 

Έφτασαν, όµως, στην επιτοµή του πολιτικού οπορτουνισµού
και αριβισµού στη µέγιστη πολιτική υποκρισία στο ζήτηµα της
συµφωνίας για την ονοµασία του κράτους των Σκοπίων, µε τον
κ. Καµµένο να καταγγέλλει µε περισσό πατριωτισµό όσα απερ-
γάζονταν ο κ. Κοτζιάς µε τον Σκοπιανό οµόλογό του, ενώ στη συ-
νέχεια µε περίσσιο πολιτικό θράσος δεν δίσταζε κάτω από τη
νεραντζιά του Μαξίµου, να επιβεβαιώνει την εµπιστοσύνη του σε
εκείνον που λίγα λεπτά πριν είχε καταγγείλει. Όλη αυτή την ανεν-
τιµότητα απέναντι στους πολίτες έχετε το πολιτικό θράσος να
την ονοµάζετε έντιµη συνεργασία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν υπάρχει µια λέξη που να πε-
ριγράφει µε ακρίβεια αυτή την Κυβέρνηση, αυτή η λέξη είναι η
λέξη «περίπου». Περίπου αριστεροί, περίπου δηµοκρατικοί, πε-
ρίπου Κυβέρνηση. Περίπου δηµοκρατικοί, γιατί δηµοκρατική Κυ-
βέρνηση µε ένα τέταρτο µνηµόνιο που η εφαρµογή του ξεπερνά
τον χρόνο της συνταγµατικής λήξης της θητείας αυτής της Κυ-
βέρνησης, προφανώς δεν γίνεται. Περίπου αριστερή, γιατί αρι-
στερή Κυβέρνηση µε Πάνο Καµµένο, αγαπητοί σύντροφοι,
συνάδελφοι, πάλι δεν γίνεται.

Και προπάντων περίπου Κυβέρνηση γιατί κανονική κυβέρνηση
που προσέρχεται σε κρίσιµες διαπραγµατεύσεις µε δυο γραµµές
και κυβερνά µε δυο διαφορετικές πλειοψηφίες δεν γίνεται. Αλλά
εδώ δεν έχουµε µια περίπου συµφωνία µε τα Σκόπια -ας το ξε-
καθαρίσουµε αυτό- σαν αυτές της αξιότιµης Υπουργού της κ.
Αχτσιόγλου που υπογράφει µειώσεις συντάξεων, αλλά δεν ξέρει
–υποτίθεται- εάν θα εφαρµοστούν.

Ο κ. Κοτζιάς έχει συνοµολογήσει µε τον Σκοπιανό Υπουργό
Εξωτερικών µια κανονική συµφωνία, που ανεξάρτητα από το
πότε θα κυρωθεί από την Βουλή των Ελλήνων, παράγει έννοµα
αποτελέσµατα άµεσα µε την υπογραφή της. Και σε αυτή τη συµ-
φωνία δεν απευθύνοµαι στους κυρίους και τις κυρίες του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, που έχουν διακηρυγµένη τη θέση τους για το όνοµα
«Μακεδονία» από το 2008 -είναι άλλωστε πολλοί, ο Υπουργός Οι-
κονοµικών, η Αντιπρόεδρος της Βουλής, ο Πρόεδρος της Επι-
τροπής Οικονοµικών, πολλά επιφανή στελέχη που έλεγαν ότι
«δεν µας ενδιαφέρει αν θα λέγεται Μακεδονία»-, αλλά στους συ-
ναδέλφους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ από τη βόρειο Ελλάδα και
στους συναδέλφους Βουλευτές των Ανεξάρτητων Ελλήνων που
υποτίθεται ότι έχουν κόκκινες γραµµές. 

Σε αυτή τη συµφωνία, κυρίες και κύριοι, παραβιάζονται όλες
οι κόκκινες γραµµές. «Erga omnes». Yπάρχει αλήθεια erga
omnes σε αυτή τη συµφωνία; Είναι εντυπωσιακό ότι η Κυβέρ-
νηση προέβη στην ανήκουστη υποχώρηση, να µην προσδιορίσει
καν τον απώτατο χρόνο εκπλήρωσης των υποχρεώσεων της
Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας της Μακεδονίας. 

Συγκεκριµένα, στο άρθρο 1, παράγραφος 10 προβλέπεται ότι
για τα επίσηµα έγγραφα που προορίζονται για διεθνή χρήση η
αλλαγή του ονόµατος θα γίνει εντός πέντε ετών, ενώ η αλλαγή
για τα έγγραφα που προορίζονται για εσωτερική χρήση στην
πραγµατικότητα συνδέεται µε την εξέλιξη της ενταξιακής διαδι-
κασίας της συγκεκριµένης χώρας στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Δη-
λαδή, µετατίθεται σε ένα αβέβαιο µακρινό µέλλον, όπως ακριβώς
βεβαίως, επεδίωκε εξαρχής η σκοπιανή πλευρά.

Επίσης, στο άρθρο 1, παράγραφος 3ε, που αφορά τις συντµή-
σεις του ονόµατος που χρησιµοποιείται στο ίντερνετ, σε εµπορι-
κές χρήσεις κ.λπ. παραµένουν τα σηµερινά ακρωνύµια της
χώρας. Επιπλέον, στο άρθρο 1, παράγραφος 3θ, µετατίθεται για
το µέλλον και η διευθέτηση των εµπορικών ονοµασιών και σηµά-
των και επωνυµιών. Η µετάθεση των υποχρεώσεων της Πρώην
Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας της Μακεδονίας να εφαρµόσει τη
συµφωνία σε ένα αβέβαιο µέλλον, όπως και η παραχώρηση της
χρήσης των σηµερινών κωδικών καθιστά γράµµα κενό το περι-
βόητο «erga omnes». 

Πάµε σε ένα άλλο κεφάλαιο, αυτό του αλυτρωτισµού. Αλήθεια,
µέσα από αυτή τη συµφωνία, αίρονται όλα αυτά, τα οποία υπο-
τίθεται ότι υποστηρίζαµε και έπρεπε να µην υπάρχουν, που εκ-
φράζουν την αλυτρωτική διάθεση της γειτονικής χώρας;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο εθνικισµός της γειτονικής
χώρας βρίσκει, µε τη συµφωνία που παρουσιάσατε, το πλέον
πρόσφορο έδαφος, για να αναπτυχθεί. Και αυτό συµβαίνει πρω-
τίστως, λόγω της µεγάλης και εντελώς αδικαιολόγητης υποχώ-
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ρησης της Κυβέρνησης στην παραχώρηση της χρήσης του επι-
θέτου «Μακεδονικής» για την εθνότητα και τι γλώσσα.

Είναι η πρώτη φορά, που αναγνωρίζεται από την Ελλάδα
δήθεν µακεδονική εθνότητα και δήθεν µακεδονική γλώσσα. Η
εξέλιξη αυτή είναι απαράδεκτη, διότι η αναγνώριση µακεδονικής
γλώσσας και εθνότητας αποτελεί, όπως όλοι λίγο πολύ γνωρί-
ζουµε, τη ρίζα του σκοπιανού αλυτρωτισµού. Τα ακραία στοιχεία
της γειτονικής µας χώρας, διαθέτοντας πλέον και µε τη βούλα
της Ελλάδος τον αυτοπροσδιορισµό «Μακεδόνες», θα νοµιµο-
ποιούνται και έναντι της Ελλάδος να ισχυριστούν στο µέλλον ότι
το µακεδονικό έθνος επεκτείνεται και πέραν των δικών τους συ-
νόρων. Διότι, όταν οι πολίτες ενός κράτους ονοµάζονται «Μακε-
δόνες» και η χώρα τους «Βόρεια Μακεδονία», συνάγεται αβίαστα
το συµπέρασµα ότι υπάρχει και µια άλλη Μακεδονία, προφανώς
η «Νότια» στην οποία κατοικούν άλλοι Μακεδόνες, οι οποίοι βρί-
σκονται υπό την κυριαρχία ενός άλλου κράτους.

Αντί, λοιπόν, να αµβλυνθεί ο αλυτρωτισµός των Σκοπίων, µε τη
συµφωνία Τσίπρα-Καµµένου, δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, ενισχύεται. Η επίσηµη αναγνώριση µακεδονικής εθνότη-
τας συνιστά µια µείζονος σηµασίας ελληνική υποχώρηση, που
όχι µόνο προσφέρει νοµιµοποιητική βάση στον σκοπιανό αλυ-
τρωτισµό, αλλά στην ουσία τον ενισχύει. 

Πόσο προβληµατική και εσφαλµένη είναι η εκχώρηση της µα-
κεδονικής εθνότητας επιβεβαιώνεται και από το γεγονός ότι η
Βουλγαρία, αν και όλοι γνωρίζουµε ότι ήταν από τους πρώτους,
που έσπευσαν να αναγνωρίσουν τη γείτονα χώρα µε τη συνταγ-
µατική τους ονοµασία, Δηµοκρατία της Μακεδονίας, ουδέποτε
αναγνώρισε µακεδονική εθνότητα και µακεδονική γλώσσα και
τούτο γιατί θεωρούσε τους Σκοπιανούς τµήµα του ευρύτερου
βουλγαρικού έθνους µε τη γλώσσα τους ως βουλγαρική διάλε-
κτο.

Αυτό, άλλωστε, εξηγεί και τη χθεσινή ανακοίνωση του βουλ-
γαρικού Υπουργείου Εξωτερικών, που κάλεσε την Ελλάδα και τα
Σκόπια να διαψεύσουν ότι η συµφωνία δεν θα ερµηνευτεί ως
βάση για µελλοντικές αλλαγές στα υπάρχοντα σύνορα ή για
αξιώσεις έναντι γειτονικών κρατών ως προς τη γλώσσα, τον πο-
λιτισµό, την ιστορία και την ταυτότητα.

Το πόσο λάθος ήταν –τέλος- η διπλωµατική στόχευση του κ.
Κοτζιά τάχα να αποσυνδέσει τον σκοπιανό αλυτρωτισµό από την
αρχαία Μακεδονία φαίνεται και από την αποδοχή εκ µέρους του
της πρώτης πρότασης, που αφορούσε το όνοµα «Μακεδονία του
Ίλιντεν», δηλαδή της επιτοµής του µακεδονικού αλυτρωτισµού
του τέλους του 19ου αρχών 20ου αιώνα, ο οποίος εκδηλωνόταν µε
το σύνθηµα «Η Μακεδονία στους Μακεδόνες», διότι υπενθυµίζε-
ται πως, όταν η σηµερινή Πρώην Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία
της Μακεδονίας έγινε τµήµα της ενιαίας Γιουγκοσλαβίας, η τε-
λευταία προώθησε την πολιτική ύπαρξης του µακεδονικού
έθνους, µέρος του οποίου γι’ αυτούς ζει υπό την ελληνική κυ-
ριαρχία. Γι’ αυτό και ήταν απολύτως απαράδεκτη η πρόταση των
Σκοπίων, που αρχικώς είχε δεχθεί η Κυβέρνηση, µας την είχε
ανακοινώσει και ο Πρωθυπουργός κ. Τσίπρας, που έδινε το
όνοµα «Μακεδονία του Ίλιντεν», γιατί στην πραγµατικότητα,
µέσα από αυτήν την εξέλιξη υπήρχαν στόχοι, που, όπως όλα δεί-
χνουν –δυστυχώς- δεν εξουδετερώνει η σηµερινή συµφωνία.

Αλλά, αυτό που είναι εντελώς ανήκουστο και απέκρυψε τις τε-
λευταίες ώρες η Κυβέρνηση είναι το εξής: σύµφωνα µε το άρθρο
8 παράγραφος 5 θα συσταθεί διεπιστηµονική επιτροπή, η οποία
θα εξετάσει τον τρόπο διδασκαλίας της Ιστορίας και των δύο
χωρών, ώστε να αρθούν οι αλυτρωτικές αναφορές. Με άλλα
λόγια, η εν λόγω επιτροπή, δεν θα εξετάσει µόνο τον τρόπο δι-
δασκαλίας της ιστορίας των Σκοπιών, αλλά και της Ελλάδας.

Με απλά λόγια, η Κυβέρνηση την όποια στηρίζουν οι Βουλευ-
τές της συµπολίτευσης, η Κυβέρνηση Τσίπρα-Καµµένου, µε το
άρθρο αυτό αποδέχεται ότι και η Ελλάδα θα πρέπει να ελεγχθεί
για πιθανή αλυτρωτική προπαγάνδα στην Ιστορία που διδάσκον-
ται τα παιδιά µας στα σχολεία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ένα απίθανο ρεσιτάλ ύβρεων
και ποταπών εκφράσεων από τον Πρόεδρο των Ανεξαρτήτων Ελ-
λήνων τον περασµένο Σεπτέµβριο ακούσαµε τον κ. Καµµένο να
αναπτύσσει ένα απίθανο λογύδριο µε το ρητορικό ερώτηµα:
«Τζάµπα µάγκας ή πληρωµένος βλαξ;»

Ξέρετε, είναι πολύ συνηθισµένο στη ζωή, τα ρητορικά ερωτή-
µατα να επιστρέφουν και να εκδικούνται.

Πλέον, κύριοι συνάδελφοι των ΑΝΕΛ -που βεβαίως δεν είστε
εδώ, για να ακούσετε, αντιλαµβάνοµαι τη δυσκολία- επειδή,
όπως καταλαβαίνετε, η ζωή έχει φτάσει εδώ, που οι τζάµπα µάγ-
κες δεν περνάνε πια. Και εσείς που δεν είστε εδώ και ενδεχοµέ-
νως προβληµατίζεστε αυτήν τη στιγµή, καλείστε να αποφασίσετε
σήµερα τον αυριανό σας ρόλο και να αποφασίσετε αν θα τηρή-
σετε τη δέσµευσή σας ή αν θα αναλάβετε τον ρόλο των προθύ-
µων του κ. Τσίπρα, προκειµένου, απλά και µόνο, να κερδίσετε
µερικούς ακόµα µήνες βουλευτικής ή κυβερνητικής θητείας.

Εµείς δεν τρέφουµε αυταπάτες ότι από τη διαδικασία που ξε-
κινάµε σήµερα θα καταδειχθεί η δυσαρµονία ανάµεσα στις επι-
λογές της Κυβέρνησης και τις προτεραιότητες της κυβερνητικής
κοινοβουλευτικής πλειοψηφίας. Άλλωστε, τη δυσαρµονία ανά-
µεσα στις επιλογές της κοινωνίας και τον ΣΥΡΙΖΑ νοµίζω ότι πολύ
σύντοµα θα την αποκαλύψει στις κάλπες ο ελληνικός λαός. Αυτή
τη φορά δεν θα µπορέσετε να κρυφτείτε πίσω από τις κοµµατικές
γραµµές.

Όλοι, αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, θα αποκαλυφθείτε ένας-
ένας µπροστά στον ελληνικό λαό, γιατί τώρα πλέον, δεν υπάρχει
συλλογική ευθύνη πίσω από την οποία µπορείτε να κρύψετε την
προσωπική ευθύνη, που φέρετε από τον ρόλο σας ως Βουλευ-
τές, απέναντι από την ιστορία µας.

Είναι προφανές, όσοι καταψηφίσετε την πρόταση δυσπιστίας,
στην πραγµατικότητα θα δώσετε τη δυνατότητα στην Κυβέρνηση
να υπογράψει µια συµφωνία η οποία -δυστυχώς- δεν εξυπηρετεί
τα εθνικά µας συµφέροντα και δηµιουργεί πολλά προβλήµατα
στο µέλλον για την πατρίδα µας. 

Στην πραγµατικότητα, επικυρώνετε µε δική σας ευθύνη την
ανιστόρητη, θα σας έλεγα, συµφωνία, η οποία δεν έχει χώρο σε
αυτό το ελληνικό Κοινοβούλιο αυτήν τη δεδοµένη χρονική
στιγµή.

Για όλους αυτούς τους λόγους η Νέα Δηµοκρατία κατέθεσε
αυτήν την πρόταση δυσπιστίας. Ο Πρόεδρός µας Κυριάκος Μη-
τσοτάκης, σύσσωµη η Κοινοβουλευτική Οµάδα, γιατί είναι η
στιγµή, αγαπητοί κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να αναλάβει ο
καθένας από εµάς την ευθύνη του ρόλου του απέναντι στην κοι-
νωνία, απέναντι στην ιστορία, απέναντι στην πατρίδα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι µαθητές και µαθήτριες και οκτώ εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το 7ο Δηµοτικό Σχολείο Χανίων και το
1ο Ειδικό Δηµοτικό Σχολείο Χανίων. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Γεωργαντάς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η ιστορικότητα των στιγµών ποτέ δεν ανακοινώνεται µε πανη-

γυρικό τρόπο, ιδίως σε ένα Κοινοβούλιο. Την αισθάνεται και την
προσλαµβάνει ο καθένας, µε βάση την πορεία του, µε βάση τη
συνείδησή του, µε βάση τις γνώσεις του, µε βάση τις καταβολές
του. 

Όσοι δεν συνειδητοποιούν την ιστορικότητα αυτής της συνε-
δρίασης, τότε πραγµατικά δεν δικαιούνται άξια να λέγονται Βου-
λευτές του ελληνικού Κοινοβουλίου, οι οποίοι κατανοούν την
ιστορική συνέχεια και οι οποίοι αποδέχονται την ευαισθησία και
το φρόνηµα του ελληνικού λαού.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάντε ησυχία, σας παρα-

καλώ!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Είναι ιστορική αυτή η πρόταση δυ-

σπιστίας, η οποία έγινε για έναν και µόνο λόγο, για ένα πολύ µε-
γάλο εθνικό ζήτηµα, το οποίο πράγµατι ταλαιπωρεί τη χώρα επί
δεκαετίες. 
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Θα είναι µια χρήσιµη συζήτηση αυτή, που θα γίνει για δύο λό-
γους. Ο ένας λόγος είναι για να αποδοµηθεί η απαράδεκτη αυτή
συµφωνία, γιατί δυστυχώς, αυτήν τη δυνατότητα δεν µας την
έδωσε η Κυβέρνηση νωρίτερα, δεν µας την έδωσε ο Πρωθυ-
πουργός νωρίτερα, δεν ήρθε στη Βουλή για να γίνει αυτή η συ-
ζήτηση και να εγκριθεί ή όχι αυτή η συµφωνία.

Ο άλλος λόγος είναι για να πάρει ο καθένας από τους Βουλευ-
τές εδώ την ευθύνη απέναντι στη συνείδησή του και στην ιστορία
για τη στήριξη ή όχι αυτής της συµφωνίας. Η ψήφος των Βου-
λευτών το Σάββατο κατά της πρότασης δυσπιστίας ανοίγει τον
δρόµο για τις Πρέσπες. Η υπερψήφιση της πρότασης δυσπιστίας
ακυρώνει αυτήν τη συµφωνία. 

(Θόρυβος - Διαµαρτυρίες)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ, κάντε ησυ-

χία!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ο κάθε Βουλευτής τοποθετείται και

ή συνυπογράφει ουσιαστικά µαζί µε τον κ. Κοτζιά την Κυριακή
αυτήν τη συµφωνία ή τον αποτρέπει από το να πάει και να την
υπογράψει. Δεν κρυβόµαστε πια!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κανείς δεν θα µπορεί να πει ότι...
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: ...απειλή…(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Δρίτσα, σας παρα-

καλώ!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ!

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Εδώ είµαστε!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Δρίτσα, σας παρα-

καλώ!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Θα σας δούµε όλους το Σάββατο.

Όλοι το Σάββατο! 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Με συγχωρείτε, κύριε Γε-

ωργαντά. 
Κύριε Δρίτσα, ηρεµία, σας παρακαλώ. Διότι η πρόταση µοµ-

φής γίνεται ακριβώς, για να πέσει η Κυβέρνηση το Σάββατο και
να µην υπογραφεί την Κυριακή. Δεν το έκρυψε κανείς αυτό. Γιατί
εξεγείρεστε; Σοβαρά το λέω! Αυτή είναι η διαδικασία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας ζήτησε να έρθει η συµφωνία στη Βουλή για να κυρωθεί, πριν
πάει στις Πρέσπες. Το αρνήθηκε η Κυβέρνηση αυτό! Το ζητή-
σαµε! Ζητήσαµε να έρθει µόνο η συµφωνία εδώ! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν είχαµε πρόθεση να κάνουµε πρόταση δυσπιστίας. Την κά-

ναµε γιατί είναι το µοναδικό µέσο που µας αφήσατε. Δεν µας
αφήσατε άλλη δυνατότητα. 

Το Σάββατο οι προβολείς θα πέσουν στον καθένα από τους
Βουλευτές. Κανείς δεν θα µπορεί να πει «δεν ήξερα», «δεν γνώ-
ριζα», «δεν κατάλαβα». Όποιος καταψηφίσει την πρόταση δυσπι-
στίας, υπερψηφίζει και συνυπογράφει τη συµφωνία. Γιατί κάνουν
έτσι οι συνάδελφοι; Όποιος πιστεύει ότι είναι µια χρήσιµη και
καλή συµφωνία, µπορεί να βγει εδώ, να ανέβει και να αιτιολογή-
σει την ψήφο του και να ψηφίσει «κατά» της πρότασης δυσπι-
στίας το Σάββατο.

Το να υπογράψουµε, όµως, την Κυριακή, να δηµιουργηθούν
τετελεσµένα για τη χώρα, να δεσµευθεί η χώρα και κάποιοι να
κρύβονται πίσω από το γεγονός ότι για ψήφιση δεν ήρθε στη
Βουλή και να λένε «όταν έρθει, τότε θα δούµε πώς θα το τοπο-
θετηθούµε», είναι υποκρισία! 

Θα τοποθετηθούµε όλοι το Σάββατο, όποιος θέλει ή όποιος
δεν θέλει αυτή τη συµφωνία. Δεν υπάρχει άλλη επιλογή για κα-
νέναν µας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ή είναι µια καλή συµφωνία κι ας ανέβει όποιος θέλει να την

υποστηρίξει και ουσιαστικά να την υπερψηφίσει ή όχι. 
Θα πω και κάτι ακόµη. Σε αυτή τη διαδικασία δεν υπάρχει ούτε

το «παρών», ούτε η απουσία από την Αίθουσα. Από την ιστορία
δεν κρύβεσαι. Η ευθύνη του καθενός εδώ είναι απέναντι στην
ιστορία. Είναι µια τάση, η οποία θα επηρεάσει τις επόµενες γε-
νιές. Ούτε «παρών» υπάρχει ούτε απουσία από το Κοινοβούλιο
υπάρχει. Όλοι το Σάββατο θα πουν το «ναι» ή το «όχι». 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Απευθύνοµαι στους Βουλευτές της Βορείου Ελλάδος.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Σε όλους!
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεν έχει βόρεια Ελλάδα εδώ.  
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Απευθύνοµαι στους Βουλευτές ει-

δικά της Βορείου Ελλάδας για έναν λόγο ακόµα. Θα τον πω και
θα τον καταλάβουν οι βορειοελλαδίτες. Όλοι όσοι ζούµε κοντά
στα σύνορα ξέρουµε πολύ καλά ότι όλα αυτά τα χρόνια αποκα-
λούσαµε τους γείτονες απέναντί µας ως Σκοπιανούς. Από πότε
θα τους πούµε Μακεδόνες; Θέλετε να τους πούµε Μακεδόνες;
Σκοπιανούς τους λέγαµε µια ζωή. Αυτή είναι η ιστορική µνήµη
όλων των κατοίκων των νοµών της βορείου Ελλάδος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θέλετε πλέον να τους δώσουµε εθνότητα µακεδονική. Θέλετε

να τους δώσουµε γλώσσα µακεδονική. 
Απευθύνοµαι στους συναδέλφους Βουλευτές της Βορείου Ελ-

λάδος. Αυτά που λέω τα γνωρίζει πολύ καλά και ο Θόδωρος Πα-
ραστατίδης, και ο Μάρκος Μπόλαρης, και ο Γιώργιος Λαζαρίδης.
Τα γνωρίζουν όλα. Ποτέ τους Σκοπιανούς δεν τους είπαµε «Μα-
κεδόνες». Πάντα «Σκοπιανούς» τους λέγαµε. Ποτέ δεν παραδεχ-
θήκαµε την ύπαρξη µακεδονικής γλώσσας. 

Να σας πω, όµως, ποιο είναι το πιο παράδοξο απ’ όλα; Την
ανυπαρξία της µακεδονικής γλώσσας την παραδέχεται το ίδιο το
κείµενο της συµφωνίας. Θα την λέµε «µακεδονική», µε την υπο-
σηµείωση ότι «έχει ρίζες σλάβικες». Μα, τότε γιατί να την πούµε
«µακεδονική»; Ας µου απαντήσει κάποιος: γιατί να την πούµε «µα-
κεδονική»; Η ίδια η συµφωνία παραδέχεται ότι έχει σλάβικες
ρίζες. Για ποιον λόγο να την πούµε «µακεδονική»; Τι εξυπηρετεί
αυτό; 

Είναι πάρα πολύ απλά τα ζητήµατα. Κάποιοι από εσάς, είχατε
προαποφασίσει αυτήν την εξέλιξη. Η Κυβέρνηση και ο Πρωθυ-
πουργός αδιαφόρησαν για τον κόσµο που βγήκε στους δρόµους.
Αδιαφόρησε για το Κοινοβούλιο. Ανέφερε και χαρακτήρισε ως
«ετερόκλιτο πλήθος» ή ως «ακροδεξιό πλήθος» όλους όσους γέ-
µισαν τις πλατείες. Δεν σκέφτηκε, δεν συλλογίστηκε ότι πάντα ο
λαός έχει το αισθητήριο. Σε αυτό το αισθητήριο κόντρα δεν µπο-
ρείς να πας. Και βεβαίως, ποτέ δεν µπορείς να υποκρίνεσαι σε
άλλα και να πράττεις άλλα. 

Ακόµα και στην πρώτη αναγγελία για τη συµφωνία αυτά τα
οποία ανέφερε είναι ψευδή, µε βάση την ίδια τη συµφωνία, όπως
την είδαµε στη συνέχεια. Μα, είναι δυνατόν να βγαίνει ο Πρωθυ-
πουργός της χώρας και να αναφέρεται σε στοιχεία, τα οποία
µετά δεν υπάρχουν στην ίδια τη συµφωνία;

Ξέρουµε πολύ καλά ότι όλες οι προϋποθέσεις που είχαµε
βάλει, δεν υφίστανται και δεν υπάρχουν. Και προσπαθούµε να
καταλάβουµε τη σκοπιµότητα αυτής της βιασύνης, τη σκοπιµό-
τητα αυτής της επιλογής. Έχετε την αίσθηση ότι δεν υπήρχαν
πιέσεις παλαιότερα στις ελληνικές κυβερνήσεις; Έχετε την αί-
σθηση ότι οι εξωτερικοί παράγοντες, που πολλές φορές θέλουν
να παρέµβουν στη χώρα µας, δεν προσπάθησαν να το κάνουν
και παλαιότερα; 

Και να σας πω κάτι; Θεωρητικά, το 2008 ήταν µια καλή συγκυ-
ρία. Ξέρετε γιατί ήταν µια καλή συγκυρία; Γιατί γινόταν µία δια-
πραγµάτευση ουσιαστικά για τα ίδια πράγµατα στο Βουκουρέστι,
χωρίς τον κόσµο στις πλατείες, χωρίς την πίεση του κόσµου. Και
ξέρετε, γιατί δεν ήταν ο κόσµος στις πλατείες; Γιατί είχε εµπι-
στοσύνη στη Νέα Δηµοκρατία και στην κυβέρνηση του Κώστα
Καραµανλή! Γι’ αυτό δεν ήταν ο κόσµος στις πλατείες το 2008!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και εκείνη η κυβέρνηση πέτυχε αυτό που σήµερα εσείς το

απεµπολήσατε τόσο πολύ εύκολα. Πέτυχε µια οµόφωνη από-
φαση ότι εάν δεν λυθεί το ονοµατολογικό, δεν έχουµε καµµία εί-
σοδο των γειτόνων µας στο ΝΑΤΟ. Τώρα, η πόρτα ανοίγει την
Κυριακή. Η πόρτα για το ΝΑΤΟ ανοίγει την Κυριακή, χωρίς να
µπορεί να την κλείσει κανένας. Τα τετελεσµένα δηµιουργούνται.
Η χώρα δεσµεύεται µε την υπογραφή της Κυριακής. Αυτό πρέπει
να γίνει κατανοητό. Η επικύρωση της συµφωνίας όταν γίνει, εάν
ποτέ γίνει, έχει άλλες συνέπειες. Η δέσµευση της χώρας γίνεται
την Κυριακή. 

Κύριοι συνάδελφοι, ελάτε και υπερασπιστείτε τη συµφωνία.
Ελάτε και απαντήστε στα παιδιά των σχολείων για το ότι αυτά
που έµαθαν για την Ιστορία θα τα επανεξετάσει µια επιτροπή που

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΖ’ - 14 ΙΟΥΝΙΟΥ  2018 (ΑΠΟΓΕΥΜΑ) 8993



θα γίνει τώρα. Διότι ουσιαστικά, εµείς συνοµολογούµε ότι υπάρ-
χουν αλυτρωτικά στοιχεία στα δικά µας βιβλία ιστορίας και πρέ-
πει να αλλάξουν και τα δικά µας βιβλία ιστορίας. 

Μα, µόνο η αποδοχή ενός τέτοιου γεγονότος είναι η µεγαλύ-
τερη ήττα, που µπορώ να φανταστώ εγώ για µια ελληνική κυβέρ-
νηση. Αποδεχτήκαµε την επαναδιαπραγµάτευση της ιστορίας
µας; Το καταλαβαίνετε; Σε ποιο ελληνικό σχολικό βιβλίο υπάρχει
τέτοιο αλυτρωτικό στοιχείο; Να µου το πει ένας, να το δω, να το
καταλάβω. Δεχθήκατε την επαναδιαπραγµάτευση της Ιστορίας
µας, όπως τη µαθαίνουν τα παιδιά στο σχολείο; Απαντήστε στα
παιδιά στο σχολείο τι ήταν αυτό που έµαθαν και δεν ήταν σωστό.
Πρέπει να καταλάβουµε τι δεν ήταν σωστό. Πώς αποδέχεστε
αυτό το πράγµα;

Κύριοι συνάδελφοι, όποιος το Σάββατο πει «ναι» στην πρόταση
δυσπιστίας ακυρώνει αυτή την επαίσχυντη συµφωνία. Είναι τόσο
απλό. Όποιος πει «όχι», δεν είναι απλά στήριξη στην Κυβέρνηση.
Δεν έκανε η Κυβέρνηση αυτό που είχε δικαίωµα να κάνει. Ο
µόνος τρόπος για να σταµατήσει αυτή η διαδικασία, ο µόνος τρό-
πος για να ακυρωθεί αυτή η δροµολογηµένη υπαναχώρηση από
δεδοµένες θέσεις όλων των ελληνικών Κυβερνήσεων είναι να
υπερψηφιστεί η πρόταση δυσπιστίας. 

Θα έρθουν οι κυβερνώντες, θα έρθουν οι Υπουργοί τις επόµε-
νες µέρες και θα αναφερθούν σε δήθεν στοιχεία από τα προ-
ηγούµενα χρόνια, σε δήθεν έγγραφα. Να σας πω κάτι; Εσείς
συµφωνήσατε. Κανείς άλλος δεν συµφώνησε ποτέ! Συµφωνία
έχουµε τώρα, τώρα! Ποτέ δεν είχαµε συµφωνία! Καµµία ελληνική
κυβέρνηση δεν υπαναχώρησε. Καµµία! Συµφωνία υπάρχει τώρα!
Στην ιστορία θα µείνει η συµφωνία σας. Δεν υπάρχει τίποτε άλλο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Έφτασε ο Υπουργός των Εξωτερικών να δηµοσιοποιεί στοι-

χεία, τα οποία ήταν υπέρ των επιχειρηµάτων της άλλης πλευράς.
Πότε Υπουργός των Εξωτερικών δηµοσιοποίησε στοιχεία υπέρ
της άλλης πλευράς; Έδωσε επιχειρήµατα σε αυτούς, που δεν τα
γνώριζε κανένας, που αποδείχθηκαν ότι ήταν και ψευδή από τον
επιστηµονικό κόσµο, ο οποίος διαχειρίστηκε εκείνη την περίοδο
τα πολύ σοβαρά ζητήµατα της χώρας.

Για µια ακόµη φορά, απευθύνοµαι στους Βουλευτές των
ΑΝΕΛ, οι οποίοι ίσως έχουν παρασυρθεί και έχουν εγκλωβιστεί
από τον Αρχηγό τους. Κανένας δεν σας δεσµεύει σε µία επιλογή,
σε µία κίνηση, σε µία τακτική η οποία είναι αντίθετη µε τη συνεί-
δησή σας. Από την πρώτη στιγµή, πολλοί από εσάς είχατε πει µε
παρρησία τη συγκεκριµένη θέση. Ήρθε η ώρα για το µεγάλο
«ναι» ή για το µεγάλο «όχι».

Μην αφήνετε να σας παρασύρει κάποιος ο οποίος διαφάνηκε,
αποδείχθηκε ότι δεν έχει καµµία κόκκινη γραµµή και κανέναν εν-
δοιασµό σε έναν δρόµο, για τον οποίο η ίδια η συνείδησή σας
δεν το επιτρέπει. Είναι µια θέση, την οποία εκφράσατε πολλοί
από εσάς από την πρώτη στιγµή και πραγµατικά, δεν µπορώ να
καταλάβω πως το Σάββατο εσείς -εσείς που είχατε αυτήν την
πάγια θέση- θα έρθετε και θα πείτε «όχι» σε αυτήν την πρόταση
δυσπιστίας. Το «όχι» αυτό είναι η υπογραφή σας κάτω από την
υπογραφή του Κοτζιά. Η συµφωνία στις Πρέσπες θα έχει την
υπογραφή του Κοτζιά επάνω και όλων των υπολοίπων Βουλευ-
τών από κάτω, όλων των Βουλευτών οι οποίοι θα καταψηφίσουν
την πρόταση δυσπιστίας. Αυτή είναι η αλήθεια, αυτό είναι το
ιστορικό γεγονός, το οποίο θα συµβεί, ένα ιστορικό γεγονός
βαρύ για να το σηκώσει ο καθένας.

(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα
της Νέας Δηµοκρατίας)

Και όπως πολύ σωστά είπε ο κ. Τσιάρας, η ευθύνη δεν είναι
συλλογική. Η ευθύνη σε αυτά τα ζητήµατα είναι ατοµική, ατοµική
απέναντι στην ιστορία, απέναντι στη συνείδησή σας, απέναντι
στους ανθρώπους που σας στήριξαν και σας έστειλαν εδώ, ει-
δικά αυτών οι οποίοι είχατε ως ευαγγέλιο, ως προµετωπίδα στον
προεκλογικό σας λόγο, ότι δεν πρόκειται όχι απλά να ψηφίσετε,
αλλά να επιτρέψετε ποτέ να γίνει µια τέτοια βλαπτική συµφωνία
των συµφερόντων της χώρας. 

Εσείς, λοιπόν, που εκλεγήκατε µε αυτήν την προµετωπίδα,
ήρθε η ώρα να δείτε αν πράγµατι είστε συνεπείς σε αυτόν τον
προεκλογικό σας λόγο ή όχι. Μετά το Σάββατο, δεν υπάρχει καµ-
µία δικαιολογία, σε κανέναν και για κανέναν λόγο. 

Τα πράγµατα είναι καθαρά: όποιος στηρίζει αυτήν τη συµφω-
νία έρχεται εδώ πάνω, την υποστηρίζει και καταψηφίζει την πρό-
ταση δυσπιστίας. Όποιος δεν θέλει να γίνει η συµφωνία αυτή,
όποιος δεν θέλει να δεσµευτεί η χώρα, έρχεται και υπερψηφίζει
την πρόταση δυσπιστίας το Σάββατο. Μετά το Σάββατο τα τετε-
λεσµένα έχουν δηµιουργηθεί, πλέον θα είναι αργά για όλους και
δεν θα υπάρχει καµµία δικαιολογία για κανέναν. 

Αυτό το «όταν θα έρθει η συµφωνία, θα δούµε» είναι υποκρι-
τικό. Όποιοι το µεθόδευσαν, ήθελαν πραγµατικά να σας εγκλω-
βίσουν. Ήρθε η ώρα να απεµπλακείτε, συνεπείς στη συνείδησή
σας, στην ιστορική σας ευθύνη και να συµβαδίσετε µε το φρό-
νηµα του λαού. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ας µην επιδιώξει η Κυβέρνηση το Σάββατο να τελειώσει γρή-

γορα την οµιλία. Πρέπει να εξαντληθούν όλος ο κατάλογος των
Βουλευτών, όλοι οι εγγεγραµµένοι. Είναι ένα εθνικό ζήτηµα και
είναι απαράδεκτο να µην επιτραπεί να µιλήσει σε όποιον επιθυµεί
να µιλήσει ό,τι ώρα και να µιλήσει, ό,τι ώρα και να συγκεντρωθεί
ο κόσµος απ’ έξω. Να ξέρετε ότι δεν µπορείτε να ξεφύγετε από
αυτό. Δεν µπορείτε να ξεφύγετε από τις ευθύνες, που δηµιουργεί
η συναίνεσή σας στη συγκεκριµένη στάση σας. 

(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα
της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Πολύ ωραία. 
Τον λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερικών κ. Κα-

τρούγκαλος. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα προσπαθήσω να
απαντήσω στα λίγα επιχειρήµατα που µπόρεσα να αλιεύσω από
τις κραυγές, που ακούστηκαν, δίνοντας µια έµφαση στα δύο µο-
ναδικά ζητήµατα -που νοµίζω ότι και καλόπιστοι άνθρωποι µπορεί
να αναρωτηθούν αν έχουµε πράγµατι µια εθνικά επωφελή συµ-
φωνία- που αφορούν το ζήτηµα της ταυτότητας και της γλώσ-
σας. 

Εισαγωγικά λέω ότι ο ελέφαντας που υπάρχει στο δωµάτιο δεν
είναι µόνο η συµφωνία αυτή καθ’ αυτή, αλλά και η προσπάθεια
της Νέας Δηµοκρατίας ενώπιον µιας προφανώς εθνικά επωφε-
λούς συµφωνίας, πολύ καλύτερης αυτής, που είχαν διαπραγµα-
τευτεί οι ίδιοι όταν ήταν στην Κυβέρνηση, η οποία αρχικά
προσπάθησε να θέσει τον πήχη της διαπραγµάτευσης πολύ
ψηλά και όταν, παρ’όλα αυτά, καταφέραµε να ξεπεράσουµε και
αυτά τα υψηλά στάνταρ, που εµείς οι ίδιοι θέσαµε στον εαυτό
µας, να προσπαθήσουν τώρα να εµφανίσουν το «άσπρο ως
µαύρο».

Είχαµε πράγµατι µια κίνηση εκκρεµούς των θέσεων του Αρχη-
γού της Νέας Δηµοκρατίας: από την εθνική θέση για τη σύνθετη
ονοµασία, όπως είχε διαµορφωθεί τουλάχιστον από το 1995 µε
την ενδιάµεση συµφωνία και εδώ, µέχρι εθνικιστικές κραυγές,
που ουσιαστικά δικαιώνουν τον διανοούµενο που έγραψε σή-
µερα στην Εφηµερίδα των Συντακτών ότι είναι σαν, ο Αρχηγός
της Νέας Δηµοκρατίας να θέλει να πάρει την εντολή σχηµατι-
σµού της κυβέρνησης από τον κ. Ιβανόφ. 

Η σύµπτωση, δηλαδή, των ακραίων εθνικιστικών κύκλων, που
θέλουν να µαταιώσουν τη συµφωνία αποτελεί στην πραγµατικό-
τητα µια πλήρη υπονόµευση και µαταίωση της εθνικής θέσης.

Και σήµερα δεν άκουσα από τη Νέα Δηµοκρατία αν εξακολου-
θούν να θεωρούν ότι η σύνθετη ονοµασία αποτελεί ακόµη τµήµα
της εθνικά αποδεκτής λύσης, όπως είχε συµφωνηθεί.

Αντιπαρέρχοµαι γρήγορα τα επιχειρήµατα, που ένας συνεπής
αναγνώστης θα µπορούσε να δει, διαβάζοντας µε προσοχή τη
συνθήκη. 

Άκουσα από τον πρώτο εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας ότι
δεν υπάρχει «erga omnes», διότι προβλέπονται µεταβατικές πε-
ρίοδοι στο άρθρο 1 παράγραφος 10 για την αντικατάσταση των
εγγράφων. 

Πρόκειται για καθαρή διαστρέβλωση ή για αδυναµία ανάγνω-
σης. Το άρθρο 1 παράγραφος 9, η προηγούµενη ρύθµιση, λέει
ρητά ότι οποιοδήποτε νέο διοικητικό έγγραφο εκδοθεί στο µέλ-
λον θα έχει την ονοµασία Βόρεια Μακεδονία. Υπάρχουν, όµως,
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εκατοµµύρια, ενδεχοµένως δεκάδες εκατοµµύρια ήδη υφιστά-
µενα έγγραφα. Για την ανανέωση αυτών των εγγράφων, είναι
προφανές ότι πρέπει να προβλεφθεί µια µεταβατική προθεσµία,
ακριβώς γιατί εµείς θέλουµε αυτή η συµφωνία να εφαρµοστεί.
Kαι αν ζητούσαµε από την άλλη πλευρά, όχι απλώς την αυτο-
νόητη υποχρέωση ό,τιεκδίδεται στο µέλλον να έχει την ονοµασία
που συµφωνήθηκε, αλλά και την αυτόµατη αντικατάσταση των
υφιστάµενων εγγράφων, θα ζητούσαµε κάτι το αδύνατο.

Τα θέµατα της ταυτότητας, της εθνότητας και της γλώσσας
θα είναι ο κορµός της οµιλίας µου. 

Για τα συνταγµατικά θέµατα, που, επίσης, κατά τη γνώµη µου,
προβλήθηκαν ως προφάσεις εν αµαρτίαις, ένας πρωτοετής του
Συνταγµατικού Δικαίου θα σας έλεγε τα δύο προφανή πράγµατα:
ότι οι διεθνείς συµφωνίες συνάπτονται µε την υπογραφή του αρ-
µόδιου Υπουργού Εξωτερικών, κυρώνονται και από την κύρωση
και µετά τίθενται µόνο σε ισχύ και, στη συνέχεια, εκδίδονται και
δηµοσιεύονται µε την υπογραφή του Προέδρου της Δηµοκρα-
τίας και την εντολή του να δηµοσιευθεί ο κυρωτικός νόµος. Ο
ισχυρισµός από νοµική άποψη ότι δεσµεύεται ένα κράτος µε την
υπογραφή και ότι υπάρχουν τετελεσµένα νοµικά, που δεν ανα-
τρέπονται είναι αυταπόδεικτα ψευδής. 

Δύο ιστορικά παραδείγµατα θα σας πω: Ο πρόεδρος Ουίλσον
διαπραγµατεύθηκε τη σύναψη της συµφωνίας για την Κοινωνία
των Εθνών. Δεν την πέρασε ποτέ από το Αµερικανικό Κογκρέσο,
δεν µπόρεσε, και οι Ηνωµένες Πολιτείες δεν έγιναν ποτέ µέλος
της Κοινωνίας των Εθνών. Αντίστοιχη ήταν και η τύχη της συµ-
φωνίας «Start ΙΙΙ», «Start ΙΙ» του 1993.

Ας πάµε, όµως, στην ουσία. Υπάρχει αναφορά στην εθνότητα
στη συµφωνία, την οποία θα φέρουµε για κύρωση; Προσοχή! Θα
τη φέρουµε σε κύρωση, όταν η άλλη πλευρά έχει εκπληρώσει
όλες τις υποχρεώσεις της, που είναι διπλωµατική επιτυχία. Και η
Νέα Δηµοκρατία προσπαθεί να την ακυρώσει, ζητώντας µια προ-
έγκριση, που από πουθενά στο Σύνταγµα δεν προκύπτει και που
θα ήταν αντίθετη µε το πολιτικό κεκτηµένο της διαπραγµάτευ-
σης. Στη συνθήκη δεν υπάρχει καµµία αναφορά σε εθνότητα ή
εθνικότητα ούτε θα µπορούσε να υπάρχει. Υπάρχει αναφορά
στην ιθαγένεια, στην υπηκοότητα.

Ανοίξτε τα διαβατήριά σας, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Εκεί
θα δείτε ότι ο όρος «nationality» είναι ακριβώς ο όρος «ιθαγένεια»
ή «υπηκοότητα», ο νοµικός δεσµός δηλαδή του πολίτη µε το κρά-
τος. Δεν είναι η εθνότητα, γιατί µε την εθνότητα δεν ασχολείται
και ούτε µπορούσε να ασχοληθεί η συµφωνία. Είναι ζήτηµα συ-
νείδησης και αυτοπροσδιορισµού.

Αυτό που πετυχαίνει η συµφωνία είναι να αποσυνδέσει την
ταυτότητα του γειτονικού κράτους, στην οποία έχουν δικαίωµα
αυτοπροσδιορισµού, από την ελληνική ιστορία και από κάθε επι-
χείρηµα ή πρόσχηµα αλυτρωτισµού απέναντι στην ελληνική Μα-
κεδονία.

Με λίγα λόγια, ξεχωρίζει τη γεωγραφία από την ιστορία, γιατί
είναι αναµφισβήτητο ότι η αρχαία Μακεδονία ήταν ελληνική. Εξί-
σου αναµφισβήτητο, όµως, είναι ότι στη γεωγραφική περιοχή της
Μακεδονίας ήδη από τον 6ο-7ο αιώνα υπάρχουν σλαβικά φύλα
και την περίοδο της ενδογένεσης, τον 19ο αιώνα, ισχύει αυτό που
περιγράφει ο Τρικούπης σε οµιλία του το 1880.

Σας διαβάζω: «Η Μακεδονία δύναται να διαιρεθεί εις τρία τµή-
µατα: τη µεσηµβρινήν, ήτις είναι και θα είναι ελληνική, οτιδήποτε
και αν συµβεί, την κεντρικήν, την περιλαµβάνουσα ελληνικούς
πληθυσµούς και την αρκτικήν, δηλαδή τη βόρεια, την µη οικου-
µένην υφ’ Ελλήνων». Σε µεταγενέστερή του συνέντευξη λέει την
περίφηµη φράση «όταν έλθει ο µέγας πόλεµος, η Μακεδονία θα
γίνει ή ελληνική ή βουλγαρική κατά τον νικήσαντα».

Η ζωή δεν αποδείχθηκε τόσο δυαδική, άσπρο-µαύρο. Δεν εί-
χαµε µόνο τον βουλγαρικό εθνικισµό, που ήταν ο βασικός αντί-
παλός µας στον µακεδονικό αγώνα, είχαµε και τον σερβικό
εθνικισµό, είχαµε και µια µερίδα πληθυσµού, που µολονότι ήταν
Σλάβοι δεν αυτοπροσδιορίζονταν εθνικά, ανάλογα µε τον βουλ-
γαρικό ή τον σερβικό εθνικισµό. 

Πώς τους περιγράφει αυτούς ο Μυριβήλης στο µυθιστόρηµά
του «Η ζωή εν τάφω»; Το µυθιστόρηµα είναι αυτοβιογραφικό,
όπως ξέρετε. Τον περιθάλπουν χωριάτες «που τη γλώσσα τους
την καταλαβαίνουν περίφηµα και οι Βούλγαροι και οι Σέρβοι.

Όµως, αντιπαθούν τους πρώτους, τους Βουλγάρους, γιατί
πήραν τα παιδιά τους στον στρατό. Μισούν τους δεύτερους, που
τους κακοµεταχειρίζονται για Βουλγάρους και κοιτάνε µε αρκετή
συµπαθητική περιέργεια εµάς, τους περαστικούς Ρωµιούς,
επειδή είµαστε πνευµατικοί υπήκοοι του «Πατρίκ», δηλαδή του
Πατριάρχη. Κι είναι και οι τάφοι των προεστών και των παπάδων
τους, που είναι σκαλισµένοι µε τα ιερά και µυστηριώδη ελληνικά
γράµµατα. Αυτά µας κάνουν προνοµιούχους αντίκρυ στα µάτια
τους, µολονότι δεν θέλουν αυτοί να είναι µήτε Μπουλγκάρ, δη-
λαδή Βούλγαροι, µήτε Σρρπ, δηλαδή Σέρβοι, µήτε Γκρρτς, Έλ-
ληνες, µοναχά Μακεντώνορτοντόξ». 

Αυτούς τους ανθρώπους δεν τους λέγαµε Σκοπιανούς σε όλη
τη διάρκεια του 20ου αιώνα. Τους λέγαµε Σλαβοµακεδόνες και ως
προς την ταυτότητά τους τίποτα δεν αναφέρει η συµφωνία. 

Τι παραδέχθηκαν οι ίδιοι, για πρώτη φορά επίσηµα; Κάτι το
ιστορικά αυταπόδεικτο, αλλά που άλλα εθνικιστικά καθεστώτα
της γείτονος το διεκδικούσαν: ότι καµµία σχέση δεν έχει η δική
τους ταυτότητα µε την ελληνική ιστορία της Μακεδονίας. Καµµία
σχέση δεν έχουν µε τον Μέγα Αλέξανδρο και έχουν αναλάβει
ρητή υποχρέωση να ανακαλέσουν, όπου και να βρίσκεται το σύµ-
βολο του Ήλιου της Βεργίνας, µαζί και µε όλα τα άλλα ιστορικά
µνηµεία, που ανατρέχουν στη δική µας περίοδο. 

Και γιατί δεν θα µπορούσε να αναφέρεται η εθνότητα; Γιατί η
αυτοδιάθεση των λαών, έλεγαν οι κλασικοί του µαρξισµού, ο αυ-
τοπροσδιορισµός, λέει σήµερα το Διεθνές Δίκαιο, είναι δικαίωµα
που δεν προσδιορίζεται τόσο πολύ από αντικειµενικούς κανόνες,
αλλά από το τι αισθάνεται αυτός που αυτοπροσδιορίζεται. 

Ο Ρενάν, µιλώντας για την Αλσατία, έλεγε ότι από πλευράς
γλώσσας, αίµατος, εδάφους, ιστορίας θα έπρεπε να είναι Γερ-
µανοί. Όµως, οι ίδιοι θέλουν να είναι Γάλλοι και αυτό φτάνει για
να τελειώσει η συζήτηση. 

Άρα, το έθνος προσδιορίζεται όχι αντικειµενικά, αλλά υποκει-
µενικά. Δεν είναι δουλειά της διεθνούς συνθήκης να το καθορί-
σει. Εµείς τι θέλαµε να κάνουµε; Να άρουµε οτιδήποτε θα µπορεί
στο µέλλον να είναι πηγή αλυτρωτισµού και έντασης µεταξύ των
κρατών και αυτό το πετύχαµε µε πολύ καλύτερο τρόπο, από
οποιαδήποτε διαπραγµάτευση στο παρελθόν. Στο κάτω-κάτω πα-
τρίδα είναι αυτό που αγαπάµε. Και εµείς δεν θέλουµε να στερή-
σουµε την πατρίδα από κανέναν λαό. Θέλουµε να ζήσουµε
οµαλά και ειρηνικά µαζί τους και να µην υπάρχει τίποτα να µας
χωρίζει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κύριε Πρόεδρε, ζητώ την επιείκειά σας, διότι θα ήθελα να πω

δύο λόγια για τη γλώσσα. Μόνοι τους την έλεγαν µακεδονική.
Εµείς τη λέγαµε σλαβοµακεδονική και καµµιά φορά και εµείς
απλώς µακεδονική. 

Ο Παύλος Μελάς, σε µια επιστολή του στις 16 Μαρτίου 1904,
µιλάει για τον γνωστό µακεδονοµάχο, τον Καπετάν Κώτα, που
όλοι ξέρουµε ότι δεν µίλαγε ελληνικά. Λέει στην επιστολή: «ωµί-
λησε µακεδονικά», µετέφραζε στα ελληνικά ο Πύρζας.

Ο στυλοβάτης της εθνικοφροσύνης, ηγέτης του κόµµατός
σας, ο αείµνηστος Ευάγγελος Αβέρωφ-Τοσίτσας στις 17 Σεπτεµ-
βρίου 1959 λέει στη Βουλή: «Εις το ζήτηµα της γλώσσης πολλά
δύνανται να λεχθούν. Πρώτον, εις την ελληνικήν Μακεδονίαν δεν
οµιλείται η µακεδονική γλώσσα, η οποία οµιλείται εις τα Σκόπια
και έχει και γραµµατικήν και συντακτικόν». Πετάγεται ένας πιο
εθνικόφρων και του λέει: «Μακεδονική γλώσσα δεν υπήρξεν
ποτέ. Μόνο η ελληνική γλώσσα υπήρξεν εις την Μακεδονίαν. Μην
χρησιµοποιείτε τοιαύτας εκφράσεις». 

Και απαντά ο κακοµοίρης ο Αβέρωφ: «Κύριε συνάδελφε, εάν
µου εκάµατε την τιµήν να µε παρακολουθήσετε, θα βλέπατε ότι
είπον ότι εις την Μακεδονίαν οµιλείται η ελληνική και εις τινα ση-
µεία ένα τοπικόν ιδίωµα», αυτό που λέει ο κ. Μπαµπινιώτης, το
σλαβοµακεδονικό. Και συνεχίζει: «Κατά ποίαν λογική, όµως, θα
ηθέλατε η Ελληνική Κυβέρνησις να είπη εις την γιουγκοσλαβικήν,
µε µίαν γλώσσαν όπως η µακεδονική, την οποία το Σύνταγµα έχει
µεταξύ των επισήµων γλωσσών, να είπη ότι εγώ θέλω να την κα-
ταργήσετε; Είναι ωσάν να είπωµεν ότι πρέπει να καταργηθεί το
Σύνταγµά της.». 

Και δεν το είπε µόνο ο Αβέρωφ αυτό. Όπως γνωρίζετε, στην
τρίτη Συνδιάσκεψη των Ηνωµένων Εθνών για την Τυποποίηση
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των Γεωγραφικών Ονοµάτων που έγινε το ‘77, συζητήθηκαν
πράγµατι τεχνικά θέµατα, πώς θα ονοµάζονται τα τοπωνύµια. Τι
αναγνώρισε, όµως, τότε η χώρα µας; Ότι στη διπλανή χώρα
υπάρχουν δύο γλώσσες: Η σερβοκροατική και η µακεδονική. Και
από τη στιγµή που αυτό το αναγνωρίσαµε, ακόµη και όταν εγέρ-
θηκαν αντιρρήσεις το 2007 και το 2012, ήταν κάτι που το είχαµε
συµφωνήσει και που ο ΟΗΕ το είχε συµπεριλάβει στον επίσηµο
κατάλογο, στο πινάκιό του -όχι των επίσηµων γλωσσών, στο επί-
σηµο πινάκιο των γλωσσών που αναγνωρίζει για τα τοπωνύµια-
και από εκεί και µετά δεν µπορούσε να αµφισβητηθεί.

Ολοκληρώνω. Δεν υπάρχει καλόπιστος άνθρωπος που έχει
διαβάσει τη συµφωνία, που να µην αναγνωρίσει ότι καλύψαµε
στο 110% αυτό που ήταν η εθνική θέση από το 1995, γιατί προ-
σθέσαµε και τη συνταγµατική αναθεώρηση σε αυτό, κάτι που δεν
ήταν ποτέ από τα προαπαιτούµενα που οι ελληνικές κυβερνήσεις
έθεταν.

Εγώ θεωρώ -και θα το πω ειλικρινά- αυτήν την πρόταση µοµ-
φής που καταθέσατε την πιο µακροσκελή επιστολή αυτοκτονίας.
Αυτοκτονήσατε πολιτικά. Πρώτα-πρώτα, γιατί αρνιέστε τον εαυτό
σας. Αρνιέστε τον εαυτό σας, γιατί αρνείστε την εθνική θέση που
διαµόρφωσε, συνδιαµόρφωσε ο Καραµανλής και ο Μητσοτάκης.
Δεν σας κάνει εντύπωση ότι ο κ. Σαµαράς επικαλέστηκε τάχα -
αυτός που καθύβριζε βέβαια το ‘90- τον Καραµανλή και τον Πα-
πανδρέου, αλλά όχι τον Μητσοτάκη; Έχετε ξεχάσει τι έλεγε ο
αείµνηστος Μητσοτάκης για τον κ. Σαµαρά; Δεν ανησυχείτε για
ότι η παράταξή σας, που είναι µια από τις παραδοσιακές ιστορι-
κές παρατάξεις της χώρας έχει ζητήσει ακροδεξιές αυτή τη
στιγµή ατραπούς, που καµµία σχέση δεν έχουν µε την παράδοση
των αρχηγών τους; Δεν αισθάνεστε …

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Συντοµεύετε, παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αν είχα εδώ τον κ. Μητσοτάκη, θα τον ρώταγα. Αυτά είναι ζη-

τήµατα πολιτικής παράδοσης του ίδιου και της οικογένειάς του.
Μπορεί να τα ξεπεράσει αυτά. Στο κάτω-κάτω, ο κάθε πολιτικός
και ο κάθε άνθρωπος δικαιούται να είναι πατροκτόνος αν προ-
ωθεί τις ιδέες τις δικές του. Είναι δικές του, όµως, αυτές οι ιδέες;
Ο ίδιος δεν ήθελε να εµφανίζεται ως µεταρρυθµιστής πολιτικός
που αυτήν την παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας, την παράταξη
που µαζί µε το παλαιό ΠΑΣΟΚ ήταν οι δυνάµεις της διαπλοκής,
οι δυνάµεις που έφεραν την χώρα στο τέλµα των µνηµονίων, θα
την έφερνε σε µια νέα άνοιξη; Αυτή είναι η ανανέωση του κ. Μη-
τσοτάκη, η ταύτισή του µε ό,τι ακροδεξιό, ό,τι αντιδραστικό έχει
να δείξει η ελληνική εθνικοφροσύνη; Γι’ αυτόν τον λόγο, λοιπόν,
ζητώ να απορριφθεί η πρόταση µοµφής και να δώσετε την ψήφο
εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Πού ήσουνα τότε; Δεν ντρέπεσαι;

Δεν θυµάσαι πού ήσουν; 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ, κύριε Γρη-

γοράκο, δεν χρειάζονται ούτε εντάσεις ούτε εξάρσεις.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Η ιστορία πρέπει να υπάρχει σε

αυτήν την Αίθουσα. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Να υπάρχει, αλλά όχι να

εκφωνείται στη Βουλή κατά το δοκούν. Καθένας να την ξέρει, να
τη γράφει, να την λέει …

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Είκοσι χρόνια ΠΑΣΟΚ ήταν, στις
καλύτερες θέσεις.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προ-
ηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
δεκαεννέα µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το 35ο Δηµοτικό Σχολείο Πειραιά. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Αθανασία (Σία) Αναγνωστοπούλου από
τον ΣΥΡΙΖΑ για δέκα λεπτά. Αµέσως µετά θα ακολουθήσουν ο κ.
Γκιουλέκας και ο κ. Κουµουτσάκος. Ο κ. Γκιουλέκας είναι στην

πρώτη οκτάδα εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας.
Ορίστε, κυρία Αναγνωστοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όντως βρισκόµαστε σε µια ιστο-

ρική στιγµή, µια ιστορική στιγµή που σηµατοδοτείται από το κλεί-
σιµο µιας συµφωνίας για ένα µείζον ζήτηµα που απασχόλησε την
ελληνική κοινωνία και την ελληνική πολιτική ηγεσία επί είκοσι
επτά χρόνια. 

Βρισκόµαστε, όµως, σε µια ιστορική στιγµή και για έναν άλλον
λόγο. Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση προσπαθεί σήµερα εδώ και
θα προσπαθήσει και αύριο και µεθαύριο, όχι απλώς να συζητήσει
µια πρόταση µοµφής, όπως είναι το κοινοβουλευτικό και το συν-
ταγµατικό της δικαίωµα, αλλά να διχάσει και να εγκαλέσει Βου-
λευτές της Συγκυβέρνησης ως εθνικούς προδότες. 

Αφού η «αριστερή παρένθεση» δεν κάρπισε, αφού η καταστρο-
φολογία ότι δεν θα βγούµε από τα µνηµόνια δεν ευοδώθηκε, το
τελευταίο προπύργιο είναι τα εθνικά θέµατα. 

Υπάρχει µνήµη, ιστορική µνήµη σ’ αυτήν την κοινωνία και σ’
αυτήν εδώ τη Βουλή πότε η Δεξιά χρησιµοποιεί, όταν δεν έχει
µια γόνιµη πολιτική, τα εθνικά θέµατα, για να δηµιουργήσει κα-
θεστώς εθνικοφροσύνης: εθνικοί προδότες και εθνικόφρονες.
Αυτό δεν πρέπει να το επιτρέψει η Ελληνική Βουλή. Πρέπει να
σταθεί στο ύψος των περιστάσεων. 

Έχουµε ένα ζήτηµα, το οποίο κλείνει µε την ιστορική συµφω-
νία, αυτό του µακεδονικού. Τι ήταν το µακεδονικό; Πώς δηµιουρ-
γήθηκε; Πότε δηµιουργήθηκε και ποια ηγεσία ανέλαβε να βγάλει
από το τέλµα τη χώρα; 

Σας διαβάζω, αν και λείπουν τώρα οι κύριοι και οι κυρίες της
Νέας Δηµοκρατίας, κυρίως όµως ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης και η κ. Μπακογιάννη,…

ΓΕΩΡΓΙΑ ΜΑΡΤΙΝΟΥ: Εδώ είµαστε. Ποιος λείπει; 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ:…τους οποίους θα

ήθελα να κοιτώ στα µάτια και να διαβάσω, γιατί αρχεία έχουµε
και πάρα πολλά. Στις 13 Απριλίου 1992, στο δεύτερο Εθνικό Συµ-
βούλιο που γίνεται υπό τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας τότε και
µε Πρωθυπουργό τον Κωνσταντίνο Μητσοτάκη, τι λέει ο Κων-
σταντίνος Μητσοτάκης τότε, όταν ακόµα η Νέα Δηµοκρατία µπο-
ρούσε να παραγάγει πολιτική; Λέει ο Μητσοτάκης, προειδοποιεί
τους πολιτικούς Αρχηγούς ότι κινδυνεύουν να λάβουν µια από-
φαση η οποία θα οδηγήσει την Ελλάδα για πενήντα χρόνια στην
περιπέτεια που έχει σήµερα το Κυπριακό. «Έχουµε το Κυ-
πριακό.» -λέει- «Αναρωτιέµαι, να προσθέσουµε τώρα ένα ακόµα
άλυτο πρόβληµα χωρίς διέξοδο; Τα ηρωικά εδώ µέσα τα αποφα-
σίζουµε. Ποια, όµως, διέξοδος θα υπάρχει; Πότε θα βγει η Ελ-
λάδα από το αδιέξοδο, όταν αυτή η δηµοκρατία αναγνωρισθεί
από διάφορες χώρες; Ποτέ. Ούτε µε τη δική µου Κυβέρνηση
ούτε µε καµιά άλλη. Η µόνη διέξοδος είναι, εάν µπορέσουµε να
συµφωνήσουµε, να συνεργαστεί η Ελλάδα ειρηνικά µε τα Σκόπια
και να τα βοηθήσει µαζί µε την Κοινότητα, µε την ΕΟΚ.». 

Και συνεχίζει: «Διαµορφώνουµε και η δική µας Κυβέρνηση έχει
ευθύνη» -γιατί ήταν ο Σαµαράς τότε Υπουργός Εξωτερικών που
εδιαφοροποιείτο από τη θέση του Κωνσταντίνου Μητσοτάκη-
«για την κοινή γνώµη που διαµορφώνουµε στον ελληνικό λαό.». 

Και καταλήγει: «Μια δεύτερη γραµµή άµυνας είναι ένας επιθε-
τικός προσδιορισµός του τύπου «Βόρειος Μακεδονία», µε τον
οποίον να κλείσει το θέµα και να ακολουθήσει κατόπιν µια επί-
θεση φιλίας προς τη γείτονα χώρα.». 

Ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης, εκείνες τις στιγµές, ξέρει ποιο
είναι το διακύβευµα της ιστορίας. Έχει καταρρεύσει ένας ολό-
κληρος κόσµος, το πρώην ανατολικό µπλοκ, αποδεσµεύονται δυ-
νάµεις στην περιοχή και η χώρα, εάν θέλει να παίξει
πρωταγωνιστικό ρόλο και στην Ευρωπαϊκή Ένωση -τότε στην
ΕΟΚ- αλλά και στην περιοχή µας, πρέπει η ίδια να δώσει λύση
στα προβλήµατα και όχι να γίνεται µέρος του προβλήµατος. 

Ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης εκείνη την εποχή ήξερε, ως
αστός πολιτικός, ότι µία χώρα που θέλει να έχει µέλλον παίρνει
τις πραγµατικότητες της ιστορίας που έχουν διαµορφωθεί και
βάσει αυτών διαµορφώνει το µέλλον. Δεν πάει να κρυφτεί ή να
σηκώσει εθνικιστικούς σκελετούς από την ντουλάπα. Αυτό το
έκανε ο κ. Σαµαράς, γιατί ήθελε να φτιάξει πολιτική καριέρα. Μην
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ξεχνάτε ότι εκείνη την περίοδο δηµιουργείται και το Δίκτυο 21.
Θα µπορούσαµε να πούµε πολλά. 

Τότε βγαίνουν οι εθνικιστικοί σκελετοί από την ντουλάπα για
το µακεδονικό. Τότε αρχίζει να φτιάχνεται ένα εθνικιστικό αφή-
γηµα -όχι εθνικό, το εθνικό αφήγηµα το έχει ο Μητσοτάκης
εκείνη την περίοδο. Ο Σαµαράς φτιάχνει ένα εθνικιστικό αφή-
γηµα, το οποίο ξαναγυρίζει στους Μακεδονοµάχους. Προσέξτε,
όµως, οι Μακεδονοµάχοι έπαιζαν το κεφάλι τους σε µία στιγµή
που η ιστορία παιζόταν σε άλλο γήπεδο, όχι στο γήπεδο της δε-
καετίας του 1990. 

Παίρνει, λοιπόν, τη σκυτάλη από το πουθενά, για να την πάει
στο πουθενά. Δηµιουργεί ένα µείζον πρόβληµα και διαµορφώνει
µία κοινή γνώµη µε τα συλλαλητήρια τότε, µε τις διάφορες ορ-
γανώσεις και εγκλωβίζει την πολιτική ηγεσία. Πολύς κόσµος τότε
και από τη δική µας την πλευρά µίλησε και έδωσε στήριξη στον
Κωνσταντίνο Μητσοτάκη, για να µπορέσει να βγει η χώρα από
το αδιέξοδο. 

Δυστυχώς, τα πράγµατα δεν έγιναν έτσι. Ακολούθησε µετά η
ενδιάµεση συµφωνία του 2008 κ.λπ.. Χαράσσεται µία εθνική
γραµµή, η οποία λέει σύνθετη ονοµασία µε γεωγραφικό προσ-
διορισµό και βέβαια τον όρο «Μακεδονία» µέσα στη σύνθετη ονο-
µασία. 

Από τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας διαφώνησε κανέ-
νας σε αυτό; Διαφώνησε κανένας από εσάς τότε; Γιατί τώρα έρ-
χεστε και προσπαθείτε να δηµιουργήσετε ένα µείζον εθνικό
ζήτηµα και να βγάλετε πάλι τους σκελετούς από τις ντουλάπες,
για να διχάσετε κατ’ αυτόν τον τρόπο την ελληνική κοινωνία; Η
ελληνική ιστορία έχει πληρώσει πάρα πολύ ακριβά εθνικόφρονες
και εθνικούς προδότες. Αυτόν τον διχασµό µην προσπαθήσετε
να τον επαναφέρετε. 

Η ελληνική ιστορία, επίσης, έχει να επιδείξει µεγάλες στιγµές,
όταν οι πολιτικές ηγεσίες είχαν το θάρρος να οραµατιστούν το
µέλλον αυτής της κοινωνίας µε παρρησία και να δώσουν µία νέα
προοπτική σε σχέση µε την περιοχή. 

Το 1913 υπογράφεται η Συνθήκη του Βουκουρεστίου. Μιλάτε
συνέχεια για ιστορία, µόνο που ιστορία δεν ξέρετε. Τι αναγνωρί-
ζει η Ελλάδα µε την υπογραφή της και τι έχει πετύχει; Ήταν ο
Ελευθέριος Βενιζέλος τότε στην ηγεσία της χώρας. Αναγνωρίζει
η Ελλάδα µετά από πολλούς κόπους, µετά από πάρα πολλές
µάχες, µετά από πολλές αντιπαραθέσεις των Βαλκάνιων ότι, παι-
διά, εµείς έχουµε ειρήνη εδώ. Καταρρέει ο κόσµος δίπλα µας, η
Οθωµανική Αυτοκρατορία, αλλά εµείς τα βρίσκουµε µεταξύ µας
και µοιραζόµαστε µία κληρονοµιά, την Οθωµανική Βυζαντινή, τη
µεγάλη Μακεδονία. 

Κατοχυρώνεται, λοιπόν, η ενσωµάτωση της ελληνικής Μακε-
δονίας στον εθνικό κορµό, στην Ελλάδα. Αυτό λέει το 1913 και
αυτή η συνθήκη δεν σηκώνει κανέναν αναθεωρητισµό. Γιατί αν
φτάσουµε σε αναθεωρητισµούς αυτής της συνθήκης, τότε νοµι-
µοποιούµε τους αναθεωρητισµούς από τους οποίους κινδυ-
νεύουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και ήρθε ο Βενιζέλος στη Βουλή -δεν ήταν αυτή η Βουλή- και

είπε -υπάρχουν ηχογραφηµένα τα Πρακτικά-: «Τον εθνικό
εχθρό,…» -γιατί ήταν ένας µεγάλος πολιτικός σε αυτά τα θέµατα,
συµφωνεί δεν συµφωνεί κανείς µαζί του, είχε όµως προοπτική
για το µέλλον της Ελλάδας- «…την οθωµανική αυτοκρατορία µού
την υπέδειξε η συγκυρία. Προαιώνιους εχθρούς δεν έχω. Δη-
λαδή, εγώ ήθελα να κατοχυρώσω τα Βαλκάνια. Με τους Οθωµα-
νούς τι θα κάνω είναι άλλη υπόθεση». 

Και τι έκανε ο Βενιζέλος, µιας και θέλετε να µιλάµε για ιστορία;
Οχτώ χρόνια µετά τη µεγαλύτερη εθνική καταστροφή έκανε την
Ελληνοτουρκική φιλία, µετά τη Μικρασιατική Καταστροφή. Διότι
ήξερε ένα πράγµα: Μια µικρή χώρα για να µπορεί να επιβιώσει
σε αυτήν την περιοχή πρέπει να φτιάξει ένα φιλικό περιβάλλον.
Κι έρχεστε τώρα και µιλάτε µετά από τόσα χρόνια, που δεν τολ-
µήσατε τη δική σας θέση. 

Και µας λέει ο κ. Κουµουτσάκος ότι έχουµε ένα πυρηνικό όπλο
-εγώ δεν το κατάλαβα αυτό το πυρηνικό όπλο, αλλά τέλος πάν-
των- σε µία εποχή και σε µία περιοχή όπου οι αναθεωρητισµοί
πηγαίνουν κι έρχονται. Για να έχει µέλλον αυτή η χώρα, τι πρέπει
να κάνει µε τη γειτονική της χώρα και µε τις άλλες γειτονικές

χώρες; Πρέπει να φτιάξει µια ασπίδα φιλίας, συνανάπτυξης και
αλληλεγγύης, άρα να απονοµιµοποιεί συνεχώς όλους τους ανα-
θεωρητισµούς. 

Ο Υπουργός κ. Κατρούγκαλος εξήγησε πάρα πολύ καλά τη
συµφωνία. Δεν θα µπω σε αυτό. Είναι ψέµατα. Είναι υποκρισία.
Είναι κυνισµός σας όταν λέτε ότι αυτή η συµφωνία είναι κακή και
εθνοπροδοτική. Το ξέρετε ότι λέτε ψέµατα. 

Ξέρετε, όµως, πού οδηγεί αυτό; Σε αυτό που δεν µπορέσατε
να κάνετε ούτε µε την οικονοµία. Διότι και η οικονοµία ήταν ένα
µεγάλο εθνικό πρόβληµα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ πολύ, τελει-
ώνετε αµέσως. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Τελειώνω, κύριε
Πρόεδρε. 

Διότι δεν ξέρατε, δεν βλέπατε, δεν τολµήσατε -γιατί η πολιτική
είναι τόλµη- στο όνοµα αυτού του λαού, τον οποίο θέλετε τώρα
να υπερασπιστείτε, να φτιάξετε µία πατριωτική γραµµή. Και πα-
τριωτική γραµµή σηµαίνει ότι ορίζω το εθνικό συµφέρον σε
σχέση µε τα δεδοµένα που έχω και τους κινδύνους που εγκυµο-
νεί το µέλλον. 

Εγώ θέλω να κλείσω λέγοντας ένα πράγµα. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ πολύ, έχετε

κλείσει. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κλείνω, κύριε Πρό-

εδρε. 
Σε αυτήν την περιοχή του κόσµου, της Ευρώπης, έχουµε µε-

σοτοιχίες τα έθνη µεταξύ µας, οι οποίες είναι δύσκολα διακριτές.
Αποφασίζει ένας λαός την κρίσιµη στιγµή: Ή αυτές τις µεσοτοι-
χίες τις κάνει ασπίδα προστασίας για να προχωρήσει στο µέλλον
ή τις κάνει οχυρό, κλείνεται στο καβούκι και πολεµάει µε όλον
τον κόσµο απ’ έξω. 

Ελπίζω αυτό το Κοινοβούλιο να αρθεί στο ύψος των ιστορικών
περιστάσεων. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τον λόγο έχει ο κ. Κουµου-
τσάκος από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα είναι

µια ιστορική µέρα. Είναι ηµέρα ευθύνης, εθνικής ευθύνης, αλλά
και δηµοκρατικής ευθύνης. 

Η Βουλή των Ελλήνων µπορεί σήµερα σε αυτήν τη συζήτηση
να ανακόψει την πορεία παρακµής στην οποία έβαλε τη χώρα η
χειρότερη Κυβέρνηση της Μεταπολίτευσης. Δεν είναι όµως
µόνον ηµέρα ευθύνης. Είναι και ηµέρα αρχών και συνείδησης της
καθεµίας και του καθενός.

Απευθύνοµαι σε αυτό το σηµείο στους συναδέλφους του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, αλλά και των Ανεξάρτητων Ελλήνων και τους ρωτώ: Πόσες
φορές αυτά τα χρόνια κοιταχτήκατε στον εσωτερικό καθρέφτη
της συνείδησής σας και είπατε «Τι πάω να κάνω; Τι πάω να ψη-
φίσω; Αφού άλλα έλεγα και άλλα υποσχέθηκα»; 

Είµαι βέβαιος ότι ήταν πολλές αυτές οι οδυνηρές φορές που
αισθανθήκατε αγανακτισµένοι, προδοµένοι και θυµωµένοι γιατί
άλλα λέγατε και άλλα ψηφίζατε. Όµως τα ξεπεράσατε αυτά τα
συναισθήµατα. Μεταξύ συνείδησης και εξουσίας, επιλέξατε την
εξουσία. Αυτό, όµως, έως τώρα -η επιλογή σας αντί της συνεί-
δησης η εξουσία- αφορούσε την οικονοµία. Αντέχετε αλήθεια να
το κάνετε και για ένα τόσο κρίσιµο για την πατρίδα ζήτηµα, όπως
το όνοµα της γειτονικής χώρας;

Σε δύο µέρες θα κληθείτε να απαντήσετε στους εαυτούς σας,
στα παιδιά σας και στην ιστορία. Η επιλογή, αλλά και η ευθύνη
θα είναι όλη δική σας. Η ιστορία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
έχει ανοίξει το βιβλίο της και κρατάει σηµειώσεις για το τι έκανε
ο καθένας και η καθεµία από εµάς. 

Ο κ. Κοτζιάς σε µια πρόσφατη συνέντευξή του επικαλέστηκε
τον Καβάφη θυµίζοντας ένα συγκλονιστικό στίχο που µιλά για τη
στιγµή της συνείδησης, την καταλυτική στιγµή που καλούµαστε
να πούµε το µεγάλο «ναι» ή το µεγάλο «όχι». 

Ξέρετε τι θα γράψει η ιστορία εάν ψηφίσετε, όπως δείχνετε ότι
θα ψηφίσετε, το Σάββατο; Ότι για το µακεδονικό στη σύγχρονη
µορφή του όλοι οι προηγούµενοι είπαν «όχι», ενώ εσείς είσαστε
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έτοιµοι να πείτε «ναι». Αυτό θα γράψει η ιστορία ό,τι και να πείτε,
όσο και αν φωνάζετε. 

Δυστυχώς, σήµερα δεν εγκαλείστε µόνο για τη θλιβερή σας
απόδοση στην οικονοµία. Εγκαλείστε και για κάτι πολύ σοβαρό-
τερο και για κάτι πολύ µεγαλύτερο. Έχει να κάνει µε τα εθνικά
συµφέροντα, την ιστορία και τελικά την αξιοπρέπεια των Ελλή-
νων. 

Αποφασίσατε να διαπραγµατευτείτε το ζήτηµα της ονοµασίας
της γειτονικής χώρας έτσι ξαφνικά. Γιατί; Πιστεύω ότι για τρεις
λόγους το αποφασίσατε: Πρώτον, γιατί αισθανθήκατε ισχυροί µε
το διαπραγµατευτικό όπλο που εµείς σας δώσαµε, δηλαδή την
απόφαση του 2008 στη Σύνοδο Κορυφής του ΝΑΤΟ στο Βουκου-
ρέστι, όταν η κυβέρνηση Κώστα Καραµανλή µε Υπουργό Εξωτε-
ρικών τη Ντόρα Μπακογιάννη και Υπουργό Άµυνας τον Βαγγέλη
Μεϊµαράκη έκαναν αυτό που φάνταζε ακατόρθωτο. Έπεισαν
τους εχθρικούς µέχρι στιγµής εταίρους να υιοθετήσουν πλήρως
την ελληνική θέση κι έτσι οµόφωνα η συµµαχία να αποφασίσει
ότι χωρίς λύση η χώρα αυτή δεν µπορεί να µπει στη συµµαχία.
Κι αυτή η απόφαση επαναλήφθηκε έκτοτε τουλάχιστον οκτώ
φορές και δεσµεύει τη συµµαχία και ίδιας λογικής απόφαση έχει
λάβει η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Έχετε, λοιπόν, στο χέρι σας αυτή την ισχυρή διαπραγµατευ-
τική δυνατότητα, αυτό που ονόµασα διαπραγµατευτικό πυρηνικό
όπλο. Αυτός ήταν ο πρώτος λόγος που το αποφασίσατε, λοιπόν,
γιατί βασισµένοι στη δική µας διπλωµατική κληρονοµιά αισθαν-
θήκατε ότι έχετε ένα καλό χαρτί στα χέρια σας. 

Ο δεύτερος λόγος είναι γιατί η συγκυρία -όχι οι δικές σας
ενέργειες, αλλά η συγκυρία- στη γειτονική χώρα θεωρήσατε ότι
σας ευνόησε. Έπεσε η ακραία εθνικιστική Κυβέρνηση του
Γκρούεφσκι και διαµορφώθηκε η κυβέρνηση Ζάεφ, πιο ευέλικτη,
πιο έτοιµη για συµβιβασµό. Και γιατί; Γιατί τα δέκα χρόνια που
έµεινε η χώρα αυτή εκτός Ευρώπης και ΝΑΤΟ είχε δείξει πια ότι
δεν αντέχεται άλλο αυτή η αποµόνωση και ήρθε η ώρα του µε-
γάλου συµβιβασµού. Εκείνοι, λοιπόν, ήταν και παραµένουν οι επι-
σπεύδοντες. Εκείνοι ζητούν λύση, όχι εµείς.

Ο τρίτος λόγος που θέλατε να διαπραγµατευτείτε ήταν ότι πι-
στέψατε -κι αυτός είναι ο χειρότερος λόγος, το µεγάλο σας
λάθος, θα έλεγα εγκληµατικό λάθος- ότι µπορείτε να εργαλει-
οποιήσετε αυτό το εθνικό θέµα, να το εκµεταλλευτείτε για να
διεµβολίσετε το πολιτικό σύστηµα, να αλλάξετε το πολιτικό σύ-
στηµα και να χτυπήσετε τους πολιτικούς σας αντιπάλους και κυ-
ρίως τη Νέα Δηµοκρατία. Διαψευστήκατε. Είµαστε µια γροθιά
και µας έχετε µπροστά σας. 

Όµως είναι ακριβώς αυτός ο µικροκοµµατικός σχεδιασµός
σας που υποθήκευσε και το αποτέλεσµα της διαπραγµάτευσης
που κάνατε. Μείωσε το αποτέλεσµα της διαπραγµάτευσης που
µπορούσατε να φέρετε. 

Γιατί; Διότι διχάσατε συνειδητά. Διχάσατε συνειδητά, ξεχνών-
τας ότι ειδικά σε αυτό το θέµα, που αφορά την ψυχή και την αξιο-
πρέπεια όλων των Ελλήνων, το αρραγές εσωτερικό µέτωπο είναι
αυτό που µπορούσε να οδηγήσει σε καλό αποτέλεσµα. 

Εσείς διαλύσατε το εσωτερικό µέτωπο και για αυτό φέρατε
την κακή, την άκρως προβληµατική συµφωνία, που σήµερα εµείς
απορρίπτουµε. Και την απορρίπτουµε γιατί και στο παρελθόν,
άλλωστε, έχουµε απορρίψει άλλες κακές συµφωνίες, κακούς
συµβιβασµούς, αψηφώντας ασφυκτικές πιέσεις κάθε µορφής.
Εµείς αντέξαµε, λοιπόν, στα δύσκολα. Εσείς υποκύπτετε στα εύ-
κολα. 

Γιατί τι άλλο παρά άτακτη υποχώρηση συνιστά η συµφωνία
που είναι έτοιµος να υπογράψει ο Πρωθυπουργός σας, µε µακε-
δονική γλώσσα, µε µακεδονική εθνότητα, µε ασαφές «erga
omnes», µε άκρως προβληµατική διαδικασία για το τι θα γίνει στο
ΝΑΤΟ ή στην Ευρωπαϊκή Ένωση; 

Και απέναντι σε όλα αυτά τι αντιτάσσετε; Ότι στο παρελθόν –
λέτε- µέσα στα τριάντα χρόνια της διαπραγµάτευσης είχαν συ-
ζητηθεί και διάφορα άλλα µη ικανοποιητικά ονόµατα. Ξεχνάτε,
όµως, κάτι: Ότι συζητήθηκαν, δεν συµφωνήθηκαν. Εσείς συµφω-
νείτε και µας απειλείτε και προσπαθείτε να µας εκβιάσετε µε
δήθεν απειλές, απαράδεκτες και παράνοµες –ξαναλέω, απαρά-
δεκτες και παράνοµες- σκοτεινές βουτιές σε απόρρητα του
Υπουργείου Εξωτερικών, τα οποία διαρρέετε όπως θέλετε και

όπου θέλετε, εκτός πλαισίου, εκτός χρόνου και εκτός τόπου. 
Και ποιοι τα κάνουν αυτά; Ποιοι; Εσείς, η Κυβέρνησή σας, ο

Πρωθυπουργός σας, ο Υπουργός Εξωτερικών σας, που δεχθή-
κατε -γιατί είχατε δεχθεί και µην κρύβεστε- το χειρότερο, το πιο
βαριά προβληµατικό, το πιο βαριά αλυτρωτικό όνοµα στην ιστο-
ρία των τριάντα χρόνων αυτών των διαπραγµατεύσεων, τη «Μα-
κεδονία του Ίλιντεν». 

Εσείς κατηγορείτε ποιους; Κατηγορείτε εκείνους που δεν συµ-
φώνησαν εσείς που συµφωνήσατε στο χειρότερο όνοµα των
τριάντα χρόνων, αυτό που, αν δεν αντιδρούσαν σύσσωµες οι πο-
λιτικές δυνάµεις και η ελληνική κοινωνία, θα ήταν σήµερα το
όνοµα της συµφωνίας. 

Και στο σηµείο αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να
πω κάτι ιδιαίτερα σοβαρό και θα ήθελα να το προσέξετε. Διά-
βασα µε προσοχή τη συµφωνία στο σύνολο και στη λεπτοµέρειά
της και το συµπέρασµα στο οποίο κατέληξα είναι ότι αυτή η συµ-
φωνία στο σύνολό της είναι µια συµφωνία που υλοποιεί το πε-
ριεχόµενο του ονόµατος «Μακεδονία του Ίλιντεν». Αλλάξατε την
επικεφαλίδα, αλλά κρατήσατε το σώµα. Αυτή η συµφωνία ήταν
έτοιµη, προσαρµοσµένη στο όνοµα «Μακεδονία του Ίλιντεν», στο
πιο αλυτρωτικό στην ιστορία των διαπραγµατεύσεων. Δεν σας
βγήκε και απλώς αλλάξατε την επικεφαλίδα. Όλο το άλλο, όµως,
υπηρετεί το πιο αλυτρωτικό όνοµα στα τριάντα χρόνια των δια-
πραγµατεύσεων. 

Με την ίδια λογική αντιµετωπίσατε και το θέµα της γλώσσας.
Αναφέρθηκα σήµερα σε αυτό, δεν θα επανέλθω. Πάντως, από τη
συζήτηση προκύπτει το απίθανο, το πραγµατικά απίθανο: Ενώ
σας δίνουµε υπαρκτά επιχειρήµατα, ότι δεν έχει αναγνωρισθεί
µακεδονική γλώσσα από την Ελλάδα στη σύγχρονη µορφή του
µακεδονικού, εσείς βρίσκετε, ψάχνετε, είσαστε πολύ λεπτολόγοι
στο να αναζητήσετε επιχειρήµατα που είναι υπέρ της άλλης
πλευράς. Ε, αυτό δεν έχει ξαναγίνει! Αυτό δεν έχει ξαναγίνει
ποτέ, Υπουργός Εξωτερικών και µια κυβέρνηση να αναζητεί επι-
χειρήµατα που είναι υπέρ της άλλης ανάγνωσης, όχι υπέρ της
δικής µας ανάγνωσης. 

Και θα σας πω κάτι προσωπικό. Ως διπλωµάτης για πολλά χρό-
νια έπαιρνα οδηγίες από το Υπουργείο Εξωτερικών. Οι οδηγίες
που έπαιρνα -είτε ήµουν σε διεθνή οργανισµό είτε σε διµερή πρε-
σβεία- έλεγαν σε εµένα και σε όλους τους συναδέλφους «όταν
βλέπεις το επίθετο µακεδονική ή µακεδονικός σε σχέση µε τη
γειτονική χώρα, θα ενίστασαι, θα κάνεις προσπάθειες να το αλ-
λάζεις». Αυτά παίρναµε ως οδηγίες. 

Σήµερα, λοιπόν, κανένας διπλωµάτης που έχει δώσει µάχες γι’
αυτά τα θέµατα, σύµφωνα µε αυτές τις οδηγίες, δεν µπορεί να
δεχθεί τη δική σας υποχώρηση. 

Κυρίες και κύριοι, αυτά ήταν τα ουσιαστικά -και τελειώνω µε
αυτό, κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό- και σοβαρά προβλήµατα της
συµφωνίας που φέρνετε σήµερα. Υπάρχει, όµως, και ένα µείζον
θεσµικό και πολιτικό: Ποιος µε την υπογραφή του θα δεσµεύσει
τη χώρα; Ένας αποµονωµένος από τον λαό, αλλά και την Κυβέρ-
νησή του και το Υπουργικό του Συµβούλιο Πρωθυπουργός,
χωρίς να έχει τη σύµφωνη γνώµη του Υπουργού Εθνικής Άµυνας. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Οι κυβερνήσεις έπεσαν τότε, γι’ αυτό αρχίζει και µυρίζει πτώση

και στη δική σας.
Ακούστε, λοιπόν, επειδή το επικαλείστε: Εκείνη η Κυβέρνηση

µε τέτοια προβλήµατα έπεσε και ετοιµάζεστε να πέσετε και
εσείς, αργά ή γρήγορα.

Ένας Πρωθυπουργός, λοιπόν, αποµονωµένος από τον λαό,
χωρίς τη στήριξη του κυβερνητικού του εταίρου, χωρίς τη στή-
ριξη του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, που δεν µπόρεσε να πείσει
-προσέξτε το- µε τη διαπραγµάτευση που κάνει και το αποτέλε-
σµά της τον κυβερνητικό του εταίρο, πιστεύετε ότι θα πείσει τον
ελληνικό λαό;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Κουµουτσάκο, έχετε
τελειώσει.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Αυτός, λοιπόν, ο Πρωθυπουρ-
γός είναι έτοιµος µε την υπογραφή του να δεσµεύσει τη χώρα.

Εµείς κάνουµε ό,τι µπορούµε για να το αποτρέψουµε αυτό.
Ζητήσαµε να γίνει συζήτηση, προκειµένου να πάρει εντολή ή να
πάρει έγκριση από τη Βουλή, αν έπεισε, για να υπογράψει. Δεν
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το θέλησε γιατί θα εξετίθετο ο ανύπαρκτος στη σηµερινή συνε-
δρίαση και εξαφανισµένος κυβερνητικός του εταίρος. Γι’ αυτό
δεν το ήθελε. Και επειδή οφείλαµε θεσµικά και πολιτικά απέναντι
στον ελληνικό λαό, καταθέσαµε την πρόταση µοµφής, για να µε-
τρηθείτε µε την ιστορία, για να πείτε το µεγάλο «ναι» ή το µεγάλο
«όχι». Και θα πείτε «ναι» και εµείς θα πούµε «όχι» και η ιστορία
αυτό θα γράψει.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε. Το τελευ-
ταίο που είπατε, κύριε Κουµουτσάκο, είναι αυτονόητο.

Τον λόγο έχει ο κ. Σκανδαλίδης από τη Δηµοκρατική Συµπα-
ράταξη ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι, ψηφίζουµε «ναι» στην πρόταση δυσπιστίας,
γιατί καταδικάσατε την Ελλάδα να πορεύεται χωρίς πυξίδα σε
έναν κόσµο τρικυµίας, σε µια εποχή που το καράβι έπρεπε να
πλεύσει σε ήρεµα νερά, µε µια Κυβέρνηση δίγλωσση, δίβουλη,
αµήχανη, να υποτάσσει στις εσωτερικές αναγκαιότητες, τα κρί-
σιµα εθνικά ζητήµατα και να ανοίγει τον ασκό του Αιόλου. Σε µια
εποχή που η εξωτερική απειλή δυναµώνει, που η σύγκρουση γε-
ωστρατηγικών και οικονοµικών συµφερόντων µαίνεται στην πε-
ριοχή, η Ευρώπη, που προσπαθεί να βρει τον βηµατισµό της,
υποτάσσεται στις πιέσεις και επιχειρεί να κλείσει άρον άρον κρί-
σιµα εθνικά θέµατα.

Και τώρα έρχεστε µε τη συµφωνία στο θέµα των Σκοπίων. Είναι
µια συµφωνία που κακώς επισύρει αυτή τη δραµατική αντιπαρά-
θεση µε ιστορικούς απλώς όρους. Έχει πολύ συγκεκριµένες
προτάσεις. Έχει θετικά σηµεία που οφείλει κανείς να αναγνωρί-
σει, πάνω σε αυτά που παλεύαµε αυτά τα χρόνια. Έχει, όµως,
τόσο µεγάλα κενά, που τα θετικά αναιρούνται. 

Έχει κενά σε αυτά που είπε η Πρόεδρος του Κινήµατος Αλλα-
γής το πρωί και που αφορούν την ταυτότητα, τη γλώσσα, τον
χρόνο που γίνεται η πρόσκληση του ΝΑΤΟ και σε τελευταία ανά-
λυση τον τρόπο που τελικά η Εθνική Αντιπροσωπεία πρόκειται
να αποφασίσει µε ένα «ναι» ή µε ένα «όχι» πάνω σε µια κατά-
σταση που θα έχει διαµορφώσει µια σειρά από τετελεσµένα. Και
να µην υποβαθµίζουµε αυτά τα κενά, λέγοντας µερικά πράγµατα
που δεν στέκουν, όπως, παραδείγµατος χάριν, ότι «nationality»
σηµαίνει ιθαγένεια. Η λέξη «nationality» είναι κλασικά η λέξη που
σηµαίνει εθνότητα. Και αυτή η εθνότητα και αυτός ο αυτοπροσ-
διορισµός, που ουσιαστικά αποδεχόµαστε µέσα από τη συµφω-
νία να χρησιµοποιούν κατά το δοκούν στο εσωτερικό των
Σκοπίων, είναι ακριβώς ένα από τα µεγάλα κενά που σήµερα
φέρνει η πρόταση που φέρνετε στην Εθνική Αντιπροσωπεία.

Εγώ θα µείνω σε ένα θέµα καθαρά δηµοκρατικής και πολιτικής
νοµιµοποίησης. Προχώρησε µόνος του ο Πρωθυπουργός, ερή-
µην της Κυβέρνησης, µε την οπερετική αντίθεση του Υπουργού
Άµυνας, που µας κάνει ρεζίλι διεθνώς, χωρίς καµιά διαβούλευση
µε τα κόµµατα που εκπροσωπούν τον λαό, µε ένα χρονοδιά-
γραµµα που θα φέρει τη µεν χώρα να δέχεται τετελεσµένα και
την άφωνη Βουλή να αποφασίζει κατόπιν εορτής µε ένα «ναι» ή
µε ένα «όχι» και το κυριότερο, µε τη µεγάλη πλειοψηφία του λαού
απέναντι τόσο στο εθνικό θέµα όσο και στη γενικότερη κατά-
σταση που φέρατε τη χώρα. Σε έναν λαό τέτοιες αποφάσεις εν-
τείνουν την ανασφάλειά του, µεγαλώνουν το αίσθηµα της
αναξιοπρέπειας που έχει και είναι φανερό ότι βρίσκουν τη χώρα
στο σηµείο µηδέν.

Ο τρόπος που χειριστήκατε το µακεδονικό είναι συνέχεια του
τρόπου, της προχειρότητας µε την οποία χειριστήκατε το ταξίδι
του Ερντογάν, την απάντηση στις απειλές της Τουρκίας -πότε
λεονταρισµοί, πότε µετριοπαθείς- την αιχµαλωσία των αξιωµατι-
κών µας, τις µεταναστευτικές ροές.

Και όµως, η κρίση στην περιοχή γέννησε µια ιστορική ευκαιρία.
Η χώρα ήταν και είναι ακόµα και σήµερα ο µόνος πυλώνας ανά-
πτυξης, δηµοκρατίας, ασφάλειας και προστασίας των ευρωπαϊ-
κών συνόρων. Θα µπορούσε κάτω από διαφορετικές συνθήκες
και µε διαφορετική κυβέρνηση να επαναδιαπραγµατευτεί µε τη
Δύση τον ρόλο της στις επόµενες δεκαετίες. 

Το ερώτηµα είναι: Με ποια εθνική ηγεσία, µε ποια εθνική στρα-

τηγική, µε ποιο εθνικό µέτωπο δυνάµεων του ενωµένου ελληνι-
σµού, που θα µπορούσε να απαιτήσει σε νέους εθνικούς στό-
χους την κατάκτησή τους και να περάσει µέσα από µια νικηφόρα
πορεία;

Είναι φανερό, κυρίες και κύριοι, ότι αυτή η Κυβέρνηση δεν
µπορεί να οδηγήσει τη χώρα στις σηµερινές κρίσιµες συνθήκες
και είναι προφανής ο λόγος για τον οποίο ψηφίζουµε την πρό-
ταση δυσπιστίας. 

Ψηφίζουµε την πρόταση δυσπιστίας, γιατί µετά την τυπική
έξοδο από τα µνηµόνια οδηγείτε τη χώρα ξυπόλητη στα αγκάθια.
Τέσσερις προϋποθέσεις τέθηκαν:

Πρώτον, η αξιολόγηση. Την κλείσατε άρον-άρον, µε πλήρη πα-
ράδοση και µε ουσιαστική αναθεώρηση του τρίτου µνηµονίου,
µε την περιβόητη εγγύηση στο υπερταµείο. 

Το πλαίσιο µετά την έξοδο, που είναι ένα µνηµόνιο χωρίς χρη-
µατοδότηση και που βάζει απείρως περισσότερα βάρη στις πλά-
τες του λαού, µε ένα µεσοπρόθεσµο αναπτυξιακό σχέδιο
ανύπαρκτο, άδικο και βάναυσο στην ουσία, όταν ουσιαστικά ό,τι
ψηφίσαµε πριν τα κάνει πράξη στον συγκεκριµένο χρόνο και µε
άτεγκτο τρόπο.

Τέλος, ενώ η συζήτηση για το χρέος κάτω από µια σοβαρή δια-
πραγµάτευση θα είχε πρώτα οδηγήσει σε κάποιες αποφάσεις
που αφορούν το χρέος και την ελάφρυνσή του, έρχεται, αφού
γίνουν αυτά τα τρία προηγούµενα, να σηµαδέψει τα επόµενα
χρόνια µε τα αιµατηρά πλεονάσµατα και την ύφεση στην οποία
θα καταδικάσετε τη χώρα µε τρόπο που να δείχνει ότι όχι απλώς
πηγαίνει ξυπόλυτη στα αγκάθια, αλλά πρόκειται κυριολεκτικά να
γκρεµιστεί.

Ψηφίζουµε την πρόταση δυσπιστίας, γιατί µε την πολιτική σας
δηµιουργήσατε µείζονα κρίση θεσµών και δηµοκρατίας. Με την
εργαλειακή αντίληψη και την άλωση του κράτους, µε τη χειρα-
γώγηση των θεσµών, µε την κατάργηση της ανεξαρτησίας των
εξουσιών, µε τη νέα διαπλοκή που πασχίζει να σας µετατρέψει
από κυβέρνηση σε εξουσία, δηλαδή σε καθεστώς, δείχνετε την
αντίληψη που έχετε για τη λειτουργία της δηµοκρατίας. Είναι κρί-
σιµο στη σηµερινή φάση να αντιµετωπίζουµε µαζί µε την οικονο-
µική κρίση και κρίση µιας δηµοκρατίας που σε όλη τη διάρκεια
της Μεταπολίτευσης ήταν στέρεη και σταθερή.

Ψηφίζουµε την πρόταση δυσπιστίας, γιατί µε την πολιτική σας
σε µια εποχή που ο ελληνισµός ενωµένος έπρεπε να θέτει τους
νέους εθνικούς στόχους, καλλιεργείτε την πόλωση, τον διχασµό,
τη µετωπική σύγκρουση. Καλλιεργείτε ακριβώς όσα έχει βιώσει
µε βάναυσο τρόπο στη διάρκειά του το ελληνικό έθνος και η ελ-
ληνική ιστορία.

Ξέρετε ποιο είναι το πρόβληµα; Το πρόβληµα είναι ότι έχετε
έναν στόχο. Θέλετε πάση θυσία να διαµορφώσετε ένα σενάριο
κοµµατικής σωτηρίας. Έχετε απλώσει τον τραχανά. Έχετε βάλει
όλα τα θέµατα στο τραπέζι. Τα διεκδικείτε µε κάθε τρόπο. Παίζετε
το ένα µε το άλλο, ανάλογα µε τη συγκυρία και µε τις τακτικές. Σ’
αυτό είστε ικανοί, το οµολογώ. Όµως το σενάριο κοµµατικής σω-
τηρίας είναι κόντρα, δυστυχώς, στα σενάρια εθνικής σωτηρίας
που έπρεπε να είναι το πρόγραµµα ενός προοδευτικού κόµµατος,
µιας προοδευτικής Κυβέρνησης που οδηγεί τη χώρα πραγµατικά
στην πρόοδο και στην ανάπτυξη. 

Αυτός είναι ο πιο σηµαντικός λόγος για τον οποίο εµείς ζη-
τούµε εκλογές τώρα, γιατί η χώρα οδηγείται σε δρόµο ολισθηρό
και αδιέξοδο και γιατί κάθε µέρα που περνά αυτός ο κίνδυνος γί-
νεται µεγαλύτερος. 

Θα ήθελα να πω και µια κουβέντα για την Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση. Είναι αυτή που διαχρονικά έχει την ιστορική ευθύνη για
την έναρξη του µακεδονικού και τον τρόπο χειρισµού. Είναι αυτή
που καλλιέργησε την πόλωση και καλλιεργεί και αποδέχεται την
πόλωση, γιατί ο δικοµµατισµός αυτός την ευνοεί και στέκεται
στις δηµοσκοπικές της επιδόσεις. Είναι αυτή που µε την πολιτική
της γέννησε την κρίση, την κρίση που έφερε τα µνηµόνια. Δεν
έφεραν τα µνηµόνια την κρίση. 

Εδώ θέλω να πω και µια κουβέντα για την παράταξη που εκ-
προσωπώ. Λοιδορήθηκε, κατηγορήθηκε, σήκωσε το βάρος µε αί-
σθηµα ευθύνης και περηφάνιας. Όµως είναι αυτή η παράταξη
που έθετε και πετύχαινε εθνικούς στόχους σε όλη τη µεταπολι-
τευτική περίοδο. 
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Το 1981 άλλαζε τους όρους ένταξης στην τότε ΕΟΚ. Στα µέσα
της δεκαετίας του 1980 πετύχαινε µε βέτο τα Μεσογειακά Ολο-
κληρωµένα Προγράµµατα και τα µετέπειτα Προγράµµατα Σύγ-
κλισης. Τον Μάρτιο του 1987 χειρίστηκε την ελληνοτουρκική
κρίση µε τρόπο που ουσιαστικά ανέτρεψε για πρώτη φορά τους
αρνητικούς συσχετισµούς που είχαν διαµορφωθεί µετά τη Με-
ταπολίτευση. Το 1994, µετά από τέσσερα χαµένα χρόνια, έφερε
το Πρόγραµµα Σύγκλισης που υλοποιήθηκε για να οδηγήσει τη
χώρα στην ΟΝΕ και το ευρώ και βάζοντας εθνικούς στόχους
έφτασε στο Ελσίνκι και την ένταξη της Κύπρου, που ήταν εθνικές
επιτυχίες. Ήταν εθνικοί στόχοι συγκεκριµένοι, υπαρκτοί και µε-
τρήσιµοι. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Ακούω διάφορες εκδοχές της ιστορίας. Υπάρχει µια κοινή

άποψη ανάµεσα στο κυβερνών κόµµα και την Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση για το διάβασµα της ιστορίας. Είναι η εποχή του κ.
Μητσοτάκη, όπου διαχωρίζεται ο κ. Μητσοτάκης ο παλαιός µε
τον κ. Σαµαρά. Τέσσερα χαµένα χρόνια ήταν εκείνα. Δυο Προ-
γράµµατα Σύγκλισης απέρριψε η Ευρωπαϊκή Ένωση, αφού κα-
θυστέρησε η χώρα εκείνη την τετραετία. Και είναι η εποχή που
επιχειρείται πάλι να διαχωριστεί ο κ. Καραµανλής ο νεώτερος µε
τον κ. Σαµαρά. Είναι η τετραετία που οδήγησε ουσιαστικά στην
κρίση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Όµως δεν µπορεί σε καµµία περίπτωση η ιστορία να ξαναγρα-
φεί. Και τώρα ο λαός δεν ξεχνά ή µάλλον ήρθε η στιγµή να θυ-
µηθεί ότι εµείς οδηγούσαµε πάντα τα πράγµατα προς τα εµπρός
και εσείς κάνετε κάθε προσπάθεια να τα φέρετε πίσω. 

Όµως δεν θα σας περάσει. Επιστρέφουµε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ πολύ τον κ.

Σκανδαλίδη. 
Τον λόγο έχει ο κ. Χρήστος Χατζησάββας από τον Λαϊκό Σύν-

δεσµο -Χρυσή Αυγή.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ: Είναι αυτονόητο ότι η Χρυσή Αυγή

θα στηρίξει την πρόταση µοµφής και θα στήριζε οποιονδήποτε
τρόπο, έµµεσο ή άµεσο, θα στερούσε απ’ αυτήν την Κυβέρνηση
το δικαίωµα να περάσει αυτή την προδοτική συµφωνία. 

Είναι εξοργιστικό, επίσης, να βλέπουµε σε ένα τόσο σηµαντικό
ζήτηµα να γίνεται στην αρχή της συζήτησης ολόκληρη φασαρία
για το αν θα τελειώσουµε το µεσηµέρι του Σαββάτου ή το βράδυ
του Σαββάτου. Όταν όλος ο ελληνικός λαός έχει το βλέµµα του
στραµµένο εδώ πέρα γιατί ξεπουλιέται η πατρίδα του, εσάς σας
νοιάζει αν θα προλάβουν κάποιοι Βουλευτές το τελευταίο αερο-
πλάνο ή τον τελευταίο αγώνα ποδοσφαίρου. 

Όσον αφορά τη συµφωνία, θα αναφερθώ σε κάποια πολύ ση-
µαντικά σηµεία της και θα αναφερθούν οι συναγωνιστές µου οµι-
λητές στις επόµενες. Το επίσηµο όνοµα, λοιπόν, που θέλετε να
δώσετε στα Σκόπια είναι «Δηµοκρατία της Βόρειας Μακεδονίας»,
το οποίο θα είναι το συνταγµατικό όνοµα τους δεύτερου µέρους
της συµφωνίας και θα χρησιµοποιείται erga omnes.

Μπολιβαριανή Δηµοκρατία της Βενεζουέλας είναι το κανονικό
όνοµα της Βενεζουέλας, αλλά κανένας δεν το γνωρίζει. Γι’ αυτό
θα πρέπει να σταµατήσετε τα περί erga omnes και τις άλλες
ανοησίες. Ούτως ή άλλως δεν έχει σηµασία το δεύτερο συνθε-
τικό, δεν έχει σηµασία αν θα είναι «Βόρεια Μακεδονία», αν θα
είναι «Severna Makedonija», αν θα είναι «Μακεδονία του Ίλιντεν».
Το ζήτηµα είναι να µην υπάρχει το όνοµα «Μακεδονία». Αυτό
είναι το πρόβληµα της συµφωνίας και της διαπραγµάτευσης που
κάνετε τόσο καιρό. Σε αυτό βέβαια συµφωνείτε όλοι, στη σύν-
θετη ονοµασία.

Επίσης, µιλάτε για την ιθαγένεια, η οποία θα είναι: µακεδονική,
πολίτης της δηµοκρατίας της Βόρειας Μακεδονίας. Μιλάτε για
τη γλώσσα. Στην εθνικότητα βέβαια και τη γλώσσα θα αναφερθώ
παρακάτω. 

Να πω, όµως, ότι τα µέλη –λέει- δεσµεύονται να µην επιχει-
ρούν, υποκινούν, υποστηρίζουν και να ανέχονται δραστηριότητες

µη φιλικού χαρακτήρα άλλου µέλους και έκαστο µέλος θα κοι-
νοποιεί άµεσα στο άλλο µέλος οποιαδήποτε πληροφορία κατέχει
αναφορικά, οποιαδήποτε παρόµοια πράξη ή πρόθεση. Δεσµεύε-
ται να µην προβαίνει ή να επιτρέπει οποιεσδήποτε αλυτρωτικές
δηλώσεις. 

Ποια είναι, όµως, η διαφορά στα δύο κράτη; Εδώ θα κυβερνάει
ΣΥΡΙΖΑ τώρα και Νέα Δηµοκρατία, οι οποίοι µε νόµους διώκουν
τους Έλληνες πατριώτες και τους Έλληνες εθνικιστές και δεν
αφήνουν να πεις τίποτα το οποίο να είναι εθνικό. Εκεί στα Σκόπια
έχουν τον Ιβανόφ του VMRO, οι οποίοι θέλουν εδάφη από την
Ελλάδα, θέλουν τη Φλώρινα, θέλουν την Έδεσσα, θέλουν το Κιλ-
κίς, θέλουν πρωτεύουσα τη Θεσσαλονίκη. 

Τα Σκόπια, λοιπόν, απεγνωσµένα αναζητούν έναν συνδετικό
κρίκο στο µόρφωµα αυτό που αποτελεί το κρατίδιο. Οι Βούλγα-
ροι από τη µία πλευρά δίνουν διαβατήρια σε όποιον πολίτη των
Σκοπίων θέλει να πάει να πολιτογραφηθεί Βούλγαρος, εξυπηρε-
τώντας τον βουλγαρικό αλυτρωτισµό που αυτός ουσιαστικά είναι
ο εχθρός για τη Μακεδονία µας. Από την άλλη πλευρά έχουµε
τους Αλβανούς να χτυπούν στρατιωτικά στο Τέτοβο. 

Μέσα στη µεγάλη αυτή ανάγκη, µέσα σε αυτή την απόγνωση
του να ενταχθούν στην Ευρωπαϊκή Ένωση, να µπουν στο ΝΑΤΟ
να διασωθούν, να µην τους φάνε, ζητάνε και το όνοµα και το πε-
τυχαίνουν. Εθνική ταυτότητα θέλουν, γλώσσα µακεδονική θέ-
λουν και εσείς τα παραχωρείτε. Παίρνοντας αυτά τα δύο,
παίρνοντας το όνοµα, παίρνοντας και την εθνική ταυτότητα τη
µακεδονική και τη γλώσσα τη µακεδονική, έχουν κερδίσει τα
πάντα χωρίς να έχουν καµµιά απολύτως άλλη αλυτρωτική απαί-
τηση στο µέλλον.

Οποιοσδήποτε αναζητεί τώρα, στο µέλλον ή σε εκατό διακόσια
χρόνια να βρει τι ήταν αυτοί οι Μακεδόνες και τι είναι η Μακεδο-
νία, θα βρίσκει στο τέλος ότι η Μακεδονία είναι αυτό το κρατίδιο.
Δεν µπορείτε να το καταλάβετε αυτό; Δεν µπορείτε να καταλά-
βετε ότι ούτε υποσηµειώσεις θα διαβάζουν, ούτε αστερίσκους.
Τα δίνετε, λοιπόν, και τα δύο. 

Και δεν καταλαβαίνει ο κόσµος κάτι πολύ απλό. Ο απελευθε-
ρωτικός αγώνας για τη Μακεδονία είχε ξεκινήσει όταν προσπα-
θούσαν οι Έλληνες να απελευθερωθούν από τον οθωµανικό
ζυγό. Αυτή ήταν η πρώτη φάση της απελευθέρωσης. 

Στη δεύτερη φάση έπρεπε να υπερασπιστούν τα απελευθερω-
µένα εδάφη από τους Σλάβους που ήθελαν πρόσβαση στη θά-
λασσα. Αυτό περιγράφεται πάρα πολύ γλαφυρά σε βιβλία όπως
«Τα µυστικά του βάλτου» και άλλα ιστορικά βιβλία, πέρα των µυ-
θιστορηµατικών, και αναφέρουν µέσα τις µάχες στις Πρέσπες,
στον βάλτο των Γιαννιτσών, για βασανισµούς, εκκαθαρίσεις, δο-
λοφονίες που έκαναν οι κοµιτατζήδες εναντίον του ελληνικού
στοιχείου. Εκεί πολέµησαν ήρωες όπως ο Άγρας, ο Παύλος
Μελάς και ο καπετάν Κώττας, ο οποίος καπετάν Κώττας λένε κά-
ποιοι ότι ήταν σλαβόφωνος. Και επειδή ήταν σλαβόφωνος τι πάει
να πει αυτό; Είχε ελληνική, ελληνικότατη εθνική συνείδηση. 

Δεν προϋποτίθεται η γλώσσα για την εθνική συνείδηση. Και
αυτό αποδεικνύεται βεβαίως, γιατί πάρα πολλοί, οι οποίοι οµι-
λούν εδώ πέρα την ελληνική γλώσσα, δεν έχουν ελληνική εθνική
συνείδηση και το αποδεικνύουν µε κάθε ευκαιρία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής) 
Η τρίτη φάση, λοιπόν, του απελευθερωτικού αγώνα ήταν η αν-

τιµετώπιση των συνασπισµένων Σλάβων και Ελλαδιτών κοµµου-
νιστών στην ένοπλη προσπάθεια προσάρτησης της ελληνικής
Μακεδονίας και Θράκης στο σοβιετικό µπλοκ και αµέσως µετά
την αλυτρωτική προπαγάνδα του Τίτο και των Βουλγάρων µέσα
από media.

Εγώ στο Κιλκίς από µικρό παιδί έβλεπα Μακεδονία TV1, TV2,
TV3 που ήταν των Σκοπίων. Περνούσαν οι φορτηγατζήδες από
τα Σκόπια και έβαζαν σφραγίδα «Μακεδονία». Καµµία αντίδραση
από το ελληνικό κράτος και από όλες τις κυβερνήσεις, δεκαετίες
τώρα. 

Έχουµε τη «NOVA ZORA». Την ξέρετε τη «NOVA ZORA»; Φυ-
σικά από εδώ την ξέρετε σίγουρα. Είναι µια εφηµερίδα που γρά-
φει δίγλωσσα σλαβικά και ελληνικά προπαγάνδα υπέρ της µη
ελληνικότητας της Μακεδονίας, υπέρ των Σκοπίων των σκλαβω-
µένων που τους έχουν καταπιέσει οι Έλληνες και πρέπει να τους
απελευθερώσουν. Αυτά υπερασπίζονται και το «ΟΥΡΑΝΙΟ
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ΤΟΞΟ» που σε πολλές περιοχές πριµοδοντούνταν από πολλές
κυβερνήσεις και βρίσκαµε ψηφοδέλτια µέσα στις κάλπες, ακόµα
και όταν δεν συµµετείχε σε εκλογές. 

Τα πανηγύρια φυσικά µε αλλαγµένους στίχους που λένε «να
απελευθερώσουµε τη Θεσσαλονίκη», αυτά που θα λέγονται µέσα
στην Ελλάδα, ποιος θα τα καταγγέλλει; Η Κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ; 

Σήµερα λοιπόν, θα πρέπει να καταλάβει ο ελληνικός λαός ότι
ζούµε την τρίτη φάση του απελευθερωτικού αγώνα. Δεν έχει τε-
λειώσει ο απελευθερωτικός αγώνας. Αυτά όλα τα ζει το τοπικό
στοιχείο της Μακεδονίας µας και δεν µπορεί να δεχθεί καµµία
διαπραγµάτευση για το όνοµα. 

Ακόµα και από ψηφοφόρους του ΣΥΡΙΖΑ που τους κοροϊδέ-
ψατε και σας ψηφίσανε, για να τους σκίσετε το µνηµόνιο, για να
τους δώσετε πίσω µισθούς και συντάξεις, υπάρχουν αντιδράσεις,
κινητοποιούνται όλοι, κατεβαίνουν στα συλλαλητήρια. Στα συλ-
λαλητήρια, τις πιο µαζικές εκδηλώσεις που έγιναν τα τελευταία
χρόνια, που δεν τις φοβάστε, δεν σας είδαµε πουθενά, κρυµµένοι
ήσασταν όλοι. Κάνατε τα αδύνατα δυνατά να µην δει τίποτα ο
κόσµος ακόµα και από το media. 

Εσείς που αποµείνατε λοιπόν, στο ΣΥΡΙΖΑ και δεν χαιρετήσατε
µαζί µε Λαφαζάνη και Κωνσταντοπούλου, προσπαθείτε τώρα να
το παίξετε και ιδεολόγοι, οι συνθηκολογηµένοι διαχειριστές των
µνηµονίων. Ακόµη και οι ψηφοφόροι σας όµως, δεν το δέχονται. 

Έχει χυθεί αίµα λοιπόν, σε όλες τις περιοχές της Μακεδονίας
και αυτό δεν το ξεχνάµε εµείς οι Μακεδόνες. Οι παππούδες µας
πολέµησαν για τη Μακεδονία. Έχουµε εντολές από τους νε-
κρούς ήρωες. Ο Παύλος Μελάς γράφει σε µια επιστολή προς τη
σύζυγό του: «Είµαι ευτυχής µόνο και µόνο µε την ιδέα ότι ήµεθα
εδώ για να υπερασπιστούµε την πατρίδα µας. Εύχοµαι επίσης, ο
γιος µου ο Μίκης να αισθανθεί κάποτε τη χαρά που αισθάνοµαι
εγώ». Αυτά γράφει καιγόµενος από τον εθνικιστικό του ενθου-
σιασµό ο ήρωας Παύλος Μελάς. 

Αυτό είναι και το χρέος που αισθανόµαστε εµείς ως Έλληνες
πατριώτες χρυσαυγίτες. Όταν τα παιδιά µας, µετά από δέκα, εί-
κοσι, τριάντα χρόνια θα µας ρωτάνε τι κάναµε όταν ξεπουλούσαν
µέρος της Ελλάδας και της ιστορίας µας, θα λέµε ότι εµείς οι
χρυσαυγίτες αντισταθήκαµε, δεν το δεχθήκαµε έτσι. Και θα συ-
νεχίσουµε να αντιστεκόµαστε όπου και όποτε χρειαστεί. Και
όπως λέµε και πιστεύουµε, έχουµε χρέος, όχι απέναντι σε αυ-
τούς που δίνουν εντολές, για να δίνουν δανεικά στην Ελλάδα,
έχουµε χρέος και θα είναι και κριτές µας οι νεκροί ήρωες που
έχυσαν το αίµα τους για την πατρίδα µας και τα αγέννητα παιδιά
του έθνους µας.

Συνεχίζοντας στη δεύτερη επιστολή του Παύλου Μελά υπάρ-
χει µια περιγραφή του τι γινόταν. Και λέει προς τη σύζυγό του:
«Δεν έχεις ιδέα πόσο πατριωτισµό έχουν αυτοί οι άνθρωποι. Πρέ-
πει κανείς να γνωρίζει τους κινδύνους που καθηµερινά διατρέ-
χουν, για να εννοήσει και το θάρρος και τον πατριωτισµό τους».
Πράγµατι, οι υπόδουλοι Έλληνες της µακεδονικής γης τότε,
είχαν υποστεί τα µύρια όσα. Σκότωναν, έκαιγαν, εκκαθάριζαν και
δεν φοβήθηκαν. Θα φοβηθούµε τώρα επειδή παίρνετε κάποιες
αποφάσεις εδώ µέσα που δεν έχουν καµµία εφαρµογή, κανένα
αντίκρισµα στον ελληνικό λαό έξω; 

Δεν έχετε, λοιπόν, καµµία νοµιµοποίηση, όχι για συµφωνία,
ούτε καν για διαπραγµάτευση, δεν έχετε. Τα βιβλία µας, την ιστο-
ρία µας, δεν πρόκειται να τα αλλάξουµε µε καµµία απόφαση που
θα πάρετε. Το όνοµα, το ιστορικό αυτό όνοµα και ό,τι άλλο πη-
γαίνει µαζί του είτε το θέλετε είτε όχι, δεν πρόκειται να το χαρί-
σουµε µε κανέναν τρόπο. Θα πρέπει να πει ο ελληνικός λαός,
µαζί µε τους Βουλευτές που είναι ενάντια, «όχι στην εθνική προ-
δοσία». Δεν πρέπει να περάσει αυτή η συµφωνία µε κανέναν
τρόπο. Θα γίνουν διαµαρτυρίες, θα γίνουν συλλαλητήρια. 

Και επικαλούµαι εγώ φυσικά και ένα άρθρο από το Σύνταγµα,
το 120: «Η τήρηση του Συντάγµατος επαφίεται στον πατριωτισµό
των Ελλήνων που δικαιούνται και υποχρεούνται να αντιστέκονται
µε κάθε µέσο εναντίον οποιουδήποτε επιχειρεί να το καταλύσει
µε τη βία».

Έτσι κι εµείς, λοιπόν, ως Χρυσή Αυγή λέµε σε όλους εσάς να
µην κάνετε καµµία συµφωνία. Είναι πολύ σηµαντικό. Καµµία συµ-
φωνία δεν επιτρέπεται να γίνει από την παρούσα Βουλή. Κανένας

συµβιβασµός για τη Μακεδονία µας. Ο κόσµος δεν θα το αφήσει
να περάσει έτσι. Θα κάνουµε αυτό που πρέπει κι ας γίνει ό,τι
θέλει. Γιατί Μακεδονία είτε µε τον έναν τρόπο είτε µε τον άλλο
τρόπο ή θα την έχουµε εµείς ή δεν θα την έχει κανείς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ο κ. Καραθανασόπουλος

έχει τον λόγο, παρακαλώ πολύ, από το ΚΚΕ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Το ΚΚΕ αλλά και ο ελληνικός λαός έχει πλούσια πείρα από τις

δικοµµατικές αντιπαραθέσεις και από τους καυγάδες, έχει πλού-
σια πείρα από ανάλογες προτάσεις µοµφής και δυσπιστίας που
έχουν γίνει στο παρελθόν από άλλα κόµµατα.

Επιδίωξη όλων αυτών των προτάσεων ήταν και είναι η παρα-
πλάνηση του λαού και ο αποπροσανατολισµός από τις αιτίες και
τους υπεύθυνους των προβληµάτων και της επιδείνωσης της
θέσης τους. Επιδίωξη τέτοιου είδους προτάσεων δεν είναι τίποτε
άλλο παρά η προσπάθεια ενσωµάτωσης και εγκλωβισµού της
λαϊκής δυσαρέσκειας στις µυλόπετρες του συστήµατος ενσωµά-
τωσής της και επιλογής ανάµεσα είτε στη Σκύλα είτε στη Χάρυ-
βδη από την άλλη µεριά. Το έργο αυτό που πριν λίγο ξεκίνησε,
έχει επαναληφθεί πολλές φορές στο παρελθόν µε τις ανάλογες
προτάσεις.

Κυρίες και κύριοι, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας έχει το-
ποθετηθεί µε σαφήνεια, αλλά και µε µεγάλη ευθύνη από τις
αρχές της δεκαετίας του ’90 για το συγκεκριµένο ζήτηµα, όταν
όλα τα άλλα κόµµατα τότε τρέχατε στα εθνικιστικά συλλαλητή-
ρια, όταν συµµετείχατε όλοι, πλην Λακεδαιµονίων, του ΚΚΕ δη-
λαδή, όπως έλεγε και ο Λεωνίδας Κύρκος.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Τι όµως, κρύβεται και τι δεν ακούστηκε καθόλου από τη µέχρι
τώρα συζήτηση και δεν πρόκειται να ακουστεί από τα άλλα κόµ-
µατα και στη συνέχεια πλην του ΚΚΕ; Ποιος ήταν υπεύθυνος για
αυτά τα ζητήµατα τα οποία ξέσπασαν στις αρχές της δεκαετίας
του ’90; Δεν ήταν υπεύθυνη η ιµπεριαλιστική επέµβαση στη Γι-
ουγκοσλαβία για τον διαµελισµό της ενιαίας Γιουγκοσλαβίας από
τους Γερµανούς, τους Αµερικάνους και το ΝΑΤΟ; Αυτοί δεν αξιο-
ποίησαν λεγόµενα εθνικιστικά, εθνικά ζητήµατα και προβλήµατα
για να προχωρήσουν στην αποσταθεροποίηση της περιοχής,
στον διαµελισµό της νέας Γιουγκοσλαβίας, στη δηµιουργία κρα-
τών προτεκτοράτων, στην επαναχάραξη των συνόρων; Αυτό το
κρύβετε.

Γιατί βεβαίως, τότε είτε Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
στην πρώτη επέµβαση των ιµπεριαλιστών στη Γιουγκοσλαβία είτε
Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ στη δεύτερη επέµβαση ενάντια στον
σφαγέα, όπως λέγατε τότε, Μιλόσεβιτς είχαν δώσει οι ελληνικές
κυβερνήσεις γη και ύδωρ για να εξαπολύσουν οι ιµπεριαλιστές
τις επιθέσεις τους στα Βαλκάνια. Και ο λαός µε την πάλη του
προσπάθησε να αποτρέψει αυτήν την εξέλιξη των πραγµάτων,
µε το ΚΚΕ πρωταγωνιστή, γιατί δεν πατάγαµε σε δύο βάρκες και
δεν λέγαµε ίσες αποστάσεις από τον σφαγέα, όπως αποκαλού-
σαν κάποιοι τον Μιλόσεβιτς, παρ’ ότι δεν ήµασταν σύµφωνοι µε
την πολιτική του Μιλόσεβιτς ούτε τον στηρίζαµε και τους νατοϊ-
κούς από την άλλη, όπως έκανε ο Συνασπισµός τότε.

Είχαµε αναδείξει από την πρώτη στιγµή ότι το πρόβληµα δεν
βρίσκεται στην ονοµασία και όσοι καλλιεργούσαν αυτήν τη λο-
γική, δεν έκαναν τίποτε άλλο παρά να τροφοδοτούν τον εθνικι-
σµό και τον αλυτρωτισµό. Καυτηριάσαµε τον εθνικισµό. Είχαµε
αναδείξει ως βασικό ζήτηµα τη δράση των ιµπεριαλιστών στην
περιοχή, οι οποίοι αποτελούν και τον παράγοντα της ανασφά-
λειας, της αλλαγής συνόρων, της υποδαύλισης του εθνικισµού
και του αλυτρωτισµού. Και καταγγείλαµε απερίφραστα τον αλυ-
τρωτισµό.

Οι ιµπεριαλιστές µε τις παρεµβάσεις τους επεδίωκαν την ενί-
σχυση της θέσης τους, την ενίσχυση της παρουσίας τους στην
περιοχή και µε στρατιωτικές βάσεις, όπως έγιναν για παράδειγµα
στο Κόσοβο και αλλού.

Επεδίωκαν την ενίσχυση της παρουσίας, αλλά και του ρόλου
των µονοπωλιακών τους οµίλων, για διείσδυση στην περιοχή, για
εκµετάλλευση των λαών, αλλά και των πλουτοπαραγωγικών
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πηγών της περιοχής, για το µοίρασµα και το ξαναµοίρασµα της
περιοχής. Οι ιµπεριαλιστές βρίσκονται πίσω και αξιοποιούν τον
εθνικισµό, στη λογική του «διαίρει και βασίλευε». Αυτή η λογική
είναι που διευκολύνει το έργο του στην αλλαγή των συνόρων.

Κυρίες και κύριοι, αυτήν την πείρα αξιοποίησε το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας για να κρίνει τη συµφωνία την οποία ετοι-
µάζεται να υπογράψει η Κυβέρνηση µε τα Σκόπια. Αυτή η
συµφωνία -είναι φανερό άλλωστε, δεν το κρύβει ούτε η ίδια η Κυ-
βέρνηση-, έχει τη σφραγίδα των ΗΠΑ, του ΝΑΤΟ και της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Άλλωστε, αυτή η συµφωνία επιτεύχθηκε µε την
απρόκλητη παρέµβασή τους και µε τις πιέσεις που ασκούσαν. Γι’
αυτό, άλλωστε και δεν είναι τυχαίο ότι πρώτοι οι οποίοι χαιρέτη-
σαν αυτήν τη συµφωνία ήταν το State Department, ο Γενικός
Γραµµατέας του ΝΑΤΟ, η Ευρωπαϊκή Ένωση, ο Αµερικάνος Πρέ-
σβης και όλοι αυτοί οι εκπρόσωποι των ιµπεριαλιστικών οργανι-
σµών.

Με αυτήν τη συµφωνία, είναι φανερό ότι αφ’ ενός µεν επιδιώ-
κετε την ένταξη και επιταχύνετε τη διαδικασία της ένταξής τους
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στο ΝΑΤΟ, δίνετε -όπως χαρακτή-
ρισε από την πρώτη στιγµή το κόµµα µας- συστατική επιστολή
στον κ. Ζάεφ για να αιτηθεί την ένταξή του, ανάβετε το πράσινο
φως. Αποτελεί πρόκληση να αποτελείτε τους σηµαιοφόρους, κυ-
ρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, στην ενίσχυση του ρόλου του
ιµπεριαλισµού στην περιοχή του αµερικανονατοϊκού ιµπεριαλι-
σµού, ο οποίος αποτελεί τον παράγοντα της όξυνσης των αντι-
θέσεων, αποτελεί το βασικό παράγοντα αποσταθεροποίησης και
όχι σταθερότητας στην περιοχή. 

Άλλωστε, η εµπειρία αυτό δείχνει. Η Αλβανία δεν εντάχθηκε
στο ΝΑΤΟ; Σταµάτησαν οι αλυτρωτικές της βλέψεις µε το ανύ-
παρκτο θέµα των Τσάµηδων; Η Τουρκία δεν είναι ιδρυτικό µέλος
του ΝΑΤΟ και σύµµαχός µας για δεκαετίες; Σταµάτησε τις επε-
κτατικές της βλέψεις απέναντι στο Αιγαίο, αξιοποιώντας µια
σειρά ζητήµατα; Έτσι, λοιπόν, αυτή η ένταξη θα αποσταθερο-
ποιήσει περαιτέρω την περιοχή. 

Και αποτελεί πρόκληση ένα κόµµα το οποίο είπε για «πρώτη
φορά αριστερά» στην Κυβέρνηση, να ενισχύετε µε τη συµφωνία
αυτή τους ιµπεριαλιστές στην περιοχή. Αυτό το οποίο πρέπει να
γίνει, αυτό το οποίο βροντοφωνάζει το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας και παλεύει η εργατική τάξη και ο λαός, είναι η χώρα µας
να αποδεσµευτεί από το ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή Ένωση, να
αποδυναµωθεί ο ρόλος και η δύναµη του ΝΑΤΟ και της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και στην περιοχή, αλλά και ευρύτερα και συνο-
λικά. Από την άλλη µε τη συµφωνία αυτή παραµένει το σπέρµα
του αλυτρωτισµού, µε την αποδοχή των θέσεων περί Μακεδόνα
πολίτη και περί µακεδονικής γλώσσας από την Κυβέρνηση. Το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας µε τη στάση του δεν πρόκειται
να αθωώσει τον ιµπεριαλισµό, όπως κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ, όπως κά-
νουν τα άλλα αστικά κόµµατα. 

Κυρίες και κύριοι, είναι επικίνδυνη και προκλητική η θέση ότι
µε αυτήν τη συµφωνία ενισχύεται η θέση και ο ρόλος της Ελλά-
δας στα Βαλκάνια. Γιατί αυτή η ενίσχυση δεν είναι τίποτα άλλο
παρά ενταγµένη στα πλαίσια του δευτερεύοντος ανταγωνισµού
ανάµεσα στην αστική τάξη της Ελλάδας και στην αστική τάξη της
Τουρκίας, για το ποιος θα έχει το πάνω χέρι στα Βαλκάνια. 

Αυτή η λογική αποτελεί και τη µήτρα της περαιτέρω αποστα-
θεροποίησης της περιοχής. Εξυπηρετεί τις ανάγκες και τις προ-
τεραιότητες της ελληνικής αστικής τάξης, των ελληνικών
επιχειρηµατικών οµίλων για ακόµη µεγαλύτερη διείσδυση στην
περιοχή. Είναι µια συµφωνία η οποία ενισχύει τον εθνικισµό και
δεν καλλιεργεί το αίσθηµα φιλίας και συναδέλφωσης των λαών.
Αυτό το αίσθηµα θα ενισχυθεί στην κοινή τους πάλη ενάντια
στους ιµπεριαλιστές και τους εκµεταλλευτές.

Από την άλλη, η στάση της Νέας Δηµοκρατίας -και όχι µόνο
της Νέας Δηµοκρατίας-, είναι υποκριτική. Γιατί και η Νέα Δηµο-
κρατία και το ΠΑΣΟΚ και τα άλλα κόµµατα συµφωνούν µε τη
στρατηγική. Συµφωνούν δηλαδή, ότι το ΝΑΤΟ και η Ευρωπαϊκή
Ένωση πρέπει να ενδυναµώσει τη θέση της και την παρουσία της
στην περιοχή. Συµφωνούν µε την ένταξη των Δυτικών Βαλκανίων
στο ΝΑΤΟ και στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Συµφωνούν µε την ισχυ-
ροποίηση της θέσης της Ελλάδας στα Βαλκάνια. Στηρίζουν και
συµφωνούν µε τη λογική της αναβάθµισης της χώρας µας στην

ευρύτερη περιοχή, µια στρατηγική επιλογή της αστικής τάξης
για τη θωράκιση των συµφερόντων των ελληνικών επιχειρηµατι-
κών οµίλων για την περαιτέρω ισχυροποίησή τους και διείσδυσή
τους. Συµφωνείτε µε την επέκταση των ιµπεριαλιστών στα Βαλ-
κάνια, συµφωνείτε µε την ένταση της εκµετάλλευσης των λαών. 

Άλλωστε, η αναβάθµιση της θέσης της χώρας µας αποτελεί
την άλλη όψη του ίδιου επαχθούς νοµίσµατος, του νοµίσµατος
της ταξικής πολιτικής που εφαρµόζεται στο εσωτερικό, της αν-
τιλαϊκής επίθεσης που υπηρετεί τις ανάγκες του κεφαλαίου για
τη θωράκιση της ανταγωνιστικότητας και της κερδοφορίας. 

Στη διήµερη συζήτηση που προηγήθηκε για το πολυνοµοσχέ-
διο και το µεσοπρόθεσµο αποδείχθηκε για µια ακόµα φορά η
στρατηγική σύµπλευση του ΣΥΡΙΖΑ, της Νέας Δηµοκρατίας και
του ΠΑΣΟΚ. Όλοι µαζί µιλάτε και εκθειάζετε την καπιταλιστική
ανάπτυξη. Από κοινού επιδιώκετε, αλλά και ανταγωνίζεστε ταυ-
τόχρονα για το ποιος καλύτερα µπορεί να στηρίξει τα συµφέ-
ροντα των µονοπωλίων, για το ποιος καλύτερα µπορεί να
ενισχύσει την ανταγωνιστικότητα των επιχειρηµατικών οµίλων,
για το ποιος καλύτερα µπορεί να επιβάλει την πολιτική της έντα-
σης, της εκµετάλλευσης των εργαζοµένων και την καταπίεση του
λαού. Μαζί στηρίζετε το σάπιο και εκµεταλλευτικό καπιταλιστικό
σύστηµα. 

Άλλωστε, από κοινού ψηφίζατε και ψηφίζετε τα µνηµόνια, από
κοινού τα υλοποιείτε, ο ένας παίρνει το νήµα από τον άλλον, τη
σκυτάλη από τον άλλον και συνεχίζει να εφαρµόζει την ίδια πο-
λιτική στις ίδιες ράγες που τις έχουν χαράξει µε το αίµα και τον
ιδρώτα των λαών η αστική τάξη, το κεφάλαιο και η Ευρωπαϊκή
Ένωση.

Κυρίες και κύριοι, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας βρίσκεται
στην άλλη όχθη, µαζί µε την εργατική τάξη και τον λαό που δια-
δήλωσε σήµερα, που συµµετείχε στις απεργιακές κινητοποι-
ήσεις. Είµαστε µαζί. Οι εργαζόµενοι και ο λαός έχουν τη δύναµη
και την πείρα. Μπορούν να κάνουν την αποφασιστική µοµφή και
δυσπιστία µε τους αγώνες τους απέναντι στην Κυβέρνηση, αλλά
και στα κόµµατα που στηρίζουν αυτό το σάπιο σύστηµα, απέ-
ναντι στους καπιταλιστικούς οµίλους και στους ιµπεριαλιστικούς
οργανισµούς. 

Μην αυταπατάστε, κυρίες και κύριοι. Το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας δεν πρόκειται να γίνει συµπλήρωµα κανενός κόµµατος,
ούτε του ΣΥΡΙΖΑ ούτε της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν θα γίνουµε
«ουρά» στις υποκριτικές και αποκρουστικές σας επιδιώξεις. Με
τη στάση µας δεν θα σας διευκολύνουµε σ’ αυτό το επικίνδυνο
για τα συµφέροντα του λαού και αδιέξοδο για τον λαό παιχνίδι
που κάνετε. 

Η θέση του ΚΚΕ βρίσκεται στο µετερίζι της οργάνωσης της
λαϊκής πάλης, στην αποφασιστικότητα και τη µαχητικότητα των
αγώνων της εργατικής τάξης, στην ενότητα του λαού, στην κοινή
δράση µε τους λαούς των Βαλκανίων για να ηττηθούν οι ιµπε-
ριαλιστές και το σύστηµά τους.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Ζουράρις από τους Ανεξάρτητους Έλληνες.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Πρόεδρε, τα σέβη µου.
Συνάδελφοι, υπάρχει αυτή η πρόταση δυσπιστίας, η οποία εάν

είχαµε µια σχέση µε την κυριολεξία, θα έπρεπε να ονοµαστεί
πρόταση θυµηδίας, διότι υποθέτω ότι στο σπίτι του κρεµασµένου
δεν µιλάνε για σκοινί, ότι ενδεχοµένως φωνάζει ο κλέφτης για να
φοβηθεί ο νοικοκύρης. 

Παρακολούθησα -βεβαίως µε κάποιες αποστάσεις- επί τόσα
χρόνια την καταπληκτική συνδιαχείριση επί πενήντα χρόνια
αυτού που λέγεται Μεταπολίτευση των δύο πρωτοπυγµάχων της
συνδιαχειρίσεως αυτής, δηλαδή το τότε ΠΑΣΟΚ και τη Νέα Δη-
µοκρατία πάντοτε νυν και αεί.

Θυµούµαι ότι κατ’ επανάληψη παράγοντες διεθνείς και ηµέτε-
ροι είχαν πει ότι ποτέ δεν έχει γίνει τέτοια χρεοκοπία, εν καιρώ
ειρήνης να χάσει µια χώρα το 25% του Ακαθάριστου Εθνικού
Προϊόντος µαζί µε όλες τις συνεπαγόµενες καταστροφές.

Υπενθυµίζω στην αγαπητή µείζονα Αντιπολίτευση και ενδεχο-
µένως και στη συγκυβέρνηση τότε, από το 2010 έως το 2014, ότι
αυτή η συγκυβέρνηση είχε διαχειριστεί τότε πέντε τακτικούς
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προϋπολογισµούς. Κατά τη διάρκεια της συνδιαχειρίσεώς σας
επί πέντε τακτικούς προϋπολογισµούς κατορθώσατε να στείλετε
περίπου διακόσιες πενήντα χιλιάδες νέους της παραγωγικής και
γόνιµης ηλικίας στο εξωτερικό, κυνηγηµένους, και µάλιστα µε
υψηλότατο µορφωτικό βαθµό που είχε στοιχίσει περίπου από
µισό εκατοµµύριο ευρώ ο καθένας για να τον παραλάβουµε από
το βρεφονηπιακό σταθµό να τον πάµε µέχρι τις µεταπτυχιακές. 

Πέρασαν, λοιπόν, πέντε τακτικοί προϋπολογισµοί και στείλατε
στο εξωτερικό διακόσιους πενήντα χιλιάδες ανθρώπους, νέους,
µαζί µε άλλες διακόσιες χιλιάδες, όπως λέει η Εθνική Στατιστική
Υπηρεσία και η Ευρωπαϊκή Στατιστική Υπηρεσία, συνολικά τε-
τρακόσιες τριάντα χιλιάδες. Φαίνεται πως τώρα έχουν αρχίσει
µερικοί να επιστρέφουν. 

Παρακολούθησα προ ολίγου το υποδειγµατικό µάθηµα που
σας έκανε η Σία Αναγνωστοπούλου για τα θέµατα της ιστορίας
και του λεγοµένου «Μακεδονικού», δηλαδή του Σκοπιανού. Και
παρακολούθησα εµβρόντητος πολλές φορές τον συνάδελφο Πο-
λάκη και βεβαίως τον Υπουργό Ξανθό, όπου µου έµαθαν πράγ-
µατα που εµείς οι κοινοί θνητοί ήταν αδύνατο να τα ξέρουµε.
Δηλαδή, αυτή η απίστευτη κατάσταση της αλληλοσυσχετίσεως
και της αλληλοδιαπλοκής µεταξύ φαρµάκων, εταιρειών, ιατρών,
φαρµακοποιών, παραγγελιών µηχανηµάτων, οι γάζες τις οποίες
στο φαρµακείο τις έπαιρνες «χ» και απέναντι στο νοσοκοµείο µε
τις επιτροπές αυτές -στις οποίες εγώ, για παράδειγµα, ποτέ δεν
ήµουν- στοίχιζαν περίπου πέντε φορές παραπάνω ή οκτώ φορές
παραπάνω. Αυτά τα αίσχη δηµιουργήθηκαν κατά την διάρκεια
της περίφηµης πεντηκονταετίας. Δηλαδή, ενσωµατούνται όλα
στην πρόταση δυσπιστίας σας, διότι είναι οργανικό τµήµα της
δυσπιστίας την οποία απονέµετε εσείς ως µείζονα Αντιπολίτευση
προς τον εαυτό σας. Είναι εξωφρενικό δηλαδή!

Σας είπαν όλοι ότι αυτό δεν έχει γίνει ποτέ. Μάλιστα, θυµάµαι
τα πρώτα χρόνια που ήµουν εδώ Βουλευτής, που λέγατε πως η
συγκυβέρνηση αυτή, τώρα, η δική µου, είναι η χειρότερη που
έχει γίνει ποτέ κ.λπ.. Και λέω το εξής: Εσείς επί πενήντα χρόνια
στείλατε, πραγµατικά, τη χώρα στο ντουβάρι, εν καιρώ ειρήνης,
µε το εύκολο χρήµα κ.λπ., µε τέτοια απίστευτη χρεοκοπία, µε µα-
ζική µετανάστευση την οποία θυµάµαι εγώ όταν ήµουν µικρό
παιδί, το 1952 µε 1957. Τότε, όµως, έφευγαν οι φτωχοί, ενώ τώρα
φεύγουν και οι υπερµορφωµένοι. Αυτό, λοιπόν, δεν συνιστά τη
χειρότερη κυβέρνηση του πλανήτη; Λέγω ως λογικήν συνεπαγω-
γήν τον επιτευχθέντων κατά τη διάρκεια της θητείας σας. 

Εποµένως, η πρόταση δυσπιστίας σας δεν έχει µόνο στοιχεία
θυµηδίας λόγω της ανακολουθίας µεταξύ της τερατώδους αυτής
συµπλησιάσεως του έργου σας και της αποτυχίας σας. Έχει και
στοιχεία, τα οποία είναι εξόχως προσβλητικά για τη σηµερινή
προσπάθεια που έκανε επί τρία, τέσσερα χρόνια, µέσα σε συν-
θήκες, βεβαίως, καταστροφής όπου εµβαλµατικώς –πραγµατικά,
µπαλώµατα κάναµε- προσπαθήσαµε επί τέσσερα χρόνια περίπου
να µειώσουµε, να αµβλύνουµε, να αναχαιτίσουµε αυτήν την κα-
τρακύλα. Και κατορθώσαµε αρκετά πράγµατα, τα οποία τα ξέ-
ρετε και τα κρύβετε. 

Βεβαίως, φαίνεται ότι ένα από τα στοιχεία σας είναι το σκο-
πιανό θέµα, γιατί µαίνεστε. Παρακολούθησα, για παράδειγµα,
τον κ. Κουµουτσάκο προχθές. Ξέρετε, η αλήθεια είναι ότι καµµιά
φορά διαβάζουµε τα ίδια πράγµατα. Τουλάχιστον από το επάγ-
γελµά µου υπήρξα προσεκτικός αναγνώστης και καλούτσικος νο-
µικός. Κατόρθωσα να διαβάζω τα εντελώς αντίθετα, το οποίο το
έµαθα πολύ καλά. Διάβασα και το κείµενο που µας διένειµε η Κυ-
βέρνηση, αυτό το προσχέδιο το οποίο µας ανέπτυξε και ο Πρω-
θυπουργός Αλέξης Τσίπρας προχθές. Δεν θα µακρηγορήσω,
βεβαίως, γιατί «ου µε πείσεις καν µε πείσης». Δεν θα πείσω εγώ
τον κ. Κουµουτσάκο, απλώς θα πω το εξής: Με βάση το συντε-
λεστή νοηµοσύνης που έχω εγώ και τον δείκτη ευπαιδευσίας που
έχει ο κ. Κουµουτσάκος, κατόρθωσα και εγώ να διαβάσω αυτό
το κείµενο και να φτάσω στα εντελώς αντίθετα αποτελέσµατα
και συµπεράσµατα του κ. Κουµουτσάκου. Τι να κάνουµε; Έτσι
είναι η ζωή. Γι’ αυτό υπάρχει η διαλεκτική, γι’ αυτό υπάρχει η αν-
τιλογία βεβαίως και είναι ιερή...

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Με τιµάτε, κύριε καθηγητά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Βεβαίως. Δεν µπορώ να πείσω

κανέναν εάν δεν υπάρχει η δυνατότης να έχουµε αυτό, τουλάχι-

στον, που λέει στον «Πολιτικό» ο Πλάτων, το «διαλεκτικωτέροις
γίγνεσθαι». Εσείς δεν θέλετε να είστε διαλεκτικότεροι, θέλετε να
είστε απλώς «αλεκτικότεροι». Όχι µε το αλέκτωρ…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ανθεκτικότεροι είµαστε σε
σχέση µε την Κυβέρνηση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Ανθεκτικότεροι; Μου έκανε εν-
τύπωση -µπορεί καµµιά φορά να το συζητήσουµε- αυτή η ανα-
γνωστική σου υπερεπάρκεια στο κείµενο. Πού τα βρήκες αυτά;
Είναι καταπληκτικό. 

Εν πάση περιπτώσει, θα τελειώσω, διότι, ναι, µακρηγόρησα.
Ήταν υποδειγµατική και ρωµαλέα η επιχειρηµατολογία της

Σίας Αναγνωστοπούλου.
Παρακολούθησα, βέβαια, µε πολύ προσοχή τον Πρωθυπουργό

της χώρας προχθές και µου έκανε εντύπωση. Μου άρεσε πάρα
πολύ. Οι δηµοσιογράφοι ήταν εκτός τόπου και χρόνου και οι δυό-
µισι και οι τρεις. Είναι δυνατόν να έχεις τρεις δηµοσιογράφους
και να µην είναι κανένας Μακεδόνας, να µην υπηρετεί σε σταθµό,
σε τηλεόραση της Μακεδονίας; Μπορεί ένας από τους δύο κυ-
ρίους και τη µία κυρία να έχει κάποια σχέση µε τη Μακεδονία
ασαφή, χαλαρή. Είναι δυνατόν; Τι είναι αυτός ο αθηνοκεντρι-
σµός; Χαµπάρι και αυτοί, όπως κι εσείς.

Εποµένως, θα πω το εξής: Συγκινήθηκα µέχρι δακρύων όταν
άκουσα τον Πρωθυπουργό της χώρας να λέει: «Δεν φοβάµαι τις
διαδηλώσεις. Τις σέβοµαι». Τις σέβεται. Συνέβη το εξής: Όταν
άκουσα από τον Πρωθυπουργό προχθές να λέει και στα ελληνικά
αυτό λέγεται «Βόρεια Μακεδονία», ξαφνικά αισθάνθηκα τη σω-
µατική µου κατάσταση -δηλαδή άρχισα να έχω σπασµούς στο
στοµάχι, να έχω ρίγος και τάση προς έµετο- όπως ακριβώς όταν
πριν από χρόνια ήρθαν τα δύο αδέλφια µου και µου είπαν ότι πέ-
θανε η µητέρα µας. Αυτό είχα όταν άκουσα στα ελληνικά τον όρο
«Μακεδονία». 

Βέβαια, θα µιλήσω αργότερα, αν υπάρχουµε ακόµη εδώ, αν
µιλήσω σε έξι µήνες, οψέποτε, για το θέµα. Ένα πράγµα θα σας
πω µόνο, χωρίς να λέω απολύτως τίποτα: Εγώ προέρχοµαι -προ-
σωπικά, γιατί οι ΑΝΕΛ θα σας πουν τα δικά τους, εγώ ως συνερ-
γαζόµενος θα σας πω άλλα- από ένα επικο-τραγικό µείγµα, είµαι
δηλαδή Κωνσταντινουπολίτης Κρητοµακεδών. Καταλαβαίνετε,
δηλαδή, ότι εάν χρειαστεί να ψηφίσω, δεν θα ψηφίσω τα ελάττω.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα δύο µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί από το 8ο Δηµοτικό Σχολείο Άρτας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Σαρίδης από την Ένωση Κεντρώων.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί φτάσαµε

ως εδώ;
Σήµερα, λοιπόν, κύριοι, από την Ένωση Κεντρώων θα πάρετε

την απάντηση στο γιατί φτάσαµε ως εδώ. Η κοροϊδία φτάνει! Το
ποτήρι ξεχείλισε! Η Μακεδονία χάνεται και είστε υπεύθυνοι όλοι,
όλοι όσοι είχατε θέσεις ευθύνης, όλοι όσοι διαχειριστήκατε το
µείζον αυτό εθνικό θέµα, όλοι όσοι δείξατε ανευθυνότητα και δεν
πατήσατε τα πόδια σας και δεν σηκώσατε τη φωνή σας και δεν
φανήκατε αντάξιοι των περιστάσεων όταν οι στιγµές, όταν οι και-
ροί το απαιτούσαν!

Πόσοι από εσάς που υπηρετήσατε µε λάθος τρόπο τα εθνικά
συµφέροντα, παραιτηθήκατε; Πόσοι είχατε την ευθιξία να ανα-
λάβετε την πολιτική ευθύνη και να πάτε σπίτια σας; Πόσοι ζητή-
σατε συγγνώµη; Πόσοι είπατε, «Έχω ευθύνη»; Πόσοι; Κανείς.
Ούτε ένας. Και υπάρχουν πολλοί µέσα σε αυτήν την Αίθουσα που
διαχειρίστηκαν αυτό το θέµα. 

Ναι, σήµερα είναι µια ιστορική µέρα. Σήµερα η Αντιπολίτευση
δυσπιστεί και η Κυβέρνηση πανηγυρίζει, ο καθένας από την
πλευρά του, ο καθένας για τους δικούς του λόγους. Και οι δύο,
όµως, είστε εκτός πραγµατικότητας. Αυτό είναι το γενικό σχόλιο

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΖ’ - 14 ΙΟΥΝΙΟΥ  2018 (ΑΠΟΓΕΥΜΑ) 9003



που θέλει να κάνει η Ένωση Κεντρώων σε αυτήν την παρωδία
που παρακολουθούν οι πολίτες. Όλοι είσαστε εκτός πραγµατι-
κότητας!

Η µεν Αντιπολίτευση καταγγέλλει τα πεπραγµένα της Κυβέρ-
νησης περιµένοντας τους πολίτες να βγουν στους δρόµους, πι-
στεύοντας ότι αν βγουν, θα είναι επειδή τους φώναξε αυτή, πώς
θα βγουν, δηλαδή, για να την στηρίξουν να ανατρέψει την Κυ-
βέρνηση. 

Η δε Κυβέρνηση πανηγυρίζει, περιµένοντας αυτάρεσκα το χει-
ροκρότηµα και τα συγχαρητήρια, που πιστεύει ότι τις αξίζουν,
αφ’ ενός γιατί, δήθεν ,έβγαλε µε καθαρό τρόπο την χώρα από τα
µνηµόνια και αφ’ ετέρου επειδή, δήθεν, έλυσε µε τον καλύτερο
τρόπο το σκοπιανό. 

Και οι µεν και οι δε κοροϊδεύετε τον κόσµο ή έστω νοµίζετε ότι
τον κοροϊδεύετε.

Η Αντιπολίτευση καταγγέλλει και δυσπιστεί, αλλά δεν µας έχει
πει ακόµα ούτε ποια είναι η θέση της στο σκοπιανό, εάν, δηλαδή,
θα συµφωνούσαν να περιέχεται η λέξη «Μακεδονία» στο όνοµα
των γειτόνων ανεξαρτήτως των λεπτοµερειών. 

Σας ρωτώ ευθέως: Αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας, θα δεχόσασταν µια λύση που θα έδινε τον όρο «Μακεδονία»
στην υποθετική περίπτωση που εσείς οι ίδιοι διαχειριζόσασταν
αυτό το θέµα χωρίς κανέναν περιορισµό στις λεπτοµέρειες της
συµφωνίας;

Τι σήµαινε το 2008 στις διαπραγµατεύσεις η σύνθετη ονοµα-
σία µε γεωγραφικό προσδιορισµό σε ένα κρατίδιο που είχαµε
ήδη αποδεχθεί στην ενδιάµεση συµφωνία την λέξη FYROM;

Είχατε, κύριοι, την υποχρέωση να καταγγείλετε -και το ΠΑΣΟΚ
τη δεκαετία του ’90 και η Νέα Δηµοκρατία- την ενδιάµεση συµ-
φωνία όταν την ποδοπατούσαν οι Σκοπιανοί εκατοντάδες φορές.
Το κάνατε; Γιατί δεν το κάνατε;

Σας ξαναρωτώ, λοιπόν: Θα δεχόσασταν, κύριοι της Νέας Δη-
µοκρατίας, µια λύση που θα έδινε το όνοµα «Μακεδονία» στην
υποθετική περίπτωση που γράφατε µόνοι σας, εσείς οι ίδιοι,
χωρίς κανέναν περιορισµό, τις λεπτοµέρειες;

Δεν έχετε απαντήσει σε αυτό το ερώτηµα και έρχεστε τώρα
να πείσετε πως είναι κακή η συµφωνία όχι επειδή περιέχει το
όνοµα «Μακεδονία», αλλά επειδή οι όροι, τα γράµµατα αυτά δεν
είναι καθώς πρέπει. 

Για αυτό σας λέω το εξής: Αυτή είναι η διαφορά µας µε την
Ένωση Κεντρώων, ότι είστε εκτός πραγµατικότητας. Διότι η
Ένωση Κεντρώων δεν αποδέχεται µε κανέναν τρόπο τον όρο
«Μακεδονία» σε οποιαδήποτε συµφωνία. 

Όσοι βγουν, λοιπόν, στους δρόµους διαδηλώνουν κατά της
εκχώρησης της λέξης του ονόµατος «Μακεδονία». Δεν θα βγει
κανείς στους δρόµους για τα ψιλά γράµµατα. 

Παρ’ όλα αυτά, προσπαθείτε να καπελώσετε τα όσα αρχικά
αποφεύγατε. Ποια ήταν η στάση σας πριν το πρώτο συλλαλητή-
ριο της Θεσσαλονίκης; Νοµίζετε ότι έχουν κοντή µνήµη οι συµ-
πολίτες µας; Νοµίζετε πως δεν θυµούνται ότι σε τρεις µέρες
αλλάξατε τρεις φορές τη στάση σας; 

Ούτε και µας έχετε πει, τελικά, ποιους από τους τριακόσιους
πενήντα µνηµονιακούς νόµους που έχουν ψηφιστεί, που έχουν
επιβληθεί µε βία µέσα σε αυτή την Αίθουσα τα τελευταία οκτώ
χρόνια θα τους καταργούσατε ή θα τους αλλάζατε, αν είχατε την
ευκαιρία. Μόνο τους νόµους του Γαβρόγλου σας έχω ακούσει
να λέτε πως θα ξηλώσετε κι όσους, δηλαδή, του Φίλη δεν έχει
ξηλώσει ήδη ο κ. Γαβρόγλου. 

Η Κυβέρνηση, από την άλλη, πανηγυρίζει και χαίρεται. Μάλ-
λον, όµως, δεν έχει καταλάβει ότι δεν βρέχει. Δεν είναι βροχή
αυτό που πέφτει, αγαπητοί συνάδελφοι. Ισχυρίζεστε ότι µας βγά-
λατε από τα µνηµόνια. Το ότι το λέτε αυτό την ίδια µέρα που δί-
νετε, δια νόµου, το δικαίωµα στο υπερταµείο να µπορεί για τα
επόµενα εξήντα χρόνια, στην περίπτωση που δεν καταφέρουµε
να πληρώνουµε τους τόκους των δόσεων µας στην ώρα τους -
να ξεπουλήσουµε, δηλαδή, ακόµα και το νερό- εξηγεί µια χαρά
στους πολίτες το πόσο βάση έχει ο ισχυρισµός σας για καθαρή
έξοδο. 

Λύσατε το σκοπιανό, µας είπατε, και µάλιστα επειδή το θέλατε
εσείς οι ίδιοι κι όχι επειδή δεχθήκατε πιέσεις από τις Ηνωµένες
Πολιτείες ή από τη Γερµανία, όχι επειδή σας πίεσε ο διεθνής πα-

ράγοντας. Πώς γίνεται να ισχυρίζεστε, κύριοι της Κυβέρνησης,
πως το λύσατε το θέµα µε δική σας πρωτοβουλία, όταν µόλις
χθες ο κύριος Πρωθυπουργός στη συνέντευξή του παραδέχθηκε
ότι ο εταίρος του, ο κ. Καµµένος, ο Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων
Ελλήνων, δεν έδωσε ιδιαίτερη σηµασία όταν τον άκουσε να µι-
λάει για σύνθετη ονοµασία στις προγραµµατικές δηλώσεις του
Σεπτεµβρίου του 2015, καθώς δεν πίστευε πως υπήρχε προ-
οπτική λύσης;

Άλλωστε, η συνεργασία ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, όπως µας το λέτε,
κάθε φορά που άλλα ψηφίζει ο ένας και άλλα ψηφίζει ο άλλος,
στηρίχθηκε σε δύο πόδια: Στην υπόσχεση για καλύτερη διαχεί-
ριση των µνηµονίων από εκείνους που έφεραν τη χώρα σε αυτό
το σηµείο και στην υπόσχεση για αποτελεσµατικότερη αντιµετώ-
πιση της διαφθοράς και της διαπλοκής. 

Κανείς από εσάς δεν είπε στους πολίτες πριν τις εκλογές του
Σεπτεµβρίου του 2015, ότι έχετε σκοπό να λύσετε το Σκοπιανό.
Κανείς δεν τολµά να ισχυριστεί πως είχατε συνεννοηθεί µε τους
Ανεξάρτητους Έλληνες γι’ αυτό εδώ το θέµα. 

Άρα, κύριοι της Κυβέρνησης, σήµερα βρίσκεστε σε αυτή τη
θέση επειδή το διαλέξατε. Μόνοι σας ανοίξατε το σκοπιανό. Άρα,
µόνοι σας προχωρήσατε σε ενέργειες, εκτός της συµφωνίας
σας, που είχατε κάνει µε τους Ανεξάρτητους Έλληνες. Με λίγα
λόγια, κοροϊδέψατε τους κυβερνητικούς σας εταίρους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλάτε για µία ιστορική στιγµή
και οι µεν και οι δε για διαφορετικούς λόγους. Κάνετε λόγο για
ιστορικές ευθύνες, αναφέρεστε στην ιστορική µνήµη. Με λίγα
λόγια, αποφασίσατε να τα βάλετε και µε τη λέξη «ιστορία».
Πόσες λέξεις έχουν χάσει το νόηµά τους απ’ όσα έχετε κάνει και
οι µεν και οι δε! Να θυµηθούµε λίγο πόσες λέξεις έχετε κακοποι-
ήσει; Να πούµε για «ανάπτυξη», «επενδύσεις», «µεταρρυθµίσεις»,
για «καθαρές εξόδους», «εξορθολογισµούς µισθών», «προνοµο-
θετήσεις»; Μέσα σε όλες αυτές τις ελληνικές λέξεις που έχετε
ξεφτιλίσει, είπατε, λοιπόν, να προσθέσετε και µία λέξη ακόµα, τη
λέξη «ιστορία». 

Είστε, όµως, πραγµατικά -και µε θλίψη το λέω- πολύ µικροί για
να αλλοιώσετε την ιστορία, αλλά και να γράψετε ιστορία. Είστε
µικροί γιατί λέτε ψέµατα -και οι δύο- στον ελληνικό λαό. Θυµη-
θήκατε όλοι, δήθεν, ξαφνικά τις αρχές σας, τις αξίες σας, τα πι-
στεύω σας και παραλίγο να µας πείσετε ότι έχετε και συνείδηση
και πως αυτή καθοδηγεί τις πράξεις σας. 

Λέτε ψέµατα, αγαπητοί συνάδελφοί. Πού ήταν οι αρχές σας,
πού ήταν οι αξίες σας, πού ήταν τα πιστεύω σας, όταν το καλο-
καίρι του 2015, µε τη ψήφο διακοσίων πενήντα Βουλευτών, πα-
ραδώσατε τη χώρα; Πού ήταν η συνείδησή σας, όταν
παραδώσατε όλοι µαζί τη χώρα, όταν παραδώσατε την εθνική
µας κυριαρχία; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Τώρα το θυµηθήκατε; Και γιατί το θυµηθήκατε τώρα, αγαπητοί

συνάδελφοι; Επειδή πλησιάζουν εκλογές; Η Αντιπολίτευση δέχε-
ται να δοθεί το όνοµα «Μακεδονία» ή απλά διαµαρτύρεται για τις
λεπτοµέρειες; Η Κυβέρνηση δέχεται να δοθεί το όνοµα «Μακε-
δονία» ή επειδή υπέκυψε σε εκβιασµούς, προχώρησε;

Αυτό το ξέρει ο κ. Καµµένος; 
Τι σχέση έχει, λοιπόν, αυτή η κοινή σας στάση, αυτή η θέση

και των δύο, αφού και οι δύο δίνετε το όνοµα «Μακεδονία»; Τι
σχέση έχουν αυτά που λέτε και κάνετε, µε το αίτηµα των συµπο-
λιτών µου να µην δεχθούµε καµµία χρήση του όρου «Μακεδο-
νία»; Πόσες λέξεις κατέληξαν µισητές και ακατανόητες τα
τελευταία χρόνια εξαιτίας σας; 

Δεν θα το πετύχετε, αγαπητοί συνάδελφοι, αυτό µε τη «Μακε-
δονία». Θα φάτε τα µούτρα σας, προσπαθώντας να πουλήσετε
τη λέξη «Μακεδονία». Έχει γραφτεί µε αίµα αυτή η λέξη στη συ-
νείδηση των Ελλήνων. Δεν µπορείτε να της αλλοιώσετε το νόηµα,
δεν µπορείτε να της κάνετε απολύτως τίποτα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ρίχνει χαλάζι στην πόλη µου τη
Θεσσαλονίκη και θα πρέπει να πάω να σταθώ δίπλα στους συµ-
πολίτες µου, γιατί στη χώρα µου στέκοµαι εδώ κάθε µέρα, 24
ώρες, κάθε λεπτό.

Γι’ αυτό, λοιπόν, απαντώ στην πρόταση δυσπιστίας της Νέας
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Δηµοκρατίας και ξεκαθαρίζω τη στάση της Ένωσης Κεντρώων:
Να δεσµευτεί ο κ. Μητσοτάκης απ’ αυτό εδώ το Βήµα -όποτε µι-
λήσει δηµόσια- ότι δεν θα δεχτεί το όνοµα Μακεδονία εάν και
εφόσον αυτός είναι στην κυβέρνηση. Να γυρίσει και να πει ότι
θα ξεκινήσει από µηδενική βάση τις διαπραγµατεύσεις. Να δε-
σµευτεί ότι θα είναι περισσότερο Έλληνας από τους Έλληνες
που κυβέρνησαν αυτήν εδώ τη χώρα και η Ένωση Κεντρώων θα
στηρίξει την πρόταση δυσπιστίας της Νέας Δηµοκρατίας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Αµανατίδης.
Και µετά θα ξεκινήσουµε τον κατάλογο των οµιλητών µε πρώτο

οµιλητή τον κ. Βαρεµένο.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Κυρίες

και κύριοι Βουλευτές, βρισκόµαστε εδώ σήµερα να συζητήσουµε
την πρόταση δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης, την οποία κατέ-
θεσαν όλοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και σύσσωµη η
Κοινοβουλευτική Οµάδα της.

Διαβάζοντας, λοιπόν, την πρόταση δυσπιστίας, αυτή κατατίθε-
ται γιατί τριάµισι χρόνια τώρα αυτή η Κυβέρνηση φτωχοποιεί
τους πολίτες, υπέγραψε δύο αχρείαστα µνηµόνια -και, µάλιστα,
αυτό είναι και επόµενο µνηµόνιο- δέσµευσε τη χώρα µε βαριές
περικοπές συντάξεων και µισθών, αύξησε τους φόρους, υποθή-
κευσε δηµόσια περιουσία, ανασφάλεια παντού, µε απαράδεκτες
µεθοδεύσεις προκαλεί βλάβη στη λειτουργία των θεσµών και του
κράτους δικαίου.

Και γιατί την καταθέτει τώρα; Γιατί λέει ότι η ανακοίνωση της
συµφωνίας µε την κυβέρνηση της ΠΓΔΜ, είναι η σταγόνα που
ξεχειλίζει το ποτήρι της αγανάκτησης. Εάν, λοιπόν, το δεύτερο
είναι η «σταγόνα», το προηγούµενο είναι το «ποτήρι». Γιατί, λοι-
πόν, ενώ είχατε το δικαίωµα να καταθέσετε πρόταση µοµφής
κατά της Κυβέρνησης για το «ποτήρι», δεν την καταθέσατε πιο
µπροστά και τελικά την καταθέτετε για την «σταγόνα»;

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Και θα σας πω γιατί. Γιατί είστε υποκριτές και γιατί και εσείς

οι ίδιοι δεν πιστεύετε στην πρόταση µοµφής, την οποία κάνετε.
Αφήστε που η λέξη αχρείαστα µνηµόνια µας παραπέµπει στο
success story του κ. Σαµαρά, το οποίο ευτυχώς σταµάτησε το
2015, γιατί µας φόρτωνε 20 δισεκατοµµύρια επιπλέον για τα επό-
µενα χρόνια. Και αυτό το σταµάτησε η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
το 2015. 

Ο κ. Μητσοτάκης στην οµιλία του είπε το εξής: «Το πρόβληµα
των Σκοπίων δεν µπορεί να γίνει δικό µας πρόβληµα». Αλήθεια,
δεν είναι πρόβληµα της χώρας µας ένας επίσηµος αλυτρωτισµός
σε γειτονική χώρα και όπου ενισχύονται και µπορούν να ενισχυ-
θούν οι εθνικιστικές δυνάµεις; Δεν είναι πρόβληµα για τη χώρα
µας το ότι περίπου εκατόν σαράντα χώρες αναγνώρισαν τη γει-
τονική χώρα µε τη συνταγµατική της ονοµασία; Δεν είναι πρό-
βληµα για τη χώρα µας η διείσδυση και η ενίσχυση του ρόλου
τρίτων δυνάµεων στη γειτονική χώρα; Δεν είναι πρόβληµα για τη
χώρα µας -γιατί αντίθετη άποψη έχει η Ιερά Σύνοδος- η σχισµα-
τική εκκλησία της γείτονος χώρας; Δεν είναι πρόβληµα για τη
χώρα µας το πώς θα γίνει η πολιτική διεύρυνση της Ευρωπαϊκής
Ένωσης; Δεν είναι πρόβληµα για τη χώρα µας η σταθερότητα, η
ειρήνη, η ευηµερία και η ανάπτυξη στην περιοχή; Δεν είναι πρό-
βληµα για τη χώρα µας η ενίσχυση του γεωπολιτικού και γεω-
στρατηγικού τους ρόλου; 

Είναι προβλήµατα για τη χώρα µας. Έχετε µάθει, όµως, να
είστε µια δύναµη αδράνειας, µία δύναµη η οποία δεν µπορεί να
καταλάβει τι σηµαίνει ενεργητική, πολυδιάστατη εξωτερική πο-
λιτική.

Γιατί, λοιπόν, καταθέτετε πρόταση δυσπιστίας; Για να µην δη-
µιουργηθούν -όπως λέτε- επιζήµια τετελεσµένα.

Ποια είναι, λοιπόν, τα επιζήµια τετελεσµένα, για να πληροφο-
ρηθεί και ο ελληνικός λαός; 

Το ότι για πρώτη φορά αλλάζει µία χώρα το Σύνταγµά της µε
γεωγραφική σύνθετη ονοµασία, erga omnes πραγµατικά και όχι
international erga omnes; Το ότι αυτό κατοχυρώνεται µε συνταγ-
µατικό τρόπο; Το ότι είναι παρελθόν ο αλυτρωτισµός; Το ότι οι
ίδιοι παραδέχονται ότι οι όροι Μακεδονία, µακεδονικός, Μακε-

δόνας αναφέρονται σε διαφορετικό ιστορικό πλαίσιο και πολιτι-
στική κληρονοµιά; Το ότι µε αυτούς τους όρους για εµάς αναφέ-
ρονται όχι µόνο η περιοχή ή ο πληθυσµός της βόρειας περιοχής
µας, αλλά και τα χαρακτηριστικά τους, ο ελληνικός πολιτισµός,
η ιστορία, η κουλτούρα και η κληρονοµιά αυτής της περιοχής
από την αρχαιότητα έως σήµερα; 

Είναι επιζήµιο τετελεσµένο το ότι γι’ αυτούς µε τους όρους αυ-
τούς εννοούνται η επικράτεια, η γλώσσα και ο πληθυσµός τους
µε τη δική τους ιστορία, διαφορετικά από αυτά που αναφέρονται
σε µας; Είναι επιζήµιο τετελεσµένο το ότι η επίσηµη γλώσσα
τους αναγνωρίζουν ότι ανήκει στην οµάδα των νότιων σλαβικών
γλωσσών και ότι και η επίσηµη γλώσσα και τα άλλα χαρακτηρι-
στικά τους δεν έχουν σχέση µε τον αρχαίο ελληνικό πολιτισµό,
την ιστορία, την κουλτούρα και την κληρονοµιά της βόρειας πε-
ριοχής του Πρώτου Μέρους; Αυτά είναι τα επιζήµια τετελεσµένα;
Να µας απαντήσετε. 

Ακόµα και τώρα δεν έχετε προτάσεις. Μίλησε ο κ. Κουµουτσά-
κος για πυρηνικό όπλο και αναφέρθηκε στο ένα κοµµάτι µόνο,
στο τι έγινε στο Βουκουρέστι το 2008. Προκαλώ τον κ. Κουµου-
τσάκο και όποιον άλλο θέλει: Στις 14 Μαρτίου του 2008 η χώρα
είχε θέση για σύνθετη γεωγραφική ονοµασία, ναι ή όχι, µε τα πιο
επίσηµα χείλη των πολιτικών εκείνης της εποχής; Ναι ή όχι; Θα
µας απαντήσετε; Είναι καλύτερη η σιγή, γιατί γνωρίζετε. Γι’ αυτό
λέω ότι είναι υποκριτική η στάση σας.

Εδώ ακόµα και τώρα δεν λέτε ποια είναι η θέση σας. Λέτε αν-
τίθεση, δηλαδή λέτε «δεν θέλουµε αυτήν τη συµφωνία». Εσείς τι
θέλετε; Τη θέλετε τη σύνθετη γεωγραφική ονοµασία, ναι ή όχι;
Τη θέλετε erga omnes πραγµατικά; Θέλετε συνταγµατικές αλλα-
γές; 

Ξέρετε, είχατε αποφασίσει από την αρχή ότι δεν θα ψηφίσετε
αυτήν τη συµφωνία ή οποιαδήποτε συµφωνία. Άλλωστε, δεν πι-
στέψατε ποτέ ότι θα γίνει αυτή η συµφωνία, όπως πιστέψατε ότι
ο ΣΥΡΙΖΑ θα είναι η αριστερή παρένθεση. Και στα δύο γελαστή-
κατε. Γι’ αυτό ακριβώς στην αρχή µιλήσατε για µυστική διπλω-
µατία, µετά µιλήσατε για αλυτρωτισµό, µετά για erga omnes, για
συνταγµατικές αλλαγές και όταν έγιναν όλα αυτά έρχεστε σε
κάτι, που εσείς οι ίδιοι το δώσατε και οι δυνάµεις σας και δεν αν-
τιδράσατε από το 1977, να µιλήσετε για τη µακεδονική γλώσσα. 

Άρα, λοιπόν, όσο κρατάτε το πυρηνικό όπλο, θα σκάσει στα
χέρια σας. Γιατί ακόµα και τώρα δεν καταφέρατε να αποκτήσετε
erga omnes θέση και για το εξωτερικό και για το εσωτερικό. Άλλα
λέτε στο εξωτερικό, στη Σόφια, και άλλα λέτε στο εσωτερικό της
χώρας. Γιατί συµβαίνει αυτό; Γιατί δεν βάζετε πρώτα τα εθνικά
συµφέροντα. Βάζετε το εσωτερικό µέτωπό σας και τη συνοχή
σας. 

Είναι κακό ένα κόµµα, όπως η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, που
θέλει να κυβερνήσει, να κρίνει και να βγάζει θέσεις ή µάλλον να
µην βγάζει θέση κοιτώντας στο εσωτερικό της. Και όταν κοιτάτε
στο εσωτερικό σας, τροµάζετε, γιατί είναι τεράστιες οι αντιθέ-
σεις. Και όταν κοιτάζετε προς τα έξω, στον κόσµο, νοµίζετε ότι
αυτές οι αντιθέσεις είναι και στον ελληνικό λαό. Δεν θα διχάσετε
τον ελληνικό λαό εσείς. Ο ελληνικός λαός ενωµένος έδωσε τη
µάχη αυτά τα τρία χρόνια, ενωµένος βγαίνει από αυτή την κρίση
και ενωµένος θα δώσει και τον αγώνα του και για το µέλλον.

Η θέση σας είναι ανιστόρητη, πολιτικά ανεύθυνη, αλλά και συ-
νάµα επικίνδυνη. Και θα σας πω γιατί είναι επικίνδυνη. Άκουσα
τον κ. Γεωργαντά, ο οποίος ακόµα και τώρα επιµένει ότι πρέπει
πρώτα να έρθει για κύρωση η συµφωνία στη Βουλή και µετά να
πάει να υπογραφεί από τον Υπουργό Εξωτερικών. 

Κυρίες και κύριοι, είναι η ασφαλιστική δικλείδα την οποία έχει
η χώρα µας για το ότι όλα αυτά θα γίνουν πραγµατικότητα και
εσείς το δίνετε, το πετάτε; Γι’ αυτό είστε επικίνδυνοι. Πρέπει να
κοιτάξετε µε ευθύνη. Είναι δυνατόν να το λέτε αυτό; Είναι δυνα-
τόν να το ακούω από τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας; 

Θέλετε να σας πω τι λέει; 
Όσον αφορά τη διαδικασία χρονικά, λέει η συµφωνία: «Το Δεύ-

τερο Μέρος…», η FYROM δηλαδή, «…χωρίς καθυστέρηση θα κα-
ταθέσει τη συµφωνία στο κοινοβούλιό του για κύρωση. Στη
συνέχεια της κύρωσης από το κοινοβούλιό του, το Δεύτερο
Μέρος θα γνωστοποιήσει στο Πρώτο Μέρος ότι έχει κυρώσει τη
συµφωνία. Το Δεύτερο Μέρος…», η FYROM δηλαδή, «…εφόσον
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αποφασίσει, θα κάνει δηµοψήφισµα, θα κάνει τις συνταγµατικές
αλλαγές, όπως προβλέπεται, θα κάνει συνολικά τις συνταγµατι-
κές τροποποιήσεις µέχρι το τέλος του 2018…», δεν υπάρχουν
ατέρµονα, «…και µετά από όλα αυτά θα έρθει η παρούσα συµ-
φωνία για κύρωση στην ελληνική Βουλή».

Κι αυτό εδώ, την ασφαλιστική δικλείδα, το χαρίζετε, το πετάτε;
Να το ξανασκεφθείτε. 

Από την άλλη µεριά, δείτε την επιχειρηµατολογία των δυο
αδελφών κοµµάτων στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα, το δε VMRO
στη γειτονική χώρα και τη Νέα Δηµοκρατία. Αν αφήσετε την ίδια
επιχειρηµατολογία και αλλάξετε µόνο τα ονόµατα και το ποιος
τα λέει, δεν θα βρείτε καµµία απολύτως διαφορά, γιατί είναι οι
δυνάµεις της οπισθοδρόµησης. 

Κάποιους τους έχει πιάσει τώρα η ευαισθησία για τη βόρεια
Ελλάδα και τη Θεσσαλονίκη, όπου όταν έκλεινε η βιοµηχανική
ζώνη και µαστιζόταν από ποσοστά ανεργίας πολύ µεγάλα, ερ-
χόντουσαν στη βόρεια Ελλάδα και τη χαϊδεύαν µόνο όταν γινό-
ταν η Διεθνής Έκθεση Θεσσαλονίκης. Και έλεγαν, «Τι καλά που
είστε. Είστε η συµπρωτεύουσα εσείς». Και από κει και µετά τα
προβλήµατα ήταν µεγάλα.

Αυτή η Κυβέρνηση έδειξε ενδιαφέρον για τη βόρεια Ελλάδα
και τα προβλήµατά της. Ο Πρωθυπουργός βρίσκεται πολύ συχνά
στη Θεσσαλονίκη. Η λειτουργία του Πρωθυπουργού κάθε φορά
στη Θεσσαλονίκη είναι η επίλυση προβληµάτων, όπως ο ΟΑΣΘ,
το µετρό, οι ελεύθεροι χώροι. Και εκεί φαίνεται το ενδιαφέρον
που έχουµε. Ακόµη και για το Κιλκίς, όπου αναφέρθηκε ο κ. Γε-
ωργαντάς, για την περιοχή του, δέκα χρόνια έκαναν να µεταφέ-
ρουν το τµήµα του ΤΕΙ στο καινούργιο κτήριο και ήρθαµε εµείς
και το κάναµε. Και να µην έχουν ανησυχία, γιατί το ΤΕΙ θα ενισχύ-
σει το Κιλκίς. Έτσι, λοιπόν, είχαν συνηθίσει. Να έρχονται πάνω
και να χτυπούν τις πλάτες και τα προβλήµατα να τρέχουν. 

Η ιστορία θα µας κρίνει και θα µας γράψει για ό,τι κάνατε και
κάνετε σε βάρος της χώρας, λειτουργώντας σαν ένα ιστορικό
βαρίδι. Κι αυτό γιατί; Γιατί υπερασπίζεστε τους λίγους και το
παλιό. Εµείς υπερασπιζόµαστε τους πολλούς και φέρνουµε το
νέο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μπορούµε να κοιτάξουµε στα µάτια τους Θεσσαλονικείς και
όλον τον ελληνικό λαό και να του πούµε ότι η συµφωνία αυτή
λύνει µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο, υπηρετεί στο έπακρο την
εθνική γραµµή και διασφαλίζει ρητά και επίσηµα πλέον τις θέσεις
της χώρας µας. Λύνουµε µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο ένα
πρόβληµα, που ταλαιπωρούσε τη χώρα και που θα δώσει τον γε-
ωπολιτικό και στρατηγικό ρόλο στη χώρα µας στην ευρύτερη πε-
ριοχή. 

Μην επενδύετε και µην ποτίζετε το δέντρο του ακραίου εθνικι-
στικού λαϊκισµού, γιατί αν οι θέσεις σας είναι µόνο ασαφείς, αυτή
τη στιγµή δίνετε τροφή σε αυτούς που αύριο πρώτα απ’ όλα σε
εσάς θα βγουν απέναντι. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Θα δώσω τον λόγο στον κ. Βαρεµένο, ο οποίος είναι ο πρώτος
εκ του καταλόγου. Πρώτον, θα παρακαλούσα πολύ να τηρείται
το επτάλεπτο, ούτως ώστε να µιλήσουν αυτοί που µπορούν να
µιλήσουν µε βάση το επτάλεπτο έως τη 1.30’, όπως είπαµε. 

Δεύτερον, όποιου συναδέλφου Βουλευτή εκφωνείται το όνοµά
του και δεν είναι στην Αίθουσα, να ξέρετε ότι θα διαγράφεται αυ-
τοµάτως και δεν θα έχει δικαίωµα, για παράδειγµα αύριο και εφό-
σον εκφωνήθηκε, να αιτηθεί –να το πω έτσι- να µιλήσει την
επόµενη µέρα. 

Κύριε Βαρεµένε, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ (Β’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούγοντας το λογύδριο του κ. Χα-
τζηδάκη στην αρχή της κουβέντας για τη διαδικασία, κάποια
στιγµή ένιωσα τον εαυτό µου να ερωτοτροπεί µε τον θαυµασµό
για τον ιερό ζήλο των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας, να
εξαντλήσουν τον χρόνο µε την παρουσία τους εδώ στη Βουλή
και τα επιχειρήµατά τους. Τελικά διαπίστωσα ότι κάποια θαύµατα

δεν διαρκούν τρεις ηµέρες και το µεγάλο τέσσερις, αλλά αρκούν
και λίγα λεπτά για να µας προσγειώσουν στην πραγµατικότητα. 

Μιας και µιλάω για πραγµατικότητα, ποιος είναι ο λόγος που
ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης έκανε την πρόταση
µοµφής; Κατά τη γνώµη µου, µετατρέπει ένα πολύ σηµαντικό
θέµα στρατηγικών επιπτώσεων εξωτερικής πολιτικής της χώρας
σε ένα εσωτερικό πολιτικό παίγνιο, κοινώς τζογάρει. Τι τζογάρει;
Ένα θέµα, όπως το µακεδονικό, το οποίο ταλαιπωρεί τη χώρα τα
τελευταία τριάντα χρόνια. 

Και µπαίνει πού αυτό το θέµα; Στον τροχό τώρα που γυρίζει,
στον τροχό των συλλαλητηρίων, των εθνικών παρεξηγήσεων, των
συγχύσεων, που πολλές φορές είναι κατανοητές από ένα µέρος
της κοινής γνώµης. Και πότε συµβαίνει αυτό; Τριάντα χρόνια
µετά από τότε που η χώρα βίωσε κάποιους πολιτικούς τυχοδιω-
κτισµούς που είχαν ως αποτέλεσµα τον εγκλωβισµό της σε σι-
σύφειο διπλωµατικό έργο, σε µια κατανάλωση διπλωµατικού
κεφαλαίου.

Φλέρταρε µε τη γραφικότητα -κυνήγησε ανεµόµυλους και κά-
ποια στιγµή  πρέπει να το παραδεχθείτε, αν θέλετε,  να είστε ει-
λικρινείς σε αυτή την Αίθουσα-  και την αίσθηση ότι βιώνουµε µία
ήττα. Αχρείαστη που θα έλεγε και κάποιος.

Κοιτάξτε να δείτε. Ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης είχε πει ότι το
µακεδονικό θέµα χρησιµοποιήθηκε ως πρόσχηµα για να ανατρα-
πεί η κυβέρνησή του. Δεν το γνωρίζω ούτε είµαι αρµόδιος να το
κρίνω. Ας το κρίνει και ας το αποτιµήσει η ιστορία. Είπε και κάτι
άλλο ο κ. Κωνσταντίνος Μητσοτάκης τότε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεν είναι κύριος, έχει «φύγει», είναι
αείµνηστος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ (Β’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Α,
συγγνώµη.

Είπε και κάτι άλλο ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης τότε. Ότι τη
βραδιά που διαλυόταν η Γιουγκοσλαβία, αναζήτησε στο τηλέ-
φωνο τον κ. Αντώνη Σαµαρά, δεν τον βρήκε και ο τότε Πρωθυ-
πουργός είπε ότι ήθελε να του πει το εξής: ότι τώρα που οι
Γερµανοί και οι άλλοι «καίγονται» για την αναγνώριση της Κροα-
τίας, είναι η ώρα για να τεθεί το θέµα και οι όροι για τα Σκόπια.
Δεν υπαινίσσοµαι ότι ο πρώην Πρωθυπουργός συνειδητά
αγνόησε ή ζηµίωσε τα εθνικά συµφέροντα. Αυτό που λέω, όµως,
είναι ότι χάθηκε µια ιστορική ευκαιρία και όταν εγκαλείσαι για
την απώλεια αυτής της ιστορικής ευκαιρίας, δεν µπορείς µετά
να εµφανίζεσαι ως µακεδονοµάχος, να εγκαλείς τους άλλους για
ταπεινωτική συµπεριφορά και για έλλειψη πατριωτισµού. 

Και ξέρετε ποια είναι η αποκορύφωση του πολιτικού σουρεα-
λισµού; Η αποκορύφωση του πολιτικού σουρεαλισµού είναι ότι
ο κ. Σαµαράς αυτή την άποψη την επιβάλλει στη Νέα Δηµοκρατία
και έρχεται ο Κυριάκος Μητσοτάκης και φοράει την πανοπλία του
µακεδονοµάχου, βάζοντας σε δεύτερη µοίρα, αχρηστεύοντας,
πετάγοντας στον κάλαθο των αχρήστων ό,τι θετικό πρόσφερε η
παράταξή του στη διαµόρφωση της εθνικής στρατηγικής µε την
οποία πήγε η χώρα το 2008 στο Βουκουρέστι. Ή µήπως δεν συ-
νέβη αυτό; Δεν ζούµε στη χώρα των λαιστρυγόνων. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Των λωτοφάγων! 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ (Β’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Των λωτοφάγων, σωστά. Καλά, και οι λαιστρυγόνες δεν πήγαιναν
πίσω. 

Κύριε Χατζηδάκη, εγώ θεωρώ ότι πίσω από αυτή τη νοοτροπία
και αυτή την πρακτική κρύβεται η νοοτροπία της Ελλάδας που
οδηγήθηκε σε χρεωκοπία, όπου τα πάντα όµως µπορούν να
µπουν στον τζόγο. Δεν θα αφήσουµε και κάτι έξω από αυτόν τον
τζόγο; Και νοµίζετε ότι θα κερδίσετε όσοι επενδύετε και ποντά-
ρετε εκεί. Και αν υποτεθεί ότι θα κερδίσετε, η χώρα θα έχει κερ-
δίσει ή θα έχει χάσει; 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Θα έχει κερδίσει πολύ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ (Β’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Το

θέµα είναι, κύριε συνάδελφε, ότι πατριώτης δεν είναι αυτός που
βγαίνει στα κεραµίδια και κραυγάζει για το πόσο πατριώτης είναι.
Καµµιά φορά οι κραυγές µπορεί να θέλουν να κρύψουν και κάτι. 

Το ερώτηµα είναι το εξής: Ποια Ελλάδα θέλουµε, κύριοι; Παν-
ταχόθεν πολιορκηµένη; Περίκλειστη; Φοβική; Αυτή την Ελλάδα
θέλουµε; Ποιο τόξο θέλετε στα βόρεια σύνορα, για να σχηµατι-
στεί; Πείτε µας, ποιο τόξο; Ποιον πραγµατικό κίνδυνο στην εξω-
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τερική πολιτική αγνοείτε; Μπορείτε να το πείτε αυτό; 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ θεωρώ ότι η εκµετάλλευση

των αγνών αισθηµάτων µιας µερίδας του λαού για µικροπολιτικές
σκοπιµότητες αποτελεί ύβρη. Αυτή η ύβρις στο πρόσφατο πα-
ρελθόν που σας περιέγραψα οδήγησε στη νέµεση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Βαρεµένε,
παρακαλώ, ολοκληρώνετε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ (Β’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Τε-
λειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Πιστεύω ότι τελικά δεν θα συµβεί αυτό. Στη χώρα αξίζει ένα
καλύτερο µέλλον. Επιτυχηµένα το είπε ο κ. Θεοδωράκης. Πώς,
αλλιώς, θέλετε τη Θεσσαλονίκη πρωτεύουσα των Βαλκανίων µε
τα πάντα κλειστά γύρω; Ε, δεν γίνεται! 

Ποια είναι η πρότασή σας γι’ αυτό; Εσείς για το όνοµα τι λέτε;
Για τον κ. Καµµένο τα άκουσα. Και αν θέλετε, το λαµβάνω και υπ’
όψιν µου. Για την ουσία; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Αντιπροέδρου)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Φτάσαµε στα οκτώ
λεπτά, κύριε Αντιπρόεδρε. Σας παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ (Β’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Λέω και τελειώνω τώρα, κύριε Πρόεδρε, ότι όσοι επιχειρούν να
διχάσουν τον ελληνικό λαό πρέπει να αποµονωθούν. Εγώ θεωρώ
ότι εάν κάτι το 1990 ήταν λάθος, σήµερα µπορεί και να αποδειχ-
θεί έγκληµα, αλλά εγώ πιστεύω ότι δεν µπορεί να συντελεστεί.
Μια ήττα διπλωµατική µπορεί, πρέπει να µετατραπεί σε µια
εθνική νίκη προς όφελος, όχι µόνο του ελληνικού λαού, αλλά και
των λαών της περιοχής. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το λόγο έχει ο κ.
Γκιουλέκας από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, ήρθε η ώρα να µιλήσουµε για τη Μακεδονία. Βέβαια, στο
Βήµα αυτό οφείλουµε όσοι ανεβαίνουµε να έχουµε συναίσθηση
της ευθύνης που έχουµε αναλάβει απέναντι στην πατρίδα, απέ-
ναντι στο έθνος και οφείλουµε να «στεγνώνουµε» τον εαυτό µας
από συναισθήµατα, προκειµένου να είµαστε αντικειµενικοί και
ακριβοδίκαιοι. 

Ωστόσο, δεν µπορούµε πάντα να το πετύχουµε. Και ο οµιλών,
εγώ δεν µπορώ να ξεχάσω ότι βρίσκοµαι εδώ, σε τούτο το Βήµα,
κουβαλώντας στις  πλάτες µου την ευθύνη της εκπροσώπησης
χιλιάδων Μακεδόνων πολιτών, χιλιάδων Θεσσαλονικέων, που
αυτές τις µέρες µε έχουν κατακλύσει µε ένα µήνυµα: Μην ξεπου-
λήσετε τα δίκαια της Μακεδονίας µας. 

Δεν µπορώ να µην κυριαρχούµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, από συναισθήµατα και έντονη συγκίνηση, όταν καλούµαι να
µιλήσω για τη Μακεδονία από τούτο το Βήµα, εγώ, ο έγγονος
του µακεδονοµάχου και βαλκανοµάχου πάππου µου, του Ηλία
του Γκιουλέκα, που πάλεψε και µάτωσε για τη Μακεδονία. Και
δεν µπορώ να ξεχάσω όσα εκείνος µου έλεγε για το πώς κρατή-
θηκε όρθια η Μακεδονία και όσα µου είπαν πολλοί από εκείνους,
που πρόλαβα ως δηµοσιογράφος και κατέγραψα τις µαρτυρίες
τους, που αγωνίστηκαν και πολέµησαν στα δύσκολα χρόνια. 

Και επειδή άκουσα προηγουµένως να κάνουν και ο κ. Κατρούγ-
καλος και η κ. Αναγνωστοπούλου και άλλοι αναφορές στο Μα-
κεδονικό Αγώνα και στον Παύλο Μελά, που έχυσε το αίµα του
και έδωσε τη ζωή του για τη Μακεδονία, να σας θυµίσω και να
θυµίσω για την ιστορία ότι όταν κρεµούσαν στο Ατ Παζάρ, στο
Μοναστήρι, τον καπετάν-Κώττα, εκείνος γύρισε στο σλάβικο
ιδίωµα που µιλούσε και φώναξε «Ντά ζίβεε Γκρέτσια», «Να ζήσει
η Ελλάδα!». Είναι η γλώσσα αυτή που µιλούσε και που εσείς την
αναγνωρίζετε ως µακεδονική γλώσσα! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όχι, δεν µπορούµε να τα ξεχάσουµε, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, αυτά. 
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Δεν πειράζει, εσείς βαφτίσατε τον πατριωτισµό εθνικισµό και
σας ενοχλεί, µας λέτε «βέκκιους», µας λέτε παλιούς, οπισθοδρο-

µικούς. Εσείς , νοµίζετε όταν µιλάµε γι’ αυτά, για την ιστορία
είστε οι καινούργιοι, ότι κοµίζετε το καινούργιο. Πάµε, λοιπόν,
εδώ και ας πάρουµε µια ξεκάθαρη θέση ο καθένας, χωρίς περι-
στροφές. 

Όλοι θέλουµε λύση. Κι εµείς στη Νέα Δηµοκρατία, επιδιώ-
κουµε λύση. Ποια λύση, όµως; Βεβαίως, η Ελλάδα επιθυµεί στα-
θερότητα στην περιοχή, σε όλα τα Βαλκάνια και βεβαίως
αναγνωρίζουµε το δικαίωµα των Σκοπίων να ενταχθούν και στο
ΝΑΤΟ και στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Όχι όµως επί βλάβη των εθνι-
κών µας συµφερόντων, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Κυβέρ-
νησης και της Συµπολίτευσης. 

Αυτό που παρουσιάζει η Κυβέρνηση ως «λύση» στο σκοπιανό
είναι στην πραγµατικότητα ένας οδυνηρός εθνικός συµβιβασµός,
ένα πραγµατικό ξεπούληµα της Μακεδονίας. 

Και επειδή άκουσα προχθές πως ο Έλληνας Πρωθυπουργός
είπε ότι αισθάνεται εθνικά υπερήφανος, θέλουµε να του πούµε
ότι αυτό που σεβάστηκαν οι αιώνες, η ίδια η ιστορία, αυτό που
διατηρήσαµε ως λαός µε πολλούς αγώνες, µε πολλές θυσίες, ο
Αλέξης Τσίπρας το παρέδωσε εν µια νυκτί. Έφερε µια κατάπτυ-
στη και απαράδεκτη συµφωνία, που δίνει το µείζον στους Σκο-
πιανούς και ενισχύει τον σκοπιανό αλυτρωτισµό, παρά τα όσα
περί του αντιθέτου δηλώνει ο Πρωθυπουργός.

Το κείµενο της συµφωνίας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επι-
βεβαιώνει τις χειρότερες προβλέψεις µας. Παραδώσατε το
όνοµα Μακεδονία και αναγνωρίσατε στους Σκοπιανούς µακεδο-
νική ταυτότητα και µακεδονική γλώσσα, τη ρίζα δηλαδή του σκο-
πιανού αλυτρωτισµού. 

Παραδώσατε στους Σκοπιανούς τον όρο µακεδονικός και ανα-
γνωρίσατε το δικαίωµα τους να αυτοπροσδιορίζονται ως Μακε-
δόνες. Είστε εθνικά υπερήφανοι για αυτό; 

Αναγνωρίσατε κράτος µε το όνοµα North Macedonia, που θα
µεταφράζεται σε όλες τις γλώσσες, δηλαδή βόρεια Μακεδονία.
Ποιο erga omnes και ποια είναι η νότια Μακεδονία; Εµείς οι Μα-
κεδόνες τι είµαστε; Οι κάτοικοι της νότιας Μακεδονίας; Και πού
αναφέρεται στη συµφωνία το δήθεν αµετάφραστο «Severna Ma-
kedonija»; Πουθενά. Για ανοίξτε το άρθρο 1, παράγραφος 3α,
της συµφωνίας και διαβάστε. Το λεγόµενο erga omnes έχει πάει
περίπατο. 

Πουθενά δεν προσδιορίζεται ο απώτατος χρόνος εκπλήρωσης
των υποχρεώσεων των Σκοπιανών, ενώ ο Τσίπρας και ο Κοτζιάς
αποδέχτηκαν και τη διατήρηση των σηµερινών ακρωνυµίων της
χώρας MK και MKD, δηλαδή σκέτο Macedonia. Για διαβάστε το
άρθρο 1 παράγραφος 3ε της συµφωνίας. Είστε και για αυτό
εθνικά υπερήφανοι; Συµφωνήσατε να συσταθεί επιτροπή, η
οποία -άκουσον άκουσον- θα εξετάσει τον τρόπο διδασκαλίας
της ιστορίας των δύο χωρών, ώστε να αρθούν οι αλυτρωτικές
αναφορές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα εξεταστεί µόνο η ιστορία
των Σκοπίων, αλλά και η ιστορία των Ελλήνων, µη τυχόν και έχει
µέσα στοιχεία εθνικής αλυτρωτικής προπαγάνδας. Μήπως και ο
µακεδονικός αγώνας θα χαρακτηριστεί ως εθνικιστική έξαρση
των Ελλήνων; Πραγµατικά, πόσο χαµηλά µπορείτε να πέσετε; Και
για αυτό είστε εθνικά υπερήφανοι; 

Σχετικά µε τις εµπορικές συµφωνίες, τα τοπωνύµια, τα σή-
µατα, θα αναλάβει µια διεθνής οµάδα να µας πει σε µια τριετία
τι θα γίνει µε αµφισβητούµενο το τελικό αποτέλεσµα. Δεν ξέ-
ρουµε αν θα µπορούµε να ονοµάζουµε τα προϊόντα µας µακεδο-
νικά. 

Η συµφωνία, στο άρθρο 7, αναφέρει ότι η κάθε χώρα θα ερ-
µηνεύει τον όρο Μακεδονία και Μακεδόνας κατά βούληση. Δεν
σηµαίνει, τίποτα κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι οι Σκοπιανοί
αποκηρύσσουν την όποια σχέση µε την αρχαία Ελλάδα, γιατί οι
ίδιοι ισχυρίζονται ψευδώς ότι οι αρχαίοι Μακεδόνες δεν είχαν
καµµία σχέση µε τους αρχαίους Έλληνες και µε τον αρχαίο πο-
λιτικό πολιτισµό. Τι θα εµποδίσει αύριο µια άλλη κυβέρνηση στα
Σκόπια να συνεχίσει να διαδίδει τα ιστορικά ψεύδη περί µακεδο-
νικού έθνους ψεύδη που υπερασπίζονται έως σήµερα; 

Κι επειδή κάνατε αναφορά σε κάποιους ηγέτες -και ήταν και
απρέπειά σας, γιατί το κάνατε µε µειωτικά σχόλια- και µάλιστα
σε εκλιπόντες ηγέτες, όπως ο Κωνσταντίνος Καραµανλής, ο
Ευάγγελος Αβέρωφ, ο Κώστας Μητσοτάκης, θα σας πω ότι όταν
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µιλούσαν αυτοί οι ηγέτες για τη Μακεδονία δάκρυζαν. 
Να θυµίσω εκείνη τη σκηνή του µεγάλου µακεδόνα πολιτικού

Κωνσταντίνου Καραµανλή, που όταν στο αεροδρόµιο «ΜΑΚΕΔΟ-
ΝΙΑ» αναφέρθηκε στο άδικο, που γινόταν σε βάρος της πατρίδας
µας, άφησε ένα δάκρυ να κυλήσει και είπε ότι: «Δεν υπάρχει
παρά µόνον µιά Μακεδονιά και η Μακεδονία αυτή είναι ελληνική». 

Κι αν ο Αλέξης Τσίπρας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν πι-
στεύει ότι η Μακεδονία είναι µία και είναι ελληνική και αν στον
ΣΥΡΙΖΑ επιµένετε να αποκαλείτε πολλοί τα Σκόπια σκέτο Μακε-
δονία -έχουµε τα ντοκουµέντα, έχουµε τα χαρτιά σας, αλλά ας
αφήσουµε την παρελθοντολογία-, θα σας πω τι έκανε ένας ηγέ-
της, όταν στάθηκε αντιµέτωπος µε την ιστορία. Θα σας πω τι
έκανε ο Κώστας Καραµανλής στο Βουκουρέστι το 2008: Απέ-
τρεψε την ένταξη των Σκοπίων στο ΝΑΤΟ µε το ψευδεπίγραφο
όνοµα Μακεδονία. Αυτή είναι εθνική υπερήφανη στάση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Γκιουλέκα,
ολοκληρώστε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συντριπτική πλειοψηφία των

Ελλήνων πολιτών διαφωνεί µε αυτήν την συµφωνία. Είναι απέ-
ναντι στο ξεπούληµα της Μακεδονίας και της ιστορίας. Εµείς θα
κάνουµε ό,τι µπορούµε για να ακυρώσουµε αυτήν την επαί-
σχυντη συµφωνία. Αυτό επιτάσσει η εθνική συνείδηση, πάνω και
πέρα και από κόµµατα και από παρατάξεις. 

Καλούµε τον Αλέξη Τσίπρα να µην υπογράψει αυτήν την κάκι-
στη συµφωνία επί ζηµία των εθνικών µας συµφερόντων. Αν δεν
το κάνει, τον διαβεβαιώνουµε ότι θα µας βρει απέναντί του στη
Βουλή, όπως θα βρει απέναντί του εκατοντάδες χιλιάδες Έλλη-
νες πολίτες στις πλατείες και στα συλλαλητήρια, που θα δίνουν
τους αγώνες για τα δίκαια της Μακεδονίας. 

Όποιος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ψηφίσει «ναι» το βράδυ
του Σαββάτου θα εκχωρήσει ουσιαστικά στους Σκοπιανούς αυτό
που επί χρόνια αγωνίζονταν να πάρουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Γκιουλέκα,
ολοκληρώστε, σας παρακαλώ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Συναισθανθείτε τις ευθύνες σας απέναντι στη χώρα και απέ-

ναντι στην ιστορία. 
Το Σάββατο το βράδυ θα αναµετρηθεί ο καθένας πάνω απ’ όλα

µε τη συνείδησή του και θα καταγραφεί και στη συνείδηση των
συµπολιτών του ως εκείνος, που απέτρεψε µια επαίσχυντη συµ-
φωνία ή ως εκείνος που συνήνεσε σε µια µείζονα εθνική υποχώ-
ρηση. Τους µοιραίους ανθρώπους και τα µοιραία λάθη τα
πλήρωσε ακριβά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτός ο τόπος.
Επιλέξτε εάν θα καταγραφείτε στην ιστορία στην παρούσα περί-
πτωση ως οι µοιραίοι άνθρωποι της Ελλάδας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Καµατερός από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απόψε είµαι βαθιά συγκινηµέ-

νος γιατί κινδυνεύει να είναι η τελευταία µου οµιλία στη Βουλή.
Αφού µετά την πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας κινδυνεύει να
πέσει η Κυβέρνηση είναι η τελευταία µου οµιλία από αυτό το
Βήµα. 

Μα, καλά, αυτό πιστεύετε, αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας Δη-
µοκρατίας; Πιστεύετε ότι θα ρίξετε την Κυβέρνηση µε αυτόν τον
τρόπο; Και γιατί κάνατε την πρόταση; Για να τροµάξουµε; Τον
κόσµο τροµάζετε. Μάλιστα, συµφωνείτε µε αυτά που λέει ο Ιβά-
νοφ  των Σκοπίων. Φανταστείτε να είχαµε µια κυβέρνηση στα
Σκόπια µε τον Ιβάνοφ και µια κυβέρνηση εδώ µε τον Σαµαρά. Τι
θα γινόταν; Θα έκαναν πόλεµο; Πλησιάζουν πολύ στις απόψεις
που ακούσαµε από τη Χρυσή Αυγή, ότι δεν δεχόµαστε τίποτα και
ότι η µόνη λύση είναι ο πόλεµος. Γιατί λίγο, πολύ για πόλεµο έλε-
γαν. 

Η υιοθέτηση αυτής της ακροδεξιάς ατζέντας νοµίζετε ότι σας
βοηθάει; Ξέρετε ποιους βοηθάει. Αυτό ακριβώς που θέλετε να
αποφύγετε αυτό πετυχαίνετε µε αυτή σας την πολιτική. 

Μάλιστα, εκ των εισηγητών της Νέας Δηµοκρατίας ο κ. Γεωρ-
γαντάς προσπάθησε να µας τροµάξει ακόµη παραπάνω. Με
στεντόρειο ύφος και δυνατή φωνή, όπως και ο προηγούµενος

οµιλητής, µας απειλούσε ότι όποιος ψηφίσει κατά της πρότασης
µοµφής, της πρότασης δυσπιστίας, θα είναι σαν να δίνει τη Μα-
κεδονία. Όποιος ψηφίσει κατά της πρότασης δυσπιστίας είναι
προδότης της πατρίδας. Όποιος, όποιος, όποιος… Τροµάξαµε! 

Δόµησε όλη του την οµιλία πάνω σε αυτό το πράγµα, µόνο στο
µακεδονικό, παρ’ όλο που στο γραπτό κείµενο που έχει καταθέ-
σει η Νέα Δηµοκρατία δεν αναφέρεται µόνο στο µακεδονικό.
Αναφέρεται και σε άλλα ζητήµατα. Και πολύ καλά έκανε, γιατί
ίσως κάποιος τους συµβούλεψε ότι «ξέρετε, δεν µπορούµε εδώ
να ψηφίσουµε να πέσει η Κυβέρνηση για ένα ζήτηµα το οποίο
είναι σε εξέλιξη». Και δεν ξέρουµε αν θα έρθει τελικά η συµφωνία
-µακάρι να έρθει στη Βουλή- αφού έχει να περάσει από κάποιες
διαδικασίες. Πρέπει να εγκριθεί από το Κοινοβούλιο των Σκο-
πίων. Πρέπει να γίνει δηµοψήφισµα, πρέπει να κάνουµε κάποια
πράγµατα, πρέπει να αλλάξουν το Σύνταγµά τους και µετά θα
έρθει εδώ. Τι περιµένουν δηλαδή από κάποιους Βουλευτές που
στηρίζουν τώρα την Κυβέρνηση; Περιµένουν να ρίξουν την Κυ-
βέρνηση για ένα θέµα το οποίο δεν έχει έρθει ακόµα για να ψη-
φίσουµε; Για ηλίθιους τους περνούν; Γι’ αυτό, λοιπόν, θα έρθει
στην ώρα του και τότε θα δούµε. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, επειδή το ξέρουν αυτό, βάζουν µέσα στην
πρόταση µοµφής και διάφορα άλλα. Βάζουν, αν δείτε την πρώτη
πρόταση, ότι «µας χρέωσε η Κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ µε
δυο άχρηστα µνηµόνια». Εννοούν το τέταρτο. 

Εγώ σας λέω ότι µε την πρόταση που κάνετε, εσείς είστε υπέρ
του τέταρτου µνηµονίου. Γιατί κάνοντας την πρόταση να πέσει η
Κυβέρνηση λίγο πριν κλείσει και η τέταρτη αξιολόγηση και λίγο
πριν βγούµε από τα µνηµόνια, τι κάνετε; Θα κάνετε καινούργιο
µνηµόνιο. Πες ότι πέφτει η Κυβέρνηση και αναλαµβάνετε εσείς,
τι θα κάνετε; Καινούργιο µνηµόνιο ή θα επαναδιαπραγµατευ-
τείτε, όπως µας λέτε; Εδώ γελάνε. Θα επαναδιαπραγµατευτούν
αυτοί που τους είδαµε πώς διαπραγµατεύτηκαν όλο αυτό το διά-
στηµα που όχι µόνο υπέγραφαν ό,τι τους λέγανε, αλλά λέγανε:
«ευκαιρία να βάλουµε κι άλλα πράγµατα τα οποία δεν θα µπο-
ρούσαµε να περάσουµε µόνοι µας». 

Γιατί δυσανασχετείτε; Ποιος είπε για απολύσεις, ότι θα τις κά-
ναµε έτσι κι αλλιώς; Ποιος ήταν και είναι υπέρ των ιδιωτικοποι-
ήσεων; Ποιος είναι υπέρ της ιδιωτικής ασφάλισης και της
διάλυσης του συστήµατος της δηµόσιας υγείας; 

Αναφέρουν, επίσης, στο κείµενό τους ότι έκανε η Κυβέρνησή
µας βαριές περικοπές στις συντάξεις και στους µισθούς. Ποιοι
µιλάνε; Αυτοί που έκαναν περικοπές 40% και 50%, που µείωσαν
το ΑΕΠ 25%, µιλούν για περικοπές ξέροντας ότι οι όποιες περι-
κοπές έγιναν δεν έχουν καµµία σχέση µε τη δική τους περίοδο
και ότι ήταν σε τελείως διαφορετική κατεύθυνση, για την προ-
στασία των χαµηλοσυνταξιούχων. Γι’ αυτό και στις χαµηλές συν-
τάξεις από ένα όριο και κάτω δεν έγιναν περικοπές και έγιναν
µόνο στις υψηλές συντάξεις. 

Μας λένε ότι υποθηκεύσαµε τη δηµόσια περιουσία. Και ποιοι
το λένε; Το λένε αυτοί που είχαν κάνει το ΤΑΙΠΕΔ ακριβώς γι’
αυτόν τον λόγο, ό,τι εισέπραττε από την εκποίηση να τα δίνει στα
δάνεια. Κι ήρθαµε εµείς και φτιάξαµε αυτό το υπερταµείο, βά-
ζοντας µέσα εκεί το ΤΑΙΠΕΔ, για να γλιτώσουµε την υπόλοιπη
περιουσία και όχι να εκποιηθεί, αλλά να αξιοποιηθεί. 

Να µην αναφέρω περισσότερα, γιατί όλα αυτά τα συζητήσαµε.
Τα αναφέρω µόνο και µόνο για να δείξω ότι όποιος -για να χρη-
σιµοποιήσω την ορολογία του κ. Γεωργαντά- ψηφίσει υπέρ της
πρότασης της Νέας Δηµοκρατίας, είναι σαν να ψηφίζει να γίνουν
όλα αυτά, να επανέλθουν αυτοί που θέλανε τα µνηµόνια, για να
συνεχίσουν τα µνηµόνια, για να ξεπουλήσουν τη δηµόσια περι-
ουσία, για να φέρουν την ιδιωτική ασφάλιση, για να διαλύσουν
το σύστηµα υγείας. Αυτό ψηφίζουν όλοι όσοι θα ψηφίσουν την
πρόταση µοµφής της Νέας Δηµοκρατίας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Λεωνίδας Γρηγοράκος από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κα-
λησπέρα.

Οφείλω µια εξήγηση στους συναδέλφους στελέχη του Συνα-
σπισµού της Αριστεράς των Κινηµάτων και της Οκολογίας και
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θέλω να τους πω ότι οι άνθρωποι έχουν το δικαίωµα να αλλά-
ζουν. Αλίµονο αν δεν άλλαζαν. 

Γι’ αυτό, αγαπητοί µου συνάδελφοι, θέλω να µε συγχωρήσετε
για την αντίδρασή µου προηγουµένως, γιατί ο κ. Φίλης τώρα µου
είπε ότι τα είπα. 

Πιστεύω, λοιπόν, ότι είµαστε ξεκάθαροι µεταξύ µας. Πιστεύω
ότι είστε ένα δηµοκρατικό κόµµα, αλλά άνθρωποι µε τους οποί-
ους συνυπήρξα -ξέρω την ιστορία τους, ξέρω τι έκαναν και τι δεν
έκαναν- ειλικρινά λυπάµαι πάρα πολύ όταν έρχονται εδώ και µου
κουνούν το χέρι. Είναι τουλάχιστον ανήθικο. 

Και οφείλετε εσείς οι ίδιοι, ασχέτως του πολιτικού αρραβώνα
ή παντρειάς που έχετε κάνει, τουλάχιστον να τους συνετίζετε να
µην µας προκαλούν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρεθήκατε στο τιµόνι της δια-
κυβέρνησης της χώρας υποσχόµενοι τον ουρανό µε τα άστρα.
Εγώ είµαι εδώ για να κάνω αντιπολίτευση -αυτός είναι ο ρόλος
της Αντιπολίτευσης-, αλλά να λέω και τα καλά. 

Ιδιαίτερα αυτοί µε τους οποίους συνεργάζεστε στην Κυβέρ-
νηση µε όπλο καταγγελτικό, ισοπεδωτικό λόγο, συκοφαντίες, συ-
νωµοσιολογίες, «ψεκασµούς», αναχρονιστικές ιδέες και
ιδεοληψίες προσπάθησαν να απαξιώσουν τους αντιπάλους σας.
Με αυτούς συνεργάζεστε. 

Εκµεταλλευθήκατε τα πάντα και χωρίς κανέναν ενδοιασµό
προσπαθείτε µαζί τους να αντιµετωπίσετε τα προβλήµατα της
χώρας. Μα, αυτό δεν είναι γάµος ούτε σύµφωνο συµβίωσης!
Είναι κάτι καινούργιο που η ιστορία θα το γράψει. 

Αποφύγατε εσείς οι ίδιοι όπως ο διάολος το λιβάνι να ρίξετε
άπλετο φως στις θεατές και αθέατες πλευρές του δηµοσιονοµι-
κού εκτροχιασµού της χώρας και µέχρι χθες δικάσατε τον Γεωρ-
γίου. Και δεν τον δικάσατε για αυτά, αλλά τον δικάσατε διότι
παρέλειψε να ενηµερώσει το διοικητικό συµβούλιο. 

Και επιδιώξατε, βέβαια, µε αυτά που κάνατε, την εύνοια του
νεότερου Καραµανλή, ο οποίος νοµίζω ότι ήρθε επιτέλους η
ώρα, αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, να µιλήσει.
Το οφείλει στους Έλληνες. Το οφείλει σε αυτούς που τον έκαναν
Πρωθυπουργό. Το οφείλει στον ελληνικό λαό. 

Το οφείλει στον γενάρχη της Νέας Δηµοκρατίας και στο δάκρυ
του, που είπατε προηγουµένως, αγαπητέ κύριε Γκιουλέκα.

Ο Ανδρέας Παπανδρέου είχε πει για την ενδιάµεση συµφωνία:
«Μακεδονία είναι η ψυχή µας». Και οφείλουµε να το θυµόµαστε. 

Ανακαλύψατε την περιβόητη θεωρία ότι τα µνηµόνια έφεραν
την κρίση ενώ συνέβη ακριβώς το αντίθετο, καλλιεργώντας
εσκεµµένα ψευδαισθήσεις στους Έλληνες πολίτεςΔιαρκώς φω-
νάζατε για τα διαπλεκόµενα συµφέροντα και µόλις εγκαταστα-
θήκατε στην εξουσία, µετατραπήκατε σε φανατικούς υπηρέτες
τους. Δες τα δάση και τα βουνά! 

Συκοφαντήσατε τον Ευάγγελο Βενιζέλο και το ΠΑΣΟΚ για το
PSI. Εσείς, όµως, βάλατε τα µεγαλύτερα δικηγορικά γραφεία και
τους µεγαλύτερους δικηγόρους της Ευρώπης για να πάνε να
υπερασπιστούν το PSI. 

Μολονότι ο αντιµνηµονιακός σας οίστρος είχε βρεθεί στα ύψη,
όταν η χώρα βρέθηκε στα τάρταρα και µε το ένα πόδι εκτός Ευ-
ρωζώνης εξαιτίας σας, υπηρετήσατε µε ασίγαστο πάθος τα µνη-
µόνια. Μάλιστα, φτάσατε σήµερα σε σηµείο να υπερηφανεύεστε
όχι απλά γιατί υλοποιείτε µνηµονιακούς όρους, αλλά γιατί υπερ-
βαίνετε κιόλας τα πλεονάσµατα, τα κάνετε υπερπλεονάσµατα,
φορολογώντας σκληρά τη µεσαία και κατώτερη τάξη. 

Και όλα αυτά, γιατί εσείς οι ίδιοι έχετε σαγηνευτεί από την
εξουσία. 

Το χειρότερο, όµως, από όλα είναι ότι έχετε υποκαταστήσει
την πολιτική µε τον αµοραλισµό και τον κυνισµό µε αυτόν που
συγκυβερνάτε. Τον καλύπτετε για όσα έχει κάνει. Η κυβερνητική
σας θητεία δείχνει ότι πολιτευόµενοι χωρίς αρχές και αξίες είστε
ικανοί για όλα. 

Γι’ αυτό εσείς, ενώ είστε µια νέα δύναµη, είχατε µια νέα πνοή,
καταντήσατε τους εαυτούς σας επιζήµιους και επικίνδυνους για
την κοινωνία και για τη χώρα. H ηγεσία σας, βλέποντας την πρω-
τοφανή και κοινωνική και πολιτική βύθισή της, σκαρφίζεται τα
πάντα, προκειµένου να περισώσει ό,τι µπορεί, έχοντας ως τρόπο
ζωής τη µικροπολιτική. Καταφύγατε σε πράξεις και ενέργειες µε
µοναδικό γνώµονα να πλήξετε τους αντιπάλους σας. Τη µια ανα-

σύρατε από τα ντουλάπια τη «NOVARTIS» και τώρα ανακαλύψατε
το σκοπιανό, γιατί πιστέψατε ότι θα πλήξετε τα κόµµατα της Αν-
τιπολίτευσης. 

Η συµφωνία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειλικρινά έχει θε-
τικά σηµεία και ανταποκρίνεται σε αυτά στα οποία θέλαµε και
εµείς να συµµετάσχουµε. Δεν είχε, όµως, τη στοιχειώδη προετοι-
µασία. Χωρίς κάποιο συγκεκριµένο σχέδιο, χωρίς ενηµέρωση
των κοµµάτων δροµολογήσατε σύναψη συµφωνίας µε την πρώην
Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία της Μακεδονίας. Θα θέλαµε να
λυθεί το ζήτηµα αυτό µε όλους µαζί και µε εθνική συναίνεση.
Όµως η συµφωνία αυτή βρίθει αντιφάσεων, ερωτηµάτων και ανα-
κριβειών. Η φόρµουλα που αποδεχθήκατε ως τελική κατάληξη
του σκοπιανού είναι ανερµάτιστη. Τίποτα δεν είναι δεδοµένο.
Όλα είναι υπό αίρεση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Το κυριότερο είναι ότι δεχθήκατε να δώσετε το πράσινο φως

στη γειτονική χώρα, µολονότι γνωρίζετε ότι τα συµφωνηθέντα
ανάµεσα στους δύο Πρωθυπουργούς µπορεί ανά πάσα στιγµή
να καταλυθούν, να αλλάξουν και να παρερµηνευθούν. 

Η έλλειψη, λοιπόν, λογικής συνοχής στη διευθέτηση των δια-
φορών µε τα Σκόπια είναι εµφανής σε όλες τις κρίσιµες παραµέ-
τρους. Είτε από επιπολαιότητα είτε από σκοπιµότητα είτε από
ασχετοσύνη το πρόβληµα που προκαλείται αν υιοθετηθεί η συµ-
φωνηµένη πρόταση, είναι ο αλυτρωτισµός, που δεν εξαλείφεται
και θα ενισχυθεί περισσότερο.

Το ζήτηµα της γλώσσας και της ταυτότητας δεν είναι δευτε-
ρεύοντα θέµατα. Στην πραγµατικότητα υποκρύπτουν ανοµολό-
γητες επιδιώξεις. Δεν αντιλαµβάνεστε ότι, αποδεχόµενοι τον όρο
µακεδονική, επιτρέπετε να επιχειρηθεί θεµελίωση µακεδονικού
έθνους; Δεν ξέρετε ότι η γλώσσα και η ταυτότητα είναι τα οχή-
µατα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Γρηγοράκο,
ολοκληρώστε.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όλοι πήραν λίγο παραπάνω
χρόνο. Επιτρέψτε µου και εµένα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κοιτάξτε, δεν
µπορώ να επιβάλω εγώ µε το ζόρι, εάν και εσείς οι ίδιοι δεν κα-
τανοείτε ότι εντός του επταλέπτου θα πρέπει να ολοκληρώνετε
την οµιλία σας. Και δεν αναφέροµαι σε εσάς µόνο. Στο τέλος θα
διαµαρτύρονται κάποιοι που θα αποκλειστούν.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Μην εξαντλείτε σε εµένα, κύριε
Πρόεδρε, την αυστηρότητά σας. Σας παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας είπα ότι δεν
αναφέροµαι µόνο σε εσάς.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Μην δίνετε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, την ευκαιρία στην Τουρκία να κάνει κακές σκέψεις, µε
αυτά που πάτε να υπογράψετε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φαίνεται ότι το σκοπιανό αντι-
µετωπίστηκε και αντιµετωπίζεται µε µικροκοµµατικά και επικοι-
νωνιακά τερτίπια. Η διαφοροποίηση του κυβερνητικού εταίρου,
του κ. Πάνου Καµµένου, στρέφεται ευθέως κατά της κυβερνητι-
κής συνοχής. Αν ο κ. Καµµένος παραµείνει στη θέση που έχει εκ-
φράσει, τότε η Κυβέρνηση δεν διαθέτει τη δεδηλωµένη. Το
ουσιώδες αυτό ζήτηµα δεν µπορεί να το επισκιάσει η οποιαδή-
ποτε αποδοχή της συµφωνίας για τα Σκόπια.

Τελειώνοντας, τονίζω ότι η πρότασή µας είναι σαφής και γνω-
στή. Η προσφυγή στις κάλπες είναι µονόδροµος. Η απόρριψη
της πρότασης δυσπιστίας του κ. Μητσοτάκη δεν σας δίνει την
παραµικρή πολιτική ανάσα. Όσο νωρίτερα το αντιληφθείτε, τόσο
καλύτερα για σας και πρωτίστως για τη χώρα. Δεν µπορείτε να
διορθώσετε τίποτα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Καραγιαννίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Λίγο πριν κλείσουµε την πόρτα σε µία οκταετία που ήταν -του-

λάχιστον τα πρώτα πέντε χρόνια της- καταστροφικά, η Νέα Δη-
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µοκρατία αποφάσισε να χρησιµοποιήσει το εργαλείο της «ελλα-
δεµπορίας», να πουλήσει πατρίδα! Θα το φάµε και αυτό γιατί έτσι
είναι ο Κανονισµός στη Βουλή και έτσι πρέπει να γίνεται. 

Όσον αφορά το συγκεκριµένο ζήτηµα, κατ’ αρχάς θα ήθελα
να ξέρω όταν πηγαίνετε -γιατί κάνατε και Υπουργοί και Υφυπουρ-
γοί- στο εξωτερικό τους ανθρώπους αυτούς τους λέτε Σκοπια-
νούς ή κατοίκους, πολίτες της FYROM; Γιατί εδώ το Σκοπιανοί
έδωσε και πήρε! Φαντάζοµαι ότι όταν πηγαίνετε στο εξωτερικό
και µιλάτε σε διπλωµατικό ή υπουργικό επίπεδο δεν χρησιµοποι-
είτε αυτήν τη γλώσσα. Οπότε ας την χρησιµοποιείτε τουλάχιστον
και λίγο εδώ.

Πάµε και στην περιβόητη «ιθαγένεια» που είναι ένας από τους
λόγους που λέτε ότι δώσαµε κάτι. Στο διαβατήριο -και όλοι
έχουµε διαβατήριο- στην τρίτη γραµµή γράφει «ιθαγένεια/nation-
ality». Τώρα θα ισχύει το «Macedonian/citizen of North Macedo-
nia». Ξέρετε ποιο είναι µέχρι σήµερα; Γι’ αυτό κάνετε κάτι; Όταν
έρχονται οι πολίτες της FYROM στην Ελλάδα, τους απαγορεύετε
την είσοδο γιατί γράφει «Macedonian»; 

Είχατε πει κάτι πριν, όλα τα χρόνια που χρησιµοποιείται σε όλη
την υφήλιο αυτό το µακεδονικό διαβατήριο το αντίστοιχο που
έχουν οι πολίτες της FYROM, σ’ αυτούς τους πολίτες γιατί
έγραφε «Macedonian»; Τι κάνατε όλα τα προηγούµενα χρόνια;
Είναι πλέον καθεστώς που αλλάζει, όπου µπαίνει από το σκέτο
«Macedonian», «citizen of North Macedonia», δηλαδή πολίτης της
Βόρειας Μακεδονίας; Τι ήταν πριν; Τι κάνατε; Θα το πείτε; Πώς
κυκλοφορούσαν αυτοί οι πολίτες στον κόσµο;

Όσον αφορά το δεύτερο, τη γλώσσα, θα διαβάσω µια εµβλη-
µατική για τη δεξιά παράταξη συγγραφέα, της οποίας το βιβλίο
«Τα Μυστικά του Βάλτου» είναι επίσης εµβληµατικό, την Πηνε-
λόπη Δέλτα. Λέει «Ήταν ένα κράµα των βαλκανικών εθνικοτήτων
τότε η Μακεδονία. Έλληνες, Βούλγαροι, Ρουµάνοι, Σέρβοι, Αλ-
βανοί, χριστιανοί και µουσουλµάνοι ζούσαν φύρδην-µίγδην κάτω
από τον βαρύ ζυγό των Τούρκων. Η γλώσσα τους ήταν η ίδια,
µακεδονίτικη, ένα κράµα και αυτή από σλαβικά και ελληνικά ανα-
κατωµένα µε λέξεις τούρκικες. Όπως και στα βυζαντινά χρόνια,
οι πληθυσµοί ήταν ανακατωµένοι τόσο που δύσκολο χώριζες Έλ-
ληνα από Βούλγαρο, τις δύο φυλές που κυριαρχούσαν. Εθνική
συνείδηση είχαν τη µακεδονική µονάχα».

Θα το ρίξετε στη φωτιά το βιβλίο; Ελπίζω πως όχι. 
Ο Αδαµάντιος Κοραής λέει το 1824, όταν δεν είχαµε ανακαλύ-

ψει ακόµα τις προτάσεις δυσπιστίας και το µακεδονικό κ.λπ.: «Οι
Μακεδόνες επροχωρούσαν καθηµέραν εις την κατάλυσιν της
ελευθερίας της Ελλάδας και οι Έλληνες ήταν δουλωµένοι στους
Μακεδόνες. Μετά τη µακεδονική δεσποτεία έπεσαν υπό κάτω εις
των Ρωµαίων την εξουσία και τέλος στους Τούρκους».

Θα τον κάψουµε και τον Αδαµάντιο Κοραή τώρα; 
Ο άλλος εµβληµατικός για τη δεξιά παράταξη, αυτός που ου-

σιαστικά µε τα ιστορικά του γραπτά δηµιούργησε το ελληνικό
έθνος, ο κ. Παπαρηγόπουλος, λέει το 1849: «Οι Μακεδόνες ήσαν
έθνος ιλλυρικό µεµειγµένο µετά Ελλήνων. Στη δε Χαιρώνεια έγινε
σύγκρουση Ελλήνων και Μακεδόνων».

Ενώ σε ένα άλλο σηµείο αποφαίνεται ότι «Οι Μακεδόνες ήταν
κράµα Ιλλυρίων και Ελλήνων και το κυριότερο χαρακτηριστικό
του κράµατος τούτου ήταν το ελληνικό ως εξάγεται εκ της γλώσ-
σης και των παραδόσεων αυτών». 

Θα το παραδεχθούµε αυτό ή θα το πετάξουµε και αυτό στη
φωτιά;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ελληνικό είπε, όχι σκοπιανό. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Προφανώς, µείγµα Ιλλυρίων και
Ελλήνων.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Εσείς το κάνετε µακεδονικό
αυτό.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Εντάξει, δεν πειράζει τι το κά-
νουµε. Θα φανεί στο τέλος τι το κάνουµε. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μη γίνεται διάλο-

γος.
Κύριε Βορίδη, είστε ο επόµενος οµιλητής. Θα πάρετε τον λόγο

µετά τον κ. Καραγιαννίδη. 
Κύριε Καραγιαννίδη, συνεχίστε, σας παρακαλώ. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Λέει ένα άλλο έγγραφο το οποίο
ειπώθηκε µέσα στη Βουλή των Ελλήνων το 1913: «Υπάρχει τµη-
µάτιση της Μακεδονίας σε τρεις κυριάρχους, τη Σερβία τότε, τη
Βουλγαρία και την Ελλάδα». Δηλαδή, από τότε αναγνωριζόταν
ότι η γεωγραφική Μακεδονία επεκτείνεται σε τρεις χώρες. 

Σε όλη αυτή, λοιπόν, την ιστορία θα πρέπει να πείτε κάποια
επιχειρήµατα που να στέκονται και να πείτε και κάποια επιχειρή-
µατα που λέγατε και το 2008, γιατί η πρότασή σας όταν ήσασταν
κυβέρνηση «σύνθετη ονοµασία µε γεωγραφικό προσδιορισµό»
δεν έχει αλλάξει. Τώρα, βέβαια, επειδή θα κάνετε τα συλλαλητή-
ρια αύριο και µεθαύριο, έχετε αποφασίσει να χαϊδέψετε όλες τις
πλάτες. 

Προσέξτε τώρα ένα περίεργο πράγµα. Στο facebook µού ήρθε
ένα µήνυµα που λέει ότι ο Κωνσταντίνος Κυρανάκης άλλαξε την
ώρα της εκδήλωσης «Όλοι στο Σύνταγµα για τη Μακεδονία µας». 

Τουλάχιστον, µην καρφώνεστε. Δηλαδή, θα τα κάνετε που θα
τα κάνετε εσείς, ακηδεµόνευτα και ακοµµάτιστα -που έχει µπει
όλος ο κοµµατικός µηχανισµός- µην τα κάνετε και τόσο ξεκάρ-
φωτα, βρε παιδάκι µου. Τουλάχιστον, προσπαθήστε να υπάρχει
κάτι το οποίο…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριε Πρόεδρε, δεν γίνεται έτσι. Υπάρχει µεγάλη φασαρία

εδώ πέρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κυριαζίδη,

σας παρακαλώ. Σεβαστείτε τον οµιλητή. Έλεος! Στο κάτω-κάτω,
παρακαλώ πολύ τον κ. Χατζηδάκη να νουθετήσει…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Μα, δεν έχει σταµατήσει να µι-
λάει, επτά λεπτά που µιλάω από κάτω µουρµουρίζει. Έτσι αντι-
λαµβάνεται τον διάλογο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αφήστε, κύριε Κα-
ραγιαννίδη, να πω δυο κουβέντες και εγώ και πείτε και εσείς
µετά.

Κύριε Χατζηδάκη, σας παρακαλώ πολύ, νουθετήστε τους συ-
ναδέλφους σας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Δεν είναι ο κ. Χατζηδάκης, όχι,
όχι. Δεν έχει ανοίξει το στόµα του ο κ. Χατζηδάκης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, απευθύνοµαι
προσωπικά.

Ορίστε, κύριε Καραγιαννίδη, συνεχίστε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Για να µη µιλάµε για ακηδεµό-

νευτα και ακοµµάτιστα, αυτό το πράγµα στο οποίο επενδύετε
αύριο και µεθαύριο και όσο πάει, νοµίζετε ότι θα σας πάει πολύ
µακριά -που δεν θα σας πάει- είναι αυτό το πράγµα που προσπα-
θείτε να κάνετε.

Θα κλείσω µε µια ερώτηση. Το 1992-1994 η κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ από τη µία και η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας από
την άλλη, έστειλαν για διαπραγµάτευση, όταν γινόταν η κου-
βέντα για τις γλώσσες στον ΟΗΕ, κάποιον αντιπρόσωπο; Το
ρωτάω, γιατί αύριο θα σας τα πουν µε ονοµατεπώνυµα. Εγώ σας
το ρωτάω από σήµερα για να ξέρετε. Το 1992 και το 1994 στεί-
λατε διαπραγµατευτές εσείς, οι υπερήφανοι Έλληνες, για να δια-
πραγµατευθούν τη γλώσσα της FYROM στον ΟΗΕ;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Βορίδης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κύριος συνάδελφος που µόλις

κατήλθε από το Βήµα υπήρξε αποκαλυπτικός, γιατί αυτό ακριβώς
ήταν το πνεύµα της διαπραγµάτευσης της Κυβέρνησης, το επι-
χείρηµα των Σκοπιανών εκτενώς αναλυµένο στη Βουλή των Ελ-
λήνων. Το καταλάβαµε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και όταν αυτά λες -ήθελα να ακούσω τη γνώµη του κ. Αµανα-

τίδη- άραγε, τι ακριβώς διαπραγµατευτικό αποτέλεσµα να φέ-
ρεις, αφού, έτσι όπως µας τα είπε ο καλός συνάδελφος, πάλι
καλά που έβαλαν και το «Βόρεια Μακεδονία»; Διότι πηγαίναµε
στο «φέρτε κατευθείαν το σκέτο». Πάλι καλά! Να είστε καλά! Να
συγχαρούµε τον Κοτζιά!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Με αυτή την άποψη κάτι έβαλε, το «Βόρεια Μακεδονία».

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, ηρεµή-
στε!

Κύριε Βορίδη, συνεχίστε, παρακαλώ!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Η ερώ-

τηση είναι ρητορική, πάντως. Δεν χρειάζεται απάντηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, αν

θέλετε να απαντήσετε, µετά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Επειδή

µου έκανε µια ερώτηση ο κ. Βορίδης, κύριε Πρόεδρε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όπως νιώθετε. Εγώ δέχοµαι τις δια-

κοπές, αρκεί να µην αφαιρούνται από τον χρόνο µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, δεν επιτρέπει

τις διακοπές το Προεδρείο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Με αυτή την προϋπόθεση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, κύριε

Βορίδη.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Μια παρέµβαση, λοιπόν -γιατί κάτι

ακούω, κύριε Πρόεδρε- παρακαλώ προς το Προεδρείο και προς
τον κ. Βούτση. Έχουµε συµφωνήσει πλέον ότι η διεξαγωγή της
συζήτησης θα γίνει µέχρι τη δωδεκάτη νυχτερινή του Σαββάτου.
Το συµφωνήσαµε εδώ. Δεν φαντάζοµαι -επειδή τώρα παίρνετε
µηνύµατα για τις κινητοποιήσεις- ότι θα αλλάξετε τον χρόνο λή-
ξεως της συνεδρίασης. Η Ολοµέλεια έχει ήδη αποφασίσει.
Ωραία. Σηµαντικό αυτό να το ξέρουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ δεν θα ασχοληθώ µε το πε-
ριεχόµενο της συµφωνίας, γιατί έχει, ως προς τα µείζονα και ως
προς τα ζητήµατα µε τα οποία ουσιαστικά εκχωρεί βασικά µας
δικαιώµατα και ευαισθησίες, αναλυθεί από τους συναδέλφους.

Θέλω, όµως, να ασχοληθώ µε ένα επιχείρηµα που θα το ακού-
σουµε από τους απολειποµένους των ΑΝΕΛ, γιατί αυτοί χάθηκαν
από τη συζήτηση. Στο ζήτηµα που είναι το µείζον -δηλαδή τι;- να
πέσει αυτή η Κυβέρνηση που πάει να υπογράψει αυτή τη συµ-
φωνία -αυτό συζητάµε σήµερα- που αφορά στη Μακεδονία µας,
οι ευαίσθητοι λείπουν.

Όµως, προσέξτε. Τι θα έρθουν να σας πουν; Τι θα έρθουν να
σας πουν οι ευαίσθητοι; Αυτοί δεν είναι σ’ αυτή την κατηγορία
των ευαίσθητων. Ακούσαµε την άποψη, είναι οι άλλοι. Όµως,
αυτοί εδώ θα έρθουν να σας πουν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
γιατί να έρθει αυτό στη Βουλή για να ψηφιστεί, γιατί να έρθει στη
Βουλή για να εγκριθεί αυτό που θέλει να υπογράψει, αν σταθεί η
Κυβέρνησή του, ο κ. Τσίπρας στις επόµενες ηµέρες; Γιατί να
έρθει εδώ; 

Το ακούσαµε από έναν συνάδελφο, ο οποίος είπε, µα, καλά,
αφού τώρα είµαστε σε µια διαδικασία. Σε ποια διαδικασία; Θα
υπογραφεί µια συµφωνία και η συµφωνία έχει βήµατα. Ποια βή-
µατα έχει η συµφωνία; 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μη βιάζεστε.
Είναι και ένας λαµπρός συνάδελφος -συνάδελφος νοµικός δη-

λαδή, µε αυτή την έννοια το λέω-  ο κ. Τζανακόπουλος, ο οποίος
έκανε µια δήλωση όπου λέει: Δεν κατανοώ το διεθνές δίκαιο.
Εδώ συνέχεια όλο µου λένε νοµικά ότι κάτι δεν κατανοώ εγώ. Τε-
λικώς αφού τα κατανοώ, τουλάχιστον αυτό. Όµως, λέει, δεν
υπάρχουν έννοµες συνέπειες από αυτή τη συµφωνία. 

Και θα ακούσουµε το ότι, σε τελευταία ανάλυση, γιατί να έρθει
εδώ να την εγκρίνουµε; Θα έρθει αφού τελειώσουν όλα. Σωστά.
Τι δηλαδή θα έχει τελειώσει; Να πούµε τα βήµατα που προβλέπει
η συµφωνία: Θα ψηφίσει η σκοπιανή Βουλή. Μπορεί να γίνει και
ένα δηµοψήφισµα. Θα γίνουν και οι συνταγµατικές τροποποι-
ήσεις που προβλέπονται και µετά θα έρθει εδώ προς κύρωση.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Δεν το θέλετε;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Καθίστε, κύριε Μαντά.
Ερώτηµα: Ενόσω θα έχουν γίνει όλα αυτά, θα έχει πάρει

έναρξη ενταξιακών διαπραγµατεύσεων; Βέβαια. Και µε την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και µε το ΝΑΤΟ. 

Πρώτο ερώτηµα προς τους λαλιστάτους εδώ. Η έναρξη των
ενταξιακών διαπραγµατεύσεων δεν είναι νοµική συνέπεια ή µου
φαίνεται εµένα; Δεύτερο ερώτηµα. Το δηµοψήφισµα που θα γίνει
εκεί, η έγκριση από τη Βουλή τους είναι νοµική συνέπεια ή όχι;
Είναι. Τρίτο ερώτηµα.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ) 
Καθίστε. Δεν αφορά εσάς. Αυτούς αφορά. Ξέρετε γιατί τους

αφορά; Γιατί αυτοί λένε ότι δεν θέλουν τη συµφωνία.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ποιοι είναι αυτοί;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Οι ΑΝΕΛ. Δεν θέλουν τη συµφωνία.

Δεν θέλουν το αποτέλεσµα. 
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ) 

Μα, δείχνω την άδεια Αίθουσα εδώ. Τι να κάνω τώρα; Πού θέ-
λετε να δείξω; Στην κατεύθυνση αυτή δείχνω. Θα τα λέω περι-
φραστικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι θα γίνει, θα συ-
νεχιστεί για πολύ αυτό, κύριε Μαντά; Ελάτε τώρα. Σας παρα-
καλώ. Ηρεµήστε. Αφήστε τον οµιλητή να ολοκληρώσει. Σας
παρακαλώ. Είναι σε βάρος των επόµενων οµιλητών. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ρωτάω, λοιπόν, αυτά όλα δεν είναι
νοµικές συνέπειες; 

Πάω και στο τελικό ερώτηµα. Δηλαδή τώρα τι εννοούν εδώ οι
πονηροί; Εννοούν ότι θα έχουν ψηφίσει οι Σκοπιανοί στη Βουλή
τους, θα έχει γίνει δηµοψήφισµα που θα το έχει εγκρίνει, θα
έχουν γίνει και οι συνταγµατικές αλλαγές και θα έρθει εδώ προς
κύρωση για να το καταψηφίσουµε εµείς, οπότε αυτοί θα τα ξα-
ναλλάξουν. Αυτό εννοούν. Θα ξαναπάνε πίσω να πάρουν στο
σύνταγµά τους το προηγούµενο όνοµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ποιον κοροϊδεύετε; Ποιον κοροϊδεύετε; Η διαδικασία αυτή,

που ξεκινάει τώρα, είναι ουσιαστικά διαδικασία µονόδροµος,
χωρίς δυνατότητα ανατροπής. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, θα απευθυνθώ σε όποιον δεν θέλει αυτή τη
συµφωνία και τη θεωρεί κακή. Να είµαστε εξηγηµένοι. Δεν σας
αφορά. Εσείς θα φέρνατε µια ακόµα χειρότερη συµφωνία, αν
µπορούσατε. Πιεζόµενοι από τον κόσµο φέρατε αυτή. Αυτοί,
όµως, που την θεωρούν κακή, και µιλώ για τους ΑΝΕΛ και για τον
κ. Καµµένο, όταν θα έρθουν εδώ το Σάββατο να ξέρουν το εξής:
Με την ψήφο τους κρατάνε το στυλό του κ. Κοτζιά και του κ. Τσί-
πρα για να υπογράψουν αυτή τη συµφωνία η οποία δεν θα ανα-
τρέπεται. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όποιος δεν το θέλει ψηφίζει να πέσει τώρα αυτή η Κυβέρνηση.

Αυτό πρέπει να αποφασίσουν, αυτό να κάνουν, αυτή είναι η ευ-
θύνη τους.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Ουρσουζίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Κύριε

Πρόεδρε, µπορώ να απαντήσω στον κ. Βορίδη, µια και αναφέρ-
θηκε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έδωσα τον λόγο
τώρα στον κ. Ουρσουζίδη.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Εντά-
ξει. Μετά τον κ. Ουρσουζίδη θα ήθελα να µου δώσετε και εµένα
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Ουρσουζίδη,
έχετε τον λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΥΡΣΟΥΖΙΔΗΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, κύριοι
Υπουργοί, σήµερα συζητάµε ένα θέµα που ταλανίζει την πατρίδα
µας για πάρα πολλά χρόνια. 

Οι λαοί της Ελλάδας και της πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµο-
κρατίας της Μακεδονίας βρίσκονται µπροστά σε µία ιστορική
στιγµή, τη στιγµή του πεπρωµένου, που δεν είναι άλλο, παρά η
ειρηνική συνύπαρξη και η συνεργασία. Οι λαοί ορίζουν τις µοίρες
τους, όχι η µοίρα τους λαούς. 

Η άρση, επί δεκαετίες ενός -εντός εισαγωγικών ή εκτός- αδιε-
ξόδου, αποτελεί τη βέλτιστη επιλογή προς όφελος των δύο λαών
και όχι µόνο. Τα δυτικά Βαλκάνια κάνουν ένα αποφασιστικό βήµα
προς την σταθερότητα και τη συνεργασία. Οι κοινωνίες είναι
έτοιµες να δώσουν τα χέρια και να άρουν κάθε εµπόδιο που τις
διχάζει, που τις αιχµαλωτίζει σε αδιέξοδες πολιτικές. Οι πολιτικοί
οφείλουν να σεβαστούν τη βούληση της συντριπτικής πλειοψη-
φίας των δύο λαών. 

Η κατάληξη της µακροχρόνιας προσπάθειας για λύση του ζη-
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τήµατος πρέπει να είναι δίκαιη και κοινά αποδεκτή. Δεν πρέπει
να υπάρξουν ούτε νικητές ούτε ηττηµένοι. Το δίκαιο της πυγµής,
ο πειθαναγκασµός, δεν αντέχει στον χρόνο. Πρέπει να ζήσουµε
µε τους γείτονές µας ειρηνικά και να διαµορφώσουµε ένα πλαί-
σιο κατανόησης και συνεργασίας που να αντέχει στον χρόνο. Το
οφείλουµε στις επόµενες γενιές.

Η µακραίωνη ιστορία µας που έρχεται από τον αρχαίο ελλη-
νικό πολιτισµό, τον ελληνικό κόσµο, δεν κινδυνεύει από κανέναν,
ούτε µπορεί να αµφισβητηθεί από τον πολιτισµένο κόσµο. Ο Φί-
λιππος Β’, ο µεγάλος αυτός άντρας της Μακεδονίας, γεννήθηκε
το 382 π.Χ. και πέθανε το 336 π.Χ.. Τον διαδέχθηκε ο Μέγας Αλέ-
ξανδρος, που σε όλα τα µήκη και πλάτη του αρχαίου κόσµου µε-
τέφερε ό,τι πιο ελληνικό υπήρξε, ό,τι πιο πολύτιµο είχαµε, τον
πολιτισµό µας και είναι ευγνώµονες οι λαοί. Και όταν αναφέρον-
ται στον Ισκαντέρ το κάνουν µε µεγάλο σεβασµό. 

Η ιστορία των γειτόνων µας έχει, επίσης, καταγραφεί από τους
ιστορικούς και είναι σεβαστή. Χρονολογείται στην περιοχή µας
από τον 7ο µ.Χ. αιώνα, δηλαδή περίπου 1.100 χρόνια µετέπειτα. 

Επειδή έχουµε µία σύνθετη ονοµασία, που θα ισχύει έναντι
όλων και η οποία θα αποτυπωθεί στο Σύνταγµα της γειτονικής
χώρας, αίροντας κάθε αµφιβολία περί αλυτρωτισµού, αυτό γίνε-
ται πράξη µε τη συµφωνία. Είναι µία σύνθετη ονοµασία µε γεω-
γραφικό προσδιορισµό όπως προέκυψε, η οποία θα βάλει τα
πράγµατα στην ορθή, στην πραγµατική τους διάσταση. 

Αυτό αποτυπώνεται στη συµφωνία που είναι προϊόν ευσυνεί-
δητων επιστηµόνων, που αφοσιώθηκαν και δούλεψαν σκληρά,
για να καταλήξουν σε µία αµοιβαία, αποδεκτή συµφωνία. Αισθά-
νοµαι την ανάγκη να τους ευχαριστήσω γι’ αυτό και για τα δύο
µέρη, γιατί δούλεψαν προφανώς και οι γείτονες. Πιστεύουµε επι-
τέλους ότι βρισκόµαστε στον σωστό δρόµο και κοντά στη συνεν-
νόηση και την αµοιβαία κατανόηση που αποτελεί την επιτοµή της
ευηµερίας µεταξύ των δύο λαών. 

Αναφερόµενος στους Έλληνες πολίτες που παρακολουθούν,
θέλω να πω ότι από αυτό εδώ το Βήµα πέρασαν πάρα πολλοί έν-
τιµοι ευπατρίδες πολιτικοί. Προσέρχοµαι, λοιπόν, µε µεγάλη προ-
σοχή σε αυτά που λέω σε αυτό το Βήµα, µε πλήρη συναίσθηση
και πεποίθηση ότι ήρθε επιτέλους η ευλογηµένη ώρα να άρουµε
ό,τι µας χωρίζει και να αναδείξουµε ό,τι µας ενώνει µε τους βό-
ρειους γείτονές µας, στη βάση µιας ορθής και δίκαιης συµφω-
νίας. 

Αυτό, βεβαίως, θα έπρεπε να γίνει κανονικά σε µία πανηγυρική
διαδικασία και όχι µε αφορµή µια πρόταση δυσπιστίας. Δεν πει-
ράζει. Η ιστορία καταγράφει µε τρόπο αµείλικτο και τους λαϊκι-
στές, όπως αυτόν που διαδέχτηκα στο Βήµα και τους υπεύθυνους
εκπροσώπους του ελληνικού λαού και των δύο χωρών.

Απευθυνόµενος στους βόρειους γείτονες θέλω να µεταφέρω
ένα µήνυµα στη δική τους γλώσσα, στη νότιο σλαβική, όπως ορί-
ζεται σαφέστατα στη συµφωνία. «Scupi sasedni, skupi Priateli, ot
Republica Severna Makedonija kato predvizda dozovora vreme e
da ostavim na zat vsitsko onova koeto ni razdelia, I da preminem
v vzaimnoto pazbiratelstvo, satrydnitsestvo i liubov».

Αυτό στα ελληνικά, στην αρχαία ελληνική µακεδονική γλώσσα
θα πει: «Αγαπητοί γείτονες, όπως συµφωνήσαµε µε τη Δηµοκρα-
τία της Βόρειας Μακεδονίας είναι καιρός να αφήσουµε πίσω όλα
εκείνα τα οποία µας χώριζαν και να περάσουµε στην αλληλοκα-
τανόηση, τη συνεργασία και την αγάπη. Μαζί στο µέλλον».

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε και
για την οικονοµία του χρόνου.

Κύριε Αµανατίδη, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό αυστηρά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Κύριε

Βορίδη, σας ευχαριστώ που αναφερθήκατε, για να ξεκαθαρί-
σουµε κάτι. Σας πείραξε µάλλον αυτό που είπα ότι εάν αλλά-
ξουµε τις τοποθετήσεις, έτσι όπως είναι και αλλάξουµε τα
ονόµατα, θα είναι το ίδιο και το V µε R και η τοποθέτηση του κ.
Μητσοτάκη.

Πάντως, πρέπει να αποφασίσετε το εξής: Αυτή είναι η τελευ-
ταία σας θέση, δηλαδή της Νέας Δηµοκρατίας; Δηλαδή, πρώτα
να κυρωθεί εδώ η συµφωνία και µετά να γίνουν όλα τα άλλα; Αν
είναι αυτή η θέση σας, τότε θα πρέπει να απαντήσετε στον κ.

Κουµουτσάκο, που στις 19 Μαΐου είπε το εξής: «Είναι πολύ ση-
µαντικό πριν φτάσουµε σε διαδικασία κύρωσης, να έχει αλλάξει
το Σύνταγµα των Σκοπίων». Αποφασίστε ποια θέση θα υπερασπί-
ζεστε αυτήν την ώρα και όταν την επόµενη ώρα ξαναβρείτε τη
θέση, τα ξαναλέµε τότε.

Να είστε καλά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Κασιδιάρης από τη Χρυσή Αυγή.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω κάτι υπό

την έννοια της παρερµηνείας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τώρα µην µπούµε

σε αυτήν τη διαδικασία. Σας παρακαλώ. Έχω δώσει τον λόγο.
Μόλις τελειώσει ο οµιλητής.

Κύριε Κασιδιάρη, έχετε τον λόγο. 
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Ακούγονται πολλές ιστορικές αναφορές

και µάλιστα, προηγουµένως ένας ανιστόρητος Υπουργός του ΣΥ-
ΡΙΖΑ έπιασε στο στόµα του τον καπετάν Κώττα, τον µακεδονο-
µάχο, ο οποίος ειδικευόταν στο να παίρνει τα κεφάλια των
κοµιτατζήδων. Αυτή ήταν η ειδικότητα του καπετάν Κώττα, ο
οποίος δρούσε, µάλιστα, στην περιοχή των Πρεσπών. 

Αν ζούσε σήµερα αυτός ο µακεδονοµάχος και ερχόταν ο Ζάεφ
για να διεκδικήσει την ελληνική ιστορία, τότε µε πολύ απλές
ενέργειες θα του έπαιρνε το κεφάλι και θα τον πετούσε µέσα στις
λίµνες ακέφαλο. Αυτός είναι ο καπετάν Κώττας. Αυτοί είναι οι
Έλληνες µακεδονοµάχοι. Μπορεί να ήταν σλαβόφωνος, διότι
από τα µισά του 19ου αιώνα µε βίαιο τρόπο είχε επιβληθεί γλωσ-
σικός εκσλαβισµός στην περιοχή. 

Όταν συνελήφθη από τους Τούρκους, όµως κι όταν ο Μήτρε
Βλάχος και οι κοµιτατζήδες τού έκαψαν το σπίτι για να ξεκληρί-
σουν την οικογένειά του και ο Γερµανός Καραβαγγέλης προσπά-
θησε να κάνει συµφωνία µε τους Τούρκους για να γλυτώσει τη
ζωή του καπετάν Κώττα και του ζητούσαν να ενταχθεί στον τουρ-
κικό στρατό, εκείνος αρνήθηκε και έδωσε τη ζωή του για την Ελ-
λάδα. Ζήτησε έναν Έλληνα ιερέα για να τον κοινωνήσει στο
τέλος και την ώρα εκείνη χρονοτριβώντας, έσπασε τα δεσµά του
και διέφυγε µέσα στα στενά του Μοναστηρίου. 

Έγινε ολόκληρη κινητοποίηση του τουρκικού στρατού για να
τον συλλάβουν εκ νέου κι όταν τον ανέβασαν στο ικρίωµα, ο ίδιος
κλώτσησε το υποπόδιο και φώναξε «Ζήτω η Ελλάς» στα σλάβικα.
Αυτή ήταν µια ελληνική ψυχή αθάνατη, η οποία σήµερα µαζί µε
όλους τους ήρωες, που είναι ένα αιµάτινο ποτάµι µέσα στον
χρόνο, έχει γράψει στην ιστορία µε χρυσά ελληνικά γράµµατα τη
λέξη «Μακεδονία».

Από την πλευρά της Κυβέρνησης βλέπουµε έναν καταγέλαστο
παριστάνοντα τον Πρωθυπουργό να βγαίνει στην ΕΡΤ και όταν
του έκαναν το εύλογο ερώτηµα «Αφού είστε δηµοκράτης γιατί
δεν κάνετε δηµοψήφισµα;» -όλος ο ελληνικός λαός αυτό ρωτάει-
«να βγει ένα 90% υπέρ του «όχι» στην προδοσία»; ο Τσίπρας
απάντησε: «Δεν κάνω δηµοψήφισµα, γιατί το θέµα αυτό δεν
αφορά τους Έλληνες, αφορά τους Σκοπιανούς». Το όνοµα, λέει,
της Μακεδονίας δεν αφορά τους Έλληνες.

Το όνοµα αυτό αφορά στους Έλληνες, δεν αφορά εσάς, γιατί
εσείς πλέον δεν είστε Έλληνες. Έχετε αφελληνιστεί σε τέτοιον
βαθµό που είστε πλέον αφελληνισµένοι κοµµουνιστές και συµ-
µορίτες. Δεν είστε καν κυβέρνηση. Έχετε απωλέσει τη δεδηλω-
µένη µε τις γελοίες δηλώσεις του Καµµένου, ο οποίος λέει «δεν
θέλω, δεν ψηφίζω, δεν κάνω». Με αυτές τις γελοιότητες χάσατε
τη δεδηλωµένη και πλέον αποτελείτε µια αντικοινοβουλευτική
συµµορία και όχι κυβέρνηση.

Βέβαια, η θέση της Χρυσής Αυγής απέναντι σε αυτό το συνον-
θύλευµα -γιατί ένα συνονθύλευµα είστε- είναι πως και φυσικά θα
υπάρξει στο µέλλον παραδειγµατική τιµωρία. Το έχω πει και τι-
µωρήθηκα µε πρόστιµο και αποβολή από τη Βουλή.

Σ’ αυτήν την προδοσία, όµως, ο ποινικός νόµος και το Σύν-
ταγµα, προβλέπει τιµωρία για όσους παραδίδουν τα ιερά και τα
όσια της Ελλάδος στον προαιώνιο εχθρό του Ελληνισµού.

Εις ό,τι αφορά τη Νέα Δηµοκρατία, βεβαίως -γιατί εγώ πάντα
είµαι δίκαιος- ας µην παριστάνουν σήµερα τους µακεδονοµά-
χους. Από το Βουκουρέστι έχουν δώσει το όνοµα «Μακεδονία»,
που βεβαίως αρνήθηκε ο Γκρουέφσκι την τότε συµφωνία και γι’
αυτό δεν µπήκαν τα Σκόπια στο ΝΑΤΟ. Το VMRO ήταν αυτό που

9012 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µπλόκαρε το Βουκουρέστι. Το βέτο ήταν από τους Σκοπιανούς
κι όχι από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Και ο Κουµουτσάκος δήλωσε -τον άκουγα στην τηλεόραση-
ότι θα είµαστε υποχρεωµένοι να τηρήσουµε αυτήν τη συµφωνία.
Αν ο Μητσοτάκης πίστευε ότι µπορεί να βγει κάτι καλό για την
Ελλάδα, θα ερχόταν σε αυτό εδώ το Βήµα και θα έστελνε και µια
επιστολή στο ΝΑΤΟ και θα έλεγε, πως όταν αναλάβει, αν στο µέλ-
λον αναλάβει, κυβέρνηση η Νέα Δηµοκρατία δεν πρόκειται να κυ-
ρώσει ποτέ στη Βουλή την ένταξη των Σκοπίων στο ΝΑΤΟ και
τελείωνε το θέµα. Δεν κάνετε κάτι τέτοιο, το λέτε και µόνοι σας.
Η Κυβέρνηση έχει συνέχεια, η εθνική µειοδοσία έχει συνέχεια.

Θα αναφερθώ στην ιστορία και πάλι. Το έχει λύσει το ζήτηµα
αυτό ο Στράβων εδώ και δύο χιλιάδες χρόνια µε το «Έστιν ουν
Ελλάς και η Μακεδονία». Βεβαίως, η Μακεδονία είναι µια καθαρά
ελληνική υπόθεση, πολύ παλαιότερα, πολλά χρόνια πριν τον
Στράβωνα, από τον Όµηρο, από τη ραψωδία Η’ και τον στίχο 106
«οια τε φύλλα µακεδνής αιγείροιο», όπου αναφέρεται στα φύλλα
της υψηλής λεύκας, διότι «Μακεδνός», εκ του «Μάκος», µήκος
στη δωρική, είναι ο ψηλός. Μακεδονία είναι η γη των ψηλών αν-
δρών. 

Στη µυθολογία ο Μακεδών ήταν γιος του Λυκάονα, ο οποίος
ήταν γιος του Πελασγού, ο οποίος ήταν ο πρώτος Έλληνας που
αναδύθηκε από τη γη της Αρκαδίας. Βέβαια, αν όλο αυτό το λε-
ξιλόγιο το αναφέρουµε στους Σκοπιανούς, θέλουν να χρησιµο-
ποιήσουν τη λέξη «Μακεδονία», η οποία γι’ αυτούς είναι µια λέξη
κινέζικη. Δεν έχει καµµία σχέση µε τη σλαβική γλώσσα, η οποία
ήλθε τον 6ο αιώνα στην ευρύτερη περιοχή, όπως ο ίδιος ο Κίρο
Γκλιγκόροφ είχε οµολογήσει. «Είµαστε Σλάβοι, ήλθαµε στην πε-
ριοχή τον 6ο αιώνα, δεν έχουµε απολύτως καµµία σχέση µε τον
Αλέξανδρο». 

Και πώς να έχουν σχέση µε τον Αλέξανδρο; Ο παππούς του
Μεγάλου Αλεξάνδρου, ο Αλέξανδρος ο Α’, ο οποίος ήταν πολύ
µεγάλος Έλληνας, που παρά την υποτέλεια, παρά την κατάληψη
της Μακεδονίας από τον περσικό στρατό -είχε προηγηθεί η δο-
λοφονία των εκπροσώπων των Περσών, οι οποίοι είχαν πλησιάσει
στη µακεδονική αυλή- εν συνεχεία διενεργούσε κατασκοπεία
υπέρ των Ελλήνων και στη µάχη των Θερµοπυλών. Γι’ αυτόν το
λόγο και στους Ολυµπιακούς Αγώνες του 504 π.Χ., οι Ελλανοδί-
κες τον έκριναν πως είναι γνήσιος Έλληνας Αργείος, απόγονος
του οίκου των Τηµενιδών. 

Και βέβαια το όνοµα του Μεγάλου Αλεξάνδρου αποτελείται
από τα «αλέξω» συν «ανήρ», αυτός που διώχνει τους άνδρες,
όπως έκανε σε όλες τις µάχες, όπως στην περιβόητη µάχη των
Μαλλών, όταν µόνος εισέβαλε µέσα στο οχυρό του εχθρού και
µόνος αντιµετώπιζε χιλιάδες αντιπάλους, σκότωσε τον βασιλιά
των Μαλλών, δέχθηκε ένα βέλος στον πνεύµονα, τον διέσωσε τε-
λευταία στιγµή ο Πευκέστας µε την ασπίδα του Αχιλλέα και όταν
οι στρατηγοί συναγωνίζονταν µε τους απλούς στρατιώτες ποιος
θα σώσει τον βασιλιά και όταν όλοι νόµιζαν πως ο Αλέξανδρος
είναι νεκρός, εκτέλεσαν όλους τους αιχµαλώτους βαρβάρους
της χώρας των Μαλλών, θεωρώντας ότι έχουν σκοτώσει τον βα-
σιλέα Αλέξανδρο.

Αυτά για τους προηγούµενους οµιλητές από την πλευρά του
ΣΥΡΙΖΑ που µιλούσαν για τον ελληνικό πολιτισµό, ο οποίος δια-
δόθηκε στα βάθη της ανατολής από τους Έλληνες Μακεδόνες.
Βεβαίως και διαδόθηκε ο ελληνικός πολιτισµός, αλλά δεν διαδό-
θηκε µε λουλούδια, αγάπες και τέτοιου είδους συνθήµατα, αλλά
µε την ισχύ των όπλων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Άκουσα τον Κοτζιά στην τηλεόραση να λέει «αποφύγαµε τον
κίνδυνο του σκοπιανού αλυτρωτισµού µε αυτήν τη συµφωνία».
Δηλαδή µας απειλούσαν τα Σκόπια; Με τι ακριβώς; Με αεροπλα-
νοφόρα, µε τανκς και µε µεραρχίες; Οι πιο «ξεβράκωτοι» της χερ-
σονήσου του Αίµου στρατιωτικά δεν µπορούν να απειλήσουν την
Ελλάδα. Και αν υπήρχε µια εθνική Κυβέρνηση στην Ελλάδα και
διέβλεπε µια τέτοια απειλή θα µπορούσε να στείλει δύο F16 να
κάνουν υπερπτήσεις πάνω από την πόλη των Σκοπίων, πάνω από
το Τέτοβο, να έκαναν τον κύκλο να περνούσαν πάνω από το Μο-
ναστήρι, το οποίο το 1912 ήταν µια πόλη ελληνική και θα είχε
απελευθερωθεί, αν δεν έστρεφε ο Κωνσταντίνος τη φορά του

στρατού προς τη Θεσσαλονίκη…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, πα-

ρακαλώ.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Ολοκληρώνω.
Απέναντι σε αυτήν την κατάπτυστη συµφωνία, η οποία ξε-

πουλά τα ιερά και τα όσια της Ελλάδας, η οποία είναι µια κατα-
στροφή για την πατρίδα µας, η Χρυσή Αυγή έχει µια άλλη
αντιπρόταση. Η Χρυσή Αυγή έχει ένα άλλο σχέδιο. 

Εφαρµογή του ελληνικού βέτο για οποιαδήποτε πρόοδο των
συνοµιλιών των Σκοπίων µε το ΝΑΤΟ ή την Ευρωπαϊκή Ένωση.
Να δώσουµε τη δυνατότητα στις φυγόκεντρες τάσεις εντός των
Σκοπίων να εκδηλωθούν. Να δώσουµε τη δυνατότητα στους Σλά-
βους και τους Αλβανούς, που είναι και οι δύο ανθέλληνες, να
σκοτωθούν µεταξύ τους, να γίνει εµφύλιος πόλεµος στα Σκόπια
και στη συνέχεια η Ελλάς ως εγγυήτρια δύναµη να ηγεµονεύει
στην περιοχή αυτή. Αυτή είναι η θέση της Χρυσής Αυγής.

Ο ελληνικός εθνικισµός γιγαντώνεται µε τα συλλαλητήρια, γι-
γαντώνεται µε τις µαζικές ανοικτές συγκεντρώσεις, θα γιγαντω-
θεί και αύριο και µεθαύριο εδώ, έξω από τη Βουλή. Όταν, λοιπόν,
ο ελληνικός εθνικισµός κυριαρχήσει, τότε θα µιλάµε µε άλλους
όρους µε όλους αυτούς οι οποίοι προδίδουν την Ελλάδα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Βορίδη, σε τι

έγκειται η παρερµηνεία από τον Υπουργό;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα χρει-

αστώ ένα λεπτό µόνο για να εξηγήσω σε τι έγκειται η παρερµη-
νεία.

Ο κ. Αµανατίδης είπε ότι εγώ υπενόησα ότι η κύρωση της συµ-
φωνίας πρέπει να έλθει πρώτα. Εγώ ουδέποτε είπα αυτό. Εκείνο
το οποίο είπα και είπε και ο κ. Κουµουτσάκος είναι ότι βεβαίως
και δεν πρέπει να γίνει αυτό. Εγώ εκείνο που είπα και επιµένω –
και σ’ αυτό πρέπει να απαντήσετε- είναι ότι αυτή η συµφωνία,
άπαξ και υπογραφεί τώρα, παράγει έννοµες συνέπειες που οδη-
γούν αναπόδραστα και αναπότρεπτα σε δεσµευτικό αποτέλεσµα
και εποµένως θα έπρεπε να έχετε πάρει εξουσιοδότηση για την
υπογραφή αυτής της συµφωνίας, χωρίς η εξουσιοδότηση αυτή
να αποτελεί κύρωση.

Επειδή θα έλθει ο κ. Φίλης και θα µου πει «τι σηµαίνει εξουσιο-
δότηση», αυτό µας το έχετε απαντήσει εσείς, όταν το 2015 ήλθε
ο κ. Τσίπρας και ζήτησε εξουσιοδότηση από το Σώµα, προκειµέ-
νου να διαπραγµατευτεί µετά το περίφηµο δηµοψήφισµα το πώς
θα κάνει το «όχι» «ναι». Ήλθατε τότε και πήρατε εξουσιοδότηση.
Δεν έρχεστε τώρα να ζητήσετε αυτήν την εξουσιοδότηση γι’
αυτήν την τόσο κρίσιµη συµφωνία, η οποία –το ξανατονίζω για
να µη δηµιουργούµε θέµατα- δεν αποτελεί κύρωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Τον λόγο έχει ο κ. Σπαρτινός από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΑΡΤΙΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν ανακοινώθηκε η συµφωνία

Τσίπρα - Ζάεφ κάποιοι έσπευσαν να πουν ότι έγινε την κατάλληλη
στιγµή, γιατί συζητιόταν το πολυνοµοσχέδιο εκείνη τη στιγµή, για
να ξεφύγει η Κυβέρνηση από τη συζήτηση για το πολυνοµοσχέ-
διο και να στρέψει αλλού το ενδιαφέρον της κοινής γνώµης. 

Απ’ ό,τι αποδείχθηκε, όµως, στη συζήτηση για το πολυνοµο-
σχέδιο, αυτό ακριβώς έκανε η Νέα Δηµοκρατία, µεγάλο µέρος
της τουλάχιστον, καθώς και κάποιες από τις παραφυάδες της
Νέας Δηµοκρατίας. Σταµάτησαν να συζητούν για το πολυνοµο-
σχέδιο, ενώ ήξεραν ότι θα ακολουθήσει συζήτηση για τη συµφω-
νία και µιλούσαν από εκείνη τη στιγµή για τη συµφωνία αυτή. 

Είναι προφανές ότι κατάλαβαν ότι τα άσφαιρα πυρά µε τα
οποία αναφέρονταν στο πολυνοµοσχέδιο για µη καθαρή έξοδο,
για νέα µνηµόνια, για νέα µέτρα, για νέο αποκλεισµό της χώρας
από τις αγορές, δεν ήταν µία βολική συζήτηση για να τη συνεχί-
σουν και έπρεπε να κρύψουν την αδυναµία τους να απαντήσουν
στην πρόκληση της Κυβέρνησης να συζητήσουν µε σοβαρότητα
για την επόµενη µέρα. Με µία απότοµη στροφή στις ρίζες της
πιο πρωτόγονης, της πιο σκοτεινής παράδοσης της συντηρητι-
κής παράταξης, αυτής που σοβαροί ηγέτες της στο παρελθόν
είχαν προσπαθήσει να απολακτίσουν µε µεγαλύτερη ή µικρότερη
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επιτυχία, άλλαξαν τη θεµατολογία και κύλησαν στην εύκολη
ακροδεξιά υπερπατριωτική και από ορισµένους θα πω και πατρι-
δοκάπηλη επιχειρηµατολογία.

Η Δεξιά, λοιπόν, στο γνωστό πανάρχαιο γήπεδό της, να δια-
γράφει µέσα σε λίγες εβδοµάδες, µετά από αλλεπάλληλες αυ-
τοαναιρέσεις των θέσεών της, µία πολυετή πορεία που είχαν
χαράξει προηγούµενοι ηγέτες της προς µία έντιµη και βιώσιµη
λύση των σχέσεων µε τους βόρειους γείτονες, αλλά ταυτόχρονα
και µία πορεία σταθεροποίησης της Νέας Δηµοκρατίας στον
χώρο της Κεντροδεξιάς απ’ αυτόν της σκοταδιστικής Δεξιάς.

Φαίνεται ότι η ακροδεξιά οµάδα στην ηγεσία της Νέας Δηµο-
κρατίας έπεισε χωρίς ιδιαίτερο κόπο τον Πρόεδρό της ότι η µόδα
σήµερα στην Ευρώπη δεν είναι η Κεντροδεξιά, αλλά µία άκρα
Δεξιά µε δυσδιάκριτα όρια από πολιτικά µορφώµατα που εµπνέ-
ονται από τις απαξίες του εθνικισµού, της ξενοφοβίας, του ρα-
τσισµού, της εθνικής αποµόνωσης, ξεχνώντας ότι στις χώρες
που αυτή η µόδα έχει πέραση, η συντηρητική παράταξη δεν είναι
συνήθως ενιαία, αλλά αυτό αφορά τους ίδιους.

Με αυτήν τη γραµµή, λοιπόν, άρχισε η Νέα Δηµοκρατία να κα-
λοβλέπει το ακροατήριο της Χρυσής Αυγής, µιας και διαπιστώνει
εδώ και καιρό την αδυναµία της να αντλήσει ψήφους από την
υπόλοιπη κοινωνία, µπαίνοντας σε έναν ιδιότυπο, όχι και πολύ
καλυµµένο, αλλά επικίνδυνο ανταγωνισµό µαζί της, µε τη Χρυσή
Αυγή. 

Προσωπικά, σκεπτόµενος όλα αυτά, µου δηµιουργείται και µία
γενικότερη απορία: Πόσο καθοριστικό ρόλο µπορεί άραγε να
παίξει ο ανθρώπινος παράγοντας σε κρίσιµες στιγµές που συµ-
πίπτουν µε πολιτικές ανακατατάξεις; Εν προκειµένω, πόσο ρόλο
µπορεί να έπαιξε το γεγονός ότι ο κ. Σαµαράς δεν χώνεψε ποτέ
του την ήττα του από τον ΣΥΡΙΖΑ και τον Τσίπρα, έτσι που να
φτάσει να µην παραδώσει ο ίδιος την πρωθυπουργία στον σηµε-
ρινό Πρωθυπουργό, όταν είναι γνωστό σε όλον τον κόσµο ότι πο-
λιτικοί ηγέτες τεράστιου διαµετρήµατος, από όλες τις πολιτικές
παρατάξεις, που θα ήταν ασέβεια να προχωρήσουµε σε συγκρί-
σεις, έχουν δεχτεί την ήττα τους µε αξιοπρέπεια. Και αν η προ-
σωπική αυτή διάσταση των πραγµάτων έχει παίξει πραγµατικά
καθοριστικό ρόλο στη στροφή της Νέας Δηµοκρατίας, τι συµπε-
ράσµατα µπορεί κανείς να βγάλει για το κόµµα αυτό, την πολιτική
του φυσιογνωµία, την ηγεσία του και τον Αρχηγό του; 

Δεν νοµίζω ότι τα ερωτήµατα αυτά είναι µόνο δικά µου. Από
ό,τι διαβάζουµε στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, από ό,τι βλέ-
πουµε και ακούµε και στους διαδρόµους της Βουλής, καθώς ορι-
σµένες φορές αυτά δεν ψιθυρίζονται, αλλά λέγονται δυνατά, τα
ερωτήµατα αυτά κυκλοφορούν και µέσα στους κόλπους της
Νέας Δηµοκρατίας.

Πρόταση δυσπιστίας, λοιπόν. Άραγε, σε ποιον δυσπιστεί, κυ-
ρίως, ο κ. Μητσοτάκης; Στην Κυβέρνηση, διότι είναι δήθεν επι-
κίνδυνη και ενδοτική, ή µήπως στο κόµµα του, στα στελέχη του
που πάρα πολλά δυσφορούν στην ενότητα του κόµµατός του;
Έχει άραγε σκεφτεί µήπως θα πρέπει να είναι δύσπιστος και πε-
ρισσότερο ίσως απέναντι σε αυτούς που του έχουν επιβάλει την
ακροδεξιά στροφή; Μήπως τον περιµένουν στην επόµενη
στροφή; Δεν θα ήταν, πιστεύω, άσκοπο να το σκεφτεί και αυτό. 

Κατηγορήθηκε η Κυβέρνηση ότι έφερε τη συµφωνία µε απώ-
τερο στόχο να δηµιουργήσει προβλήµατα στην ενότητα της
Νέας Δηµοκρατίας. Μα, εάν η Νέα Δηµοκρατία είχε µία και στα-
θερή θέση σε αυτό το ζήτηµα, αυτή που ξέρουµε από το 2008
και µετά, θα υπήρχε θέµα ενότητας; Ή µήπως εννοούν ότι θα
έπρεπε να περιµένει η χώρα να ξεκαθαρίσει πρώτα η Νέα Δηµο-
κρατία την άποψη της και µετά να αποτολµήσει να λύσει ένα πο-
λύχρονο αγκάθι στην εξωτερική πολιτική και στη διπλωµατία της;

Γι’ αυτό, λοιπόν, ο κ. Μητσοτάκης πρότεινε κάποια στιγµή, µε-
ταξύ των άλλων, το θέµα να παραπεµφθεί για το µέλλον, παρ’
όλο που θεωρεί µάλιστα ότι σήµερα οι συνθήκες ήταν ιδιαίτερα
ευνοϊκές για τη λύση του; 

Ελπίζω να µας συγχωρέσετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της
Νέας Δηµοκρατίας, που δεν περιµέναµε άλλα είκοσι έξι χρόνια
για να καταλήξετε τι θέλετε, µε ποιον είσαστε και κατά πού θέ-
λετε να τραβήξετε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Σπαρτινέ, παρα-
καλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΑΡΤΙΝΟΣ: Τελειώνω.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο λαός µάς κάλεσε στην Κυβέρ-

νηση, επειδή η κοινωνία είχε πέσει στα δύσκολα και εµείς απο-
δεχτήκαµε την εντολή του για να βγάλουµε τη χώρα από τα
δύσκολα, να τη βγάλουµε από τα µνηµόνια, να τη βγάλουµε από
την περίοδο της διαπλοκής, του πελατειακού κράτους, του σκαν-
δάλων της «SIEMENS», της «NOVARTIS», από την ανάπτυξη των
offshore και να λύσουµε το παλιό αγκάθι των σχέσεων µε τη
FYROM µέσα στο πλαίσιο µιας πολυεπίπεδης εξωτερικής πολιτι-
κής. Δεν τροµάξαµε ούτε τροµάζουµε, συνεχίζουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κύριε Σπαρτινέ.
Φτάσαµε στα οκτώ λεπτά. Σας παρακαλώ, στερείτε χρόνο από
επόµενους οµιλητές.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΑΡΤΙΝΟΣ: Αυτήν την πορεία δεν θα την
ανακόψει κανείς από τους επαγγελµατίες του πατριωτισµού και
των offshore.

Σας ευχαριστώ πολύ
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ. Χα-
ρακόπουλος από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν προειδοποιούσαµε το

2015 ότι οι περίφηµοι αντιµνηµονιακοί λαϊκιστές θα καταστούν
µοιραίοι για τη χώρα, δυστυχώς, δεν γίναµε πιστευτοί. Και σή-
µερα, µετά από τρία χαµένα χρόνια στην οικονοµία, που µας
στοίχισαν δύο µνηµόνια και φτωχοποίηση των Ελλήνων, κινδυ-
νεύουµε µε µη αναστρέψιµες, δυσµενείς συνέπειες στα εθνικά
µας θέµατα.

Δυστυχώς, αντιµετωπίζονται µε τον ίδιο ανεύθυνο, τυχοδιω-
κτικό και αντιδηµοκρατικό τρόπο από ανθρώπους που δεν δίνουν
πεντάρα για την ελληνική ιστορία, που κάνουν τα χατίρια τρίτων
µε σκοπό να κερδίσουν τα εύσηµα από αυτούς που προηγουµέ-
νως καθύβριζαν, που στηρίζουν την πολιτική τους στον εσωτε-
ρικό διχασµό και τον πολιτικό τους λόγο στην παραπλάνηση και
το ψεύδος.

Μετά από µήνες διπλωµατίας εν κρυπτώ, µε επιλεκτικές διαρ-
ροές και άφθονους θεατρινισµούς, φτάσαµε στην πανηγυρική
ανακοίνωση της συµφωνίας µε τα Σκόπια, µία συµφωνία που πα-
ρουσιάστηκε ως µεγάλη επιτυχία για την οποία µας καλούσατε
να νιώσουµε υπερήφανοι, µία συµφωνία κόλαφο για τα εθνικά
µας συµφέροντα, που γίνεται πιο επώδυνος όσο µαθαίνουµε λε-
πτοµέρειες σε όλα τα επίπεδα, στην ουσία του, στη διαχείρισή
του, στις συνέπειές του.

Είναι µία εθνικά επιβλαβής συµφωνία όπου η Ελλάδα δίνει σχε-
δόν τα πάντα για να πάρει κάποιους αστερίσκους και υποσηµει-
ώσεις σαν φύλο συκής για όσους πανηγυρίζουν χωρίς αιδώ. 

Βεβαίως, τι καλύτερο µπορούσαµε να περιµένουµε από µία
Κυβέρνηση που στους κόλπους της έχει Υπουργούς και Βουλευ-
τές που εδώ και χρόνια ζήταγαν επιτακτικά να αναγνωριστούν τα
Σκόπια ως σκέτο Μακεδονία.

Κατ’ αρχάς, στην ουσία. Πηχυαίοι οι τίτλοι για Severna Make-
donija, για σλαβική ονοµασία erga omnes, που στην πορεία γίνε-
ται Βόρεια Μακεδονία στα αγγλικά και ακολουθείται από µία
εθνικότητα που είναι µακεδονική, ούτε καν βορειοµακεδονική,
σκέτο µακεδονική. 

Απαντήστε ευθέως: Ποιος άλλος -επειδή ψελλίζετε διάφορες
ανακρίβειες- ποιος Πρωθυπουργός, ποια κυβέρνηση µίλησε για
µακεδονική εθνότητα στο παρελθόν; Εδώ κρύβεται ο πυρήνας
του κινδύνου από το γειτονικό κράτος και αυτό παραδίδετε σή-
µερα εσείς ελαφρά τη καρδία.

Άκουσα νωρίτερα έναν συνάδελφο –δεν τον βλέπω στην Αί-
θουσα και δεν θα τον µνηµονεύσω ονοµαστικά- ο οποίος προ-
σπάθησε να µας πει ότι οι αρχαίοι Μακεδόνες δεν ήταν αµιγώς
ελληνικό φύλο. Δεν κατάλαβα πώς προσπάθησε να συνδέσει αυ-
τούς τους αρχαίους Μακεδόνες, που κατ’ αυτόν δεν είναι αµιγώς
αρχαίο ελληνικό φύλο, µε τους σηµερινούς κατοίκους των Σκο-
πίων, όταν και ο ίδιος ο εθνάρχης τους, ο Κίρο Γκλιγκόροφ, οµο-
λογεί ότι ήρθαν στην περιοχή τον 6ο αιώνα και δεν έχουν καµµία
σχέση µε τον Μεγαλέξανδρο. Μην γίνεστε βασιλικώτεροι και των
Σκοπιανών!

Συνάµα χαρίζετε, σαν κουβαρντάδες που είστε στα εθνικά µας
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δίκαια, και µακεδονική γλώσσα, µε κάτι υποσηµειώσεις που κα-
νείς δεν λαµβάνει, βεβαίως, υπ’ όψιν του. Αυτό που µένει είναι
ένα κράτος που θα λέγεται Μακεδονία, που κατοικείται από Μα-
κεδόνες που µιλούν µακεδονικά. Και οι Έλληνες Μακεδόνες τι
θα λέγονται; Ή µάλλον τι θα επιτρέπεται να λέγονται; Νοτιοµα-
κεδόνες; Αν αυτό λέγεται επιτυχία, πώς, άραγε, θα χαρακτηρι-
ζόταν η αποτυχία;

Λέτε, βεβαίως, ότι να, γλυτώσαµε τον Μέγα Αλέξανδρο, αλλά
η ελληνική Μακεδονία δεν σταµατά στους ελληνιστικούς χρό-
νους, συνεχίζεται αδιάλειπτα στους ρωµαϊκούς και βυζαντινούς
χρόνους και βέβαια µέσα στην τουρκοκρατία.

Ήδη ο κ. Ζάεφ επαίρεται για την κληρονοµιά των Κύριλλου και
Μεθόδιου, των δύο Ελλήνων Θεσσαλονικέων φωτιστών των Σλά-
βων. 

Δεν χρειάζεται, όµως, να ανησυχούµε. Στο άρθρο 8 µνηµο-
νεύεται µία διµερής επιτροπή εµπειρογνωµόνων που θα ασχολη-
θεί µε θέµατα ιστορικά, αρχαιολογικά και εκπαιδευτικά, που θα
εξετάσει τα βιβλία και των δύο χωρών για να βγάλει όσα θεω-
ρούνται αλυτρωτικά.

Ως εκ τούτου οι αναγνωρισµένοι Μακεδόνες της Βορείου Μα-
κεδονίας εύλογα θα βγάλουν από τα σχολικά βιβλία µας και τον
Κύριλλο και τον Μεθόδιο και άλλους Μακεδόνες που κάνουµε το
λάθος να τους διδάσκουµε στα παιδιά µας, την ώρα που θα δί-
νουµε µάχες, βεβαίως, οπισθοφυλακής για τον µακεδονικό
χαλβά.

Βεβαίως, γνωρίζετε ότι αυτό που φέρνετε βρίσκεται στον αν-
τίποδα των αισθηµάτων του ελληνικού λαού. Είναι µία συµφωνία
που δεν πρόκειται ποτέ να γίνει αποδεκτή από τον ελληνικό λαό
και το έχει δείξει µε τη µεγάλη συµµετοχή του στα παλλαϊκά συλ-
λαλητήρια.

Βγαίνει, όµως, τώρα ο Πρωθυπουργός µε ύφος χιλίων καρδι-
ναλίων και λέει: «Δεν µε νοιάζουν τα συλλαλητήρια», τα οποία
αποκαλεί απαξιωτικά «όχλους». Οι άνθρωποι που είχαν αναγάγει
το πεζοδρόµιο σε ύψιστη πολιτική αξία δείχνουν σήµερα πόσο
πραγµατικά σέβονται τον λαό. Φτάνουν, όµως, στο σηµείο να
αποφεύγουν να φέρουν τη συµφωνία στη Βουλή, για να αποδειχ-
θεί ότι η Κυβέρνησή σας στηρίζεται σε πήλινα πόδια µε έναν
εταίρο που έχει σπάσει τα φρένα της λογικής, που το 2014 ζη-
τούσε την ψήφο των πολιτών, για να εµποδίσει τους συριζαίους
να διαπραγµατευτούν για το µακεδονικό και τώρα πάει να βγάλει
την ουρά του απ’ έξω µε γελοίες δικαιολογίες και έχει το θράσος
ακόµη να φοράει πατριωτικές χλαµύδες, την ώρα που παραδί-
δεται το όνοµα της Μακεδονίας! Τόσο πατριώτης, τόσο αξιόπι-
στος, τόσο φερέγγυος. Ας τον χαίρονται όσοι ακόµη τον
ακολουθούν.

Και επειδή δεν µπορείτε να πείσετε κανέναν µε τις «επιτυχίες»
σας, ψάχνετε σανίδα σωτηρίας σε στρεβλώσεις του παρελθόν-
τος. Χωρίς αιδώ προσπαθείτε να συγκρίνετε την εθνική ήττα που
εσείς καταλήξατε µε το περήφανο «όχι» του Κώστα Καραµανλή
στο Βουκουρέστι.

Και τότε και τώρα υπήρχαν έξωθεν παρεµβάσεις. Το πολιτικό
µέγεθος, όµως, των ηγετών είναι διαφορετικό δυστυχώς για τη
χώρα, γιατί ό,τι και να πείτε ποτέ δεν αναγνωρίστηκε ούτε µακε-
δονική εθνότητα, ούτε µακεδονική γλώσσα, ούτε δόθηκε µε δια-
δικασίες εξπρές ένταξη των Σκοπίων στο ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή
Ένωση.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, η ιστορία θα µας κρίνει
όλους για τις επιλογές µας. Εσείς αποφασίσατε να καταγραφείτε
µε τα µελανότερα χρώµατα. Δικαίωµά σας. Δεν είναι, όµως, δι-
καίωµά σας να σύρετε τον ελληνικό λαό σε µια ταπεινωτική συµ-
φωνία µε µακροχρόνιες συνέπειες. Θα σταθούµε απέναντι µε
όλες µας τις δυνάµεις, γνωρίζοντας ότι αυτή είναι και η θέληση
της συντριπτικής πλειοψηφίας του ελληνικού λαού.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, καλώντας τους Βουλευτές της Συµ-
πολίτευσης και ιδιαίτερα τους Βουλευτές της Βορείου Ελλάδας.
Μην εξουσιοδοτείτε µε την ψήφο σας τον κ. Τσίπρα να υπογρά-
ψει την εθνικά επιζήµια συµφωνία µε τα Σκόπια. Σταθείτε στο
ύψος των περιστάσεων. Ακούστε τη συνείδησή σας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο

Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Φάµελ-

λος.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Νέα Δηµοκρατία κατέθεσε σή-

µερα πρόταση δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης, µία ηµέρα µετά
την αρχική συµφωνία που επετεύχθη µε την πρώην Γιουγκοσλα-
βική Δηµοκρατία της Μακεδονίας, µία συµφωνία την οποία επι-
κρότησε το σύνολο της υφηλίου, κυβερνήσεις, θεσµοί, µέσα
ενηµέρωσης µε µία επικεφαλίδα: «Η Μακεδονία αλλάζει όνοµα».

Τι αλήθεια θέλει να πετύχει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση και ιδι-
αίτερα ο κ. Μητσοτάκης; Σίγουρα θέλει να µην αλλάξει το συν-
ταγµατικό της όνοµα η γείτονα χώρα, σίγουρα θέλει να µην
αλλάξει Σύνταγµα, σίγουρα θέλει να µην σβήσουν οι αλυτρωτικές
διεκδικήσεις εις βάρος της Ελλάδας και των Ελλήνων.

Σίγουρα θέλει να πλειοψηφήσει η εθνικιστική φωνή του VMRO,
του Ιβάνοφ, του Γκρουέφσκι. Σίγουρα θέλει να επικρατήσει η
αστάθεια. Σίγουρα θέλει να αφήσει τις ξένες δυνάµεις να κάνουν
πολιτική στα βόρεια σύνορά µας και όχι η Ελλάδα. 

Τι άλλο, όµως, θέλει να πετύχει; Θέλει να αµφισβητήσει, ταυ-
τόχρονα, την προσπάθεια που κάνουν οι Έλληνες µαζί µε την Κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, των ΑΝΕΛ και των Οικολόγων Πρασίνων
αυτά τα τελευταία τρία χρόνια. 

Ο κ. Τσιάρας ήταν ξεκάθαρος. Η πρόταση δυσπιστίας, όπως
είπε, αφορά όλη την πολιτική µας. Ζήτησε να αναλάβουµε την
ευθύνη για όλη την πολιτική. Βλέπεις δεν τους βγήκε η παρέν-
θεση. Δεν σας βγήκαν τα άδεια ταµεία του Φεβρουαρίου του
2015. Δεν σας βγήκαν ο εκβιασµός της τρόικας εσωτερικού και
εξωτερικού τότε. Δεν τους βγήκε ο κόφτης. Δεν τους βγήκε το
πλεόνασµα. Όπως και δεν θα τους βγουν όλα αυτά τα ψέµατα,
µε τα οποία ταΐζουν µέσα από τους καναλάρχες τους τους Έλ-
ληνες, περί περικοπής συντάξεων, περί νέων φόρων και νέας λι-
τότητας. Διότι όλα είναι ψέµατα και τίποτα δεν αποδείχθηκε. Και
επιχειρούν να σταµατήσουν την πορεία για ένα καλύτερο αύριο
µε το κορυφαίο κοινοβουλευτικό εργαλείο. 

Ε, λοιπόν, να το ξέρουν καλά όλοι και να το ξέρει η πατρίδα
µας. Εµείς αναλαµβάνουµε όλη την ευθύνη. Άλλοι κρύφτηκαν
πίσω από την ευθύνη στο τέλος τους 2014. Αναλαµβάνουµε όλη
την ευθύνη, όπως κάνει πάντα η Αριστερά, όπως προστάζει ο Κα-
ζαντζάκης. Αγαπάµε την ευθύνη, γιατί αγαπάµε την πατρίδα µας,
αγαπάµε τα παιδιά µας, αγαπάµε το µέλλον του τόπου µας. Τι-
µήσαµε και τιµούµε τις δεσµεύσεις µας. 

Τι έχει γίνει, άραγε, αυτά τα χρόνια; Η Ελλάδα αποκατέστησε
την αξιοπιστία της έναντι των Ευρωπαίων και όλων των θεσµών.
Έτσι, τον ερχόµενο Αύγουστο τελειώνει οριστικά το µνηµόνιο.
Το ακούσατε, κύριε Χατζηδάκη; Τελειώνει οριστικά το µνηµόνιο
που εσείς υποχρεώσατε τη χώρα µας να µπει, χρεοκοπώντας την
πατρίδα µας, χρεοκοπώντας την παραγωγή. Τελειώνει το µνηµό-
νιο που περιορίζει την εθνική και λαϊκή κυριαρχία στην Ελλάδα.
Κι αυτό το πέτυχε αυτή η Κυβέρνηση. Κι αυτό σας στενοχωρεί.
Γι’ αυτό κάνατε πρόταση δυσπιστίας.

Προχωρήσαµε σε δύσκολες µεταρρυθµίσεις, δίκαιες όµως. Με
έργα έχουµε αποδείξει ότι η Ελλάδα µπορεί να πάει µπροστά. Η
Ελλάδα έχει πλέον αναπτυξιακό σχέδιο. Δεν είχε µέχρι τώρα.
Έχει διαφορετική πολιτική από την, τάχατες, ανάπτυξη, την ψεύ-
τικη, τη φούσκα, που είχαν όλες οι πολιτικές της Μεταπολίτευ-
σης. Με την καλύτερη επίδοση εδώ και χρόνια στη βιοµηχανία,
στην παραγωγή, στις εξαγωγές, στον τουρισµό, αποδεκτή κι από
τους σκληρότερους επικριτές µας. Μία ανάπτυξη µαζί µε τους
παραγωγούς, µαζί µε τους εργαζόµενους, µε πραγµατικό προϊόν
και πραγµατική εργασία. Με ρεκόρ στην απασχόληση το τελευ-
ταίο τρίµηνο. Ανάπτυξη που δεν είναι ανάπτυξη µε αέρα. Είναι
πρώτη στο ΕΣΠΑ, πρώτη στο Πακέτο Γιουνκέρ, όπως ο Πρό-
εδρος της Κοµισιόν το είπε από εδώ, µέσα στο Εθνικό Κοινοβού-
λιο. Διαψεύστε τον, αν µπορείτε! Βγείτε και διαψεύστε τον κ.
Γιουνκέρ. 

Μέσα σε τρία χρόνια κάναµε πράγµατα που δεν έχουν γίνει σα-
ράντα χρόνια. Τολµήσαµε να κάνουµε πράγµατα. Αποκαταστή-
σαµε τον ρόλο της Ελλάδας στην Ευρώπη και στη Μεσόγειο και
στην προοδευτική συζήτηση για µία άλλη Ευρώπη. Με αναπτυ-
ξιακά συνέδρια σε όλη τη χώρα, υλοποιώντας κι όχι εξαγγέλλον-
τας ένα άλλο µοντέλο ανάπτυξης. Με πραγµατικό, δηµοκρατικό
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προγραµµατισµό, που κάποτε κάποιοι τον εξήγγειλαν, αλλά έπαι-
ξαν µόνο στο Χρηµατιστήριο τα λεφτά των Ελλήνων. 

Θέσαµε το περιβάλλον στο επίκεντρο. Συζητάµε πια για τη βιώ-
σιµη ανάπτυξη στην Ελλάδα, κάνοντας τοµές που ήταν συνταγ-
µατικές επιταγές, αλλά έµεναν στα συρτάρια των Βουλευτών και
των Υπουργών, µε επιλογή τους, για σαράντα χρόνια. Έχουµε
πλέον στρατηγική για την κυκλική οικονοµία. Έχουµε ένα παρα-
γωγικό µοντέλο το οποίο συζητάµε και υλοποιούµε, πραγµατικά
αειφόρο και βιώσιµο. 

Με πραγµατική ανακύκλωση, µε νέο νόµο για την ανακύκλωση,
διπλασιασµό των πόρων, µε έργα στους δήµους, στους πολίτες,
µε διαλογή στην πηγή, µε πράσινα σηµεία, κλείνοντας το 90%
των χωµατερών που έβαζαν µόνο πρόστιµα στη χώρα µας. Αυτοί
είναι οι «µενουµευρώπηδες». Είχαν τριακόσιες χωµατερές στην
Ελλάδα το 2014. Αυτή είναι η πολιτική της Ευρώπης; Αυτό θέ-
λατε τόσα χρόνια; Και ταυτόχρονα, ολοκληρώσαµε τις υποχρε-
ώσεις στη χώρα για τη φύση και τη βιοποικιλότητα. 

Οριοθετήσαµε τις περιοχές µας, καλύπτοντας και εθνικά συµ-
φέροντα που είχατε αφήσει ακάλυπτα και σε περιοχές εθνικής
σηµασίας και ταυτόχρονα, δηµιουργήσαµε φορείς στην Ελλάδα
για να έχει το περιβάλλον εργασία, σύνδεση µε το τοπικό προϊόν
και αξιολόγηση. 

Αποκτήσαµε σύγχρονο σχεδιασµό για τα νερά, µε καθυστέ-
ρηση έξι χρόνων και λίγο πριν την καταδίκη του Ευρωπαϊκού Δι-
καστηρίου. 

Υλοποιούµε τους δασικούς χάρτες που είχατε για σαράντα
χρόνια στα συρτάρια. Κυρώσαµε σε έναν χρόνο το 32%, µε υπο-
στήριξη των αγροτών, µε πρόβλεψη για την οικιστική πύκνωση. 

Αποδίδουµε σε όλες τις πόλεις ελεύθερους χώρους στους πο-
λίτες, όπως κάναµε στο πάρκο Τρίτση, στο πρώην Στρατόπεδο
«Παύλου Μελά», στο πρώην Στρατόπεδο «Κόδρα», όπως κά-
νουµε τώρα στου Γουδή. Υλοποιούµε 2,2 δισεκατοµµύρια σε
έργα για υγρά και στερεά απόβλητα και αναπτύσσουµε µία νέα
καινοτόµο περιβαλλοντική διπλωµατία, πιάνοντας για πρώτη
φορά τους στόχους της Ελλάδας και για το Πρωτόκολλο και για
τη Συµφωνία των Παρισίων, εξασφαλίζοντας ταυτόχρονα κι αυτό
που έλειπε τόσα χρόνια, ένα ειδικό ταµείο για τις περιοχές που
τόσα χρόνια παρήγαγαν ενέργεια για όλη την Ελλάδα. Γιατί εί-
χατε ξεχάσει και την Πτολεµαΐδα και τη Μεγαλόπολη και το Αµύν-
ταιο. 

Πέρα, όµως, από την αλλαγή στο αναπτυξιακό µοντέλο -αυτοί
που θέλουν να σταµατήσουν µε την πρόταση δυσπιστίας και
αυτοί που µπορεί να υποστηρίξουν, όσοι την ψηφίσουν, γιατί δεν
είναι µόνο άµοιροι ευθυνών και αυτοί που θα υποστηρίξουν την
πρόταση δυσπιστίας- αυτή η Κυβέρνηση βάζει ένα τέλος στη δια-
φθορά. Η καταπολέµηση της διαφθοράς και η αποκατάσταση
του κράτους δικαίου δεν αφορά µόνο την πολιτική σκηνή, αφορά
και την παραγωγή. Γιατί δεν είχαµε πρόσβαση όλοι στα εργαλεία
της ανάπτυξης και της παραγωγής, ούτε όλοι οι επιχειρηµατίες. 

Αποκαλύφθηκε η διαπλοκή και η σύνδεση των κοµµάτων εξου-
σίας τα τελευταία σαράντα χρόνια, του παλιού δικοµµατισµού µε
τα κανάλια, τα µέσα ενηµέρωσης και τη δικαστική εξουσία. Απο-
καλύφθηκε σε ποιους δίνατε δάνεια µε «αέρα» και σας στεναχω-
ρεί. Θέλετε να το σταµατήσετε! Ήταν τα κόµµατα και τα µέσα
ενηµέρωσης. Χρωστάνε ακόµα 400 εκατοµµύρια τα κόµµατα του
δικοµµατισµού και δεν απαντούν το πόσα θα πληρώσουν. Η πρό-
ταση δυσπιστίας τους έλειπε! 

Τι αποκαλύφθηκε ταυτόχρονα, όµως; Αποκαλύφθηκαν τα δά-
νεια του «ΚΗΡΥΚΑ ΧΑΝΙΩΝ», του «καλύτερου βιογραφικού της
Ελλάδας» και του µεγαλύτερου µπαταχτσή πιθανά, η σχέση της
κ. Μαρέβα µε offshore, εκεί που το πόθεν έσχες χάνει τη σχέση
του µε τη λογική. Αλλά και η διαπλοκή στο χώρο της υγείας που
κόστισε στη «NOVARTIS» 23 δισεκατοµµύρια και το ΚΕΕΛΠΝΟ.
Αυτά θέλουνε να σταµατήσουνε µε την πρόταση δυσπιστίας. 

Τι είπε, όµως, ο άλλος εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας στην
Επιτροπή για τη διαλεύκανση των σκανδάλων στην Υγεία; Ο κ.
Γεωργαντάς ζήτησε να µη συνεχιστεί η διερεύνηση για τα σκάν-
δαλα του ΚΕΕΛΠΝΟ από την εξεταστική επιτροπή. Έτσι δεν
είναι, κύριε Υπουργέ; Πόσο πιο ξεκάθαρα να το πει ο άνθρωπος;
Ξέρετε πόσος κόσµος σιτιζόταν από το ΚΕΕΛΠΝΟ; Πώς περιµέ-
νουν, όµως, να πιστέψει ο λαός αυτά που λένε όταν µέσα στην

Βουλή παραδέχονται ότι είναι µε τη διαπλοκή και τη διαφθορά; 
Συνειδητά η Νέα Δηµοκρατία λέει ψέµατα και στα εθνικά θέ-

µατα, όπως είπαν και οι δύο εισηγητές της. Δεν σέβεται τον λαό.
Τον θέλει ανενηµέρωτο, τον θέλει ανιστόρητο, για να τον εκµε-
ταλλεύεται, για να καλύπτει τα εγκλήµατα κατά του λαού κατά
της εργασίας, κατά της πατρίδας µας, τα οποία κάνει εδώ και
χρόνια µε τους συνεταίρους της ντόπιους και ξένους. 

Και όταν ο λαός σηκώνει κεφάλι, έχει και άλλα εργαλεία για να
περιορίσει την πρόσβαση στη γνώση και τη διεκδίκηση. Παλιό-
τερα είχε τη βία και τη νοθεία. Τώρα έχει τη διαπλοκή, τα κανά-
λια, την τροµοκρατία, τους εκβιασµούς. Σήµερα βγάζει ένα άλλο
όπλο από τη φαρέτρα της, γνωστό στην Ακροδεξιά, τον σκοτα-
δισµό και τον λαϊκισµό και πάει την Ελλάδα πίσω. Γιατί είναι και
ιδεολογική σας επιλογή να πάει η Ελλάδα πίσω, ενώ πάει µπρο-
στά.

Σε όλα αυτά τα παραπάνω, η Κυβέρνηση ήρθε να προσθέσει
τη βάση για τη λύση ενός προβλήµατος που καθυστερεί τη βό-
ρειο Ελλάδα και όλη τη χώρα µας τουλάχιστον 25 χρόνια, για να
µην πω εβδοµήντα. 

Ας το ξεκαθαρίσουµε εξαρχής. Ποιος Έλληνας ήθελε να
έχουµε αυτή τη συζήτηση για το όνοµα τη Μακεδονίας; Ποιος
Έλληνας ήθελε να αµφισβητείται η ελληνικότητα του όρου Μα-
κεδονία; Ποιος ήθελε να έχει ένα θέµα ανοιχτό και επικίνδυνο
στα βόρεια σύνορα; Κανείς και πολύ περισσότερο εµείς που δεν
το δηµιουργήσαµε. Γιατί το δηµιουργήσατε, κυρίες και κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας, και σε ένα βαθµό συµµετείχαν και οι κυβερ-
νήσεις του ΠΑΣΟΚ σε αυτό.

Αυτό είναι το πραγµατικό πρόβληµα. Η χώρα µας δεν καλείται
να σχεδιάσει σε λευκό χαρτί. Καλούµαστε να λύσουµε ένα πρό-
βληµα, που η δική σας πολιτική δηµιούργησε. Γιατί εσείς αποτύ-
χατε το 1992, τότε που προδώσατε το ίδιο το κόµµα σας και έριξε
ο κ. Σαµαράς τη δική σας Κυβέρνηση, όταν ακόµα δεν υπήρχαν
εθνικές λειτουργίες στα βόρεια σύνορα, δεν υπήρχε σύνταγµα,
δεν υπήρχε αλυτρωτισµός, δεν υπήρχαν αγάλµατα του Μεγάλου
Αλεξάνδρου, δεν υπήρχε ο κ. Γκρουέφσκι, εντάσεις και ήττες.
Μέχρι και Ευρωπαϊκό Δικαστήριο έχουµε χάσει για την FYROM
και δεν το λέτε.

Αποτύχατε στα εύκολα, αλλά σηµαντικά για τα εθνικά µας ζη-
τήµατα. Εµείς κληθήκαµε να πετύχουµε στα δύσκολα. Και αυτό
καταφέρνουµε, γιατί το έχει ανάγκη η πατρίδα µας. Γιατί εάν δεν
το λύσουµε, κάποιος πρέπει να απολογηθεί τι θα γίνει στα παιδιά
µας εάν µείνει ένα απόστηµα στα βόρεια σύνορα, στο οποίο παί-
ζουν µπάλα άλλες δυνάµεις εις βάρος των συµφερόντων της Ελ-
λάδας. 

Το θέµα, λοιπόν, δεν είναι εάν θα το λύσει η Κυβέρνηση µας.
Το θέµα είναι εάν θα το λύσει η Ελλάδα, κύριοι. Εφόσον ασχο-
λείστε µε τον µικροκοµµατισµό, φαίνεται ότι και µε τα εθνικά ζη-
τήµατα κάνετε µικροπολιτική. Γιατί στην πολιτική αποδεικνύεστε
µικροί. 

Αυτά πρέπει να τα ξέρει η βόρειος Ελλάδα, να ξέρει την αλή-
θεια, ότι η Νέα Δηµοκρατία θέλει να ρίξει την Κυβέρνηση -δεν θα
το καταφέρει- γιατί θέλει να αφήσει ένα ανοιχτό πρόβληµα στα
σύνορα. Βέβαια πρέπει να ξέρει και κάτι ακόµα η βόρειος Ελ-
λάδα. Όλοι οι Βουλευτές αλλά και οι δήµαρχοι και οι περιφερει-
άρχες που πηγαίνουν στα συλλαλητήρια λένε ψέµατα στον λαό
της Μακεδονίας. Γιατί είναι ίδιοι που ήταν µέλη της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του Κώστα Καραµανλή που κατέθεσε την πρό-
ταση για σύνθετη ονοµασία erga omnes στο Βουκουρέστι. Τώρα
λένε ψέµατα στον ελληνικό λαό. Λένε ψέµατα στους Μακεδόνες.
Όλοι αυτοί ήταν στην κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου -που υπό-
γραψαν την πρόταση δυσπιστίας- που έστειλε τον κ. Βενιζέλο
στον ΟΗΕ να πει για το erga omnes, σύνθετη ονοµασία µε γεω-
γραφικό προσδιορισµό µέσα στο Βήµα του ΟΗΕ. Και τώρα λένε
ψέµατα.

Το ιστορικό του Μακεδονικού είναι καταγεγραµµένο. Το πρό-
βληµα είναι γραµµένο. Από το 1959 µε τις θέσεις για τη µακεδο-
νική γλώσσα του Αβέρωφ ή µε το νοµοθετικό διάταγµα που
αναγνωρίζει Δηµοκρατία της Μακεδονίας το 1959 ή το 1977 µε
τις αποφάσεις του ΟΗΕ. 

Τι έχετε κάνει, όµως, µετά την προδοσία Σαµαρά έναντι της
Νέας Δηµοκρατίας; Το 1993 η Κίνα και η Ιαπωνία, το 1996 η Σερ-
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βία, το 1998 το 50% των χωρών του ΟΗΕ αναγνώρισαν µε το
όνοµα Μακεδονία τη γειτονική χώρα. Το 2004 οι Ηνωµένες Πολι-
τείες της Αµερικής, το 2007 ο Καναδάς οπότε και είχε φτάσει ήδη
το 61% των µελών του ΟΗΕ, το 2011 εκατόν είκοσι εννιά χώρες
και σήµερα εκατόν σαράντα εννιά χώρες αναγνωρίζουν ως Μα-
κεδονία τους γείτονες, εµείς βέβαια, όχι. Εκατόν σαράντα εννιά
χώρες είναι το αποτέλεσµα της δικής σας πολιτικής, της δικής
σας διαπραγµάτευσης. 

Η ουσία του προβλήµατος είναι ότι εµείς καλούµαστε να λύ-
σουµε αυτό το πρόβληµα σήµερα. Είµαστε υπεύθυνοι όλοι να
λύσουµε το ότι το 75% του πλανήτη τους αναγνωρίζει ως Μακε-
δονία και το άλλο 25% ως Πρώην Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία
της Μακεδονίας. Αυτή είναι η αλήθεια για το σύνθετο όνοµα. Και
οι Μακεδόνες αυτό θέλουν, να πάρουµε πίσω το όνοµα, να πά-
ρουµε πίσω την αµφισβήτηση της ελληνικότητας του όρου Μα-
κεδονία, που δηµιουργήσατε εσείς και µην το παίζετε
στρουθοκάµηλοι γιατί αυτή είναι η πραγµατικότητα στο διεθνές
σκηνικό. 

Τώρα ευτυχώς, για να είµαστε ειλικρινείς, έχουµε µαζί µας τη
διεθνή κοινότητα, που υποστηρίζει ότι και οι εκατόν σαράντα
εννιά χώρες θα δεχθούν να αλλάξουν το όνοµα µε το οποίο τους
έχουν αναγνωρίσει. Γιατί κερδίζουµε πίσω κάτι που δεν είχε η Ελ-
λάδα και το κερδίζει αυτή η Κυβέρνηση και είναι ντροπή η δική
σας µιζέρια, να θέλει να κάνει πίσω η Ελλάδα, να κάνει πίσω στην
ιστορία. Δεν µπορούµε να µείνουµε πίσω, όµως, στα προβλή-
µατα. Γιατί αποκρύπτετε ότι αυτά που κερδίζουµε σήµερα τα
κερδίζουµε γιατί η Ελλάδα είναι πιο ισχυρή στη διεθνή διαπραγ-
µάτευση και το κέρδισε αυτή η Κυβέρνηση. 

Ποιος εποφθαλµιά σήµερα τη νέα πιο ισχυρή θέση της Ελλά-
δας; Η Νέα Δηµοκρατία. Γιατί; Γιατί τα πολιτικά της στελέχη, οι
σύγχρονοι µακεδονοµάχοι, συντηρούσαν πολιτικά γραφεία κά-
νοντας ρουσφέτια στα γραφεία του ΟΑΣΘ. Αυτοί είναι οι σύγ-
χρονοι µακεδονοµάχοι που θέλουν την τιµιότητα και τη
δικαιοσύνη στη Μακεδονία και θέλουν τα εθνικά της συµφέ-
ροντα. 

Αδυνατούν ταυτόχρονα οι ίδιοι ριψάσπιδες στη θέση της Ελ-
λάδας ζητώντας ο κ. Γεωργαντάς να αποφασίσει σήµερα η
Βουλή τι θα κάνει στη διαπραγµάτευση όταν αυτή η Κυβέρνηση
κέρδισε πρώτα να γίνει αναθεώρηση του Συντάγµατος, πρώτα
να γίνει δηµοψήφισµα στη γείτονα χώρα και µετά να τοποθετηθεί
η ελληνική Βουλή. Κι αυτό το κερδίσαµε εµείς. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Θ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ)

Η κατάληξη αυτής της συζήτησης, κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, µπορεί να δώσει µία πηγή δηµιουργίας και ηρεµίας και στη
βόρεια Ελλάδα. Σ’ αυτήν τη συµφωνία δεν ψάχνουµε για κερδι-
σµένους και χαµένους, και οι δύο λαοί θα είναι κερδισµένοι. Αυτή
είναι η ουσία της διεθνούς διπλωµατίας και τα υπόλοιπα είναι κα-
νόνια, όπλα, αίµα και πόλεµος. Τα µεγάλα ζητήµατα πρέπει να
τα λύσει η κοινωνία αυτή που µπορεί. Η δυνατή κοινωνία µπορεί
να λύσει προβλήµατα. Η αδύνατη, η δική σας πολιτική δεν µπορεί
να λύσει προβλήµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Υπουργέ, παρα-
καλώ ολοκληρώστε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Θα ήταν εγκληµατικό λάθος να µείνει
άλυτο ένα ζήτηµα -και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε- για να έχετε
µικροκοµµατικά οφέλη. 

Γιατί η συνταγµατική αναθεώρηση, που κερδίσαµε εµείς, είναι
περισσότερο από την εθνική γραµµή που είχατε µέχρι τώρα, είναι
πάνω από το erga omnes µε τη σύνθετη γεωγραφική ονοµασία.
Γιατί το κρύβετε αυτό; Και να προσθέσουµε κι άλλα όπως την αλ-
λαγή του ονόµατος της Εκκλησίας, τη σύνδεσή της µε το Πα-
τριαρχείο, την αλλαγή δρόµων, αεροδροµίων, την
αντικατάσταση αγαλµάτων. Όλα αυτά δηλαδή, οι πολιτικοί που
δεν κατάφεραν να λύσουν το θέµα της ονοµασίας, ζητούν τώρα
να µην τα κερδίσει η Ελλάδα. Αν δεν διεκδικήσουµε τη λύση θα
αφήσουµε ένα πρόβληµα στα βόρεια σύνορα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ πολύ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η επιστηµονική, παραγωγική και εµπορική κοινότητα της Θεσ-

σαλονίκης θέλει να ανοίξει τα σύνορα, να δουλέψει, να ζήσει µαζί
µε τη γειτονική χώρα. Όταν έρθει στη Βουλή προς ψήφιση το
θέµα πρέπει να απαντήσουν: Τώρα που κερδίζουµε περισσότερα
εσείς που ζητάγατε λιγότερα γιατί δεν το ψηφίζετε; 

Μπαίνει ένα ερώτηµα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, και τελει-
ώνω: Τι είναι τελικά ο κ. Μητσοτάκης; Είναι ο εφιάλτης για τα
συµφέροντα της Ελλάδας ή είναι απλώς λαγός του κ. Σαµαρά;
Δεν έχει σηµασία γιατί αυτή η ακροδεξιά οµάδα, που κυριαρχεί
πλέον στη Νέα Δηµοκρατία, ξέρει ότι επειδή δεν της βγαίνει το
σενάριο θα πρέπει να δηµιουργήσουν συνθήκες πολιτικής ανω-
µαλίας και έναν νέο διχασµό. Αυτό θα προσπαθήσουν να κάνουν.
Είναι αδίστακτοι και για αυτό είναι επικίνδυνοι. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Πόση ώρα θα µιλάει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Σας παρακαλώ πολύ. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Η πρόταση δυσπιστίας στοχεύει στο να
προλάβει τη διάσπαση της Νέας Δηµοκρατίας γιατί τρώγονται
σήµερα οι φιλοξενούµενοι µε τους ιδιοκτήτες και σπιτονοικοκύ-
ρηδες. Αλλά είναι πλέον αργά. Προσέξτε στα µονοπάτια της νύ-
χτας εκεί που περπατάτε γιατί κινδυνεύετε να συναντηθείτε µε
τη Χρυσή Αυγή. 

Εµείς έχουµε διαλέξει την ηµέρα την πρόοδο την εργασία, την
προκοπή, τη δουλειά, τη δικαιοσύνη. Όλα αυτά είναι η δική µας
πολιτική. Πού να ξέρετε άραγε εσείς από αυτά; Έχετε δουλέψει
ποτέ; 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Υπουργέ, όπως
έχει πει και ο προηγούµενος, ο κ. Λαµπρούλης που προήδρευε,
έχουµε παρακαλέσει να τηρείτε τον χρόνο γιατί έτσι κι αλλιώς,
αν δεν κάνω λάθος, από την Κυβέρνηση, αποφασίστηκε από τη
Διάσκεψη των Προέδρων ότι πρέπει να λήξει τα µεσάνυχτα του
Σαββάτου. Αν εσείς, της Κυβερνήσεως τα στελέχη, δεν προσπα-
θείτε να τηρήσετε τουλάχιστον τους χρόνους πώς θα µπορέ-
σουµε και εµείς σαν Προεδρείο να το επιβάλλουµε στην πλευρά
της Νέας Δηµοκρατίας, οι οποίοι θέλουν να µιλήσουν µέχρι τις
12 το βράδυ;

Βοηθήστε, σας παρακαλώ, στους χρόνους. 
Και κάτι άλλο, που είπαµε και θα το επαναλάβω από το Προ-

εδρείο: Όποιος από τη λίστα δεν είναι εδώ, να αντικατασταθεί,
διαφορετικά θα αναγνωστεί και θα διαγραφεί και δεν θα µπορεί
να µιλήσει αύριο ή µεθαύριο. Οπότε εντός ολίγου θα διανεµηθεί
και η λίστα, γιατί υπάρχουν πάρα πολλές αλλαγές µετά από αυτή
την ανακοίνωση. Να είστε σε θέση, σας παρακαλώ, να βρίσκεστε
εδώ όλοι οι συνάδελφοι µέχρι τη 1.30’, που θα διαρκέσει η απο-
ψινή Ολοµέλεια για να µπορέσετε µιλήσετε όσο το  δυνατόν πε-
ρισσότεροι. Ο αριθµός αυτών που θα µιλήσουν εξαρτάται από
εσάς…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ο κ. Κατσίκης έχει σειρά τώρα.
Τον διαγράφετε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Τι θέλετε, κύριε Κεγ-
κέρογλου; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ο κ. Κατσίκης έχει σειρά τώρα.
Θα διαγραφεί; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Να σας πω κάτι; Ο κ.
Κατσίκης, αν αντικατασταθεί από κάποιον άλλον, έχει κενά. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Τώρα έχει σειρά ο κ. Κατσίκης.
Θα διαγραφεί ναι ή όχι; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Μην ανησυχείτε, θα
διανεµηθεί η λίστα. 

Κύριε Κεγκέρογλου, ο κ. Κατσίκης έχει ενηµερώσει ήδη ότι θα
µιλήσει αύριο ή µεθαύριο. Άρα δεν διαγράφεται…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Τους άλλους θα τους διαγρά-
ψετε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ποια αντικατάσταση; 
Κύριε Κεγκέρογλου, µη φωνάζετε. Αύριο υπάρχουν κύκλοι

κατά τους οποίους υπάρχουν κενές θέσεις για τους Ανεξάρτη-
τους Έλληνες. Σε αυτές τις θέσεις θα µπει ο κ. Κατσίκης ή ο κα-
θένας από τα κόµµατα που έχουν θέση. 
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ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ρουσφέτια κάνετε… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Όποιος δεν είναι εδώ

από τη λίστα που θα σας διανεµηθεί. Είµαι ξεκάθαρος σε αυτά
που σας λέω. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Μπουγάδα… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δεν υπάρχει καµµία

µπουγάδα. 
Κύριε Κουκούτση, ελάτε να µιλήσετε. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Θα σας το αποδείξω σε λίγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Κεγκέρογλου,

µη φωνάζετε, δεν θα σας φοβηθούµε. Σας παρακαλώ πολύ! 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κάντε σωστά τη δουλειά σας! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δεν φοβόµαστε τις

φωνές σας! 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Μπουγάδες µην κάνετε, σας πα-

ρακαλώ πολύ! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δεν κάνω καµµία

µπουγάδα! 
Κύριε Κουκούτση, έχετε το λόγο για επτά λεπτά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η πρωτοβουλία για την άµεση επίλυση του σκοπιανού προβλή-

µατος σίγουρα είναι ξεκάθαρο ότι ανήκει στον εξωτερικό παρά-
γοντα. Το ζήτηµα αυτό δεν είναι δικό µας πρόβληµα, αλλά είναι
πρόβληµα των αλβανοσλάβων γειτόνων µας και ουσιαστικά η πα-
τρίδα µας σύρεται στην τράπεζα της διαπραγµάτευσης, έχοντας
απέναντί της έναν λαό χωρίς πολιτιστική κληρονοµία, έναν λαό
καταπατητή και σφετεριστή της ιστορικής αλήθειας. 

Οποιαδήποτε σύνθετη ονοµασία που θα εµπεριέχει τον όρο
«Μακεδονία» νοµοτελειακά θα καταπέσει στο εγγύς µέλλον. Κά-
ποτε ο αµερικανικός παράγοντας δια στόµατος του Υπουργού
Εξωτερικών Στετίνιους το 1944 είχε τονίσει ότι η χρήση του ονό-
µατος «Μακεδονία» στο νότιο τµήµα της Γιουγκοσλαβίας συνιστά
πρόσχηµα επιθετικών ενεργειών εναντίον της Ελλάδας. Αλλά,
τότε, βλέπετε, ήµασταν στην αρχή του ψυχρού πολέµου. Το να
παραδώσουµε το όνοµα της Μακεδονίας στους Σκοπιανούς δεν
είναι υπόθεση της σηµερινής Κυβέρνησης, δεν είναι υπόθεση της
σηµερινής Βουλής, δεν είναι ούτε καν υπόθεση του σηµερινού
ελληνικού λαού.

Είναι ρεαλιστικό να ειπωθεί σε αυτή εδώ την Αίθουσα ότι υπάρ-
χουν πιέσεις, βραχυπρόθεσµα και µακροπρόθεσµα γεωπολιτικά
συµφέροντα, ότι υπάρχει παρέµβαση εκ µέρους του ΝΑΤΟ, των
συµµάχων µας, αλλά αυτό δικαιολογεί την ενδοτικότητά µας σε
µια ιστορική συγκυρία, κατά την οποία ναι, µεν η χώρα µας είναι
αδύναµη οικονοµικά, αλλά έχοντας ως δεδοµένο την αµερικανο-
τουρκική ρήξη, δεν έχουµε και κάποια µικρά πλεονεκτήµατα; 

Ακόµα και αν αποδεχθούµε ότι η Κυβέρνηση δέχεται αφόρη-
τες πιέσεις και εκβιασµούς, υπάρχει η παραµικρή αµφιβολία ότι
εάν ζητούσε µια εθνική πανστρατιά, δεν θα είχε τη στήριξη από
την τεράστια πλειοψηφία του ελληνικού λαού; 

Το συµπέρασµα είναι, λοιπόν, ότι δεν υπάρχει η βούληση, η
θέληση και η αποφασιστικότητα να πράξετε κάτι τέτοιο. Αυτό,
βέβαια, δικαιολογείται από το ιδεολογικό σας υπόβαθρο και από
το µαρξιστικό σας DNA.

Είµαι σίγουρος ότι ουσιαστικά δεν έχετε καµµία τύψη για αυτό
που πράττετε σήµερα. Θα µου πείτε τώρα, τι σχέση έχουν αυτά,
γιατί να ξύνουµε παλιές πληγές; Πρέπει, όµως να το κάνουµε για
χάρη της ιστορικής αλήθειας. 

Τον Οκτώβριο του 1918 και µε τη συµµετοχή Ελλήνων κοµµου-
νιστών ιδρύθηκε στη Μόσχα αυτό που το 1920 ονοµάστηκε «Βαλ-
κανική Κοµµουνιστική Οµοσπονδία» και η οποία έθεσε θέµα
αυτονοµίας της Μακεδονίας, αναφερόµενη στις τρεις Μακεδο-
νίες: του Βαρδάρη, του Πιρίν και του Αιγαίου.

Το 1924, στο τρίτο συνέδριό του, το ΚΚΕ επικυρώνει την από-
φαση του 7ου συνεδρίου της Βαλκανικής Κοµµουνιστικής Οµο-
σπονδίας για το δικαίωµα των προλετάριων της Μακεδονίας και
της Θράκης να αποκτήσουν πλήρη κοινωνική και εθνική ανεξαρ-
τησία. Μετά δε τη Μικρασιατική Καταστροφή, όταν η Κυβέρνηση
Μιχαλακοπούλου θέλει να εγκαταστήσει στη Μακεδονία χιλιάδες
ξεριζωµένους Έλληνες της Μικράς Ασίας και του Πόντου, οι κοµ-
µουνιστές καταγγέλλουν την Κυβέρνηση ότι µε τον βίαιο εποικι-
σµό της Μακεδονίας εξοντώνεται ο µακεδονικός λαός. 

Το 1932 ο τότε γενικός γραµµατέας Νίκος Ζαχαριάδης ανα-
φέρει «Η Ελλάδα είναι κράτος ιµπεριαλιστικό, που κατέκτησε διά
της βίας ολόκληρες περιφέρειες κατοικηµένες από άλλες εθνό-
τητες που τις καταπιέζει και τις υποβάλλει σε µια αποικιακή εκ-
µετάλλευση».

Το Δεκέµβριο του ’35, στο έκτο συνέδριο, µιλάνε για παραχώ-
ρηση ίσων δικαιωµάτων στις µειονότητες και το 1943 το ΚΚΕ, σε
συνεργασία µε τον ΕΛΑΣ και τον Τίτο, ιδρύουν στην Καστοριά
και τη Φλώρινα το «Σλαβοµακεδονικό Λαϊκό Απελευθερωτικό Μέ-
τωπο», έχοντας σκοπό το χτίσιµο εθνικής σλαβοµακεδονικής συ-
νείδησης στους πληθυσµούς της ελληνικής Μακεδονίας,
δίνοντας χώρο έτσι στον Τίτο και στους Βούλγαρους.

Ο εκπρόσωπος του ΚΚΕ Ιωαννίδης, τον Ιούλιο του ’43 υπογρά-
φει στο Πετρίτσι της Βουλγαρίας µε τον αντιπρόσωπο του κοµ-
µουνιστικού κόµµατος της Βουλγαρίας Δασκάλωφ συµφωνία για
κοινή προσπάθεια των δύο πλευρών να αποσπαστεί η Μακεδονία
από την Ελλάδα.

Την ίδια εποχή µπαίνει στη Μακεδονία η «Οχράνα», µια βουλ-
γαρική αυτονοµιστική οργάνωση µε αρχηγό τον κοµιτατζή Άντον
Κάλτσεφ, που προσπαθεί να προσαρτήσει τη Μακεδονία στη
Βουλγαρία. Φυσικά, εχθρός των Ενωµένων ΣΝΟΦιτών και των
Βούλγαρων κοµιτατζήδων είναι ο ελληνικός πληθυσµός της Μα-
κεδονίας που τον κατέσφαξαν. Περισσότεροι από τρεις χιλιάδες
Έλληνες Μακεδόνες πλήρωσαν µε τη ζωή τους το όραµα του
ΚΚΕ για ενιαία κοµµουνιστική Μακεδονία.

Τελειώνει ο πόλεµος, φεύγουν οι Γερµανοί, αλλά το ΚΚΕ θα
συνεχίσει το ίδιο τροπάριο. Τον Μάρτιο του ’47 γράφτηκε στην
«ΚΟΜΜΟΥΝΙΣΤΙΚΗ ΕΠΙΘΕΩΡΗΣΗ» ότι ο Παύλος Μελάς –άκου-
σον, άκουσον- ήταν Έλληνας κοµιτατζής που έσφιγγε τη θηλιά
στον λαιµό του µακεδονικού λαού. 

Τον Οκτώβριο δε του ‘48, ο Παντελής Βαϊνάς, αντισυνταγµα-
τάρχης του Δηµοκρατικού Στρατού αναφέρει ότι οι Σλαβοµακε-
δόνες θα βρουν την ισοτιµία, ισονοµία και ισοπολιτεία µέσα στην
καινούργια λαϊκοδηµοκρατική Ελλάδα. 

Στις 27 Μαρτίου του ’49, µια ανάσα πριν από την τελική τους
ήττα, προσηλωµένοι στον αφελληνισµό της Μακεδονίας, ιδρύουν
την ΚΟΕΜ, Κοµµουνιστική Οργάνωση της Μακεδονίας του Αι-
γαίου. 

Το αν άλλαξε στάση η κοµµουνιστική αριστερά και αριστερά
γενικότερα στα επόµενα χρόνια, θα φανεί ξεκάθαρα τον Ιούλιο
του ’63 στη Μόσχα, όταν στον τότε Βουλευτή της ΕΔΑ Μανώλη
Γλέζο απονέµεται το Βραβείο Ειρήνης «Λένιν». 

Ένας Καναδός δηµοσιογράφος ρωτάει τον Μανώλη Γλέζο την
άποψή του για το µακεδονικό και αυτός απαντά πως «τριµερείς
βαλκανικές διαπραγµατεύσεις θα επέτρεπαν εις δεδοµένην στιγ-
µήν την ίδρυση µιας αυτονόµου Μακεδονίας». Βέβαια ο Γλέζος
και η ΕΔΑ, µετά τον σάλο που προκλήθηκε, προσπάθησαν να τα
µαζέψουν, απειλώντας µε µηνύσεις, τις οποίες ουδέποτε έκαναν.

Αυτή η ιστορική αναφορά καταδεικνύει ότι η στάση της Αρι-
στεράς δεν ήταν ποτέ αντεθνική, όπως συχνά την χαρακτηρί-
ζουν. Γιατί αντεθνικός είναι κάποιος που θέλει να πολεµήσει το
έθνος. Αυτοί δεν είχαν και δεν έχουν κανένα ενδιαφέρον για το
ελληνικό έθνος. Αυτοί δεν είχαν τίποτα. Το µόνο που τους ενδια-
φέρει είναι το παγκόσµιο προλεταριακό έθνος. Αυτό τους ενδια-
φέρει και αυτό τους ενδιέφερε. Είναι πολίτες µιας
προλεταριακής ουτοπίας. Η Αριστερά δεν ενδιαφέρεται για τις
ιστορικές εξελίξεις, είναι µπολιασµένη εδώ και εκατό χρόνια µε
το δηλητήριο της εθνοκτονίας, της ισοπέδωσης και της παραχά-
ραξης. 

Και µη µου πείτε ότι όλα αυτά αφορούν το ΚΚΕ. Αδέλφια είσα-
στε. Απλώς, εσείς από το 1968 και µετά ενδυθήκατε το µανδύα
των ευρωπαϊστών και του σοσιαλισµού µε ανθρώπινο πρόσωπο. 

Αυτές σας οι ιδεοληψίες σας κάνουν σήµερα να αναγνωρίζετε
το δικαίωµα σε κάθε σωµατείο της πλάκας, σε κάθε σύλλογο κά-
ποιας βουνοκορφής, σε κάθε συνδικάτο, σε κάθε συλλογικότητα
και σε κάθε Ρουβίκωνα να εκφράζει άποψη για τα πάντα και να
ασκεί, λέει, ακτιβισµό, όπως τον λέτε εσείς, στα όρια όµως κά-
ποιες φορές της εγκληµατικής πράξης, ενώ να υβρίζετε παράλ-
ληλα σκαιότατα τον λαό µας, όταν αυτός πράττει αυτό που
επιβάλει η ψυχή του και µιλώ φυσικά για τα συλλαλητήρια, µε χα-
ρακτηρισµούς αισχρούς. 
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Θα ήθελα, όµως, απευθυνόµενος στη Νέα Δηµοκρατία, να της
ζητήσω να δεσµευτεί δηµόσια ως κόµµα εξουσίας, όπως είναι,
ότι αυτή τη συµφωνία θα την αναιρέσει στο µέλλον. Να δεσµευτεί
ξεκάθαρα, σταράτα, άµεσα, τώρα σ’ αυτή εδώ την Αίθουσα. Γιατί
βλέπω στο βλέµµα σας µια αίσθηση ανακούφισης, ότι τη βρώµικη
δουλειά θα την κάνουν πάλι οι άλλοι.

Κυρίες και κύριοι, η Μακεδονία και τα εθνικά µας θέµατα δεν
επιδέχονται πολιτικά παιχνίδια και είναι κτήµα όλων των Ελλήνων.
Έχω ένα λόγο παραπάνω να έχω µια ευαισθησία, γιατί ως Μεσ-
σήνιος έχω την τιµή να υπερηφανεύοµαι ότι ο τόπος µου είναι
γεµάτος από τύµβους Μακεδονοµάχων. 

Δεν χρειάζονται πολλά λόγια, ούτε ηρωικά. Εκείνο που χρει-
άζεται αυτή τη στιγµή ο λαός µας το έχει δείξει, γιατί σύµφωνα
µε τις µετρήσεις το 75% των Ελλήνων και παραπάνω δεν αποδέ-
χεται τη συµφωνία. Ας ελπίσουµε να µην αφήσουµε δυσβάστα-
χτο το βάρος στις πλάτες των επόµενων γενεών. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Σας ευχαριστώ.
Θα πάρει τον λόγο τώρα η κ. Βάκη. Αµέσως µετά θα ακολου-

θήσουν ο κ. Μπουκώρος και ο κ. Εµµανουηλίδης.
Κυρία Βάκη, έχετε τον λόγο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µπορού-

σαµε από τούτο το Βήµα να µιλούµε πολλές ώρες και για την Πη-
νελόπη Δέλτα και για τις διάφορες σηµάνσεις της Μακεδονίας
και για το τι σηµαίνει εθνικότητα και τη διαφορά της από την υπη-
κοότητα ή την εθνότητα και για τις ιδέες του ευρωπαϊκού και του
ελληνικού Διαφωτισµού και για τον Στρατή Μυριβήλη και τη «Ζωή
εν Τάφω» και για τις σηµάνσεις του έθνους, γιατί δεν ορίζεται µο-
νοσήµαντα, αλλά φωνή βοώντος εν τη ερήµω εδώ που φτάσαµε
και µε δική σας υπαιτιότητα.

Και εξηγούµαι. Αφ’ ης στιγµής, λοιπόν, έκλεισε η συµφωνία για
το όνοµα, βάζοντας τέλος σ’ ένα ατέρµονο «παραµύθι χωρίς
όνοµα», για να ανακαλέσω την Πηνελόπη Δέλτα, που διήρκεσε
είκοσι έξι χρόνια, ο διεθνής Τύπος –θα ξεκινήσω απ’ αυτό- πληµ-
µύρισε µε διθυραµβικά σχόλια. Διαβάζω ενδεικτικά. «WALL
STREET JOURNAL»: «Η Μακεδονία συµφωνεί να αλλάξει το
όνοµά της, για να τερµατιστεί η πικρή διαµάχη µε την Ελλάδα».
«WASHINGTON POST»: «Η Μακεδονία κάνει συµφωνία για το
όνοµα µε την Ελλάδα». «LE MONDE»: «Αθήνα και Σκόπια συµφω-
νούν για τη µετονοµασία της Μακεδονίας». «FRANCE SOIR»:
«Βόρεια Μακεδονία, το νέο όνοµα της Μακεδονίας που αποδέχ-
θηκε η Αθήνα».

Την ίδια στιγµή, στη γείτονα χώρα για κάποιους ο Ζάεφ είναι
προδότης και ο Ιβανόφ βγήκε ανοικτά εναντίον της συµφωνίας,
την οποία θεωρεί προδοτική για τη FYROM. Και διερωτώµαι:
Ποιος είναι ο προδότης και ποιος ο πατριώτης και από ποια
πλευρά; Και καλά, είναι και ο διεθνής Τύπος προδότες; 

Προς επιλήσµονες, λοιπόν, επαγγελµατίες εθνικόφρονες και
υπερπατριώτες ας υπενθυµίσουµε κάποια στοιχειώδη. Το 1995
έχουµε την δεσµευτική ενδιάµεση συµφωνία, µετά από ένα εµ-
πάργκο καυσίµων το καταχείµωνο, µε το αζηµίωτο βέβαια για κά-
ποιους λαθρέµπορους. Πώς λεγόταν τότε; Ποιο ήταν το όνοµα
της ενδιάµεσης δεσµευτικής συµφωνίας; Πρώην Γιουγκοσλαβική
Δηµοκρατία της Μακεδονίας. Εποµένως ο όρος «Μακεδονία» πε-
ριλαµβανόταν στο όνοµα το οποίο χρησιµοποιούταν στα διεθνή
φόρα.

Δεύτερον, πάνω από εκατόν σαράντα κράτη, µεταξύ των
οποίων η Ρωσία, η Αµερική και η Κίνα, αναγνώριζαν την Πρώην
Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία της Μακεδονίας µε το συνταγµατικό
της όνοµα, δηλαδή Δηµοκρατία της Μακεδονίας, τους δε πολίτες
της Μακεδόνες.

Τρίτον, η συµφωνία που έφερε αυτή η Κυβέρνηση εναρµονί-
ζεται ή δεν εναρµονίζεται πλήρως µε την εθνική γραµµή για σύν-
θετη ονοµασία µε γεωγραφικό προσδιορισµό και χρήση «erga
omnes»; 

Τέταρτον, συµφωνήθηκε συνταγµατική αναθεώρηση επί τη
βάσει της διεθνούς συµφωνίας, κάτι που δεν περιλαµβανόταν
στην εθνική γραµµή των τελευταίων είκοσι χρόνων. 

Πάω τώρα στη στάση σας, κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης, και την πρόταση µοµφής που καταθέτετε. 

Θα ξεκινήσω µε έναν τίτλο: «Τα τέσσερα πρόσωπα του πολιτι-

κού καιροσκοπισµού σας σε αυτό το θέµα». Εάν ήταν τίτλος
έργου του Ευγένιου Σπαθάρη, θα ήταν: «Ο Μέγας Αλέξανδρος
και το καταραµένο φίδι». Το καταραµένο φίδι είναι το όνοµα που
πρέπει πάση θυσία να αποφευχθεί. 

Θέση νούµερο ένα: Ναι, θεωρητικώς θέλετε την επίλυση του
προβλήµατος στη βάση της θέσης της κυβέρνησης Καραµανλή
για σύνθετη ονοµασία µε γεωγραφικό επιθετικό προσδιορισµό
«erga omnes» για κάθε χρήση στο εσωτερικό και το εξωτερικό
της Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας της Μακεδονίας. 

Θέση νούµερο δύο: Ακόµα, όµως, κι αν η ελληνική Κυβέρνηση
θελήσει να ακολουθήσει τη γραµµή του 2007, δεν πρόκειται να
ψηφίσετε την όποια συµφωνία γίνει, επειδή στους κόλπους της
Κυβέρνησης δεν υπάρχει ενιαία στάση για το θέµα! Κοντολογίς,
δεν θα ψηφίσετε την ίδια τη θέση σας, για να στριµώξετε την Κυ-
βέρνηση. Συµπεριφορά κακοµαθηµένου παιδιού ή στερητικό
σύνδροµο εξουσίας! Κατανοητό µε ψυχολογικούς όρους. 

Θέση νούµερο τρία: Δεν είναι η κατάλληλη συγκυρία, διερω-
τώµαι, µε Πρωθυπουργό τον Ζάεφ, που γαλουχήθηκε πολιτικά
στη διαµάχη του µε τον εθνικισµό του VMRO και που δέχθηκε µε-
τονοµασία εθνικών δρόµων και την απάρνηση συµβόλων που οι-
κειοποιούνταν µέχρι τότε;  Εάν δεν είναι θετική, λοιπόν, αυτή η
συγκυρία, διερωτώµαι πότε είναι. Η τρίτη θέση, λοιπόν, είναι το
«στρίβειν διά της συγκυρίας». 

Θέση νούµερο τέσσερα: Παράδοση αµαχητί στις ζοφερές εκ-
δοχές του µαύρου εθνικισµού, καµµία αναφορά στο όνοµα Μα-
κεδονία και ένθερµη συµµετοχή στα συλλαλητήρια. 

Εσείς, λοιπόν, οι υπερπατριώτες, εσείς οι επαγγελµατίες εθνι-
κόφρονες και οι εθνοπώλες, προσέξτε, διότι φέρετε ιστορική ευ-
θύνη αυτή τη στιγµή, γιατί δίνετε φωνή και βήµα στην ακροδεξιά
και στα νεοναζιστικά µορφώµατα. Και φέρετε ιστορική ευθύνη,
γιατί ανασύρατε τους σκελετούς και τα φαντάσµατα της πιο µαύ-
ρης εθνικοφροσύνης και των πιο µαύρων εκδοχών του «πατρίς -
θρησκεία - οικογένεια». Φέρετε ιστορική ευθύνη γι’ αυτά τα
αίσχη. 

Αλιεύω αυτή τη στιγµή από τα κοινωνικά µέσα δικτύωσης. Δυ-
στυχώς, όµως, δεν είναι µόνο η ψηφιακή πραγµατικότητα, είναι
και η ίδια η κοινωνία. Έχετε διαβάσει, συνάδελφοι, τα σχόλια την
ώρα που ο Πρωθυπουργός ενηµέρωνε τον Πρόεδρο της Δηµο-
κρατίας; Παραθέτω: «Ξεφτίλες, πουληµένοι και οι δυο σας», «Η
εσχάτη προδοσία τιµωρείται µε εκτέλεση», «Κρεµάλα στο Σύν-
ταγµα». 

Και στον πραγµατικό κόσµο να θυµηθούµε µερικά περιστατικά.
Κάποιες σφαίρες προς τον Υπουργό Εξωτερικών, την επίθεση
στον Γιάννη τον Μπουτάρη τον Δήµαρχο της Θεσσαλονίκης, εξώ-
δικα στους Βουλευτές για εσχάτη προδοσία και έξαλα συλλαλη-
τήρια, στα οποία έδωσαν τον τόνο τα µπρατσωµένα λεβεντόπαιδα
της Χρυσής Αυγής και στρατηγοί που φώναζαν «Ζήτω ο Στρατός
και ζήτω οι Ειδικές Δυνάµεις». Ας προσέξουµε, λοιπόν. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Την επίθεση στον κ. Χατζηδάκη και
τη MARFIN, τα θυµάστε; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Δώστε µου ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή η πρόταση µοµφής αντιλαµβάνοµαι ότι δεν αφορά

µόνο το µακεδονικό θέµα και τη συµφωνία, αλλά αφορά και την
οικονοµία, να δούµε τελικά πώς έχει αποδειχθεί ο πατριωτισµός
σας. 

Ο πατριωτισµός, ξέρετε, συνάδελφοι, δεν είναι διά στόµατος
των Ευρωβουλευτών σας, λίγο πριν κλείσει η δεύτερη αξιολό-
γηση να µην διστάζετε να αµφισβητήσετε θετικά δεδοµένα που
παρουσιάζονταν από τους Ευρωπαίους αξιωµατούχους. Είναι
πατριωτισµός να βγαίνει στο εξωτερικό ο Αρχηγός της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης και να δηλώνει ότι δεν µας επιτρέπει ακόµη
η συγκυρία να βγούµε στις αγορές µε βιώσιµους όρους, ότι δεν
είναι το άπαν η ρύθµιση του χρέους και ότι εντέλει έχουν κάθε
λόγο να είναι καχύποπτοι µαζί µας και να µην µας επιτρέψουν
δηµοσιονοµικό χώρο; 

Εσείς οι πατριώτες που εγκαλείτε εµάς σχεδόν για προδοσία,
ήσασταν εσείς οι ίδιοι που πρωτοστατούσατε στα συλλαλητήρια
από το ’92 για να παραδώσετε κάποια χώρα µετά τη χώρας σας
δέσµια στην επιτροπεία, στους δανειστές και στο Διεθνές Νοµι-
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σµατικό Ταµείο, µια χώρα την οποία την είχατε καταντήσει έρηµη
χώρα, λεηλατηµένη, χωρίς παραγωγικό ιστό, χωρίς ικµάδα, χρε-
ωκοπηµένη και εξουθενωµένη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία Βάκη, σας πα-
ρακαλώ πολύ, ολοκληρώστε. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Γιατί, ξέρετε, δεν ήταν µόνο παγκοσµιοποι-
ηµένος χρηµατοπιστωτικός καπιταλισµός. Ήταν και εγχώρια δη-
µοσιονοµική κραιπάλη. 

Ποιος είναι ο πατριωτισµός; Όταν η δηµόσια διοίκηση µετα-
τρέπεται σε θύλακα διαφθοράς ή όταν το δηµόσιο αξίωµα έγινε
συνώνυµο µε το ίδιο συµφέρον, καλά προστατευµένο και θωρα-
κισµένο από τον νόµο «περί ευθύνης Υπουργών»; 

Δεν είναι ο πατριωτισµός το πελατειακό κράτος, συνάδελφοί
µου. Δεν είναι η κρατικοδίαιτη αρπαχτή, ούτε οι λίστες των off-
shore και των παραδείσων που κάποιους πολίτες τους έστειλαν
στην κόλαση και τους έκαναν το βίο αβίωτο. 

Κλείνω. Την ανοχή σας για ένα λεπτό. 
Όσο ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ψαρεύει στα

απόνερα της εθνικής παραφροσύνης για να µη διχάσει το κόµµα
του που έχει αποφασίσει να γίνει ένα ακροδεξιό κόµµα, θα διχά-
ζει και θα τραυµατίζει την ελληνική κοινωνία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία Βάκη, σας πα-
ρακαλώ πολύ.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Και έχουµε πικρά και µακρά παράδοση
από εθνικούς διχασµούς σε αυτή τη χώρα. 

Είκοσι πέντε χρόνια δεν σπαταλήσαµε µόνο όλο το πολιτικό
και διπλωµατικό µας κεφάλαιο. Είκοσι πέντε χρόνια επωάστηκε
και τελικά έσπασε το αυγό του φιδιού. Εχθρός µας δεν είναι ο
γείτονάς µας. Ο εχθρός µας είναι ο εθνικισµός και η µισαλλοδο-
ξία. 

Αν πηγαίναµε τον χρόνο πίσω, η πρόταση µοµφής θα στρεφό-
ταν κάλλιστα, όσον αφορά την παρούσα συµφωνία, εναντίον του
Κωνσταντίνου Μητσοτάκη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία Βάκη, έχετε
φτάσει στα δέκα λεπτά. Μας φέρνετε σε δύσκολη θέση. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό µόνο
και τελειώνω. 

Έχετε επιλέξει να είστε εσείς µε τον Σαµαρά, µε τον Αµβρόσιο,
µε την παράδοση της εθνικοφροσύνης και µε την Ευρώπη που
σας συµφέρει, µε το νεοφιλελεύθερο ιερατείο της λιτότητας. 

Εµείς προερχόµαστε από µια άλλη παράδοση. Προερχόµαστε
από τη µεγάλη δηµοκρατική αριστερή παράδοση του διαφωτι-
σµού και των αξιών της αλληλεγγύης και του πατριωτισµού, νο-
ούµενου ως συνανάπτυξη και καλή γειτονία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ολοκληρώστε, κυρία
Βάκη. Σας παρακαλώ. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Προερχόµαστε από την παράδοση του αεί-
µνηστου Δηµήτρη Μαρωνίτη, του Φίλιππου Ηλιού, του Σπύρου
Ασδραχά, του Λεωνίδα Κίρκου, του Μανώλη Αναγνωστάκη, σε
όσους ύψωσαν το ανάστηµα τους στο εθνικιστικό ντελίριο και
στην παραζάλη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία συνάδελφε, σας
παρακαλώ πολύ! 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Μια κουβέντα θέλω να πω για την πρόταση
µοµφής, µιας και ανέφερα τον Αναγνωστάκη: «Δεν έφταιγε ο
ίδιος. Τόσος ήταν».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, δεν γίνεται τα επτά λεπτά να γίνονται δέκα και έντεκα
λεπτά. Μη µας αναγκάσετε να αρχίσουµε να κόβουµε µικρό-
φωνα. Το ένα λεπτό το καταλαβαίνουµε. Δεν γίνεται να πηγαί-
νουν µόνιµα τα επτά λεπτά στα δέκα και στα έντεκα λεπτά. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε, είναι σοβαρό το
θέµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Αναφέροµαι και στους
Βουλευτές και στους Υπουργούς. Σας παρακαλώ πολύ, σεβα-
στείτε τους χρόνους για να πάµε και σπίτια µας. Διότι µετά θα
διαµαρτύρεστε ότι δεν τελειώνουµε στις 12 η ώρα. Και µπορεί
να υπάρξουν συνάδελφοι που δεν θα µιλήσουν.  

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Έχετε δίκιο, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Θα µιλήσετε κι εσείς,

κύριε Μπάρκα, σήµερα και θα µου πείτε ότι σας κόβω. 
Ο κ. Μπουκώρος έχει τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, θα ξεκινήσω

µε µια απορία: Εφόσον εκατόν σαράντα κράτη είχαν αναγνωρίσει
τον βόρειο γείτονά µας, γιατί δεν µπήκε στο ΝΑΤΟ, αυτό που συ-
ζητάµε σήµερα σε αυτό το Κοινοβούλιο;

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µήτρα αυτής της
συµφωνίας η ανάγκη για βαλκανική συνεργασία; Όχι, γιατί η κυ-
βερνητική πολιτική σε αυτό το ζήτηµα είναι µηδενική, πενιχρή. 

Είναι µήτρα αυτής της συµφωνίας η δήθεν νέα ηρωική δια-
πραγµάτευση του κ. Τσίπρα; Όχι φυσικά, διότι είχε αποδεχθεί το
πλέον αλυτρωτικό, τη Μακεδονία του Ίλιντεν. Δεν κάνει διαπραγ-
µάτευση, λοιπόν.

Μήτρα αυτής της συµφωνίας είναι η ίδια η ιδεολογία της Αρι-
στεράς. Άλλωστε, Αριστερά και κίβδηλος, πλαστός και ανιστό-
ρητος µακεδονισµός πάνε χέρι-χέρι πολύ µακριά, µέχρι τα
χρόνια της Κοµιντέρν. 

Και εδώ είναι η µεγάλη πολιτική παραδοξότητα. Ενώ η ορθό-
δοξη Αριστερά αναστοχάστηκε και αναθεώρησε ορισµένες από
αυτές τις θέσεις, τι πιο βασικές, η «παρδαλή» Αριστερά δεν παύει
να κάνει ιδεολογική της σηµαία τις µεγαλύτερες βαλκανικές τε-
ρατογενέσεις, τις µεγαλύτερες ιστορικές στρεβλώσεις. 

Παρακολουθώ µε ενδιαφέρον -για να έρθουµε στα του σή-
µερα- την αγωνιώδη προσπάθεια του Πρωθυπουργού να στρέψει
τη συζήτηση στο παρελθόν, στο τι είπαν οι αείµνηστοι Κωνσταν-
τίνος Καραµανλής και Κωνσταντίνος Μητσοτάκης, τι είπε ο Κώ-
στας Καραµανλής, ο πρώην Πρωθυπουργός, τι είπε ο Αντώνης
Σαµαράς, τι έκαναν, τι δήλωσαν, τι δεν έκαναν και άλλα άνευ ση-
µασίας υπό το φως των σηµερινών δεδοµένων. 

Και λέω «άνευ σηµασίας», κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διότι
η ιστορία δεν γράφεται ούτε µε «αν», ούτε µε προθέσεις, ούτε
µε υποθέσεις. Η ιστορία γράφεται µε υπογραφές, είτε αυτές
είναι από µελάνι είτε είναι από αίµα. Και σήµερα, κυρίες και κύ-
ριοι της Πλειοψηφίας, εσείς είστε που υπογράφετε. Γράφετε
ιστορία η οποία θα κριθεί.

Η επίσης αγωνιώδης προσπάθειά σας να καταδείξετε πόσο
διαφορετική είναι η σηµερινή Νέα Δηµοκρατία στο συγκεκριµένο
θέµα σε σχέση µε τη Νέα Δηµοκρατία του Κωνσταντίνου Καρα-
µανλή ή του Κωνσταντίνου Μητσοτάκη, µας δηµιουργεί βάσιµες
υποψίες για ύπαρξη ενοχών στην πλευρά της Πλειοψηφίας, ενο-
χές οι οποίες, κατά την άποψή µου, δεν είναι δικαιολογηµένες
και θα εξηγήσω γιατί. 

Αντιθέτως µε ό,τι µας κατηγορείτε, εσείς στην Αριστερά, στο
συγκεκριµένο ζήτηµα έχετε µείνει ίδιοι και απαράλλακτοι διαχρο-
νικά. Πάντα θέλατε να δώσετε το συνταγµατικό όνοµα στο γει-
τονικό κράτος. Και τώρα που γίνατε Κυβέρνηση, δεν κάνετε
τίποτα άλλο παρά να δώσετε το όνοµα και την εθνότητα και τη
γλώσσα. Αυτά που πάντα πιστεύατε, αυτά που λέγατε σαν αντι-
πολίτευση δεκαετίες ολόκληρες, όποιο κι αν ήταν το µέγεθός
σας, αυτά υλοποιείτε σήµερα σαν Κυβέρνηση. Και πραγµατικά
τα δίνετε όλα και τα δίνετε ολόκληρα. 

Θα τα δίνατε από την πρώτη µέρα της διακυβέρνησής σας,
αλλά είχατε σπουδαίες δουλειές να κάνετε, δεν είχατε χρόνο.
Υπογράφατε τα µνηµόνια το ένα µετά το άλλο. 

Και εφόσον ο κύριος Πρωθυπουργός έχει τη συνήθεια να ανα-
τρέχει στο τι έλεγαν στο παρελθόν οι πολιτικοί του αντίπαλοι, θα
του θυµίσουµε τι λέγανε ορισµένα από τα δικά του στελέχη.

Ακούστε µια φράση: «Οι υπογράφουσες και οι υπογράφοντες
υπενθυµίζουµε τα αυτονόητα. Δεν υπάρχει κανένα εθνικό συµ-
φέρον που να διακυβεύεται αν δοθεί στο γειτονικό κράτος η συν-
ταγµατική του ονοµασία». Διακόσια επιφανή στελέχη του
ΣΥΡΙΖΑ, ΣΥΝ τότε, 2008, εφηµερίδα «ΑΥΓΗ». Μπορείτε να ανα-
τρέξετε στα αρχεία. Πολλά από αυτά τα διακόσια στελέχη υπη-
ρετούν σήµερα σηµαίνουσες κυβερνητικές θέσεις. 

Ακούστε και µια άλλη φράση: «Σας αποκαλώ Μακεδονία, όπως
όλος ο υπόλοιπος κόσµος». Στέλιος Κουλογλού, Ευρωβουλευτής
του ΣΥΡΙΖΑ σήµερα, σε σκοπιανή σελίδα τον Απρίλιο του 2014.

Αν ψάξουµε πιθανότατα και σε κάποιες άλλες δορυφορικές
συλλογικότητες και συνιστώσες του ΣΥΡΙΖΑ, µπορεί να ανακα-
λύψουµε και διακηρύξεις του τύπου ότι δεν υπάρχει καν ελληνική
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Μακεδονία. Αυτή είναι η ιδεολογία σας. Αυτό κάνετε σήµερα.
Αυτές ήταν πάντα οι θέσεις σας, ότι στα σύνορά µας υπάρχει ένα
µακεδονικό έθνος που µιλάει µια µακεδονική γλώσσα και διατη-
ρεί το δικαίωµα του αυτοπροσδιορισµού. 

Εκείνο που προκαλεί, όµως, εντύπωση σήµερα είναι η δική σας
προσπάθεια ετεροπροσδιορισµού. Δεν είναι τίποτα άλλο αυτή η
προσπάθεια παρά µια προσπάθεια να ψαρέψετε στα θολά νερά
και να κερδοσκοπήσετε.

Διότι ενώ ξέρετε ότι µε βάση τα όσα πιστεύει η συντριπτική
πλειοψηφία του ελληνικού λαού -το 80% και πλέον- µε αυτή τη
συµφωνία προκαλείται εθνική ζηµιά, επιδιώκετε ταυτόχρονα και
κοµµατικά οφέλη. Είστε πολιτικοί τοκογλύφοι! 

Αυτή η προσπάθειά σας να ψαρέψετε στα θολά νερά καταδει-
κνύεται και από τις τελευταίες απέλπιδες προσπάθειες του Πρω-
θυπουργού να ενδυθεί τον µανδύα του Καραµανλισµού. Είναι,
όµως, πολύ µεγάλο νούµερο τα παπούτσια του Καραµανλή για
να τα φορέσει ο κ. Τσίπρας. Μόλις προχθές στη φιλική του ΕΡΤ
είπε ότι δεν πιστεύει ότι υπάρχει µόνο µία και ελληνική Μακεδο-
νία. 

Εµείς της Κεντροδεξιάς µε έντονη συγκίνηση θυµόµαστε µία
από τις τελευταίες του Εθνάρχη δηλώσεις, δακρυσµένος να λέει
ότι η Μακεδονία είναι µία και ελληνική. Όµως, ποιον Καραµανλή
προσπαθεί να µιµηθεί ο κ. Τσίπρας; Μήπως τον πρώην Πρωθυ-
πουργό; Ο πρώην Πρωθυπουργός για το ίδιο θέµα είπε ένα
ηχηρό «όχι» απέναντι στους ισχυρούς της γης. Ο κ. Τσίπρας λέει
ένα βροντερό «ναι» απέναντι σε έναν αδύναµο Ζάεφ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε. 
Άρα, η πολιτική σας κερδοσκοπία αποδεικνύει τον πολιτικό

σας καιροσκοπισµό. Είπαµε ότι µήτρα της σηµερινής συµφωνίας
είναι η ιδεολογία σας.

Δυστυχώς, δεν µπορώ να πω το ίδιο, κυρίες και κύριοι, για τα
ΠΑΣΟΚογενή στελέχη του ΠΑΣΟΚ και ιδιαίτερα για όσους προ-
έρχονται από τη Μακεδονία. Εκείνοι άλλα έλεγαν και, βεβαίως,
θα κριθούν αυστηρά και από τον λαό και από την ιστορία. 

Δεν µπορώ να πω τα ίδια κυρίως για τον κυβερνητικό σας
εταίρο, τους ΑΝΕΛ, οι οποίοι δεν κερδίζουν κανένα πράγµα. Κερ-
δίζουν µόνο ένα γράµµα και γίνονται ΑΝΘΕΛ. Και για να µην γίνει
καµµιά παρεξήγηση, δεν εννοώ «ανθέλληνες», εννοώ ακριβώς
αυτό που κάνουν, ΑΝΘΕΛ, «Αν θέλεις εξουσία, υπογράφεις τα
πάντα, είτε ευθέως είτε πλαγίως». Αυτό κάνει ο κυβερνητικός
σας εταίρος σήµερα. 

Σταµατήστε, λοιπόν, τις σκληρές διαπραγµατεύσεις. Έκκληση
σας κάνω. Τις πληρώνει ακριβά η χώρα. 

Παρά την ιδεολογία σας, πάντως, να θυµάστε ότι ανοίγετε κα-
κούς λογαριασµούς µε την ιστορία. 

Ασφαλώς και υπερψηφίζω την πρόταση µοµφής, διότι αν όχι
για τη Μακεδονία µας, τότε γιατί και για ποιον, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι; Ήρθε η ώρα της αναµέτρησης του καθένα µας µε
τη συνείδησή του. Και είναι η µάχη µε τη συνείδηση του καθενός
και της καθεµιάς σκληρή και αδυσώπητη. Αποφασίστε, λοιπόν! 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Μπουκώρο. 
Τον λόγο έχει ο κ. Εµµανουηλίδης. 
Αµέσως µετά θα µιλήσει η κ. Κεφαλίδου από τη Δηµοκρατική

Συµπαράταξη, ο κ. Μπαλωµενάκης και ο κ. Φορτσάκης. 
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, γιατί χαίρεται ο Σαµαράς και χαµογελά, πατέρα; Γιατί, παιδί
µου, ανέτρεψε εµένα και υιοθέτησε εσένα. Φίλιππος Γράψας σε
παραλλαγή. Αφού οι βαρόνοι της Νέας Δηµοκρατίας τ’ αποφα-
σίσανε, δώσανε τα κλειδιά στον Σαµαρά και αυτοκτονήσανε.
Ποιος, επιτέλους, κυβερνά αυτή την παράταξη; Ρητορικό το ερώ-
τηµα. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Εσένα τώρα τι σε νοιάζει; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Από ενδιαφέρον, κύριε Βο-

ρίδη. 
Όλοι το αντιλαµβάνονται ότι ο άµοιρος Αρχηγός της Νέας Δη-

µοκρατίας είναι δεµένος στο άρµα του εθνικισµού, που το οδηγεί
ο µοιραίος άνθρωπος της σύγχρονης ιστορίας, ο Αντώνης Σαµα-
ράς, ο άνθρωπος που πρώτος δέχθηκε τη Μακεδονία νέτα,
σκέτα, καθαρή, όταν είχε όλη την άνεση και όλη την ιστορική ευ-
θύνη σε εκείνο το χρονικό σηµείο να αρθρώσει ένα αυτονόητο
«όχι». Η κυβίστησή του ήταν στη συνέχεια αυτή που σπεκουλά-
ρησε πάνω στον εθνικισµό, ταλαιπώρησε επί είκοσι πέντε χρόνια
τον τόπο και αυτή τη στιγµή τον αναγορεύετε ως ουσιαστικό αρ-
χηγό της παράταξής σας. 

Ποιος κυβερνάει, άραγε, αυτή την παράταξη; Το ξέρουµε όλοι.
Το ξέρετε και εσείς πολύ καλά. 

Στέκοµαι λίγο σε δύο όρους: «Πολιτικές αντιπαραθέσεις» και
«αντιπαραθέσεις σε εθνικά θέµατα». Οι πολιτικές αντιπαραθέσεις
είναι καθηµερινές σε αυτή την Αίθουσα και, αν θέλετε, είναι γό-
νιµες, αυτονόητες και πέρα για πέρα επιτρεπτές. Εκεί που τα
πράγµατα γίνονται εξόχως επικίνδυνα είναι όταν οι αντιπαραθέ-
σεις σε θέµατα εθνικά φτάνουν και ξεπερνούν τα όρια του εθνι-
κού διχασµού. Το έχουµε ζήσει. Τραγωδίες έχουν πληρωθεί από
αυτόν τον λαό. 

Εθνικός διχασµός: Πού οδήγησε ο υπερεθνικισµός των βασι-
λοφρόνων στην κρίσιµη περίοδο της Μικράς Ασίας; Με πρό-
ταγµα την αποστράτευση φτάσαµε στον Σαγγάριο και
θρηνήσαµε αυτά που θρηνήσαµε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Και στον Πελοποννησιακό θα φτά-
σουµε!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Όχι, µέχρις εδώ. Και εκεί,
όµως, να φτάσουµε, εθνικός διχασµός ήταν. Αν αυτό δεν σας
λέει τίποτα, για εµάς λέει πάρα πολλά. 

Και προσέξτε αυτά τα όρια της πολιτικής αντιπαράθεσης και
των σπερµάτων εθνικού διχασµού, που ανιστόρητα, ανεύθυνα
και επικίνδυνα σπέρνετε σε µια περίοδο που ο τόπος έχει περισ-
σότερο από ποτέ ανάγκη από την καταλλαγή. Η έννοια «καταλ-
λαγή» είναι µια έννοια που δεν την έχετε αφοµοιώσει. Πολύ, δε,
περισσότερο δεν την έχετε υπηρετήσει ποτέ, γιατί όλη σας η δια-
δροµή στηρίχθηκε ακριβώς σε αυτό το αίσθηµα της «υπεροχής»,
µιας «υπεροχής» δανεισµένης από ξένες δυνάµεις. Αυτό είναι το
δυστύχηµα, γιατί ποτέ δεν αποκτήσατε χαρακτηριστικά κοινωνι-
κής αυτογνωσίας.

Στη συνέχεια έρχοµαι σε ένα σηµείο που θα πρέπει να προ-
σεχθεί ιδιαίτερα από όλους. Μιλώ για ένα κοµµάτι της ιεραρχίας
-ευτυχώς όχι για όλη την ιεραρχία- που έχει αγνοήσει βασικές
αρχές στη λειτουργία του πνευµατικού της ρόλου.

Η ιεραρχία έχει πνευµατικό ρόλο και σε καµµία περίπτωση από
την εκκλησιαστική παράδοση δεν επιτρέπεται η εισπήδηση. Με
επαγωγική λογική βλέπω ότι τελευταία αγαπητή συµπεριφορά
µέρους της ιεραρχίας είναι η εισπήδηση. Φεύγει από τα καθαρά
πνευµατικά καθήκοντα και λειτουργεί οιονεί κοµµατάρχης.

Και το πρόβληµα δεν είναι αυτό. Το πρόβληµα είναι ότι χάνει
την πατρική της λειτουργία. Ο πατέρας έχει έναν και µόνον
σκοπό ουσιαστικό: Να προστατεύει τη συλλειτουργία και την
οµόνοια των παιδιών. Όταν ο εµπρηστικός λόγος µέρους της ιε-
ραρχίας ενσπείρει αυτόν τον φανατισµό σε ακραίες εκφράσεις,
νοµίζω ότι πρέπει όλους να µας απασχολήσει. 

Δεν θα σταθώ µόνο στα θέµατα που αφορούν την πρόταση
που καταθέσατε. Γιατί, άραγε, την καταθέσατε; Για να πέσει η
Κυβέρνηση; Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι έχουµε περάσει από σα-
ράντα κύµατα και µέσα στη νηνεµία των ηµερών δεν υπάρχει πε-
ρίπτωση να έχουµε ναυάγιο. Το κάνετε µόνο και µόνο για να
στηρίξετε τα κοµµάτια και τα αποσπάσµατα του χώρου σας.
Αυτό, επιτέλους, είναι επιτρεπτό και αποδεκτό. Το πρόβληµα
είναι ότι πάση θυσία παίζετε τα πολιτικά σας ρέστα, γιατί αντι-
λαµβάνεστε ότι υπάρχει µία κυβέρνηση, η οποία δεν είναι απο-
τέλεσµα µιας οικογενειοκρατίας και µιας µερίδας µε λαϊκή
προέλευση, εκπροσώπων του λαού, που -επιτρέψτε µου να χρη-
σιµοποιήσω έναν αδόκιµο όρο- «µανταµσουσουδιάζουν».

Προσπαθούν να µιµηθούν συµπεριφορές οικογενειοκρατίας.
Όµως, αυτά είναι πολύ µακριά από τις πραγµατικές κοινωνικές
ανάγκες. Εσείς µας φέρατε τα µνηµόνια. Τα µνηµόνια τα αφήνω
στην άκρη. Φέρατε την κοινωνική, την οικονοµική καταστροφή,
την ηθική σήψη και τρέµετε στην ιδέα ότι υπάρχει συνέχεια σε
έναν χώρο που έχουµε διαδροµή ζωής ο καθένας µας. Ο καθέ-
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νας ό,τι ώρα χρειαστεί θα πάει στις δουλειές του. Εσείς;
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Εµµανουηλίδη.
Κυρία Κεφαλίδου, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι της Κυβέρνησης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι ικα-

νότητες της Κυβέρνησης να δηµιουργεί χάος είναι αστείρευτες.
Η σηµερινή διαδικασία το απέδειξε για νιοστή φορά. Αδιόρθωτοι
µακιαβελιστές, δεν σέβεστε τίποτα και κανέναν. Μέσα στην ίδια
εβδοµάδα, µε διαδικασίες επείγοντος ψηφίζετε το µεσοπρόθε-
σµο και χωρίς καµµία έγκριση από τη Βουλή υπογράφετε πανη-
γυρικά τη συµφωνία για το ονοµατολογικό των Σκοπίων.
Συστηµατικοί θιασώτες της σύγχυσης και της αποδιοργάνωσης,
τα ρίχνετε όλα στο τραπέζι για να ζαλιστεί ο κόσµος και να µην
ξέρει από πού του έρχεται η κατραπακιά. Του έρχεται από τα θέ-
µατα της οικονοµίας ή από τα εθνικά θέµατα; Με αυτά και µε
αυτά ελπίζετε να κρατηθείτε λίγο ακόµα στην καρέκλα και έχει ο
Θεός!

Τώρα ξεδιπλώνετε ένα άλλο σχέδιό σας: Να µην αφήσετε τί-
ποτα όρθιο στην Ελλάδα µε τον τρόπο που ξέρουµε, να ξεχά-
σουµε ακόµη και ποιοι είµαστε. Όπως πάντα, άλλα τάζετε και
άλλα πάτε να µας φορτώσετε. Έχουµε έναν ΣΥΡΙΖΑ -ΑΝΕΛ Πρω-
θυπουργό µειοψηφίας που εκχωρεί χωρίς ενδοιασµούς όνοµα,
γλώσσα και ταυτότητα στους γείτονες.

Ποιος του είπε ότι το αντίδοτο στη µη λύση δεκαετιών είναι
µια άθλια, κακή λύση; Από πού αντλεί αυτό το δικαίωµα; Πώς
τολµά να υπογράφει µόνος συµφωνίες που δεσµεύουν τη χώρα
για πάντα, χωρίς να έχει ρωτήσει κανέναν, ερήµην του λαού, ερή-
µην της Βουλής, ερήµην του πολιτικού κόσµου, µόνο σε συνεν-
νόηση µε τους έξω;

Χωρίς εθνική συνεννόηση οι συµφωνίες είναι καταδικασµένες
να αποτύχουν και όσοι τις µεθόδευσαν όλοι γνωρίζουµε πώς µνη-
µονεύονται από την ιστορία. Αναρωτιέµαι πώς θα αντέξετε το
βαρύ παρελθόν που σήµερα δηµιουργείτε. Όµως, θα µου πείτε:
Μικρό το κακό. Αφορά µόνο εσάς και τη συνείδησή σας. Το
δράµα είναι ότι τις επιλογές σας θα τις πληρώνει για πάντα η
χώρα.

Σε µια Ελλάδα που εδώ και οκτώ χρόνια ο κόσµος έχει φτύσει
αίµα, που παλεύει για τη διατήρηση της αξιοπρέπειάς του, εσείς
και η Κυβέρνησή σας µε µια µονογραφή, κρυµµένος πίσω από
το Σύνταγµα, που το έχετε κάνει κουρελόχαρτο, δεσµεύετε µια
χώρα που δεν σας ανήκει. Και δεν είναι η πρώτη φορά. Το πρωί
το κάνατε µε το κοινωνικό άγος που µας φορτώσατε. Ψηφίσατε
το δεύτερο δικό σας µνηµόνιο µέσα σε τέσσερα χρόνια.

Όµως δεν σας έφτανε που επιβάλατε τα σκληρότερα δηµο-
σιονοµικά µέτρα και ράψατε σε όλους -αγέννητα, νήπια, µέχρι
και γέροντες- το ριγέ κουστουµάκι του ισοβίτη, αλλά είστε βέ-
βαιοι ότι µε λίγη επικοινωνιακή πολιτική, µερικές εύηχες αερο-
λογίες του τύπου «θα αναµετρηθούµε µε την ιστορία και µε τις
ευθύνες µας…»-λες και θα είστε εδώ- θα περάσετε ατσαλάκωτοι
το σκοπιανό. Και όλα αυτά για µια καρέκλα προσοδοφόρας εξου-
σίας.Και τι θα µείνει; Η χρήση του ονόµατος του τόπου µας µόνο
κατόπιν αδείας και διευκρινίσεων για το από ποια Μακεδονία εί-
µαστε. 

Κυρίες και κύριοι, η σηµερινή συνεδρίαση αποτελεί την επι-
τοµή της καταστροφής που προξενεί η Κυβέρνησή σας στη
χώρα. Αφού απέτυχε παταγωδώς, εξαιτίας σας πάντα, να σηκώ-
σει κεφάλι, απέτυχε να γίνει πιστευτή και αξιόπιστη, δίνει τώρα
γη και ύδωρ µπας και κερδίσει πολιτικά ανταλλάγµατα και εξα-
σφαλίσει µια κάποια εύνοια. Αντί πινακίου φακής δίνετε τα πρω-
τοτόκια. 

Οι έξω φυσικά θέλουν να κάνουν τη δουλειά τους. Η δικιά σας
δουλειά, όµως, είναι άλλη. Δεν διαφυλάσσετε µε αυτό τον τρόπο
τα συµφέρονται της δική σας χώρας. Νοµίζετε ότι το επιτυγχά-
νετε; Με ποιον τρόπο, µε αυτή τη συµφωνία «σπασµένο τηλέ-
φωνο»; Με τη γλώσσα; µακεδονική µε αστερίσκους; Ποιος θα
µπει στον κόπο να καταλάβει τη διαφορά; Με την εθνότητα; Με-
τατρέπετε τους κατοίκους των Σκοπίων, στην ουσία Σλαβοµακε-
δόνες, σε Μακεδόνες. Με τις εµπορικές ονοµασίες; Σε λίγο θα

ζητάµε την άδεια για τα προϊόντα µας που ήδη κυκλοφορούν,
είναι γνωστά και δηµοφιλή σε όλον τον κόσµο.

Σε όλα τα σηµαντικά ζητήµατα θα συνεχίσουν να αποκαλούν-
ται Μακεδόνες. Η γλώσσα τους µακεδονική, τα προϊόντα τους
µακεδονικά και ούτω καθεξής. Και πού είναι το περίφηµο erga
omnes, όπως µας τάξατε; Αυτό που εγώ καταλαβαίνω είναι ότι
τελικά το «Βόρεια Μακεδονία» θα ισχύει µόνο για την Ελλάδα.
Για όλους τους άλλους, και κυρίως τους Σκοπιανούς, θα είναι
ήδη εξαρχής µια ασήµαντη προσθήκη σε πολύ ψιλά γράµµατα,
ένα πρόσθετο «Ν» στο πίσω µέρος των αυτοκινήτων τους.

Η συµφωνία τους προβλέπει ότι ειδικά οι Έλληνες, λες και εί-
µαστε αυτιστικοί, δεν θα αποκαλούµε τους κατοίκους των Σκο-
πίων Macedonians, citizens of the Republic of North Macedonia,
αλλά ως πολίτες της Severna Macedonia. Δηλαδή όλοι µαζί αν-
τάµα και ο ψωριάρης χώρια! Όλοι Μακεδόνες θα τους λένε, νέτα
σκέτα, κανονικά και µε τον νόµο, ούτε αµετάφραστο ούτε τίποτα.
Και το «κερασάκι» είναι ότι τους κάνουµε δώρο την είσοδό τους
στο ΝΑΤΟ και στην Ευρωπαϊκή Ένωση προκαταβολικά, τηρή-
σουν-δεν τηρήσουν τη συµφωνία.

Κύριοι της Κυβέρνησης, εξαπατάτε τους Έλληνες και εξανε-
µίζετε το διπλωµατικό απόθεµα της χώρας σε γνώση σας. Ανοί-
γετε διάπλατα τον δρόµο των Σκοπίων για Ευρωπαϊκή Ένωση και
ΝΑΤΟ, χωρίς να κερδίζουµε τίποτα ως χώρα. Επιτρέπετε στον
αλυτρωτισµό να συνεχίζει να υποσκάπτει την ασφάλεια της πε-
ριοχής µε απρόβλεπτες συνέπειες στο µέλλον. Αποπειράσθε
άλλη µια φορά να διαστρέψετε εν ψυχρώ την πραγµατικότητα.

Με απλά λόγια, δεσµευόµαστε βιαστικά σε µια συµφωνία που
εξυπηρετεί µόνο άλλους. Και σε αυτό δεν υπάρχει δρόµος επι-
στροφής, ούτε επαναδιαπραγµάτευση ούτε κιχ. Τα αποτελέ-
σµατα όλων των επιλογών σας θα τα πληρώνουν επιπλέον και οι
µελλοντικές γενιές, τα παιδιά αυτής της χώρας που δεν έχουν
γεννηθεί ακόµα. Αυτά υπογράφετε στις Πρέσπες. 

Μέχρι σήµερα το µεσηµέρι είχατε εντυπωθεί στο µυαλό του
κόσµου ως η Κυβέρνηση των φόρων, των κατασχέσεων και των
πλειστηριασµών, ανίκανοι να φέρετε τη χώρα σε οποιαδήποτε
κανονικότητα. Μετά την υπογραφή που θα βάλετε φαρδιά πλατιά
στις Πρέσπες, εν µέσω ιαχών και συγχαρητηρίων από τους έξω
που τακτοποιούν -είναι αλήθεια- µια κρίσιµη εκκρεµότητα, η
χώρα θα είναι δεσµευµένη για πάντα. 

Για άλλη µια φορά παρακολουθούµε παγωµένοι, σε ένα περι-
βάλλον κακοµοιριάς, ηττοπάθειας, διχασµού, τον Πρωθυπουρ-
γού να παίζει εν ου παικτοίς, ερήµην του Κοινοβουλίου, ερήµην
του λαού που εκπροσωπεί. Αν δεν είστε ικανοί να λύσετε το πρό-
βληµα -που δεν είστε-, εάν δεν πιστεύετε σε µια λύση που είναι
ανεκτή από τους Έλληνες πολίτες, αφήστε να ασχοληθούν
άλλοι, αυτοί που διαχρονικά θέλουµε και µπορούµε, χωρίς χα-
µαιλεοντισµούς, χωρίς ανακολουθίες να συµβάλουµε σε µια
αξιοπρεπή και έντιµη λύση. Και πρωτίστως µην έρθετε ξανά να
µας πείτε τις γνωστές ιστορίες και αυταπάτες. 

Τέλος, λύστε µου, σας παρακαλώ, µια απορία. Από το Σάββατο
που θα υπογράψετε αυτή την περίφηµη συµφωνία που διατυµ-
πανίζετε, πείτε µου, πώς θα συστήνοµαι και πώς θα αναφέροµαι
για τον τόπο καταγωγής µου;

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.

Κεφαλίδου. 
Τώρα θα µιλήσει ο κ. Μπαλωµενάκης. Μετά τον κ. Μπαλωµε-

νάκη θα σας ενηµερώσουµε για το πώς θα πάει η λίστα. 
Ο κ. Μπαλωµενάκης έχει τον λόγο για επτά λεπτά.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΠΑΛΩΜΕΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η πρώτη σκέψη που κάνει κανείς, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, αντιµετωπίζοντας αυτή την πρόταση µοµφής της Νέας Δη-
µοκρατίας, είναι ότι φαίνεται ότι η ηγεσία της Νέας Δηµοκρατίας
πιστεύει ότι πραγµατοποιεί µια φυγή προς τα εµπρός. Στην πραγ-
µατικότητα επιχειρεί µε την αµήχανη και σπασµωδική αυτή κί-
νηση να κρύψει την άµετρη αµηχανία που προκαλεί το ασύµβατο
των σηµερινών της θέσεων µε τις θέσεις της στο πρόσφατο πα-
ρελθόν και βεβαίως να συσκοτίσει, όσο το δυνατόν, την πολύ µε-
γάλη επιτυχία που επισφραγίστηκε σήµερα το µεσηµέρι µε την
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επιβεβαίωση της εξόδου της χώρας µας από τις µνηµονιακές κα-
ταστάσεις. 

Στην πραγµατικότητα, όµως, η Νέα Δηµοκρατία δεν συγκρούε-
ται µόνο µε το παρελθόν της, συγκρούεται και µε το παρόν της,
µε µεγάλο τµήµα των λογικών ψηφοφόρων της, µε το Ευρωπαϊκό
Λαϊκό Κόµµα, µε τους διεθνείς οργανισµούς που χαιρέτισαν τη
συµφωνία ως βήµα για σταθερότητα, ευηµερία και πρόοδο της
περιοχής. Συγκρούεται ακόµα, οξύνοντας τα πράγµατα, οδηγών-
τας τα πράγµατα σε συγκρούσεις, προσωπικά ο επικεφαλής της
και µε το δικό του µέλλον και το µέλλον της παράταξής του. Αν
και είµαι αναρµόδιος, νοµίζω ότι, αντί να συσπειρώνει, η πρόταση
µοµφής υπονοµεύει το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. 

Είναι πολλές φορές διαπιστωµένο στον πολιτικό στίβο ότι η
διαρκής υποχωρητικότητα και ο ετεροκαθορισµός µιας ηγεσίας
είναι συνήθως ο προθάλαµος της αποδυνάµωσης και της ανα-
τροπής της. Ο απόλυτα µανιχαϊστικός και ισοπεδωτικός τρόπος
που η Νέα Δηµοκρατία εκφράζεται απέναντι στη συµφωνία είναι
ενδεικτικός µιας πολιτικής άκριτα λαϊκίστικης. Στη συσκότιση,
που πάντοτε συνοδεύει τον λαϊκισµό, συµβάλλει η παραποίηση,
στην οποία εδώ µέσα επιδόθηκαν οι οµιλητές της, λέγοντας σε
αρκετά σηµεία τη µισή αλήθεια. 

Και θέλω να αναφέρω δυο παραδείγµατα. Ο κ. Τσιάρας παρα-
πονέθηκε για το µεγάλο, κατά την αντίληψή του, χρονικό περι-
θώριο που δίδεται στην άλλη πλευρά, προκειµένου να
ολοκληρώσει τις δεσµεύσεις της, να τις υλοποιήσει δηλαδή. Δεν
λέει, όµως, τι προτείνει. Προτείνει σφικτό χρονοδιάγραµµα και
σε τι θα εξυπηρετούσε αυτό; Κάθε λογικός άνθρωπος καταλα-
βαίνει ότι πρέπει να γίνουν σεβαστές σε µια συµφωνία οι δυνα-
τότητες και οι ρυθµοί ενός συντεταγµένου κράτους, εάν θέλουµε
πραγµατικά µια βιώσιµη συµφωνία, αλλιώς πάµε στο σφίξιµο της
βίδας, που, ως γνωστόν, οδηγεί στη θραύση συνήθως, στο µπά-
χαλο. Αυτό θέλουν; 

Και δεύτερο παράδειγµα επιπολαιότητας –τουλάχιστον- είναι
η φράση του εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας, του κ. Γεωργαντά,
ο οποίος, µιλώντας εκτός χειρογράφου, ζήτησε να έρθει η συµ-
φωνία στη Βουλή για κύρωση, υπογεγραµµένο το «κύρωση» πριν
από τις Πρέσπες. Αυτό εάν είναι δυνατόν! Εάν δεν του ξέφυγε
και εάν το έλεγε στα σοβαρά, είναι τροµερό, διότι, όπως ξέρουµε
όλοι, η κύρωση αποτελεί την τελευταία ενέργεια που υποστασιο-
ποιεί µια διεθνή συµφωνία. Εάν ήταν έτσι, πώς θα µπορούσαµε
εµείς να αξιώνουµε, από την άλλη πλευρά να υλοποιήσει τις δε-
σµεύσεις της, όταν θα έχουµε κυρώσει τη συµφωνία; Και η κύ-
ρωση, απ’ ό,τι αντιλαµβάνεται ο καθένας, είναι ένα όπλο που δεν
µπορείς να το χρησιµοποιήσεις, παρά µόνο εν καιρώ, όπως ακρι-
βώς προβλέπει αυτή η συµφωνία, όταν θα έχουν υλοποιηθεί δη-
λαδή όλες οι δεσµεύσεις από την άλλη πλευρά. 

Μπαίνω στον πειρασµό να σχολιάσω και το περίφηµο πυρηνικό
όπλο του κ. Κουµουτσάκου. Εφόσον έτσι είναι και µας είχε εφο-
διάσει η θητεία της Νέας Δηµοκρατίας µε αυξηµένη ισχύ, γεννών-
ται ερωτήµατα, όπως: Γιατί από αυτή τη θέση, από τα όπλα
δηλαδή, απέστη, έφυγε, αποµακρύνθηκε και υπονόµευσε η ίδια η
Νέα Δηµοκρατία; Η απάντηση σ’ αυτό είναι πως εκείνο που τους
έλειψε τότε ήταν η πολιτική τόλµη, η αίσθηση ότι υπεράνω του
κοµµατικού είναι το συµφέρον της χώρας και βεβαίως η έλλειψη
τότε της συνοχής και µαζί µε τη θέληση και την αποφασιστικότητα
που δεν υπήρξαν. Είναι µια συνοχή και µια αποφασιστικότητα που
σήµερα υπάρχουν και απέφεραν µια συµφωνία συµφέρουσα, τόσο
για την Ελλάδα όσο και για τον γειτονικό λαό, και ασφαλώς συµ-
φέρουσα για την ειρήνη, για τη σταθερότητα στην περιοχή. 

Σχολιάζω επίσης ακόµα και τη στάση του Κινήµατος Αλλαγής,
εάν αυτή είναι τελικά, όπως εκφράστηκε από τον κ. Σκανδαλίδη,
ο οποίος χαρακτήρισε «δίβουλη και αµήχανη την Κυβέρνηση»,
ενώ στην ουσία καιροσκοπική και µικρόψυχη είναι η στάση τους.
«Αν και βλέπουν», όπως είπε, «θετικά σηµεία», εντούτοις νοµίζουν
«ότι θα πιάσουν την καλή», εάν πέσει η Κυβέρνηση.

Μάταια, όµως. Δεν θα γίνει αυτό το χατίρι σε κανέναν, διότι
πριν από όλα έχουµε µια πολύ καλή συµφωνία, που όσο περνούν
οι µέρες θα αποδεικνύεται µε πόση προσοχή, µε πόση ευαισθη-
σία λύνονται θέµατα που αγγίζουν την κοινή γνώµη, όπως είναι
ο σφετερισµός συµβόλων και ιστορικών δεδοµένων, που τώρα
εξοστρακίζεται πλήρως ως δυνατότητα.

Η πρόταση µοµφής, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι δεδο-
µένο ότι θα απορριφθεί. Η διαδικασία που άρχισε είναι ανεπί-
στρεπτη. Θα οδηγήσει σε ένα καλύτερο, πιο ασφαλές αύριο, σε
αρµονία µε τους σύγχρονους διεθνείς κανόνες ειρηνικής συνύ-
παρξης των λαών, που είναι και πρέπει να εξακολουθήσουν να
είναι η βάση για τις διεθνείς σχέσεις, σε ένα πεδίο που η Ελλάδα
είναι και µπορεί να αναδειχθεί ακόµα περισσότερο µια δύναµη
σταθερότητας και ένας πυλώνας ανάπτυξης και δηµιουργίας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Μπαλωµενάκη και για την οικονοµία στον χρόνο.

Κύριοι συνάδελφοι, η απόφαση από το Προεδρείο είναι ότι θα
πάµε µέχρι τον αριθµό 31 από τη λίστα που θα σας διανεµηθεί.
Αυτές που έχετε δεν είναι οι σωστές. Αυτό σηµαίνει ότι είναι δε-
καπέντε συνάδελφοι Βουλευτές και δύο Υπουργοί. Με τους υπο-
λογισµούς, εάν τηρήσετε τον χρόνο, και το λέω ότι εξαρτάται
από εσάς, στις 2.00’µετά τα µεσάνυχτα τελειώνουµε. Εάν δεν τη-
ρήσετε τους χρόνους, πάµε 3.00’ ή µπορεί να διαγραφείτε και
να φύγουµε στη 1.30’. Θα κάνω µια ανάγνωση στα ονόµατα, για
να ξέρετε όλοι οι συνάδελφοι, είτε είστε εδώ είτε λείπουν, ποιοι
είναι να µιλήσουν. Εάν κάποιος βρει αντικαταστάτη, πολύ ευχα-
ρίστως µπορείτε να το κάνετε και να µεταφερθείτε κάποιοι για
αύριο κ.ο.κ..

Οι Βουλευτές που θα µιλήσουν σήµερα είναι οι εξής: ο κ. Φορ-
τσάκης από τη Νέα Δηµοκρατία, η κ. Καφαντάρη από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ο κ. Γερµενής από τη Χρυσή Αυγή, ο κ. Ριζούλης από τον
ΣΥΡΙΖΑ, η κ. Αντωνίου από τη Νέα Δηµοκρατία, ο Υπουργός κ.
Σπίρτζης, ο κ. Καβαδέλλας από την Ένωση Κεντρώων, ο Υπουρ-
γός κ. Ξανθός, ο κ. Νικολόπουλος, Ανεξάρτητος Βουλευτής, ο κ.
Μπάρκας από τον ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Μηταφίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ, ο κ.
Μανιάτης από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη, ο κ. Κάτσης από
τον ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Δήµας από τη Νέα Δηµοκρατία, ο κ. Ηγουµενί-
δης από τον ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Ηλιόπουλος από τη Χρυσή Αυγή και τε-
λευταίος ο κ. Σαρακιώτης από τον ΣΥΡΙΖΑ. Αυτή είναι η λίστα.
Εκεί ολοκληρώνουµε. Από εσάς, επαναλαµβάνω, εξαρτάται πότε
θα φύγουµε απόψε.

Ελάτε, κύριε Φορτσάκη.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Έστω κι αυτή την προχωρηµένη ώρα καλό είναι να ανταλλά-

ξουµε µερικές σκέψεις για ένα πραγµατικά µείζον εθνικό ζήτηµα,
το οποίο µας απασχολεί σήµερα µε αφορµή την πρόταση δυσπι-
στίας που έχει καταθέσει η Νέα Δηµοκρατία. Και είναι πραγµα-
τικά ένα µείζον εθνικό ζήτηµα ιδιαίτερα βαρύ, αγαπητές κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, διότι το βαραίνει η ιστορία, το βαραίνει
και η συγκυρία. Να θυµόµαστε πόσο πρόσφατη είναι η ιστορία
της Ελλάδος. Να θυµηθούµε ότι όλα αυτά τα οποία έχουµε µάθει
στα σχολεία από τους Βαλκανικούς Πολέµους µέχρι αυτά που
έγιναν µετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο υπάρχουν άνθρωποι που
ακόµα τα βιώνουν στο είναι τους, τα έχουν ζήσει σαν προσωπικές
εµπειρίες. Εγώ θυµάµαι όταν ήµουν φοιτητής και τελείωνα τις
σπουδές µου, δύο σηµαντικοί πολιτικοί ηγέτες της Ελλάδας
είχαν γεννηθεί υπήκοοι Οθωµανοί. Θυµάµαι ο Κωνσταντίνος Κα-
ραµανλής και ο Γεώργιος Μαύρος, που ήταν τότε οι δύο Αρχηγοί
των δύο µεγάλων κοµµάτων, είχαν γεννηθεί µη Έλληνες στην
υπηκοότητα. Ένα µεγάλο κοµµάτι της Μακεδονίας και της Θρά-
κης είχε προσαρτηθεί -το θυµίζω- από τη γειτονική µας τη Βουλ-
γαρία και είχε θεωρηθεί έδαφος βουλγαρικό. Αυτά στον Β’
Παγκόσµιο Πόλεµο.

Είναι πάρα πολύ πρόσφατη η ιστορία και βαραίνει αυτή η ιστο-
ρία τον ψυχισµό των ανθρώπων. Αλλά τον βαραίνει και η συγκυ-
ρία. Διότι σήµερα, που η Ελλάδα αισθάνεται ότι είναι
εξευτελισµένη από όλα όσα έχει υποµείνει τα τελευταία χρόνια,
το θέµα της Μακεδονίας είναι η ψυχή της. Και θυµίζω ότι δύο µε-
γάλοι ηγέτες αντιθέτων κοµµάτων, ο Κωνσταντίνος Καραµανλής
και ο Ανδρέας Παπανδρέου, είχαν και οι δύο χαρακτηρίσει τη
Μακεδονία «ψυχή της Ελλάδας».

Είναι κρίµα που η Κυβέρνηση χρησιµοποίησε τον τρόπο που
χρησιµοποίησε για να αντιµετωπίσει ένα τόσο σηµαντικό ζήτηµα.
Στέκοµαι στον τρόπο πριν µπω στην ουσία. Παρέλειψε η Κυβέρ-
νηση οτιδήποτε θα µπορούσε να έχει διευκολύνει τη δηµιουργία
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µιας οµοψυχίας, µιας συζήτησης που θα είχε φέρει κοντά κόµ-
µατα και πολίτες και ξέχασε τελείως την παραµικρή ευαισθησία
ως προς το σηµείο αυτό.

Είναι πραγµατικά κρίµα, διότι, αν είχε χειριστεί το ζήτηµα δια-
φορετικά, θα µπορούσαµε σήµερα να έχουµε µια εντελώς δια-
φορετική κατάσταση.

Θυµίζω ότι υπήρχε για πολύ καιρό παντελής έλλειψη ενηµέ-
ρωσης, ότι ούτε τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης ούτε οι πολίτες
είχαν για πολύ καιρό ενηµέρωση για το τι γίνεται και όλα τα µα-
θαίναµε µόνο από τις δηµοσιογραφικές πληροφορίες που εί-
χαµε, τις ελληνικές ή τις ξένες. 

Θα ήθελα στο σηµείο αυτό να δώσω και µια απάντηση στον
αγαπητό µου συνάδελφο, τον κ. Κατρούγκαλο, ο οποίος µιλών-
τας προηγουµένως είπε ότι η Κυβέρνηση όταν υπογράφει µια
συµφωνία µε το εξωτερικό, δεν δεσµεύει τη χώρα, αλλά παρα-
µένει το πράγµα ανοιχτό. Έδωσε το παράδειγµα του Ουίλσον,
του Αµερικανού Προέδρου, ο οποίος, ενώ ήθελε να φτιάξει την
Κοινωνία των Εθνών, στη συνέχεια δεν προχώρησε και οι Ηνω-
µένες Πολιτείες δεν υιοθέτησαν τις προτάσεις του.

Εδώ το ζήτηµα είναι τελείως αντίστροφο. Εδώ έχουµε µια πο-
ρεία όπου µια ξένη χώρα οδηγείται µε βάση τη συµφωνία να προ-
σχωρήσει σε έναν οργανισµό και, είτε ο οργανισµός αυτός είναι
η Ευρώπη είτε είναι το ΝΑΤΟ, είναι προφανές ότι πάρα πολύ δύ-
σκολα θα σταµατήσει η πορεία προς τα εκεί. Δεν είναι, όµως,
µόνο το πρόβληµα του τρόπου. Είναι και άκρως προβληµατική η
ουσία της συµφωνίας, διότι υπάρχουν εξαιρετικά σηµαντικές δια-
φοροποιήσεις από πάγιες εθνικές θέσεις. Και θα ήθελα πολύ επι-
γραµµατικά να αναφέρω οκτώ σηµεία.

Σηµείο πρώτο, δεν υπάρχει πουθενά στο ελληνικό ή αγγλικό
κείµενο, η µνεία «Severna Macedonia». Ο όρος αυτός αποδίδεται
ως Δηµοκρατία της Βόρειας Μακεδονίας, «Republic of North
Macedonia», ή στη σύντοµη εκδοχή του «Βόρεια Μακεδονία».
Άρθρο 1 παράγραφος 3α.

Δεύτερο, δεν υπάρχει δέσµευση των Σκοπίων για ονοµασία
erga omnes. Δεν υπάρχει προσδιορισµός απωτάτου χρόνου εκ-
πλήρωσης των υποχρεώσεων της FYROM ως προς την ονοµα-
σία, αφού για µεν τα επίσηµα έγγραφα που προορίζονταν για
διεθνή χρήση, η αλλαγή ονόµατος θα γίνει σε πέντε χρόνια -
άρθρο 1 παράγραφος 10-, αλλά για τα έγγραφα που προορίζον-
ται για εσωτερική χρήση, η αλλαγή συνδέεται µε την εξέλιξη της
ενταξιακής διαδικασίας. Μιλάµε δηλαδή για ένα µέλλον αβέβαιο
και µακρινό. Οι συντµήσεις του ονόµατος -ίντερνετ, εµπορικές
χρήσεις κ.λπ.- παραµένουν ίδιες µε τα σηµερινά ακρωνύµια, µε
την εξαίρεση τις ταµπέλες στα αυτοκίνητα.

Στο άρθρο 1 παράγραφος 3θ µετατίθεται για το µέλλον και η
διευθέτηση των εµπορικών ονοµασιών, σηµάτων και επωνυµιών.
Αυτές θα τις κρίνει µια διεθνής οµάδα ειδικών εντός τριετίας,
χωρίς κανείς να µπορεί να εξοφλήσει σήµερα τις αποφάσεις της
οµάδας αυτής. Μέχρι τότε τα σηµερινά ονόµατα και σήµατα για
εµπορικές χρήσεις θα παραµείνουν ως έχουν.

Σηµείο τρίτο: αδικαιολόγητη παραχώρηση της χρήσης του επι-
θέτου «µακεδονικής» για την εθνότητα και τη γλώσσα των Σκο-
πιανών. Συνιστά την για πρώτη φορά αναγνώριση εκ µέρους της
Ελλάδας µιας δήθεν «µακεδονικής» εθνότητας και δήθεν «µακε-
δονικής» γλώσσας. Η αναγνώριση εκ µέρους µας µιας δήθεν
«µακεδονικής» γλώσσας και εθνότητας αποτελεί τη ρίζα του σκο-
πιανού αλυτρωτισµού. Στην πραγµατικότητα την ενισχύει.

Ενδεικτικό τού πόσο εσφαλµένη είναι η εκχώρηση της µακε-
δονικής εθνότητας -και έρχοµαι στο τέταρτο σηµείο- είναι ότι η
Βουλγαρία, αν και υπήρξε από τους πρώτους που αναγνώρισε
τα Σκόπια µε τη συνταγµατική τους ονοµασία «Δηµοκρατία της
Μακεδονίας», ουδέποτε αναγνώρισε µακεδονική εθνότητα και
µακεδονική γλώσσα, διότι θεωρούσε τους Σκοπιανούς τµήµα ευ-
ρύτερο του βουλγαρικού έθνους. Έτσι εξηγείται και η ανακοί-
νωση του Υπουργείου Εξωτερικών της Βουλγαρίας που κάλεσε
Ελλάδα και Σκόπια να µην ερµηνεύουν τη συµφωνία ως επηρεά-
ζουσα τις αλλαγές στα υπάρχοντα σύνορα. Η βουλγαρική κυβέρ-
νηση ουδέποτε αναγνώρισε µακεδονική εθνότητα και γλώσσα.

Σηµείο πέµπτο: Απαράδεκτο το άρθρο 7 της συµφωνίας, που
αναφέρει ότι κάθε χώρα θα ερµηνεύει τους όρους «Μακεδονία»
και «Μακεδόνας» κατά βούληση. Ακόµα κι αν φανούµε καλόπι-

στοι στα όσα διακηρύσσει η σηµερινή κυβέρνηση των Σκοπίων,
ποιος θα εµποδίσει στο µέλλον µια διαφορετική ερµηνεία;

Έκτο σηµείο, ανήκουστο! Και είναι ένα σηµείο, το οποίο η Κυ-
βέρνηση το απέκρυψε. Ανήκουστο ότι σύµφωνα µε το άρθρο 8.5
της συµφωνίας θα συσταθεί κοινή διεπιστηµονική επιτροπή για
να εξετάσει τον τρόπο διδασκαλίας της ιστορίας και των δύο
χωρών. Δηλαδή, η επιτροπή αυτή θα εξετάσει και τον τρόπο δι-
δασκαλίας της ιστορίας όχι µόνο των Σκοπίων, αλλά και της Ελ-
λάδας, προκειµένου να αρθούν αλυτρωτικές αναφορές στη δική
µας την ιστορία; Δηλαδή θα πρέπει να σταµατήσουµε να διδά-
σκουµε αυτά τα οποία έχουµε µάθει για τους Μακεδονοµάχους;

Σηµείο έβδοµο: Η διαδικασία πρόσκλησης των Σκοπίων για έν-
ταξη στο ΝΑΤΟ µπορεί να αποδειχθεί εξαιρετικά επισφαλής,
γιατί έτσι όπως είναι διατυπωµένο το άρθρο 2 δεν είναι καθόλου
βέβαιο ότι οι όροι που θέτει η Ελλάδα θα γίνουν οπωσδήποτε
αποδεκτοί και από τα µέλη του ΝΑΤΟ. 

Σηµείο όγδοο και τελειώνω µ’ αυτό: Στο κείµενο της συµφω-
νίας δεν υπάρχει καµµία πρόνοια σχετικά µε το αν η συµφωνία
µετά τη διαβίβασή της στον ΟΗΕ θα υιοθετηθεί από το Συµβού-
λιο Ασφαλείας, προκειµένου δηλαδή να αντικαταστήσει την από-
φαση 817/1993 που προέβλεπε την ένταξη της εν λόγω χώρας
στα Ηνωµένα Έθνη µε το προσωρινό της όνοµα.

Συµπερασµατικά, µ’ αυτή τη συµφωνία εµείς αναγνωρίζουµε
µακεδονική γλώσσα και εθνότητα. Εµείς προεξοφλούµε τη συ-
ναίνεσή µας για ένταξη της FYROM στο ΝΑΤΟ, ενώ από την άλλη
πλευρά δεν υπάρχει παρά µόνο µια υποσχετική. Η Κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ υπονοµεύει τη διαπραγµατευτική θέση της
χώρας, δίνοντας τα πάντα χωρίς να διασφαλίζει τίποτα και αυτό
είναι το κύριο σηµείο.

Τελειώνοντας, θα σας θυµίσω ότι στο Facebook σήµερα κυ-
ριαρχεί µία γελοιογραφία του Αρκά, για όσους δεν την έχουν δει:
«Στις συµφωνίες που κάνει ο Πρωθυπουργός µπορεί να µας
παίρνουν κάτι, αλλά δίνουµε και κάτι». Αυτή είναι δυστυχώς η κα-
τάσταση.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Φορτσάκη.

Ήδη έχουµε την πρώτη διαγραφή. Η κ. Καφαντάρη δεν θα
έρθει να µιλήσει. Στη θέση της θα µιλήσει ο κ. Σπίρτζης. Αυτό
δεν σηµαίνει ότι προστίθεται χρόνος για τους υπόλοιπους. Ίσως
να φύγουµε και νωρίτερα, αν τηρήσετε τους χρόνους. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµοι κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να εκφράσω

την ικανοποίησή µας για τη συζήτηση που γίνεται για την ανά-
κτηση της ιστορικής µνήµης -έστω και εν µέρει- της Νέας Δηµο-
κρατίας. Θυµηθήκατε σήµερα τον Κύριλλο και τον Μεθόδιο,
θυµηθήκατε τον Καπετάν Κώττα και τον Παύλο Μελά, παρ’ ότι
δεν είχατε γεννηθεί τότε. 

(Γέλωτες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Σιγά-σιγά θα θυµηθείτε και άλλους, θα θυµηθείτε τον Γρηγόρη
Λαµπράκη, θα θυµηθείτε τον Τσαρουχά, θα θυµηθείτε όσους
έλεγαν ότι σε δέκα χρόνια δεν θα θυµάται κανείς τίποτα για το
όνοµα «Μακεδονία». Μου φαίνεται ότι είχε το ίδιο επώνυµο µε
τον Πρόεδρο της Νέας Δηµοκρατίας αυτός που το έλεγε.

Μετά την έκφραση της δικής µας ικανοποίησης απέναντί σας,
να πούµε ότι ζούµε πραγµατικά κρίσιµες και ιστορικές στιγµές.
Ζούµε σε ένα ρευστό διεθνές περιβάλλον και οικονοµικά και γε-
ωπολιτικά, σε µια Ευρώπη που δεν έχει βρει συγκεκριµένη κα-
τεύθυνση, µε πολλές εστίες πολέµου και εντάσεων στην περιοχή
µας. 

Για λίγα λεπτά θα έλεγα να αφήσουµε την πρόταση δυσπι-
στίας, να αφήσουµε τις σκοπιµότητες που έχει, να αποµειωθεί
δηλαδή η επιτυχία της ιστορικής συµφωνίας της χώρας µας µε
την πρώην Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία της Μακεδονίας, να αφή-
σουµε τη σκοπιµότητα να αποµειωθεί η τελευταία ψηφοφορία
πριν από λίγες ώρες για τα προαπαιτούµενα, για τη λήξη του
προγράµµατος, για την ανάκτηση της εθνικής κυριαρχίας που τα
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κόµµατα που στηρίζουν την πρόταση δυσπιστίας έδωσαν στους
δανειστές, να αφήσουµε την επικράτηση της ακροδεξιάς στη
Νέα Δηµοκρατία, να αφήσουµε στην άκρη τις ακροδεξιές των
δύο χωρών που χτυπάνε τη συµφωνία, να αφήσουµε τη σκοπι-
µότητα ότι θέλατε να δηµιουργήσετε πρόβληµα στην Κυβέρνηση
σε σχέση µε τους ΑΝΕΛ, αλλά δηµιουργήσατε πρόβληµα στους
δικούς σας συµµάχους µέσα στο Κοινοβούλιο, απ’ ό,τι διαβάζετε.
Ας τα αφήσουµε όλα αυτά για λίγα λεπτά και να δούµε µια ορα-
µατική εικόνα για τη γειτονιά µας, για τα Βαλκάνια, δηλαδή τι θα
θέλαµε όλοι να έχουµε στην περιοχή που έχει βασανιστεί από αν-
τιθέσεις, πολέµους και ψυχροπολεµικές κατευθύνσεις για εκα-
τοντάδες χρόνια. 

Πιστεύω, λοιπόν, ότι θα ήταν θεµιτό απ’ όλους να θέλαµε στις
βαλκανικές χώρες να έχουν δηµιουργηθεί ή να προσπαθούµε
όλοι να δηµιουργήσουµε τις συνθήκες των χωρών της Κεντρικής
Ευρώπης, δηλαδή να περνάς από τη µία χώρα στην άλλη χωρίς
να αντιλαµβάνεσαι πού είναι τα σύνορα, να υπάρχουν συνεργα-
σίες, κοινές παραγωγικές δράσεις, καθηµερινές µετακινήσεις,
λίγα έξοδα για τους εξοπλισµούς, να µην υπάρχουν αποµονωµέ-
νες περιοχές στα σύνορα χωρών, ό,τι δηλαδή βλέπουµε όταν πη-
γαίνουµε στις χώρες της Κεντρικής Ευρώπης. Κι εκεί υπάρχουν
αντιθέσεις και αντιπάθειες και ιστορικές συγκρούσεις.

Άρα τι θα θέλαµε να κάνουµε; Θα θέλαµε σε όλη τη βόρεια Ελ-
λάδα να ολοκληρώσουµε τους κάθετους άξονες στην Εγνατία
που συνδέουν τη βόρεια Ελλάδα µε τις γειτονικές µας χώρες,
δηλαδή να ολοκληρώσουµε τον κάθετο άξονα στη Ροδόπη, τον
κάθετο άξονα στον Έβρο, να ξεκινάµε τον τρίτο κάθετο άξονα
της Θράκης στην Ξάνθη, να κάνουµε τον δρόµο Δράµας - Αµφί-
πολης, εκεί που είχατε ανακαλύψει τον Μέγα Αλέξανδρο, για να
λέµε και για την ιστορική σας µνήµη.

Θα θέλαµε, επίσης, να αναβαθµίζουµε τον δρόµο από τη Θεσ-
σαλονίκη προς τη Βουλγαρία, προς τον Προµαχώνα, προς τη
FYROM, να έχουµε τελειώσει τον δρόµο στην Κρυσταλλοπηγή,
στην Καστοριά. Λέµε τι θα θέλαµε οραµατικά. Θα θέλαµε να συ-
νεχίζουµε τον δρόµο από τα Γιάννενα στην Κακαβιά. Θα θέλαµε
να προετοιµάζουµε τον δρόµο από την Ηγουµενίτσα στη Σα-
γιάδα. 

Θα θέλαµε σε αυτή την οραµατική εικόνα µια βόρεια Ελλάδα
που τα σύνορά της δεν θα ήταν οι εσχατιές της χώρας, αλλά θα
ήταν η αρχή της ενδοχώρας των Βαλκανίων. Θα θέλαµε η µισή
βόρεια Ελλάδα να µην είχε καταντήσει, όπως και κατά τις προ-
ηγούµενες δεκαετίες, ερειπωµένη περιοχή µε χωριά φαντά-
σµατα, δυσπρόσιτα, εγκαταλειµµένα. Θα θέλαµε τον Οκτώβριο
του 2018 να τελειώνει η σιδηροδροµική σύνδεση Θεσσαλονίκη -
Ειδοµένη µε ηλεκτροκίνηση. Να συνδέεται η Θεσσαλονίκη µε την
Αθήνα µε ηλεκτροκίνηση. Να συνδέεται µε τη FYROM, τη Σερβία,
και την Κεντρική Ευρώπη. Θα θέλαµε να γίνεται η γραµµή Θεσ-
σαλονίκη – Βέροια - Φλώρινα, να προετοιµαζόταν για υλοποίηση
η Θεσσαλονίκη - Προµαχώνα, που είναι ο δεύτερος άξονας, να
γίνει η σιδηροδροµική σύνδεση του λιµανιού και η οδική σήµανση
του λιµανιού της Θεσσαλονίκης.

Θα θέλαµε να προετοιµάζεται η ηλεκτροκίνηση Θεσσαλονίκης
– Βέροιας - Έδεσσας και η σύνδεση Γιαννιτσών και Αριδαίας. Θα
θέλαµε να υπάρχει συµφωνία και να υλοποιείται για το Θεσσα-
λονίκη – Φλώρινα - Κρυσταλλοπηγή και Πόγραδετς. Θα θέλαµε
να υπάρχει άξονας στα Δυτικά Βαλκάνια µέσω του «INTERREG».
Θα θέλαµε να µιλούσαµε µε τις χώρες Αλβανία – FYROM – Βουλ-
γαρία σε µια τετραµερή, για παράδειγµα στη Θεσσαλονίκη, που
πιθανά να γινόταν πριν από έναν µήνα, για υλοποίηση κοινών συ-
στηµάτων παρακολούθησης των οδικών δικτύων, για διαλειτουρ-
γικότητα, για δίκτυο υδατοδροµίων, για συνεργασία και παροχή
τεχνογνωσίας και ευρωπαϊκής νοµοθεσίας, για να ενταχθούν οι
άνθρωποι, να κάναµε κοινά συνέδρια το φθινόπωρο για τις συν-
δυασµένες µεταφορές, όπως και να έχουµε τηλεπικοινωνιακές
συνδέσεις και να υλοποιούσαµε τις συνδέσεις µε οπτικές ίνες. 

Θα θέλαµε, λοιπόν, σε αυτή την οραµατική κατάσταση η Θεσ-
σαλονίκη να είναι οικονοµικό, παραγωγικό και πολιτιστικό κέντρο
των Βαλκανίων, να έχει πάρκα αντί για στρατόπεδα, να έχει εµ-
πορευµατικό κέντρο, να συνδέεται µε την Αθήνα, να έχει σιδη-
ροδροµικές υποδοµές, να έχει ιστορική µνήµη και µουσείο
ολοκαυτώµατος, να έχει συνδέσεις µε την Κεντρική Ευρώπη, να

έχει µετρό για να µπορεί να παίξει αυτόν τον ρόλο και αστικές
συγκοινωνίες, ό,τι δηλαδή παλέψετε εσείς όλα αυτά τα χρόνια
να µην υπάρχει.

Αυτή, λοιπόν, είναι µια οραµατική εικόνα, για να ζήσουν τα παι-
διά µας σε µια χώρα που δεν θα έχει ανασφάλεια, που θα έχει
ανάπτυξη, που θα έχει πρωταγωνιστικό ρόλο στην περιοχή, που
οι γειτονικές χώρες και οι γειτονικοί λαοί θα έχουν συµφέρον να
βαθαίνουν και να διατηρούν τη συνεργασία, την ειρήνη και τη
φιλία µαζί µας.

Αυτή είναι η δική µας πολιτική, αυτά που κάνουµε τρία χρόνια.
Είναι ο δικός µας πατριωτισµός. Υπάρχει και ο άλλος. Να έχουµε
κλειστά σύνορα, να έχουµε µονοπάτια που συνδέουν τη χώρα
µας, να µη συνδέονται τα λιµάνια, τα σιδηροδροµικά δίκτυα, ούτε
καν µε την Εγνατία, να διοργανώνουµε οµιλίες µε κληρικούς, µε
πρώην στρατιωτικούς, µε άλογα, µε χλαµύδες -σκεφτείτε τι θα
λέγαµε αν αυτά τα έκαναν στην Κωνσταντινούπολη-, να τραµπου-
κίζονται δήµαρχοι και πολιτικοί που δεν συµφωνούν, να ξεχνάµε
τις δολοφονίες και το παρακράτος της Θεσσαλονίκης γιατί δεν
είχαµε γεννηθεί τότε.

Υπάρχει και ο δικός σας πατριωτισµός, αυτό που προτείνετε,
δηλαδή να διατηρείται η αντίθεση και οι διενέξεις µε τους γειτο-
νικούς λαούς, ώστε κάποιοι να συνεχίσουν τη δοκιµασµένη συν-
ταγή της ακροδεξιάς, τον από Βορρά κίνδυνο.

Να επανέλθουµε στον κοµµουνιστικό κίνδυνο που µας απειλεί,
στην εµφυλιοπολεµική λογική που χώρισε τον ελληνικό λαό σε
πατριώτες και µειοδότες, στους Γκοτζαµάνηδες, σε όλα αυτά
που έχει ζήσει η Ελλάδα και τα Βαλκάνια για δεκαετίες, σε αυτά
που αποµονώνουν, απαξιώνουν, ξεχνούν τη µισή βόρειο Ελλάδα,
της µπάρες λίγα χιλιόµετρα έξω από την Ξάνθη λίγα χρόνια πριν
που σπούδαζα εγώ και πολλά άλλα. 

Έναν δήθεν πατριωτισµό που συντηρούσε και ευνοούσε συγ-
κεκριµένα οικονοµικά συµφέροντα, που συντηρούσε παλαιοκοµ-
µατικούς µηχανισµούς, συντηρούσε παρακρατικούς
µηχανισµούς και ανακύκλωνε συγκεκριµένα πολιτικά πρόσωπα.

Και, άντε, η Νέα Δηµοκρατία έχει την ακροδεξιά πλευρά, έχει
επικρατήσει, µε γεια της, µε χαρά της. Οι άλλοι, οι µεταρρυθµι-
στές, που τη στηρίζουν και στηρίζουν και την πρόταση δυσπι-
στίας; Είναι πραγµατικά λυπηρό.

Εµείς, αγαπητοί συνάδελφοι, τον πατριωτισµό µας δεν τον βά-
ζουµε στο πολιτικό παιχνίδι που θέλετε. Εµείς τον πατριωτισµό
µας τον τιµάµε και µε αγώνες και µε ιστορικές συµφωνίες και µε
οικοδόµηση της ειρήνης, των συνεργασιών, της ιστορίας της
χώρας µας, του προοδευτικού κόσµου και της Αριστεράς. Και
αυτή την πολιτική τη χειροκροτά όλος ο προοδευτικός κόσµος
σε όλη την Ευρώπη, σε όλον τον πλανήτη, τη χειροκροτά γιατί
τιµά την ιστορία µας, τιµά όσους έχασαν τη ζωή τους για τη
χώρα, την ειρήνη και το µέλλον των παιδιών µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Στο δευτερόλεπτο,
κύριε Υπουργέ. Ήσασταν ακριβέστατος!

Έχουµε και δεύτερη διαγραφή, αυτή του κ. Κάτση. Οπότε, λοι-
πόν, βλέπετε ότι κάποια πράγµατα γίνονται εύκολα.

Τον λόγο έχει για επτά λεπτά ο κ. Γερµενής από τη Χρυσή
Αυγή.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς να πούµε ότι είµαστε υπέρ της πρότασης δυσπι-

στίας κατά της Κυβέρνησης. Και πώς να µην είµαστε, άλλωστε,
όταν µια Κυβέρνηση, που θέλει να λέγεται ελληνική, νοµοθετεί
ανθελληνικά, κάνει συµφωνίες ανθελληνικές και χαρίζει στους
γυφτοσκοπιανούς ένα όνοµα ένδοξο, όπως αυτό της Μακεδο-
νίας; 

Διαβάζοντας κανείς την πρόταση δυσπιστίας της Νέας Δηµο-
κρατίας –και αναφέροµαι στην πρώτη παράγραφο-, διαπιστώνει
ότι το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης είναι λες και έρχε-
ται από παρθενογένεση, λες και δεν κυβερνούσε όλα αυτά τα
χρόνια.

Διαβάζουµε επί λέξει την πρώτη παράγραφο της πρότασης δυ-
σπιστίας η οποία αναφέρει: «Τριάµισι χρόνια τώρα η Κυβέρνηση
φτωχοποιεί τους πολίτες. Υπέγραψε δύο αχρείαστα µνηµόνια,
δέσµευσε τη χώρα µε βαριές περικοπές συντάξεων και µισθών,
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αύξησε τους φόρους, υποθήκευσε τη δηµόσια περιουσία. Η ανα-
σφάλεια κυριαρχεί παντού. Με απαράδεκτες µεθοδεύσεις προ-
καλεί βλάβη στη λειτουργία των θεσµών και του κράτους
δικαίου».

Δηλαδή, τα προηγούµενα πεντέµισι χρόνια που κυβερνούσε η
Νέα Δηµοκρατία µε το ΠΑΣΟΚ υπήρχε ευηµερία στο ελληνικό
κράτος, στον ελληνικό λαό; Μοιράζατε συντάξεις, µοιράζατε εκα-
τοµµύρια; Περνούσε καλά ο Έλληνας πολίτης; Ζούσε µε ανοι-
χτές πόρτες και παράθυρα;

Ήταν µια διαλυµένη κοινωνία, είναι µια διαλυµένη κοινωνία. Ο
ελληνικός λαός είναι εξαθλιωµένος, δεν αντέχει άλλο και µέχρι
σήµερα απόδειξη αποτελεί ότι κάθε λίγο και λιγάκι φέρνετε νέα
µέτρα, τα οποία ψηφίζετε όλοι εσείς και δεν διαφωνείτε πουθενά.
Μην ξεχνάµε ότι η κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ είχε
ψηφίσει και το πρώτο µνηµόνιο και το δεύτερο µνηµόνιο, που πα-
ραχωρούσαν εθνική κυριαρχία. Μάλιστα, τότε και µε τις ευλογίες
του Καρατζαφέρη.

Κατ’ αρχάς, δεν ξέρουµε για ποιον λόγο η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ
- ΑΝΕΛ κόπτεται να φέρει τόσο γρήγορα τη συµφωνία µε τους
Σκοπιανούς. Δεν µπορούµε να το καταλάβουµε.

Θα µπορούσε να είχε ένα δυνατό χαρτί ο κ. Τσίπρας να ζητήσει
δηµοψήφισµα ως δηµοκράτης που είναι από τον ελληνικό λαό, να
πάρει ένα 90% και µε αυτό το χαρτί να πάει να διαπραγµατευτεί
εάν ήθελε και να πει: «Με 90% εγώ δεν µπορώ να χαρίσω κανένα
όνοµα». Επειδή, όµως, είστε γνήσια τέκνα του κοµµουνισµού,
έχετε ιδεολογικά παρωπίδες.

Θα σας αναφέρω κάποια λόγια κάποιου επιφανή γλωσσολό-
γου, όχι Χρυσαυγίτη, όχι φασίστα, του κ. Μπαµπινιώτη, ο οποίος
έγραφε στο «Πρώτο Θέµα»: «Γράφαµε, εξηγούσαµε, τεκµηριώ-
ναµε, επιχειρηµατολογούσαµε και νοµίζαµε ότι κάποιος από τους
ιθύνοντες που διαπραγµατεύονται και λαµβάνουν τις αποφάσεις
για το σκοπιανό θέµα θα µας ακούσει. Τίποτε. Τώρα ο αφελής
γράφων τις γραµµές αυτές καταλαβαίνει γιατί ο ευφυής Υπουρ-
γός παρέπεµπε πεισµατικά στο 1977. Γιατί επιζητείτο εκ των
υστέρων δικαιολογία για τα αδικαιολόγητα. Είχε αποφασισθεί
προφανώς µέσα στο δούναι και λαβείν της διαπραγµάτευσης να
αναγνωριστεί και να προσφερθεί χαριστικά η ονοµασία της σλα-
βικής γλώσσας των Σκοπιανών σαν “µακεδονική” και αναζητείτο
δήθεν “προηγούµενο” και δήθεν “ιστορικό έρεισµα”. Έτσι το των
Σκοπιανών διπλωµατικό “επιχείρηµα” -ρητά µόλις από το 1991
που αυτονοµήθηκε η FYROM- πως τάχα η γλώσσα τους είναι η
“µακεδονική”, η χρήση δηλαδή εκ µέρους των Σκοπιανών µιας
ψευδώνυµης ονοµασίας για µια γλώσσα η οποία δεν είναι παρά
ένα βουλγαροσερβικό ιδίωµα». Αυτά λέει ο κ. Μπαµπινιώτης.

Και συνεχίζει: «Έλαµψε η αιτία επικλήσεως του 1977 και πολ-
λών άλλων χρονολογιών. Αναγνωρίστηκε επισήµως κατά τη δια-
πραγµάτευση µε τα Σκόπια η βουλγαροσερβική σλαβική γλώσσα
των Σκοπίων ως “µακεδονική”. Δόθηκε επισήµως ένα όνοµα µε
το οποίο η γλώσσα αυτή δεν έχει καµµία σχέση. Αντιστάθµισµα:
Θα αναφέρεται κάπου στη συµφωνία ότι η επισήµως αναγνωρι-
ζοµένη από την Ελλάδα γλώσσα των Σκοπίων ως “µακεδονική”
δεν είναι µακεδονική, αλλά σλαβική. Τότε, αφού και οι δύο πλευ-
ρές συνοµολογούν ρητά ότι είναι -όπως πράγµατι είναι- σλαβική
γλώσσα, γιατί συµφωνούµε να λέγεται “µακεδονική”, όνοµα που
παραπέµπει ρητά στην ελληνική γλώσσα της Μακεδονίας, αρ-
χαία, νέα και σύγχρονη; 

»Δεν είναι αυτό ιδιοποίηση και σφετερισµός ενός εθνικού ονό-
µατος για µια γλώσσα που σε σχέση µε τους οµιλητές της -εννοώ
τους Σκοπιανούς- έχει άλλη εθνική προέλευση; Και δεν γίνεται ο
σφετερισµός αυτός για τον προφανή λόγο, ότι µια εθνική
γλώσσα είναι και καθοριστικό συστατικό εθνικής ταυτότητας,
µιας άλλης δηλαδή ταυτότητας από την πραγµατική ιστορική
ταυτότητα που έχουν οι πολίτες των Σκοπίων; 

»Είναι σοβαρό και πειστικό να επιχειρηµατολογούµε ότι ο κό-
σµος που θα λέει τη γλώσσα των Σκοπίων “µακεδονική” θα σπεύ-
δει εν συνεχεία να αναζητήσει τη συµφωνία που θα έχει
υπογραφεί και στην οποία θα πληροφορείται ποια είναι η κατα-
γωγή και η υπόσταση αυτής της δήθεν “µακεδονικής” γλώσ-
σας;». Αυτά λέει ο καθηγητής γλωσσολογίας, ο κ. Μπαµπινιώτης.

Θα µπορούσατε να τον πάρετε και να κάνετε µια συµφωνία
στο τραπέζι µε έναν γλωσσολόγο αυτού του επιπέδου. Και έχει

µια διεθνή αναγνώριση ο άνθρωπος και δεν είναι και Χρυσαυγί-
της, ούτε εθνικιστής.

Επιγραµµατικά η συµφωνία αυτή αναφέρει ότι η ιθαγένεια των
Σκοπίων θα είναι µακεδονική, δηλαδή όλοι παγκοσµίως θα τους
λένε «Μακεδόνες». Η γλώσσα θα ονοµάζεται «µακεδονική»
γλώσσα, οι πινακίδες των αυτοκινήτων θα λένε «Μακεδονία». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και συνεχίζοντας, λέει, θα δηλητηριαστεί η ελληνική νεολαία,
µε στόχο τη διαµόρφωση µιας ψευδούς ιστορικής αντίληψης
σχετικά µε την ιστορία της Μακεδονίας. Δηλαδή, πλέον εδώ πέρα
θα φτιαχτούν νέα βιβλία, νέα ιστορία και τα παιδιά µας στο σχο-
λείο θα µάθουν µια ιστορία για µια διαφορετική Μακεδονία. Αυτά
στο ελληνικό κράτος. Το τι θα κάνουν οι Σκοπιανοί δεν µας απα-
σχολεί. Εµείς έχουµε και ιστορία και έθνος αιώνων έχουµε. 

Και επειδή ακούστηκε εδώ ότι ποινικοποιούνται αυτοί που γυ-
µνάζονται και έχουν µπράτσα, εµείς θέλουµε να πούµε το εξής:
Είµαστε και µε τους µπρατσαράδες, είµαστε και µε τον Στρατό,
είµαστε και µε τις Ειδικές Δυνάµεις.

Δεν είµαστε µε αυτούς τους λεβέντες τους δικούς σας, που
τους φέρνετε και φοράνε φούστες και τακούνια. Για εµάς φού-
στες και τακούνια µπορούν να φορέσουν πολύ ωραίες δεσποινί-
δες, όχι οι λεβέντες σας. Μετά από αυτόν το κύκλο οµιλιών, εµείς
µαχόµαστε και ευελπιστούµε η Κυβέρνησή σας να είναι παρελ-
θόν. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Γερµενή. 

Τον λόγο έχει για επτά λεπτά ο κ. Ριζούλης από την Κοινοβου-
λευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ. Αµέσως µετά, θα πάρουν τον λόγο
η κ. Αντωνίου και ο κ. Καβαδέλλας. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΡΙΖΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Με τα µπράτσα δεν έχουµε κανένα πρόβληµα και όσοι µπο-

ρούµε έχουµε. Έχουµε πρόβληµα µε τα µπράτσα τα οποία ση-
κώνονται να δολοφονήσουν τον Φύσσα, τους µετανάστες. Με
αυτά τα µπράτσα έχουµε πρόβληµα σοβαρό. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: «Μάνος» και «Γιώργος» σού λένε τί-
ποτα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Μην ανοίγετε διάλογο! 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΡΙΖΟΥΛΗΣ: Έχετε παλουκώσει όλον τον κόσµο. Σο-

βαρά µιλάς;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Μην προκαλείς!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Ριζούλη, σας

παρακαλώ. Μην προκαλείτε κι εσείς. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΡΙΖΟΥΛΗΣ: Και ο άλλος προκάλεσε. Δεν κατάλαβα.

Γιατί; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Μην προκαλείς!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριοι συνάδελφοι,

σας παρακαλώ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΡΙΖΟΥΛΗΣ: Σου είπα µε ποια µπράτσα έχουµε πρό-

βληµα. Εσύ γιατί έχεις πρόβληµα; Αρπάζεις και δολοφονείς εσύ; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Ριζούλη, µείνετε

στον λόγο σας και µην προκαλείτε. Δεν υπάρχει λόγος. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΡΙΖΟΥΛΗΣ: Ήθελα κι εγώ να πω µερικά πράγµατα,

γιατί είναι αυτό που παίζει πολύ ωραία και η συντηρητική παρά-
ταξη είναι πλέον στο στοιχείο της. Και λέω «συντηρητική παρά-
ταξη», γιατί θα το πάµε σε βάθος χρόνου. 

Η εθνικοφροσύνη και ο πατριωτισµός είναι δύο έννοιες που τις
έχουν αναµείξει διαχρονικά και τις έκαναν ένα, µε µια παρένθεση.

Κατ’ αρχάς, για να θυµηθούµε όλοι, όσοι είχαν γεννηθεί ή δεν
είχαν γεννηθεί, είχαν διαβάσει ή δεν είχαν διαβάσει, να ξέρουµε
ότι από το 1945 και µετά η Οµοσπονδιακή Δηµοκρατίας της Γι-
ουγκοσλαβίας για εσωτερικούς λόγους αλλά και για γεωπολιτι-
κούς γύρω γύρω, άρχισε να καλλιεργεί µία λογική για τη
Μακεδονία και το µακεδονικό έθνος. Έζησα κάποια χρόνια εκεί
και ξέρω πώς γινόταν.

Φτάσαµε στο 1992 και θα τα πάω γρήγορα. Καλλιεργήθηκε για
σαράντα -πενήντα χρόνια, λοιπόν, σε έναν κόσµο εκεί ότι είναι
απόγονοι του Μεγάλου Αλεξάνδρου, απόγονοι της ιστορίας
αυτής η οποία πήγε µέχρι την Ινδία κ.λπ., και το 1992 ήρθε η ώρα
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αυτός ο κόσµος, ο οποίος φοβούµενος και τα γύρω γύρω του
και έχοντας και το υπόβαθρο της εκπαίδευσης των σαράντα χρό-
νων, να διατρανώσει και να διεκδικήσει αυτό που λέµε εµείς την
ιστορία της ελληνικής Μακεδονίας. Τελείωσε η παρένθεση.

Από το 1945 -1950 και µετά, εδώ στην Ελλάδα, η συντηρητική
παράταξη εκπλήρωνε ένα άλλο πατριωτικό καθήκον. Κυνήγησε
τους ηττηµένους του εµφυλίου, κυνήγησε τα παιδιά, κυνήγησε
τα εγγόνια, κυνήγησε τα ανίψια, να µην µπουν στο δηµόσιο, δο-
λοφονήθηκαν µεγάλοι ηγέτες του κοµµουνιστικού κινήµατος,
ενώ τα κλοµπς του παρακράτους σηκώθηκαν και άφησαν νε-
κρούς στα πεζοδρόµια.

Όµως, δεν έκαναν µόνο αυτό, αλλά έκαναν κι άλλο πατριωτικό
καθήκον και συνδέεται πολύ ωραία µε αυτό. Ποιο είναι το πα-
τριωτικό καθήκον; Πάει ο Ελληνισµός της Κωνσταντινούπολης.
Δεν ασχοληθήκατε µε αυτό. Πάει η Ίµβρος και η Τένεδος. Δεν
ασχολήθηκε µε αυτό η παράταξη. Είχε τον κόσµο αυτόν, που στο
εσωτερικό έπρεπε να του πουλάει τον κίνδυνο από Βορρά και µε
αυτό δούλευε, µε αυτό συντηρούνταν. Και για καπάκι… 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Στο Δοξάτο που σφαγιάστηκαν
µερικές χιλιάδες;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Κυριαζίδη, σας
παρακαλώ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΡΙΖΟΥΛΗΣ: Θα σου απαντήσω τώρα.
Δεν τον ξέρεις ούτε εσύ τον Λαµπράκη;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Πλάκα κάνεις τώρα; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΡΙΖΟΥΛΗΣ: Την Μακρόνησο δεν την ξέρεις; Τη

Γυάρο δεν την ξέρεις; Τα ξέρεις καλά!
Και ήρθε για καπάκι η Κύπρος. Και θα µου πείτε τώρα τι δου-

λειά έχω να µιλάω στη Νέα Δηµοκρατία και στη συντηρητική πα-
ράταξη για την Κύπρο. Δεν το κάνω εγώ. Συγγνώµη, αλλά εκείνη
η πλευρά το κάνει, η οποία έψαχνε να βρει ποιος διαδέχθηκε τη
νεολαία του Παπαδόπουλου στην αρχηγία. Κι εκεί που άνοιξε η
δική σας αγκαλιά, ήρθε µέσα ο αντικαταστάτης. Αυτό να το προ-
σέξετε λίγο.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Πες για τη συµφωνία τώρα!
ΑΝΔΡΕΑΣ ΡΙΖΟΥΛΗΣ: Δίπλα είναι. Θα σου πω για τη συµφω-

νία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Για την ταµπακιέρα. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΡΙΖΟΥΛΗΣ: Είπαµε, Ίµβρος, Τένεδος, Ελληνισµός

της Πόλης, Κύπρος. Δικό σας πατριωτικό καθήκον ήταν, µε τον
έναν ή τον άλλον τρόπο.

Και φτάνουµε στο 1992 τώρα, µε το σκοπιανό, µε τη γείτονα
χώρα, µε τη Severna Macedonija, τη North Macedonija, κι όπως
αλλιώς ειπωθεί. 

Κατ’ αρχάς µέσω της διολίσθησης του να µην ασχοληθείτε,
δηλαδή, καθόλου, για να αποφύγετε το αντικείµενο, τι καταφέ-
ρατε; Πατριωτικό καθήκον και αυτό, να τους αναγνωρίσει όλος
ο κόσµος ως γνήσιους «Μακεδόνες» και ως Μακεδονία». Με τη
διολίσθηση της µη διαπραγµάτευσης, της µη συζήτησης αλλά
και των δικών σας εσωτερικών διαµαχών έγινε αυτό και φτάσαµε
σε αυτό το σηµείο σήµερα. Και όλος ο κόσµος τους αναγνώρισε
και σαν «Μακεδονία». Σε πολλές χώρες έπαιξαν και το παιχνίδι
της ιστορικότητας.

Και έρχεται σήµερα η Κυβέρνηση αυτή –η πρώτη φορά, δεύ-
τερη φορά Αριστερά που λέτε και όντως έτσι είναι- η οποία τι
κάνει; Βάζει τη χώρα αυτή κατ’ αρχάς στο γλωσσικό θέµα, να
λέει ότι η γλώσσα που µιλάνε δεν έχει καµµία σχέση µε την αρ-
χαία ελληνική και είναι σλάβικη. Και επίσης ότι δεν έχουν καµµία
σχέση ιστορικά µε την αρχαία ελληνική Μακεδονία και ιστορία.
Αυτό το κάνει αυτή η Κυβέρνηση.

Εγώ θα πω –και µε αυτό θα τελειώσω, δεν θέλω να µιλήσω
πολύ- κάτι. Θέλω να µου πείτε στα σαράντα, πενήντα, εξήντα
προηγούµενα χρόνια µε την εθνικοφροσύνη σας και τον πατριω-
τισµό σας, τι κερδίσατε για τον Ελληνισµό, εκτός από υποχωρή-
σεις και από εκτοπισµούς Ελλήνων; Ξεκίνησα µε την
Κωνσταντινούπολη, µίλησα για την Ίµβρο και την Τένεδο και για
την Κύπρο.

Εµείς έχουµε να πούµε ότι σε τρία χρόνια καταφέραµε αυτό
που εσείς µε τη διολίσθηση και τις διαπραγµατεύσεις που κάνατε
τόσα χρόνια, το είχατε παραδώσει. Και πλέον επίσηµα ούτε
σχέση έχουν µε τη ιστορία της αρχαίας ελληνικής Μακεδονίας,

ούτε η γλώσσα τους έχει να κάνει µε γλώσσα η οποία οµιλούνταν
στην αρχαία Μακεδονία. Να πείτε εσείς τι κάνατε.

Το µόνο που έχετε να κάνετε είναι να παίζετε µε αυτό που παί-
ζατε πάντα. Παίζετε µε ένα συντηρητικό κόσµο που κάποτε τον
φοβίζατε µε τους κοµµουνιστές που θα έρθουν από τον Βορρά.
Τώρα έχετε πάλι έναν εχθρό να βγάλετε, λέγοντας ότι εδώ οι
προδότες ξεπουλάνε τη χώρα!

Πουλάτε, λοιπόν, έναν ψεύτικο πατριωτισµό και νοµίζετε ότι
µε αυτόν τον ψεύτικο πατριωτισµό θα καταφέρετε να πέσει αυτή
η Κυβέρνηση. Δεν θα σας κάνουµε το χατίρι. Δεν θα πέσει η Κυ-
βέρνηση. Και εσείς δεν θα χρειαστεί –ελπίζω για πολύ καιρό
ακόµα- να κάνετε βήµατα πίσω από εθνικά ζητήµατα, όπως έχετε
µάθει να κάνετε πενήντα χρόνια.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Ριζούλη.

Τον λόγο έχει η κ. Αντωνίου για επτά λεπτά. 
Θα ακολουθήσει ο κ. Καβαδέλλας και µετά είναι ο Υπουργός

Υγείας κ. Ξανθός.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Μετά; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Μετά είναι ο κ. Μπάρ-

κας. Ο κ. Νικολόπουλος δεν έχει βρεθεί, αλλά από τις επόµενες
δεκαπεντάδες έχει το δικαίωµα να µιλήσει. Μετά είναι ο κ. Μη-
ταφίδης και µετά είστε εσείς, κύριε Μανιάτη. Ανυποµονείτε!

Ορίστε, κυρία Αντωνίου, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε σε µια ιστορική

στιγµή -την πιο ιστορική στιγµή της κοινοβουλευτικής µου δια-
δροµής, αλλά και πολλών άλλων Βουλευτών εδώ µέσα- και µπρο-
στά σε ευθύνες που ερχόµαστε µια φορά στη ζωή µας.

Ήρθε η ώρα, όπως λέµε στο χωριό µου –και θα σας πω ποιο
είναι το χωριό µου, γιατί έχει σηµασία- «να χωρίσουµε τα στείρια
από τα γαλάρια». Το Σάββατο οι µάσκες θα πέσουν. Το Σάββατο
οι Βουλευτές καλούνται να αποφασίσουν. Γιατί εάν την Κυριακή
ο κ. Τσίπρας υπογράψει αυτή την κατάπτυστη συµφωνία, δεν
έχει επιστροφή. Όταν φύγει το βόλι, η σφαίρα δεν έχει επι-
στροφή. Το κακό έχει γίνει.

Μετά από, νοµίζω, έξι µήνες µυστικής διαπραγµάτευσης -και
τώρα καταλαβαίνω γιατί ήταν µυστική η διαπραγµάτευση- προ-
χωρήσατε στο αδιανόητο. Αναγνωρίσατε «µακεδονική γλώσσα»,
«µακεδονική ιθαγένεια» και στην ουσία «µακεδονικό έθνος». Είναι
η χειρότερη συµφωνία για την οποία ο κ. Τσίπρας δεν έχει καµµία
πολιτική νοµιµοποίηση να προχωρήσει στην υπογραφή της,
εκτός εάν, αγαπητοί συνάδελφοι –και κυρίως απευθύνοµαι εκεί,
στους ΑΝΕΛ- του δώσετε εσείς τη νοµιµοποίηση το Σάββατο.

Ο ΣΥΡΙΖΑ, λοιπόν, προχωράει στο να υλοποιήσει αυτό που για
πολλές δεκαετίες ήταν αδιανόητο. Βρισκόταν, όµως, -απ’ ό,τι
φαίνεται- πάντα στις µύχιες σκέψεις της Αριστεράς. Αυτό φαίνε-
ται εξάλλου και από τις τοποθετήσεις των συναδέλφων του ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

Ο κ. Τσίπρας ετοιµάζεται µε µια υπογραφή να παραδώσει µα-
κεδονική ταυτότητα και γλώσσα στους γείτονες, να ορίσει µακε-
δονικό έθνος, να κάνει έτσι πράξη τα βαθύτερα αλυτρωτικά
όνειρα των Σκοπιανών. Και ετοιµάζεται να το κάνει µε µια µονο-
κονδυλιά αγνοώντας τη Βουλή των Ελλήνων κυρίως, όµως, αγνο-
ώντας την άποψή του ελληνικού λαού. Αυτός, που ως
Πρωθυπουργός έκανε δηµοψήφισµα για τη δανειακή σύµβαση,
το οποίο βέβαια ποδοπάτησε, αρνείται, λέει, τώρα στον ελληνικό
λαό να εκφραστεί για το πιο σοβαρό εθνικό θέµα.

Χαρακτηρίζει τζογαδόρους όσους του λένε «πάρε την έγκριση
της Βουλής των Ελλήνων για να προχωρήσεις στην υπογραφή
της συµφωνίας» και λέει ότι µιλάει µε την ιστορία, η οποία είναι
η µόνη που θα τον κρίνει. Αν δεν έχουµε µπροστά µας τον νέο
Ναπολέοντα Βοναπάρτη, τότε σίγουρα έχουµε µπροστά µας
έναν Πρωθυπουργό που δεν σέβεται τους θεσµούς. Γιατί και
στον ΣΥΡΙΖΑ ξέρουν πολύ καλά ότι πριν από την ιστορία θα τους
κρίνει ο ελληνικός λαός, όποτε τολµήσουν και στήσουν κάλπες,
και θα τους κρίνει σκληρά.

Ως Ελληνίδα Βουλευτής που κατάγοµαι και εκλέγοµαι στην
Καστοριά –εκεί κολλάει το χωριό µου- τον τόπο που θυσιάστηκε
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για την Μακεδονία µας ο Παύλος Μελάς µπορώ να σας πω µόνο
το εξής: Σταµατήστε τα παιχνίδια µε την ψυχή των Μακεδόνων.
Ακούστε τη φωνή του λαού.

Στο συλλαλητήριο που έγινε την προηγούµενη εβδοµάδα στην
Καστοριά, χιλιάδες άνδρες και γυναίκες διαδήλωναν ειρηνικά και
διατράνωναν την πίστη τους για τη µία και ελληνική Μακεδονία.
Όλοι αυτοί δεν ήταν ούτε τζογαδόροι, ούτε όχλος ούτε ακραίοι.
Ήταν απλοί άνθρωποι που έµαθαν να σέβονται και να αγωνίζον-
ται για τα ιερά και όσια της Μακεδονίας µας και κυρίως της Ελ-
λάδας µας.

Δεν ξέρω αν είναι τυχαίο, αγαπητοί συνάδελφοι, ή εάν η ιστο-
ρία εκδικείται, αλλά η επιλογή των Πρεσπών ως τόπο για την
υπογραφή της συµφωνίας είναι σηµαδιακή και ξυπνάει άσχηµες
µνήµες. Οι Πρέσπες είναι εξάλλου ο τόπος στον οποίο κάποτε
µια ολοµέλεια πολιτικού προγόνου του ΣΥΡΙΖΑ µιλούσε για την
αυτοδιάθεση του µακεδονικού έθνους και τη δηµιουργία του µα-
κεδονικού κράτους. Συγχαρητήρια, κύριε Τσίπρα, από ό,τι φαί-
νεται θέλετε να είστε αυτός που θα τελειώσει τη δουλειά.

Μας µιλάτε όλη την ώρα για τα οικονοµικά οφέλη της συµφω-
νίας. Αλήθεια, είστε διατεθειµένοι έναντι κατάλληλου τιµήµατος
να ξεπουλήσετε τα πάντα; Το Σάββατο, λοιπόν, αγαπητοί συνά-
δελφοι, ο καθένας από µας θα κριθεί και για όσα λέει αλλά κυ-
ρίως για το τι θα κάνει.

Και, επειδή πολλοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ αγωνιούν για το τι
κάνει η Νέα Δηµοκρατία, καλύτερα να αναρωτηθείτε τι κάνετε
εσείς και πώς θα µείνετε σαν µαύρη σελίδα της σύγχρονης ιστο-
ρίας µας.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.
Αντωνίου και για την ακρίβεια και για την οικονοµία του χρόνου. 

Τον λόγο έχει ο κ. Καβαδέλλας. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Ανέβηκα σήµερα στο Βήµα µε πόνο ψυχής γιατί διακυβεύεται

προσεχώς κάτι ιερό για την Ελλάδα. Έχω µιλήσει από αυτό το
Βήµα τουλάχιστον διακόσιες φορές, αλλά σήµερα είναι η µονα-
δική φορά που είµαι πραγµατικά πολύ θυµωµένος και πολύ απο-
γοητευµένος. Χορεύετε όλοι σας, µηδενός εξαιρουµένου, επάνω
στο πτώµα της Μακεδονίας µας. Έχετε ήδη ετοιµάσει την κηδεία
της και προσποιείστε ότι έχετε και διαφορές.

Η Νέα Δηµοκρατία προσποιείται ότι προσφέρει υπηρεσία στην
πατρίδα µε αυτή την ενέργεια σήµερα γνωρίζοντας, βεβαίως, εκ
του ασφαλούς ότι η κυβέρνηση έχει εξασφαλισµένη την πλειοψη-
φία. Είναι µια ανίερη πλειοψηφία, µια ανίερη συµµαχία βασισµένη
επάνω στην εξουσία, στην καρέκλα, στα αξιώµατα. 

Έτσι, λοιπόν, αισθάνεται η Νέα Δηµοκρατία ότι κοροϊδεύει τον
ελληνικό λαό για ένα άλλοθι και για ένα άλλοθι γίνεται αυτό σή-
µερα. Είναι ένα άλλοθι που δεν θα το έχει, βέβαια, από εµάς.

Θα ρωτήσω το εξής: Τι έκανε η Νέα Δηµοκρατία τόσα χρόνια;
Κυβέρνησε η Νέα Δηµοκρατία. Αυτή η ιστορία είναι παλιά, από
τον Τίτο. Γιατί δεν περιχαράκωσε τη Μακεδονία; Δεν κυβέρνησε
η δεξιά, που ζητάει, βεβαίως, και πάλι να κυβερνήσει, εξελθούσα
της κολυµπήθρας του Σιλωάµ; Είχατε εσείς και έχει και ο κ. Τσί-
πρας τα όπλα να διαπραγµατευτεί να πει κάτι.

Εγώ έχω εδώ πέρα ένα γραµµατόσηµο που λέει «Βαρντάρ-
σκα». Αυτό είναι το όνοµα του κρατιδίου. Ας το πουν «Δηµοκρα-
τία της Βαρντάρσκα», ας το πουν «Δηµοκρατία των Σκοπίων», ας
το πουν όπως θέλουν. Δεν γράφει Μακεδονία, γράφει Βαρντάρ-
σκα, κύριοι. Κάνετε ότι δεν το ξέρετε και ότι δεν το βλέπετε.

Ο κ. Τσίπρας ουσιαστικά φέρνει τη δική σας πρόταση, κύριοι
της Νέας Δηµοκρατίας, µια σύνθετη ονοµασία που είχατε συµ-
φωνήσει ή που µάλλον είχατε προτείνει. Μάλλον έχετε πάρα
πολύ κοντή µνήµη.

Θυµάστε τι λέγατε στο πρώτο συλλαλητήριο; Να µην πάει κα-
νένας στο συλλαλητήριο. Μόλις είδατε το πλήθος, αλλάξατε
γνώµη. Βέβαια, η ΕΡΤ δεν το έπαιζε, έπαιζε στρουµφάκια εκείνη
την ώρα, είδαν ότι ήταν και µέχρι πέντε χιλιάδες. Άλλη ιστορία
από εκεί, άλλη φασιστική συµπεριφορά: Η ΕΡΤ ή να κλείσει ή να
σταµατήσει να ασχολείται µε την ενηµέρωση, να παίζει στρουµ-
φάκια και καραγκιόζηδες, υπάρχουν ωραίες ταινίες και να µην

µας ενηµερώνει γιατί κουραστήκαµε µε την ενηµέρωση που µας
δίνει.

Όσον αφορά τώρα τους αριστερούς. Οι αριστεροί είχαν πα-
γίως τοποθετηθεί αρνητικά στο οτιδήποτε εθνικό. Σήµερα αν
υπερασπίζεσαι την πατρίδα σου, κατά τους ινστρούχτορες του
ΣΥΡΙΖΑ, είσαι φασίστας, είσαι αντιδραστικός, οπισθοδροµικός.
Και δεν ντραπήκατε να φωταγωγήσετε τη Βουλή για µια παρεκ-
κλίνουσα µειονότητα, να εναγκαλίζεστε και να φιλιέστε µε αν-
θρώπους βαµµένους κόκκινους, πράσινους, µε τακούνια κάτι
άντρες τρία µέτρα. Δεν είδα πιο αστείο πράγµα από αυτό τον τε-
λευταίο καιρό, και έχω δει πολλές αστείες ταινίες.

Θέλετε να διαλύσετε την οικογένεια, την ηθική και τώρα θέλετε
να διαλύσετε και την πατρίδα. Οι αριστεροί την είχαν, βεβαίως,
ήδη καταδικάσει για να µην έχουµε…

ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Πες και για τα άλλα.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Θα τα πούµε όλα. Γιατί να µην

τα πω όλα; Θα πω την ιστορία εδώ πέρα σήµερα.
Είχατε καταδικάσει την Μακεδονία µέσα στην ψυχή σας από

παλιά. Έχω εδώ πέρα κάτι γελοιότητες του «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗ», διά-
φορες βλακείες που λέει ότι ένας λαός, οι Μακεδόνες βασανί-
στηκε από Έλληνες και Βούλγαρους και εξελληνίζονται βίαια οι
µακεδονικοί πληθυσµοί. Καταλήγει στο πρώτο συµπέρασµα, ότι
δεν έχουµε να κάνουµε µε Έλληνες. Αν διδάσκεστε και διδασκό-
µαστε αυτά από την Αριστερά, τι άλλο θέλουµε από τους ξένους;

Τι κάνατε; Βάλατε τον κ. Κοτζιά, πρώην θεωρητικό του ΚΚΕ, ο
οποίος είναι σίγουρο ότι αυτά τα ενστερνίζεται, να διαπραγµα-
τευτεί. Βάλατε τον λύκο, που λέει ο λαός, να φυλάει τα πρόβατα.

Ξέρουµε, βεβαίως, τι παιχνίδια παίζετε. Εµείς το ξέρουµε, ο
λαός δεν το ξέρει. Είσαστε πολύ ειδικοί στο παραµύθι. Ο ίδιος ο
Πρωθυπουργός πήγε να εναγκαλιστεί τον κ. Μπουτάρη. Βε-
βαίως, είµαστε κατά κάθε µορφής βίας, αλλά εσείς κοιτάτε µόνο
τη δεξιά βία. Την αριστερή βία τη θεωρείτε καλό πράγµα. Ο «Ρου-
βίκωνας» είναι παιδί σας και ποτέ δεν έχει συλληφθεί κανένας
του «Ρουβίκωνα». Μια φορά έκαναν το λάθος και τους συνέλα-
βαν και τρέξατε να τους πάρετε από τα αστυνοµικά τµήµατα, να
τους σώσετε. Είναι αυτοί, που υποστηρίζουν τον κ. Κουφοντίνα,
ο οποίος είχε ένα προσωνύµιο, επειδή σκότωνε µε τη µία, δεν το
θυµάµαι καλά.

Εν πάση περιπτώσει ο ίδιος ο Πρωθυπουργός πήγε να εναγ-
καλιστεί τον κ. Μπουτάρη, που δεν δίνει ούτε τα κόπρανά του ο
κύριος, για αυτούς που εσφάγησαν, για τους Ποντίους.

Μία συµβουλή θέλω να δώσω εγώ στον κ. Μπουτάρη. Πρώτον,
ο λαός της Θεσσαλονίκης τον έστειλε εκεί να µαζεύει τα σκουπί-
δια. Δεύτερον, τον συµβουλεύω να µην αλλάξει το όνοµα του αε-
ροδροµίου, αλλά το δικό του, γιατί το µπερδεύω µε τα κρασιά.
Μας φέρνετε µια δικαιολογία ότι τους έχουν αναγνωρίσει πάρα
πολλοί. Δεν µας ενδιαφέρει, κύριοι ποιοι τους έχουν αναγνωρί-
σει. Εµείς δεν πρέπει να τους αναγνωρίσουµε και αν δεν τους
αναγνωρίσουµε εµείς, δεν θα µπουν ούτε στην Ευρώπη ούτε στο
ΝΑΤΟ και θα µαραζώσουν.

Εµείς δίνουµε το δικό µας αίµα, το αίµα των Μακεδονοµάχων,
των Παυλοµελάδων που λέγατε εσείς ειρωνικά. Εµείς δίνουµε,
λοιπόν, την ψυχή της Ελλάδος, αυτοί παίρνουν κάτι που δεν τους
ανήκει. Αν υπάρχει βόρεια και νότια Μακεδονία, σηµαίνει ότι η
Μακεδονία είναι διαιρεµένη, οπότε κάποτε θα κάνουν ενέργειες
να ενώσουν τις «Μακεδονίες». Να µου το θυµάστε αυτό. Τους δί-
δετε και τη γλώσσα, µια γλώσσα που µίλαγαν µόνο οι Έλληνες
Μακεδόνες που ήταν και ελληνική ταυτόχρονα.

Εδώ θα πω το εξής, ότι το άλλοθι για το ότι τόσα χρόνια δεν
κάνατε τίποτα για να προστατεύσετε, κύριοι της Δεξιάς, τη Μα-
κεδονία από τους παραχαράκτες, το ζητάτε από εµάς σήµερα.
Η Μακεδονία είναι µια, η ψυχή της ελληνική. Μία φράση µπορείτε
να πείτε στους Σκοπιανούς και στους δυτικούς «µολών λαβέ»,
αλλά που τέτοια τύχη!

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Καβαδέλλα.
Ο Υπουργός Υγείας κ. Ξανθός έχει τον λόγο για δέκα λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Αγαπητοί συνάδελ-

φοι, επιστροφή, λοιπόν, στα γνώριµα, δοκιµασµένα, ρυπαρά και
δυσώδη νερά της ακροδεξιάς ρητορικής, της εθνικοφροσύνης,
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της πατριδοκαπηλίας και του πρωτόγνωρου αντικοµµουνισµού.
Αυτό συµβαίνει αυτές τις µέρες και αυτό θα κορυφωθεί µέχρι το
Σάββατο το βράδυ. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Αυτό είναι το
πολιτικό κλίµα, το οποίο δηµιουργείται µε τη συγκεκριµένη πρό-
ταση, αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας.

Τώρα, λοιπόν, που το αφήγηµα της καταστροφής και των επι-
κείµενων δεινών δεν επιβεβαιώνεται, τώρα που διαψεύδονται οι
προφητείες της χρεοκοπίας της χώρας και της καταστροφής της
οικονοµίας, τώρα που η προοπτική της βιώσιµης εξόδου από την
κρίση και το µνηµόνιο αποκτά µια ορατή και βιώσιµη υπόσταση,
τώρα που το συνεχές αίτηµα για εκλογές, εδώ και δυόµισι χρόνια
από τη Νέα Δηµοκρατία και το αίτηµα πολιτικής ανατροπής δεν
έχει κοινωνικό έρεισµα και χρειάζεται τόνωση ο κοµµατικός πα-
τριωτισµός, γιατί καµµία πολιτική πρωτοβουλία των τελευταίων
µηνών δεν σας έχει βγει, τώρα που ένα µείζον εθνικό θέµα µετά
από το βάλτωµα εικοσιπενταετίας οδηγείται σε µια σοβαρή, βιώ-
σιµη και προφανώς συµφέρουσα για τη χώρα λύση, τώρα η Νέα
Δηµοκρατία άδραξε την ευκαιρία και προσπαθεί να µετατρέψει
αυτό το εθνικό ζήτηµα, όχι απλώς σε ένα πεδίο πολιτικής αντι-
παράθεσης –αυτό προφανώς είναι θεµιτό- αλλά δυστυχώς σε
ένα πεδίο ακραίας κοινωνικής και πολιτικής πόλωσης.

Αυτή η πρόταση µοµφής πραγµατικά υπηρετεί µια γραµµή δι-
χασµού, ανάµεσα σε πατριώτες και προδότες, ανάµεσα σε εθνα-
µύντορες και µειοδότες. Εκεί οδηγείται και πρέπει να
προβληµατιστείτε πάρα πολύ για το ποιος κερδίζει απ’ αυτή την
αντιπαράθεση. Δεν βλέπετε ποιος δίνει τον τόνο;

Και καλά η Νέα Δηµοκρατία, αλλά το προοδευτικό ΠΑΣΟΚ; Και
αυτό συνεργεί στην αναπαραγωγή αυτής της φιλολογίας, της
συζήτησης και της ρητορικής;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Να κάτσεις να µας ακούσεις, Υπουργέ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ακούω αρκετή ώρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Σας παρακαλώ, κύριε

Μανιάτη.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Προφανώς, λοιπόν,

η συγκεκριµένη πρόταση δεν θα έχει καµµία τύχη. Δεν µπορείτε
να κερδίσετε τίποτα και το ξέρετε. Θέλετε, όµως, να δώσετε ένα
σήµα στο εκλογικό ακροατήριο ότι το παλεύετε, ότι το πάτε µέχρι
το τέλος. Για τα ψηφαλάκια της ακροδεξιάς και των Παµµακεδό-
νων καίγεστε και για τίποτα άλλο! Είναι µια ακραία, ψηφοθηρική
και λαϊκιστική πολιτική αυτή την οποία ακολουθείτε. Δυστυχώς
αυτή είναι η αλήθεια.

Διάβασα στην εισήγηση της Νέας Δηµοκρατίας, στην αιτιολό-
γηση της πρότασης δυσπιστίας, ότι υπάρχει φτωχοποίηση,
υπάρχει ανασφάλεια στην κοινωνία, έλλειµµα εµπιστοσύνης και
προφανώς, υπάρχει και υποχώρηση στο µείζον εθνικό θέµα.

Θα µιλήσω, λοιπόν, για φτωχοποίηση, ανασφάλεια και έλλειψη
εµπιστοσύνης στον τοµέα της υγείας.

Μέχρι το 2015, αγαπητοί συνάδελφοι, υπήρχε στη χώρα υγει-
ονοµική φτώχεια και τεράστια ανασφάλεια των ανθρώπων που
είχαν χάσει την ασφαλιστική τους ικανότητα την ώρα της αρρώ-
στιας.

Αυτή την κοινωνική βαρβαρότητα αυτή η Κυβέρνηση σε συν-
θήκες κρίσης, σε συνθήκες λιτότητας, σε συνθήκες ασφυκτικών
δηµοσιονοµικών περιορισµών, την έχει ανατρέψει σε πολύ µε-
γάλο βαθµό. Άλλαξε την ατζέντα. Πρόταξε το αίτηµα της καθο-
λικής κάλυψης των πολιτών χωρίς διακρίσεις, το αίτηµα της
στήριξης του δηµόσιου συστήµατος υγείας, της ηθικοποίησής
του, της προώθησης κρίσιµων µεταρρυθµίσεων.

Το προηγούµενο πολιτικό σχέδιο ήταν διάλυση της δηµόσιας
περίθαλψης, συρρίκνωση των δηµόσιων δοµών, µετακύλιση του
κόστους στον πολίτη, αποκλεισµός των ανασφάλιστων. Έχουµε,
λοιπόν, αλλαγή πολιτικού σχεδίου στο ίδιο µνηµονιακό περιβάλ-
λον. Και αυτό έχει παραγάγει µετρήσιµα αποτελέσµατα.

Σήµερα οι πολίτες, οι ανασφάλιστοι, που είναι ακόµα πάνω από
δύο εκατοµµύρια, απευθύνονται µε αξιοπρέπεια και µε ισοτιµία
στις δηµόσιες δοµές και έχουν την ίδια αντιµετώπιση µε τους
υπόλοιπους πολίτες. Αυτό είναι τεράστια αλλαγή, είναι τοµή στην
πολιτική υγείας στο κοινωνικό κράτος, στη χώρα και προφανώς
έχει αντιστρέψει αυτό το κλίµα φτωχοποίησης και ανασφάλειας
στο πεδίο της υγείας.

Είναι µια παρέµβαση που αναγνωρίζεται συνεχώς. Ο Παγκό-

σµιος Οργανισµός Υγείας συγχαίρει τη χώρα µας, που παρά την
κρίση και τη λιτότητα µπόρεσε να επενδύσει και όχι να περικόψει
πόρους. Περίπου 1,1 δισεκατοµµύριο ευρώ αθροιστικά είναι η
επιπλέον επένδυση σε λειτουργικές δαπάνες του συστήµατος
υγείας στα δύο µεσοπρόθεσµα προγράµµατα, από το 2015 µέχρι
το 2022. 

Πολύ σηµαντική αιµοδότηση του συστήµατος υγείας, πολύ µε-
γάλη ένεση ανθρώπινων και υλικών πόρων έχει γίνει αυτό τον
καιρό. Εξασφαλίσαµε και την επιβίωση του ΕΣΥ και φυσικά την
καθολική πρόσβαση των πολιτών. Δηµιουργήσαµε πραγµατικά
ένα πλαίσιο άρσης ανισοτήτων και επένδυσης στο θεµελιώδες
αίτηµα της ισότητας στην υγεία. Έχουµε αποκτήσει λοιπόν και
την αξιοπιστία και την εµπιστοσύνη όχι µόνο στο εξωτερικό.

Έχει ενισχυθεί το διεθνές κύρος της χώρας µας γενικότερα,
αλλά και λόγω της αξιοπρεπούς διαχείρισης του προσφυγικού
ζητήµατος Έχουµε αποκτήσει, λοιπόν, την αξιοπιστία και την εµ-
πιστοσύνη, όχι µόνο στο εξωτερικό αλλά και στο εσωτερικό. 

Έχουµε κερδίσει και την εµπιστοσύνη των ανθρώπων του Εθνι-
κού Συστήµατος Υγείας, που αντιλαµβάνονται τη µεγάλη προ-
σπάθεια που γίνεται. Βλέπουν τα θετικά βήµατα που έχουν γίνει
και είναι µετρήσιµα. Και κυρίως, ξέρουν πάρα πολύ καλά τι ση-
µαίνει λιγότερο κράτος στην υγεία, τι σηµαίνει σύµπραξη δηµό-
σιου και ιδιωτικού τοµέα, τι σηµαίνει αγορά και ανταγωνισµός,
αυτά δηλαδή που είναι υποτίθεται το εναλλακτικό σχέδιο της
Νέας Δηµοκρατίας στον τοµέα της υγείας. Ξέρουν πολύ καλά
πού θα οδηγήσει αυτό.

Νοµίζω ότι ειδικά στον τοµέα της υγείας, αλλά και σε όλα τα
κοινωνικά και κρίσιµα µέτωπα, η διάκριση Αριστεράς και Δεξιάς
είναι παρούσα και δεν θα µπορέσετε να την κρύψετε πίσω από
τους διαχωρισµούς πατριωτών και προδοτών, µειοδοτών.

Η διάκριση της Αριστεράς και της Δεξιάς είναι παρούσα,
αφορά το παρόν και το µέλλον της κοινωνίας, αφορά το παρόν
και το µέλλον του κόσµου της εργασίας, των συλλογικών αγα-
θών, της δίκαιης και βιώσιµης ανάπτυξης.

Εµείς, λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, βγάζουµε τη χώρα από
την κρίση, το µνηµόνιο και την επιτροπεία. Αναλαµβάνουµε την
ευθύνη να κλείσουµε κρίσιµα εθνικά µέτωπα. Και αυτό προφανώς
είναι µια κατ’ εξοχήν αντιλαϊκιστική γραµµή που είναι κόντρα στη
λογική της αποφυγής του πολιτικού κόστους και του γαντζώµα-
τος στην εξουσία, όπως µας κατηγορείτε.

Εµείς για πρώτη φορά υλοποιούµε σοβαρές µεταρρυθµίσεις,
παρ’ ότι εσείς παριστάνετε τους µεταρρυθµιστές. Εφαρµόζουµε
σοβαρές µεταρρυθµίσεις, προοδευτικές, µε κοινωνικό πρόσηµο,
και στον τοµέα της υγείας και παντού.

Ανοίγουµε µέτωπο µε τη διαφθορά και τη φαυλότητα. Εσείς,
δυστυχώς, επενδύετε στην καταστροφή, στην κοινωνική πόλωση
και αποδεικνύετε καθηµερινά πόσο πολιτικά ανεύθυνοι, λαϊκι-
στές, τυχοδιώκτες και τελικά αµετανόητοι είστε.

Να ξέρετε, όµως, ότι δεν θα τα καταφέρετε. Δεν θα διχάσετε
την κοινωνία. Δεν θα επιβάλλετε την αγριότητα και τη µισαλλο-
δοξία, ως πολιτικό κλίµα στη ώρα. Δεν θα µας επιστρέψετε στο
κλίµα της µετεµφυλιακής χωροφυλακίστικης Δεξιάς.

Ο συνετός, σοβαρός κόσµος της χώρας, οι άνθρωποι του µόχ-
θου, οι άνθρωποι της πραγµατικής οικονοµίας της αγοράς θέ-
λουν σταθερότητα, θέλουν ασφάλεια, θέλουν ευηµερία, θέλουν
ανάπτυξη και βλέπουν ότι όλα αυτά τίθενται σε αµφισβήτηση από
τον τρόπο µε τον οποίο χειρίζεστε όλα τα θέµατα. Γι’ αυτό και
θα σας γυρίσουν οριστικά την πλάτη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κύριο

Υπουργό. Τον λόγο έχει ο κ. Μπάρκας για επτά λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, το πρωί ακού-

γοντας τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να καταθέ-
τει την πρόταση µοµφής εναντίον της Κυβέρνησης, σκέφτηκα τι
πραγµατικά δεν καταλαβαίνει; Τι πραγµατικά δεν κατανοεί η ηγε-
σία της Νέας Δηµοκρατίας από ένα κείµενο το οποίο θα µπο-
ρούσε άνετα, εύκολα να αντιληφθεί ακόµη και ένα δεκάχρονο
παιδί.

Ποια ήταν η πραγµατική επιδίωξη της Νέας Δηµοκρατίας µε
την κατάθεση της πρότασης µοµφής; Τι ακριβώς κρύβεται πίσω
από αυτή την απονενοηµένη πράξη της; Τι θέλει να πετύχει; 
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Νοµίζω, λοιπόν, ότι είναι ξεκάθαρο, ότι είναι ο τελευταίος τρό-
πος να ανακόψει τον δρόµο της εξόδου της χώρας από τα µνη-
µόνια, το τέλος της κρίσης της χρηµατοπιστωτικής, της
κοινωνικής, της πολιτικής που η χώρα βιώνει τα οκτώ τελευταία
χρόνια.

Ενοχλεί την ηγεσία της Νέας Δηµοκρατίας ο ρόλος της Κυ-
βέρνησης και του ΣΥΡΙΖΑ, ως µια δύναµη που επιλύει προβλή-
µατα µε όρους αλληλεγγύης, συνεργασίας και προοπτικής.

Η ιστορική συγκυρία που βιώνει η χώρα µας να βγει από ότι
µνηµόνια και την επιτροπεία µε το κλείσιµο της τέταρτης αξιο-
λόγησης δεν µπορεί να τοποθετηθεί σε µέλλοντα χρόνο. Η δια-
φορετική οικονοµική και κοινωνική πολιτική που ασκήσαµε όλα
αυτά τα χρόνια οδηγεί σε έξοδο από την κρίση.

Το σχέδιό σας που µε µαεστρία, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας,
καταστρώσατε, την αριστερή παρένθεση, έπεσε µε κρότο στο
κενό. Δηλαδή το σχέδιο της Κυβέρνησης, που πέρασε από συµ-
πληγάδες πέτρες, αρχίζει να αποδίδει. Και είναι αυτό που σας
φοβίζει. Διότι σας ενοχλεί το κοινωνικό κράτος. Διότι σας αρέ-
σουν τα µνηµόνια. Ηχούν ακόµη στα αυτιά µας οι δηλώσεις στε-
λεχών σας όπως: «Εάν δεν υπήρχε το µνηµόνιο, θα έπρεπε να το
εφεύρουµε». «Μην το χρεώνετε στην τρόικα. Είναι δικό µου
αυτό» και άλλα τέτοια αφηγήµατα.

Αυτή η Κυβέρνηση, λοιπόν, δεν γύρισε το κεφάλι της στα σκυ-
λιά που γαύγιζαν κατά τη διάρκεια της διαδροµής, γιατί δεν θα
είχαµε πετύχει και δεν θα είχαµε φτάσει ποτέ στον προορισµό
µας που είναι η έξοδος από τα µνηµόνια.

Εµείς, όµως, δεν µείναµε µόνο σε αυτά. Αναλάβαµε την ευ-
θύνη και καταθέσαµε στον δηµόσιο διάλογο ένα αναπτυξιακό
πρόγραµµα, το οποίο µπορεί να µας πάει στην επόµενη ηµέρα
και να θωρακίσει τη χώρα µας, ώστε να µην βιώσουµε στο µέλλον
άλλες τέτοιου είδους κρίσεις, να θωρακίσουµε τις γενιές που έρ-
χονται οικονοµικά, κοινωνικά και πολιτικά. Εσείς, όµως, θέλετε
να παραµείνετε δεµένοι στο παρελθόν, γιατί αυτό σας βολεύει.
Αυτό σας επωάζει. Ζείτε σφιχταγκαλιασµένοι µε τους επιχειρη-
µατίες φίλους σας που τους ζητούσατε δάνεια και σας πετούσαν
κάποια κόκαλα.

Βεβαίως, πολλά ζητάτε. Σε πολλά αναφέρεστε, εκτός από τις
ευθύνες σας. Και οι ευθύνες σας είναι πάρα πολλές.

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, µε την πρόταση µοµ-
φής που καταθέσατε σπέρνετε ανέµους και θα θερίσετε θύελλες.
Με αυτή σας την πρόταση έχουµε και επίσηµα το τέλος του Κα-
ραµανλισµού στη Νέα Δηµοκρατία, ενός πολιτικού ρεύµατος που
µπορεί κανείς να του αποδώσει πολλά, καλά και άσχηµα. Πολι-
τικό τυχοδιωκτισµό, όµως, δεν µπορεί να του αποδώσει.

Η εθνική γραµµή για ένα ζήτηµα εθνικής πολιτικής, την οποία
υπηρέτησε και χάραξε η Νέα Δηµοκρατία άλλαξε. Δηλαδή από
το σύνθετη ονοµασία, erga omnes και συνταγµατική αναθεώ-
ρηση πήγατε στο καµµία λύση. Αυτή την γραµµή, τα τρία αυτά
σηµεία υπηρέτησε ο αείµνηστος Κωνσταντίνος Μητσοτάκης, η
κ. Ντόρα Μπακογιάννη αλλά και ο κ. Κώστας Καραµανλής. Τα
ηνία, όµως, του κόµµατος τα έχουν πάρει οι άλλοι. Και η γραµµή
αντικαταστάθηκε από τις θέσεις της Πολιτικής Άνοιξης του 1994
και του ΛΑΟΣ το 2008.

Δυστυχώς, για εσάς, αλλά ευτυχώς για τους Έλληνες στην
ηγεσία της χώρας βρίσκεται ένας ισχυρός, αποφασιστικός και
πολιτικά ώριµα πολιτικός και µια πολιτικά ώριµη πολιτική ηγεσία.
Ο Πρωθυπουργός Αλέξης Τσίπρας και η Κυβέρνηση ανέλαβαν
την ευθύνη να δώσουν λύση µια και διά παντός σε ένα κορυφαίο
ζήτηµα εξωτερικής πολιτικής, ένα ζήτηµα, το οποίο άλλοι το δη-
µιούργησαν.

Αναλαµβάνουµε, λοιπόν, την ευθύνη να λύσουµε τα προβλή-
µατα που η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ δηµιούργησαν. Ανα-
λαµβάνουµε την ευθύνη να ισχυροποιήσουµε τη γεωπολιτική
θέση της χώρας στον χώρο των Βαλκανίων. Δυστυχώς για την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση έχει στην ηγεσία της έναν ελλιποβαρή
Αρχηγό, ο οποίος είναι δέσµιος αυτών που τον έφεραν στην ηγε-
σία του κόµµατος και τον κάνουν ό,τι θέλουν.

Η πατριδοκαπηλία, λοιπόν, θα είναι το τελευταίο σας χαρτί. Ο
κ. Μητσοτάκης δεν δικαιούται να µη γνωρίζει. Οι Μακεδόνες δεν
έχουν την ανάγκη σας. Διότι οι Μακεδόνες θα σας γυρίσουν για
µία ακόµη φορά την πλάτη, γιατί µε τη στάση σας προκαλείτε

γέλιο.
Εµείς, λοιπόν, γράφουµε ιστορία χωρίς εσάς. Δηµιουργούµε

εκείνο το µέλλον για τις επόµενες γενιές χωρίς εσάς µε µια
ισχυρή χώρα, µε µια ισχυρή κοινωνία. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Μπάρκα.

Καλό θα ήταν να παραδειγµατιστείτε όλοι από την οικονοµία
στον χρόνο του.

Τον λόγο έχει ο κ. Μηταφίδης.
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι δεν θα ήταν υπερβολή, εάν

χαρακτήριζα την πρόταση δυσπιστίας ως την επιτοµή του εθνο-
λαϊκισµού.

Και το λέω αυτό, γιατί έχετε κάνει ένα επικίνδυνο µείγµα το
οποίο σε άλλες περιόδους προκάλεσε εθνικές καταστροφές,
παρά τις πατριωτικές κορώνες που εκφωνείτε απ’ αυτό το Βήµα
και όχι µόνο.

Το λέω αυτό, γιατί κάνετε µια επικίνδυνη ανάµειξη κοινωνικών
και οικονοµικών ζητηµάτων µε ένα κακοφορµισµένο πρόβληµα
εξωτερικής πολιτικής, για το οποίο έχετε όλη την ευθύνη για το
αδιέξοδο που έφτασε. Και λόγω της αλλαγής της ηγεσίας στη
γειτονική χώρα, η οποία ξεφορτώνεται αυτή τη Disneyland του
εθνικισµού που είχαν στήσει, και χάρη στο γεγονός ότι υπάρχει
µια Κυβέρνηση εδώ η οποία έχει διαφορετικές αρχές και δεν
υπηρετεί τον λαϊκισµό και τον εθνικισµό, µπορούµε να προχωρή-
σουµε σε µια συναινετική λύση.

Εγώ θα χαρακτήριζα τη συµφωνία αυτή ως ήττα του εθνικι-
σµού ένθεν κακείθεν των συνόρων. Ξέρω βέβαια ότι αυτό αφήνει
«ανέργους» πολλούς από τους εργολάβους του πατριωτισµού
σε αυτόν τον τόπο. Δεν τους έχει µείνει πια δουλειά, και τους κα-
ταλαβαίνω.

Το κακό, όµως, είναι ότι παθιάζετε τον κόσµο, τον ντοπάρετε,
κινδυνολογείτε, δηµιουργείτε ένα κλίµα εθνικής ταπείνωσης,
γιατί δεν σας έχει µείνει και τίποτα άλλο. Είναι η ιδεολογική φτώ-
χεια και ο εκφυλισµός µιας Δεξιάς, η οποία ξαναγυρίζει στις ρίζες
της. Αυτό είναι.

Και µάλιστα ορισµένοι από εδώ εκφωνείτε, σε εισαγγελικό
τόνο, για να µην πω µε ύφος στρατοδίκη, απειλές ότι περίπου το
Σάββατο θα µας περιµένει η ηµέρα της µεγάλης κρίσεως.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Δηλαδή;
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Δεν ξέρω. Εσείς θα µας το

πείτε το Σάββατο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Τι καταλαβαίνετε εσείς;
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Λέω ότι απειλείτε.
Θέλω, όµως, να µιλήσω για ένα ζήτηµα το οποίο εσείς το θε-

ωρείτε βέβαια ταµπού και µας εγκαλείτε γι’ αυτό, για το θέµα της
γλώσσας, γιατί πρέπει να τα θυµόµαστε αυτά. Κι επειδή εµείς
δεν είµαστε µε τη θεωρία -εάν συνοψίσω την άποψή σας- η «µη
λύση είναι η καλύτερη λύση», αυτό λέτε, να σας πω, λοιπόν, για
το «θέµα της µακεδονικής γλώσσας».

Ο «εθνικώς ορθός» γλωσσολόγος ο κ. Μπαµπινιώτης δέχεται
ως «ύστατη υποχώρηση» όπως λέει, την ύπαρξη σλαβοµακεδο-
νικής γλώσσας. Θέλω να σας θυµίσω ότι µετά τη Συνθήκη των
Σεβρών και σύµφωνα µε το Πρωτόκολλο της Γενεύης του 1924,
το ελληνικό κράτος ανέλαβε την υποχρέωση να συντάξει αλφα-
βητάρι για τους κατοίκους του ελληνικού κράτους οι οποίοι δεν
µιλούσαν την ελληνική γλώσσα. Εκδόθηκε µάλιστα από Έλληνες
φιλολόγους. Τυπώθηκε µε λατινικούς χαρακτήρες. Ήταν ο
Ιωσήφ Λαζάρου και ο Ιωάννης Παπαζαχαρίου. Και µάλιστα το πα-
ρουσίασε στην Κοινωνία των Εθνών ο Έλληνας επιτετραµµένος
Βασίλειος Δεδάµης στις 10 Νοεµβρίου 1925, λέγοντας τα εξής:
«Η µακεδονική γλώσσα είναι διαφορετική από τη βουλγαρική και
γι’ αυτό φτιάχτηκε αυτό το αλφαβητάρι της». 

Αυτή ήταν η επίσηµη θέση της ελληνικής κυβέρνησης. Το γε-
γονός, όµως, ότι ήταν γραµµένο µε λατινικούς χαρακτήρες προ-
κάλεσε την αντίδραση της τότε Βουλγαρίας και Σερβίας. Δεν
πρόλαβε να φτάσει στα σχολεία το βιβλίο αυτό. Κυβέρνηση Αν-
δρέα Μιχαλακόπουλου, ήταν τότε. Θα ήθελα να σας ρωτήσω,
µήπως να προτείνετε στον κ. Καµίνη να ξηλώσει το όνοµά του
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από τον δρόµο. Θα τον θεωρούσατε και αυτόν «εθνικό µει-
οδότη»;

Θέλω να σας πω ότι µε τη λογική αυτή που έχετε, λειτουργών-
τας ως τροχονόµοι της ιστορίας, θα έπρεπε να βάλετε απαγο-
ρευτικά σήµατα για να µην µιλιούνται τα διάφορα ιδιώµατα και
γλώσσες που υπάρχουν στον ελληνικό χώρο.

Είναι αυτό, όµως, αντίληψη ενός σύγχρονου κράτους που σέ-
βεται τις διεθνείς συνθήκες και συµβάσεις; Μήπως µε αυτόν τον
τρόπο δεν µαζεύετε «πυροµαχικά» για τους εθνικιστές που κυ-
κλοφορούν σε όλον τον κόσµο και εναντίον των συµπατριωτών
µας; Διότι ακούµε τα ίδια επιχειρήµατα και αλλού.

Δεν θέλετε, λοιπόν, να αναγνωρίσετε και να δεχθείτε αυτό που
έλεγε –και εδώ κλείνω- ο Διονύσιος Σολωµός, ότι το έθνος πρέπει
να θεωρεί εθνικό ό,τι είναι αληθινό. Εσείς δεν θέλετε να αναγνω-
ρίσετε αυτή την πραγµατικότητα, η οποία δεν διαµορφώθηκε,
φυσικά, µε ειρηνικό τρόπο. Τα πολύπαθα Βαλκάνια, όπως ξέρετε,
πέρασαν από τις µεγαλύτερες αναστατώσεις και εθνολογικές
ανακατατάξεις.

Δυστυχώς δεν κέρδισαν οι απόψεις του Ρήγα Φεραίου ούτε
ιδρύθηκε η Βαλκανική Σοσιαλιστική Οµοσπονδία, όπως επιδίωκε
στις ένδοξες µέρες του το εργατικό κίνηµα. Ηττήθηκε. Κέρδισε
ο εθνικισµός. Διαλύθηκε η ενιαία Γιουγκοσλαβία.

Αυτά δεν µπορείτε να τα αφαιρείτε από τη συζήτηση που γίνε-
ται εδώ και να εγκαλείτε την Κυβέρνηση µε όρους, όπως πολύ
σωστά είπαν πολλοί Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, µιας µπαγιάτικης
εθνικοφροσύνης, η οποία ευτυχώς πέθανε µαζί µε τη χούντα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Μηταφίδη και για την ακρίβεια του χρόνου. 
Ορίστε, κύριε Μανιάτη, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πόσοι

οµιλητές αποµένουν;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Μετά τον κ. Μανιάτη

είναι ο κ. Δήµας, ο κ. Ηγουµενίδης, ο κ. Γρέγος και ο κ. Σαρακιώ-
της. Έχω υπολογίσει ότι σε µισή ώρα περίπου θα έχουµε ολο-
κληρώσει. Εξαρτάται από τον κ. Μανιάτη. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.  
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, παρακολουθώ

όλο το απόγευµα άναυδος αρκετούς Βουλευτές και Υπουργούς
του ΣΥΡΙΖΑ να µιλούν για τη συµφωνία της ελληνικής Κυβέρνη-
σης -της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ- µε τα Σκόπια και ούτε ένας
Βουλευτής, ούτε ένας Υπουργός δεν έχει κάνει έστω µία ανα-
φορά σε έστω ένα άρθρο. Κανένας Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ δεν
µας είπε «στηρίζω τη συµφωνία, επειδή στο άρθρο τάδε, την πα-
ράγραφο τάδε διασφαλίζονται τα εθνικά δικαιώµατα ή τα εθνικά
δίκαια». Κανένας! 

Ξέρετε τι κάνουν οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ; Καταγγέλλουν το
ΠΑΣΟΚ, την Αντιπολίτευση και ταυτόχρονα, εξυµνούν τον Αν-
δρέα Παπανδρέου, τον Μητσοτάκη, τον Καραµανλή και όλα
αυτά, προκειµένου να δηµιουργηθεί µία αχλύς µυστηρίου, συνω-
µοσιολογίας, σκοπιµότητας, ακριβώς για να ξεφύγουν από την
ουσία του θέµατος.

Εγώ θα κάνω την εξαίρεση. Θα σας µιλήσω, κύριε Υπουργέ,
για το άρθρο 1 της συµφωνίας, για το άρθρο 8 της συµφωνίας
και για το άρθρο 13 της συµφωνίας. 

Έρχοµαι στο άρθρο 1, που είναι η κορύφωση του αλυτρωτι-
σµού των Σκοπίων. Πρόκειται για µια προβληµατική συµφωνία,
εξόχως ετεροβαρή σε βάρος της Ελλάδας, µία συµφωνία η
οποία αντιµετωπίζει κορυφαία θέµατα, το κορυφαίο θέµα των
διαφωνιών µας µε τα Σκόπια ως ένα περιττό βάρος. Έτσι το αν-
τιµετωπίζει η συµφωνία. Δεν το αντιµετωπίζει ως ένα κορυφαίο,
πατριωτικό, εθνικό θέµα, αλλά ως κάτι από το οποίο πρέπει το
συντοµότερο δυνατό να απαλλαγούµε, να απαλλαγεί η χώρα,
γιατί προφανώς έτσι επιτάσσουν οι εντολές του ΝΑΤΟ, των Αµε-
ρικάνων, ή δεν ξέρω ποιων άλλων. 

Θέλετε απόδειξη; Αναρωτηθείτε, συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ -στο
πατριωτικό σας αίσθηµα απευθύνοµαι- τι κερδίζει η Ελλάδα από
αυτή τη συµφωνία, συγκεκριµένα τι κερδίζει. Διότι, όσον αφορά
τα Σκόπια, µπορώ να σας πω εγώ τι κερδίζουν. Κερδίζουν, για
παράδειγµα, την ταυτότητά τους που την αναγνωρίζει για πρώτη
φορά η Ελλάδα. Οι άνθρωποι αποκαλούνται εφεξής από την Ελ-

λάδα «Μακεδόνες». Δεν είχε συµβεί αυτό µέχρι τώρα. 
Kαι κερδίζουν και ένα δεύτερο στοιχείο: τη γλώσσα τους. Η

Ελλάδα αναγνωρίζει ότι η γλώσσα αυτή είναι η µακεδονική. Kαι
υπάρχει και ένας µικρός αστερίσκος, µια υποσηµείωση που λέει
ότι αυτή η µακεδονική διάλεκτος είναι νοτιοσλαβική διάλεκτος.
Κανένας, δηλαδή, ποτέ, πουθενά ούτε την πρώτη ηµέρα που θα
υπογραφεί η συµφωνία δεν θα κάτσει να δει τον αστερίσκο. Θα
ξέρει ότι οι άνθρωποι αυτοί, οι γείτονές µας µιλούν τη µακεδο-
νική. Η γλώσσα µε την ταυτότητα είναι η ψυχή ενός έθνους, τα
συστατικά στοιχεία ενός έθνους. 

Δεύτερο στοιχείο: ο συγχρονισµός των ενεργειών. Δεν κατα-
λαβαίνω αυτή τη λογική της διαπραγµάτευσης. Δίνουµε πράσινο
φως για είσοδο στο ΝΑΤΟ, πράσινο φως για είσοδο στην Ευρω-
παϊκή Ένωση και έναντι αυτού παίρνουµε µια υποσχετική µελ-
λοντική ότι «θα», στο µέλλον, πιθανά µετά από δηµοψήφισµα στο
Σύνταγµα «θα» εφαρµοστούν κάποια πράγµατα. Δεν καταλα-
βαίνω γιατί δεν κάνει η ελληνική κυβέρνηση έναν συγχρονισµό
ενεργειών. Την ίδια µέρα που θα γίνει η προώθηση της αίτησης
για το ΝΑΤΟ και για την Ευρώπη, να έχει ολοκληρωθεί και η δια-
δικασία για την αλλαγή του Συντάγµατος ή το όποιο αποτέλεσµα
του δηµοψηφίσµατος.

Επίσης, στο ίδιο άρθρο -άρθρο 1- στην παράγραφο ε, για
ακούστε, συνάδελφοι, τι λέει: Οι κωδικοί της χώρας –και ξέρουµε
ότι ο κωδικός της Ελλάδας είναι το «GR» µε το οποίο είναι γνω-
στή η Ελλάδα σε όλο τον κόσµο- στις πινακίδες των αυτοκινήτων
θα αλλάξουν. Προφανώς καταλαβαίνετε γιατί. Γιατί οι Σκοπιανοί
κατεβαίνουν οι άνθρωποι όλα τα καλοκαίρια και κάνουν διακοπές
στην Πιερία και στη Χαλκιδική. Το ξέρουµε. Άρα θα ήταν αδια-
νόητο να έχουν τις ίδιες πινακίδες. Ελάτε, όµως, που σε όλα τα
άλλα, σε όλα τα προϊόντα που δεν τα βλέπουµε καθηµερινά
στους δρόµους, για όλες τις άλλες υπηρεσίες κ.λπ., το όνοµα,
θα παραµείνει µε το παλιό σύµβολο, όχι το καινούργιο. 

Στο ίδιο άρθρο, στο άρθρο 1 –και θέλω µία απάντηση, κύριε
Υπουργέ- στην παράγραφο α για το περίφηµο erga omnes, λέει:
Το όνοµα θα είναι «Βόρεια Μακεδονία» και θα χρησιµοποιείται
erga omnes, όπως προβλέπεται στην παρούσα συµφωνία. 

Κύριε Υπουργέ, η µικρή αυτή, αθώα φρασούλα, όπως προβλέ-
πεται στην παρούσα συµφωνία γιατί χρειάζεται; Σύµφωνα µε τις
δικές µου γνώσεις το «erga omnes», δηλαδή η χρήση έναντι οποι-
ουδήποτε στο εσωτερικό ή στο εξωτερικό τα λέει όλα. Αυτή η
φρασούλα εδώ ξέρετε τι µου λέει; Ότι υπάρχουν εξαιρέσεις από
το κανονικό «erga omnes» µέσα σε αυτή τη συµφωνία. 

Καταθέτω το άρθρο 1, που µόλις ανέφερα, για τον αλυτρωτι-
σµό.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Μανιάτης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Να καταθέσω και το άρθρο 8 της συµφωνίας που λέει ότι οι
δύο χώρες έχουν συµφωνήσει να φτιάξουν κοινές επιτροπές, για
να αναθεωρηθούν τα ιστορικά βιβλία στα σχολεία των δύο
χωρών. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Μανιάτης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εγώ δεν αισθάνοµαι ότι η πατρίδα µου έχει τάσεις αλυτρωτι-
σµού σε βάρος των Σκοπίων. Έχω αποδεχθεί, όµως, ότι προφα-
νώς θα συγκροτηθεί αυτή η επιτροπή και θα αναθεωρήσει τα
ιστορικά βιβλία και της Ελλάδας.

Και έρχοµαι στο τελευταίο και σηµαντικότερο, στο άρθρο 13.
Το καταθέτω για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Μανιάτης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, εδώ θέλω την απόλυτη προσοχή σας. Το
άρθρο 13, συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, λέει: Το δεύτερο συµβαλλό-
µενο µέρος -τα Σκόπια- είναι περίκλειστο κράτος. Ξέρετε τι ση-
µαίνει «περίκλειστο κράτος»; Σηµαίνει κράτος που δεν έχει
θάλασσα. Και τι λέει το άρθρο 13; Ότι για το κράτος αυτό θα κα-
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θοδηγούνται οι σχέσεις τους από τις σχετικές προβλέψεις της
Σύµβασης των Ηνωµένων Εθνών. Και τι λέει η Σύµβαση των Ηνω-
µένων Εθνών στο άρθρο 69 του δικαίου της θάλασσας, το οποίο
καταθέτω για τα Πρακτικά; 

Λέει ότι τα κράτη αυτή δικαιούνται να έχουν δικαιώµατα στην
ΑΟΖ, στην αποκλειστική οικονοµική ζώνη των κρατών µε τα οποία
συνορεύουν. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Μανιάτης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και εδώ πια έρχονται τα εθνικά, τα πατριωτικά ερωτήµατα, που
απαιτούν απαντήσεις. Ερώτηση πρώτη: Γιατί χρειάζεται αυτό το
άρθρο; Ποιος το επέβαλε; Γιατί το αποδέχθηκε η ελληνική
πλευρά; Τι κρύβεται από πίσω;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ολοκληρώστε, κύριε
Μανιάτη

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ερώτηση δεύτερη: Τα Σκόπια, συνάδελφοι της βόρειας Ελλά-

δας, εκτός από την Ελλάδα, που έχει θάλασσα, συνορεύουν και
µε την Αλβανία, που έχει θάλασσα, συνορεύουν και µε τη Βουλ-
γαρία, που έχει θάλασσα. Έχετε δει εσείς πουθενά σε συµφωνία
των Σκοπίων µε την Αλβανία και τη Βουλγαρία να προβλέπεται
υποχρέωση της Αλβανίας ή της Βουλγαρίας να εκχωρήσουν δι-
καιώµατα στην αποκλειστική οικονοµική ζώνη τους για τα Σκό-
πια;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Μανιάτη, έχετε
φτάσει στα εννέα λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Πριν µισή ώρα ο «πατέρας» της ελληνικής ΑΟΖ, ο καθηγητής

Καρυώτης, µου έστειλε ένα κείµενό του, ένα άρθρο και µου γρά-
φει το εξής, µε το οποίο συµφωνώ απόλυτα: «Είναι η πρώτη
φορά που παράκτιο κράτος δίνει δικαιώµατα χωρίς να έχουν ζη-
τηθεί τα δικαιώµατα αυτά. Δεν έχει ξαναγίνει αυτό στην υφήλιο».
Και καταθέτει δύο παραδείγµατα: «Ελβετία: Περίκλειστο κράτος.
Συνορεύει µε τη Γαλλία που έχει θάλασσα, µε την Ιταλία που έχει
θάλασσα, µε τη Γερµανία που έχει θάλασσα. Η Ελβετία δεν έχει
ζητήσει δικαιώµατα στην ΑΟΖ αυτών των χωρών».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Μανιάτη, έχετε
φτάσει στα δέκα λεπτά. Σας παρακαλώ πολύ!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: «Και η Αυστρία: Περίκλειστο κράτος η
Αυστρία. Συνορεύει µε την Ιταλία και µε τη Γερµανία. Ούτε η Αυ-
στρία έχει ζητήσει δικαιώµατα στην ΑΟΖ των γειτονικών χωρών».

Απαιτείται, λοιπόν, συνάδελφοι, εσείς που θα κληθείτε από την
Κυβέρνησή σας να στηρίξετε αυτή τη συµφωνία, να είστε τουλά-
χιστον εντάξει µε το πατριωτικό σας αίσθηµα. Πιστεύω πραγµα-
τικά ότι έχετε ακόµη έστω ελάχιστο χρόνο για να διορθώσετε
πολλά από τα κακώς κείµενα της συµφωνίας που έχουµε µπρο-
στά µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστώ, κύριε Μα-

νιάτη.
Ο συνάδελφος από τη Νέα Δηµοκρατία κ. Δήµας έχει τον λόγο

για επτά λεπτά.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ας ξεκαθαρίσουµε κάτι από την

αρχή, για να είµαστε όλοι συνεννοηµένοι. Η πρόταση µοµφής
που κατέθεσε η Νέα Δηµοκρατία κατά της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ
- Ανεξαρτήτων Ελλήνων είναι µια ψηφοφορία για το αν οι Βου-
λευτές όλων των κοµµάτων αποδέχονται ή όχι τη συµφωνία Τσί-
πρα - Ζάεφ. Είναι η εξουσιοδότηση στον κ. Τσίπρα να πάει ή να
µην πάει στις Πρέσπες να υπογράψει τη συµφωνία µε τον Ζάεφ.
Είναι, δηλαδή, µια ψηφοφορία «ναι ή όχι» στη συµφωνία για την
ονοµασία των Σκοπίων σε «Βόρεια Μακεδονία», παραδίδοντας
τη µακεδονική εθνότητα και γλώσσα και παίρνοντας ως ανταλ-
λάγµατα κάποιους αστερίσκους που µε το που θα στεγνώσει το
µελάνι της συµφωνίας, θα ξεχαστούν αµέσως και κάποιες αµφί-

βολες µελλοντικές αναθεωρήσεις του συντάγµατος της γείτο-
νος.

Έφτασε η στιγµή όπου κατά τη διάρκεια της ψηφοφορίας του
Σαββάτου οι Βουλευτές της Συµπολίτευσης και της Αντιπολίτευ-
σης έχουµε ραντεβού µε την ιστορία, τη µελλοντική ιστορία, για
τα αν αποδεχόµαστε ή όχι την ονοµασία «Βόρεια Μακεδονία» και
κατά πόσο συµφωνούµε να λέγονται «Μακεδόνες» οι γείτονές
µας και ότι µιλούν τη «µακεδονική γλώσσα».

Σε αυτό το ραντεβού, όµως, πρέπει να θυµάστε τη λαµπρή και
δοξασµένη ιστορία του τόπου µας και των προγόνων µας. Από
τον Φίλιππο, Βασιλιά της Μακεδονίας, που κατάφερε να ενώσει
τους Έλληνες και να προετοιµάσει την κατάκτηση της Περσίας,
που πραγµατοποίησε ο Μέγας Αλέξανδρος, µέχρι πολλούς αι-
ώνες αργότερα, τον πρωτεργάτη του Μακεδονικού Αγώνα,
Παύλο Μελά.

Συνεπώς ας αναλάβει ο καθένας την ευθύνη του όχι απέναντι
στο κόµµα του, αλλά απέναντι στην ιστορία. Διότι αν πάει και
υπογράψει τη συµφωνία στις Πρέσπες ο κ. Τσίπρας, δηµιουρ-
γούνται τετελεσµένα για τη χώρα, τα οποία πολύ δύσκολα θα
µπορούν να ανατραπούν στο µέλλον.

Εµείς στη Νέα Δηµοκρατία έχουµε πει απερίφραστα από την
πρώτη στιγµή ότι δεν θα διχάσουµε τους Έλληνες για να ενώ-
σουµε τους Σκοπιανούς. 

Θέλω, όµως, να αναδείξω την υποκρισία και τον οπουρτινισµό
κάποιων υποτιθέµενων πατριωτών. 

Σας διαβάζω µια δήλωση από το «µακρινό» 2014 που έκανε
στη Θεσσαλονίκη ο Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων: «Για
το όνοµα της Μακεδονίας, ενώπιον, λοιπόν, και θεού και λαού,
απαντώ στον Παναγιώτατο ότι οι Ανεξάρτητοι Έλληνες θα είµα-
στε η εγγύηση ώστε κανένας Σαµαράς, κανένας Βενιζέλος αλλά
και κανένας Τσίπρας να διαπραγµατευτεί το όνοµα της Μακεδο-
νίας. Η Μακεδονία είναι ελληνική και δεν δεχόµαστε ούτε γεω-
γραφικό προσδιορισµό. Είναι σαφές πλέον ότι ο ελληνικός λαός
απαιτεί εκλογές. Δεν µπορούν να παραδώσουν το όνοµα της Μα-
κεδονίας δίνοντας παράταση ζωής σε µια κυβέρνηση, η οποία
έχει δώσει εντολή στον κ. Νίµιτς τα Σκόπια να ονοµαστούν «Βό-
ρεια Μακεδονία». Ο ελληνικός λαός πλέον σύσσωµος πρέπει να
απαιτήσει εκλογές τώρα. Να φύγει η κυβέρνηση που παραδίδει
τα ιερά και τα όσια της πατρίδας, χωρίς καν να ρωτήσει τον ελ-
ληνικό λαό».

Καταθέτω στα Πρακτικά τη δήλωση του κ. Καµµένου.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρίστος Δήµας καταθέτει για

τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήταν ο Πρόεδρος των
Ανεξαρτήτων Ελλήνων, χωρίς υπουργική καρέκλα, το 2014. 

Αυτό που έχει ενδιαφέρον είναι πως έχει το θράσος να λέει:
«ενώπιον θεού και λαού είµαστε η εγγύηση ότι κανένας Τσίπρας
δεν θα διαπραγµατευτεί…» -όχι για να συµφωνήσει, όπως έχει
ήδη συµβεί- «…το όνοµα της Μακεδονίας». 

Λέει, όµως, και κάτι ακόµα. Λέει πως ο ελληνικός λαός σύσσω-
µος πρέπει να απαιτήσει εκλογές τώρα, να φύγει η κυβέρνηση
που παραδίδει τα ιερά και τα όσια της πατρίδας, χωρίς καν να
ρωτήσει τον ελληνικό λαό.

Στον Πρόεδρο των Ανεξαρτήτων Ελλήνων του 2014, χωρίς
υπουργική καρέκλα, απαντά, όµως, ο ίδιος ο Πρόεδρος των Ανε-
ξαρτήτων Ελλήνων του 2018 µε υπουργική καρέκλα, µόλις πριν
από λίγες ηµέρες, λέγοντας τα εξής: «Δεν συµφωνούµε και δεν
θα ψηφίσουµε τη συµφωνία µε τον όρο «Μακεδονία» για το σκο-
πιανό, αλλά θα παραµείνουµε στην Κυβέρνηση». Βέβαια, δήλωσε
πως στηρίζει την Κυβέρνηση, ότι εκλογές θα γίνουν το 2019 και
πως είναι σε άµεση συνεννόηση και σε στενή συνεργασία µε τον
Πρωθυπουργό».

Καταθέτω και αυτή τη δήλωση του κ. Καµµένου στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρίστος Δήµας καταθέτει για

τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το ερώτηµα είναι το εξής: Είναι σε άµεση συνεννόηση και σε
στενή συνεργασία και για το ζήτηµα της ονοµασίας των Σκοπίων
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ο κ. Καµµένος; Στο Υπουργικό Συµβούλιο, κύριε Σπίρτζη, συζη-
τήσατε το θέµα της ονοµασίας των Σκοπίων; 

Ο Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων µάς ανακοίνωσε πως
η συµφωνία δεν θα περάσει σε δηµοψήφισµα στη γείτονα και στη
Βουλή των Σκοπίων, άρα όλα είναι υπό έλεγχο. Δηλαδή, η «εγ-
γύηση ενώπιον θεού και λαού» ότι η επόµενη κυβέρνηση δεν θα
παραδώσει τον όρο «Μακεδονία», δεν ήταν για το τι θα πράξουν
οι Ανεξάρτητοι Έλληνες στο ελληνικό Κοινοβούλιο και εντός της
Κυβέρνησης, αλλά για το τι εικάζουν οι Ανεξάρτητοι Έλληνες ότι
θα συµβεί στο κοινοβούλιο των Σκοπίων.

Το ενδεχόµενο, όµως, να κάνουν οι Σκοπιανοί αυτά που περι-
γράφει η συµφωνία Τσίπρα - Ζάεφ και να δεσµεύσουν µε αυτόν
τον τρόπο την Ελλάδα µε αυτή τη διµερή συµφωνία, στην οποία
εµπλέκεται και το ΝΑΤΟ και η Ευρωπαϊκή Ένωση, το έχει σκε-
φτεί, ή τόσο ανεύθυνα λαµβάνει τόσο σηµαντικές αποφάσεις;

Δείτε, όµως, το µέγεθος της υποκρισίας του Προέδρου των
ΑΝΕΛ µε δήλωσή του λίγες ηµέρες πριν τις εκλογές του Ιανουα-
ρίου του 2015 στην Κοζάνη: «Λοιπόν, για να εξηγηθούµε από
εδώ, από τη Μακεδονία, επόµενη κυβέρνηση µε Ανεξάρτητους
Έλληνες δεν θα έχει κανένα σύνθετο του όρου «Μακεδονία» η
επόµενη ονοµασία των Σκοπίων. Και για να λέµε τα σύκα - σύκα
και στη σκάφη - σκάφη, όπως ρίξαµε την κυβέρνηση Σαµαρά -
Βενιζέλου, έτσι θα ρίξω και την επόµενη κυβέρνηση, αν πάνε να
πουλήσουν έστω και µια σπιθαµή ελληνικής γης και ελληνικού
δικαίου».

Καταθέτω τη δήλωση του κ. Καµµένου για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρίστος Δήµας καταθέτει για

τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τελικά, κατά τις δηλώσεις του ιδίου του Προέδρου των Ανε-
ξαρτήτων Ελλήνων, τα σύκα - σύκα και τη σκάφη - σκάφη δεν τα
λέει, διότι προτιµάει, κατά δήλωσή του, να παραµένει στην Κυ-
βέρνηση του κ. Τσίπρα. Τα ψέµατα του Προέδρου των Ανεξαρ-
τήτων Ελλήνων τρέχουν µε τόσο µεγάλη ταχύτητα, που θα
µπορούσαν να κερδίσουν το Γκραν Πρι στο Μονακό!

Και έστω ότι ο Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων δεν θέλει
να φύγει από την Κυβέρνηση, οι Βουλευτές των Ανεξαρτήτων Ελ-
λήνων πώς δέχονται να παραµείνουν σε αυτό το κόµµα; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω.
Πώς δέχονται να εξουσιοδοτήσουν µε την ψήφο τους τον κ.

Τσίπρα να πάει στις Πρέσπες, να υπογράψει τη συµφωνία για το
σκοπιανό; 

Κλείνοντας, προφανώς, όποιος ψηφίσει υπέρ της Κυβέρνησης,
στην πραγµατικότητα ψηφίζει υπέρ της συµφωνίας Τσίπρα -
Ζάεφ. Είναι µια κακή, προβληµατική αλλά και απαράδεκτη εθνική
υποχώρηση. 

Άρα φτάσαµε στο σηµείο, όπου δεν υπάρχουν πια δικαιολο-
γίες. Ας αναλάβει ο καθένας τις ευθύνες του απέναντι στην ιστο-
ρία, απέναντι στον εαυτό του και απέναντι στην πατρίδα µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Δήµα. 
Ο κ. Ηγουµενίδης έχει τον λόγο. 
Αποµένουν ο κ. Γρέγος και ο κ. Σαρακιώτης, για να ολοκληρώ-

σουµε.
Ορίστε, κύριε Ηγουµενίδη, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Παχιά λόγια και µεγάλα. «Να αναµετρηθούµε µε τη συνείδηση

µας», είπε η κ. Αντωνίου. 
Προσωπικά σαν Βουλευτής της Αριστεράς σε κάθε στιγµή της

κοινοβουλευτικής µου δραστηριότητας -έτσι το αντιλαµβάνοµαι,
δεν µπορώ να το αντιληφθώ διαφορετικά- αισθάνοµαι και αντι-
λαµβάνοµαι ότι αναµετρώµαι µε τη συνείδησή µου.

Γιατί η Νέα Δηµοκρατία κάνει πρόταση µοµφής εναντίον της
Κυβέρνησης; Ας προσπαθήσουµε να το προσεγγίσουµε. Βέβαια,
θα χρειαστεί µια προσπάθεια από εσάς, συνάδελφοι της Νέας
Δηµοκρατίας, από τη µικροπολιτική που ασκείτε να αφήσουµε
στην άκρη το µικρό και να κουβεντιάσουµε λίγο πολιτικά. 

Κακά τα ψέµατα, δύο γραµµές συγκρούονται για την έξοδο
από την κρίση. Η µια γραµµή είναι η πρόταση που έχετε εσείς,
που λέει ότι για να βγούµε από την κρίση χρειάζεται λιγότερο
κράτος, χρειάζονται λιγότερες δαπάνες του κράτους . Άρα µεί-
ωση µισθών. Δεν µας βγαίνει; Και µείωση συντάξεων. Δεν µας
βγαίνει; Και µείωση εργαζοµένων, απολύσεις και ανεργία. Δεν
µας βγαίνει; Και µείωση συνταξιούχων, αύξηση των ορίων για να
βγει κάποιος στη σύνταξη. Μείωση των δαπανών για τη δηµόσια
παιδεία. Μείωση των δαπανών για τη δηµόσια υγεία. Είναι η
γραµµή που ακολουθήσατε και εφαρµόσατε και την έζησε ο
λαός µας, που ουσιαστικά οδήγησε…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Όλα αυτά ήταν στο πολυνοµοσχέ-
διο που ψηφίσατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Κυριαζίδη, δεν
έχει ανέβει άνθρωπος στο Βήµα και να µην έχετε παρέµβει. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Είναι η ώρα πολύ βαριά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Κυριαζίδη, σας

παρακαλώ πάρα πολύ. Βοηθήστε λίγο να ολοκληρώσουµε.
Συνεχίστε, κύριε Ηγουµενίδη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Είναι η γραµµή που ακολουθή-

σατε και που χάσαµε το 25% του ΑΕΠ της χώρας. Και σε αυτή
τη ρηµαγµένη κοινωνία, που δηµιουργήσατε, βλέπατε µαγνήτη
επενδύσεων, άσχετο πως καµµία επένδυση δεν φέρατε στην Ελ-
λάδα. 

Απέναντι σε αυτό είναι η γραµµή που έχουµε εµείς, να βγούµε
από την κρίση µε την κοινωνία όρθια, η γραµµή που αντιµετωπίζει
και επιλύει τα προβλήµατα µε όρους κοινωνικής αλληλεγγύης,
αξιοπρέπειας, δικαιοσύνης, προοπτικής. Αυτό δεν το θέλετε.
Είναι θεµιτό. Και είναι απολύτως συνεπής µε τη θέση σας η πρό-
ταση µοµφής, έτσι όπως ξεκίνησε από τον Γενάρη του 2015, που
προσπαθήσατε να µας κάνετε αριστερή παρένθεση. Είναι ένας
λόγος θεµιτός και δεκτός. 

Για ποιον άλλο λόγο κάνει πρόταση µοµφής η Νέα Δηµοκρα-
τία; Λένε οι κακές γλώσσες -ειπώθηκε και σε κάποιες τοποθετή-
σεις, δεν άκουσα καµµία απάντηση να το διαψεύδει- ότι ορισµένα
στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας «δίνουν τα ρέστα τους» ή ενδε-
χοµένως και το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας στο σύνολό του
«δίνει τα ρέστα του», γιατί νιώθουν την καυτή ανάσα της δικαιο-
σύνης και την απαίτηση του λαού µας για απόδοση δικαιοσύνης
να τους αγκαλιάζει. Κοντός ψαλµός αλληλούια! Θα το δούµε. 

Ο τρίτος λόγος που η Νέα Δηµοκρατία κάνει πρόταση µοµφής,
είναι το θέµα των Σκοπίων, το θέµα των γειτόνων µας στον
Βορρά. 

Πρώτον, ο λαός µας, κύριοι συνάδελφοι, αλλά και η Αριστερά,
έχει µεγάλη εµπειρία. Έχει ζήσει τις καταστάσεις της πατριδο-
καπηλίας, έχει ζήσει αυτόν τον πλειστηριασµό του εθνικισµού,
έχει ζήσει τις κραυγές. Εν πάση περιπτώσει, είναι προφανές ότι
είναι µακριά από εµάς µια τέτοιου είδους αντιµετώπιση. 

Να ξεκαθαρίσω εδώ, πριν προχωρήσω παρακάτω, ότι όπως
δεν αµφισβητώ τον πατριωτισµό -και αναφέροµαι στους συνα-
δέλφους του δηµοκρατικού τόξου- έτσι δεν θα ανεχθώ από κα-
νέναν σας να ισχυρίζεται ότι είµαι λιγότερο πατριώτης από
αυτόν, δεν θα ανεχτώ από κανέναν σας να αµφισβητήσει τον πα-
τριωτισµό µου.

Πιστεύω, πάντως, ότι για την αντιµετώπιση του θέµατος χρει-
άζεται νηφαλιότητα και ψυχραιµία. Ένα το κρατούµενο.

Αρκετοί Υπουργοί και συνάδελφοι Βουλευτές ανέφεραν στις
οµιλίες τους τι έγινε, έκαναν ιστορική αναδροµή, αναφέρθηκαν
στα ντοκουµέντα που υπάρχουν, στο τι ονόµατα µπήκαν στη δια-
πραγµάτευση απ’ όλους τους µέχρι σήµερα διαπραγµατευτές.
Εγώ δεν θα να αναφερθώ σε αυτά.

Ακούστηκε και κάτι άλλο: Τόσα θέµατα έχετε ανοιχτά. Γιατί να
ανοίξουµε κι αυτό; Αφήστε το εκεί που βρίσκεται. 

Ο κ. Μητσοτάκης µέσα στις πολλές δηλώσεις που έκανε το τε-
λευταίο εξάµηνο και ανάµεσα σε διάφορες προτάσεις που έκανε,
πρότεινε να µην το λύσουµε τώρα, να λυθεί αργότερα.

Για να δούµε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πού βρί-
σκεται αυτό το θέµα: 

Πρώτον, εκατόν σαράντα χώρες, µεταξύ των οποίων οι ΗΠΑ,
η Ρωσία, η Κίνα και η Ινδία, τα 4/5 του πληθυσµού του πλανήτη,
τους λένε «Μακεδονία». Είναι έτσι ή όχι; «Δίνετε το όνοµα του
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λαού µας», είπε η συνάδελφος του ΠΑΣΟΚ. Δηλαδή, ποιο όνοµα
έχουν τώρα; Και είναι όλων των διαπραγµατευτών και όλων όσοι
συζητήσαν µέχρι σήµερα. Εγώ δεν στάθηκα στο τι έγινε, τι ονό-
µατα χρησιµοποίησαν και τι έπεσε στο τραπέζι. Με ποιο όνοµα συ-
ζητιούνται; 

Δεύτερον, έχουν σύνταγµα που µιλάει για αλυτρωτισµό και για
µειονότητες που έχουν στην Ελλάδα, που πρέπει να προστατεύ-
σουν; 

Τρίτον, ο στρατός τους, οι αξιωµατικοί τους πού εκπαιδεύονται; 
Τέταρτον, είναι χώρα που έχει αναγνωρίσει το ψευδοκράτος της

Κύπρου. 
Δεν µου λέτε, κύριοι συνάδελφοι, σας αρέσει όλη αυτή η εικόνα;
Λέµε ότι το πρόβληµα για τους Σκοπιανούς είναι ότι θέλουν να

µπουν σε διεθνείς οργανισµούς και αυτοί πιέζονται. Αλήθεια, το
ότι τα 4/5 του πλανήτη τους λέει «Μακεδονία», εσάς δεν σας πιέζει,
όταν έχει περάσει µια εικοσιπενταετία σε αυτή την κατάσταση;
Πόσα χρόνια πρέπει να περάσουν για να θεωρηθεί δεδικασµένο;

Αν θέλετε, αυτές τις εξελίξεις τελευταία µε τους βόρειους γεί-
τονες σε συνδυασµό και µε τα υπόλοιπα και τις εξελίξεις που
έχουµε σε σχέση µε την Αλβανία, το ότι έµπρακτα αµφισβητείται
το µουσουλµανικό τόξο στα δυτικά Βαλκάνια, το µετράτε καθόλου
ή όχι; Μήπως πιστεύετε ότι η επιθετικότητα της Τουρκίας έχει να
κάνει µόνο µε τον ορυκτό πλούτο της νότιας Κύπρου και της νό-
τιας Κρήτης;

Πιστεύω -για να ολοκληρώνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι- και
επειδή πολλά ακούστηκαν ότι αναµετριόµαστε µε την ιστορία
κ.λπ., να δούµε, πράγµατι, αν και ο ποιητής δεν το έγραψε για την
περίσταση, βλέποντας συνολικά την κατάσταση θα έλεγα ότι η
στάση στο θέµα ξεκαθαρίζει και ανάµεσα στους πολιτικούς, αλλά
και ανάµεσα στους πολιτικούς ηγέτες, αυτούς που πραγµατικά
γράφουν ιστορία από αυτούς που δηλοί, µοιραίοι και άβουλοι, αν-
τάµα προσµένουν ίσως κάποιο θαύµα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Ηγουµενίδη.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Κύριε
Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για µισό λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Επειδή

ο κ. Μανιάτης αναφέρθηκε σε κάποια πράγµατα, ας καθίσει να
διαβάσει την ενδιάµεση συµφωνία του 1995 γι’ αυτά που ανέφερε.
Είναι ακριβώς το ίδιο άρθρο. Δεν θέλω να επεκταθώ, διότι είναι
και περασµένη η ώρα. Ας καθίσει να διαβάσει την ενδιάµεση συµ-
φωνία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ο κ. Γρέγος έχει τον
λόγο.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μίλησαν πολλοί οµιλητές και πολλοί αγωνιστές της µνηµονια-

κής καρέκλας, οι γνωστοί βέβαια.
Περί πρότασης δυσπιστίας, λοιπόν: Από τις αρχές της δεκαε-

τίας του ’90 είχα τη χαρά και τη µεγάλη τιµή να είµαι ενταγµένος
στο Κίνηµα των Ελλήνων Εθνικιστών, τη Χρυσή Αυγή. Ήταν τότε
που οργανωµένα κατεβήκαµε στο συλλαλητήριο για τη Μακεδονία
µας, κρατώντας περήφανα στα χέρια µας τα λάβαρα, για να ενώ-
σουµε τη φωνή µας µε τους εκατοντάδες χιλιάδες Έλληνες που
είχαν κατακλύσει τη Θεσσαλονίκη, από άκρη σε άκρη. Δεν ήµα-
σταν πολλοί τότε, είχαµε όµως φλόγα στην καρδιά και πίστη στα
εθνικά ιδεώδη. 

Από τότε και µέχρι σήµερα, όµως, όλο και πιο πολλοί και το ίδιο
πάντα πιστοί βρεθήκαµε όπου χρειάστηκε, προκειµένου να δηλώ-
σουµε ότι δεν συζητάµε καν και δεν διαπραγµατευόµαστε το
όνοµα και την ιστορία της Μακεδονίας µας. Μέσα από τα έντυπά
µας, µε εκδηλώσεις, µε οµιλίες, µε παρεµβάσεις κάθε είδους, στε-
κόµασταν πάντα απέναντι σε κάθε προσπάθεια των ανθελλήνων
που είχαν ως στόχο την παραχάραξη της ιστορίας µας και την πα-
ράδοση και τον σφετερισµό του ονόµατος από το γειτονικό µόρ-
φωµα.

Το πρώτο φύλλο της εφηµερίδας µας είχε σαν εξώφυλλο τον
τίτλο «Κανένας συµβιβασµός για τη Μακεδονία µας». Από τότε και
µέχρι σήµερα έγιναν πολλά. Το πολιτικό σύστηµα της χώρας είχε

θέσει σε εφαρµογή το σχέδιο της προδοσίας. Το ξέραµε. Το λέ-
γαµε. Εξάλλου, το πολιτικό σύστηµα της χώρας είχε δώσει πολλά
δείγµατα σε θέµατα εξωτερικής πολιτικής. 

Λίγα χρόνια αργότερα, εξάλλου, έγινε και η προδοσία των Ιµίων
από την κυβέρνηση Σηµίτη.

Οι παραχωρήσεις και οι υποχωρήσεις συνεχίζονταν µε την αλ-
λαγή στην εξουσία είτε του ΠΑΣΟΚ είτε της Νέας Δηµοκρατίας
είτε του ΣΥΡΙΖΑ και πάντα στη λογική του ότι δεν διεκδικούµε τί-
ποτα. 

Και ήλθαµε σήµερα, µε την Κυβέρνηση-µόρφωµα ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ, να παραχωρούµε τα πάντα στους Σκοπιανούς, προκειµένου
-λένε- να έχουµε µια σταθερότητα στην περιοχή και σχέσεις καλής
γειτονίας. Φυσικά, αυτό είναι µια πρόφαση. Οι συριζαίοι, τυφλω-
µένοι από το ανθελληνικό τους µίσος, προσπαθούν να εκχωρή-
σουν όνοµα, εθνότητα, γλώσσα, εδάφη, ιστορία, πολιτισµό στους
Σκοπιανούς. Φυσικά παράνοµα, σε αντίθεση µε τη θέληση του ελ-
ληνικού λαού, που περιφρονούν αλλά και τρέµουν. Περιφρονούν
τη λαϊκή βούληση και τρέµουν τη λαϊκή οργή που ξεχειλίζει σε όλη
τη χώρα για όσα έχουν διαπράξει µέχρι τώρα και για όσα θέλουν
να διαπράξουν. 

Έτσι έµαθαν, εξάλλου, από νεολαίοι οι συριζαίοι και λοιποί ψευ-
τοαριστεροί στα νιάτα τους. Φιλελεύθεροι, βέβαια, όταν βολεύον-
ται, αλλά πάντα πιστοί διεθνιστές και απάτριδες. Όµως, τι να
περιµένεις από τη νεολαία του ΣΥΡΙΖΑ να λέει µέσα στο θολωµένο
από τις ουσίες µυαλό της; Γιατί είναι κατάντια και κίνδυνος να
πέσει ένας νέος σε τέτοια πολιτική παγίδα και να καταντήσει εγ-
γεγραµµένος σε νεολαία του ΣΥΡΙΖΑ. 

Και µιας που µιλάµε για νεολαία, γιατί εδώ ελλοχεύει ο τερά-
στιος κίνδυνος να µολυνθούν τα παιδιά µας από τις ιδέες του διε-
θνισµού και του πολυπολιτισµού, εδώ, λοιπόν, ως γονείς πρέπει
να ελέγξουµε τα βιβλία και τους εκπαιδευτικούς, αλλά κυρίως να
µιλήσουµε στα παιδιά µας, να τους καταδείξουµε τα κατάλληλα
ιστορικά βιβλία και να τους πούµε κυρίως ότι ποτέ, µα ποτέ τα Σκό-
πια και οι Σλάβοι δεν θα γίνουν Μακεδόνες, όσες πολιτικές συµ-
φωνίες και να κάνετε, είτε εσείς είτε οι ψευτοδεξιοί είτε οι
ανθέλληνες του Ποταµιού, οι οποίοι µε χαρά θα παίξουν τον ρόλο
του δήµιου σε αυτή την επαίσχυντη και προδοτική συµφωνία. 

Μου κάνει εντύπωση, µάλιστα, που γράφτηκαν και οµιλητές του
δήθεν συνταγµατικού τόξου. Για τη θέση των κοµµουνιστών τα
έχει καταγράψει η ιστορία µε κάθε λεπτοµέρεια. 

Ζούµε ιστορικές στιγµές. Η πατρίδα έχει πέσει στα νύχια αν-
θρώπων επικίνδυνων και ακραίων. Ίσως, αν ψάξουµε, κάποιοι από
αυτούς να έκαιγαν και ελληνικές σηµαίες πριν από µερικά χρόνια.
Κάποιοι, επίσης, υποστηρίζουν ανοιχτά και τροµοκράτες πολλές
φορές. 

Είχαµε προειδοποιήσει για το ποιόν αυτών των ανθρώπων. Και,
φυσικά, ο στόχος τους είναι η καταστροφή της πατρίδας. Μιας
πατρίδας χωρίς σύνορα. Μιας πατρίδας οικονοµικά εξαθλιωµένης.
Μιας πατρίδας πνιγµένης σε λαθροµετανάστες και κάθε λογής εγ-
κληµατίες. Μιας πατρίδας χωρίς πολιτισµό ήθη και έθιµα. Μιας πα-
τρίδας µε χαλαρά ήθη. Μιας πατρίδας χωρίς παρόν και µέλλον.
Μιας πατρίδας έρµαιο στις ορέξεις διεθνών τοκογλύφων. Μιας πα-
τρίδας γεµάτης µε απελπισµένους και καταρρακωµένους ηθικά
πολίτες, να εκλιπαρούν για ένα ψευτοεπίδοµα. 

Μιας πατρίδας που δεν θα έχει σύµβολά της το άστρο της Βερ-
γίνας, αλλά ένα άθλιο πανί στα χρώµατα του ουράνιου τόξου.
Μιας πατρίδας που το «η Ελλάδα ανήκει στους Έλληνες» είναι ρα-
τσιστικό και το εθνικό φρόνηµα διώκεται µε κάθε µέσο. Μιας πα-
τρίδας απάτριδων, καιροσκόπων και βολεψάκηδων. 

Κάποιοι τόλµησαν εδώ µέσα να πουν κατά καιρούς ότι ακολου-
θούµε τη Νέα Δηµοκρατία ή τον ΣΥΡΙΖΑ. Εµείς δεν µοιάζουµε µε
κανέναν. Εµείς δεν µολυνθήκαµε και δεν θα µολυνθούµε από το
σάπιο και διεφθαρµένο πολιτικό σύστηµα. Εµείς µεγαλώσαµε µε
τα ιδεώδη της αγάπης στην πατρίδα. Εµείς υπηρετήσαµε σε κάθε
γωνιά της Ελλάδας, στον Έβρο, στην Κύπρο, στα νησιά του Αι-
γαίου. Όπως έγραφε ένα έντυπό µας πολύ παλιά, έχουµε διπλω-
µένη τη στολή µας στο σπίτι µας και το φύλλο πορείας στο
συρτάρι και είµαστε έτοιµοι να υπερασπιστούµε την πατρίδα µας,
όποτε και όταν χρειαστεί, από εσωτερικούς και εξωτερικούς εχ-
θρούς. Ούτως ή άλλως, πολλοί από τους χρυσαυγίτες, που τολ-
µάτε και πιάνετε στο στόµα σας, είναι απόγονοι µακεδονοµάχων 
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και ηρώων σε όλες τις µάχες για την ελευθερία της πατρίδας.
Εµείς θα κρατήσουµε ψηλά τις σηµαίες, θα πάµε περήφανοι

στις πόλεις µας και θα είµαστε και στα συλλαλητήρια, όπου χρει-
αστεί. Εµείς µαζί µε τον ελληνικό λαό δεν θα αφήσουµε την πα-
τρίδα µας να χαθεί. Εσείς θα καταγραφείτε στην ιστορία µε τα πιο
µελανά γράµµατα. 

Κάτω τα χέρια από τη Μακεδονία µας. Η Κυβέρνηση πρέπει να
πέσει. Καµµιά ανοχή στους Βουλευτές που τη στηρίζουν.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Γρέγο και για την οικονοµία στον χρόνο.

Όπως λέµε σε καλά ελληνικά, last but not least, κύριε Σαρα-
κιώτη, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολου-

θούµε τις τελευταίες µέρες τις εξελίξεις γύρω από τις διαπραγ-
µατεύσεις µε την Πρώην Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία της
Μακεδονίας και την τελική συµφωνία που επετεύχθη και ειλικρινά
θέλω να πω το εξής προς τους συναδέλφους της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης: Ως εδώ. Επιτρέψτε επιτέλους σ’ αυτή τη χώρα, που
τόσο έχουν ταλαιπωρήσει οι αδέξιοι χειρισµοί σας -µεταξύ πολλών
άλλων και στα ζητήµατα της εξωτερικής πολιτικής- να ορθοποδή-
σει, να αποκτήσει εξωστρέφεια, να σταµατήσει να κοιτά το δέντρο
αντί του δάσους. 

Αντί να δώσετε εξηγήσεις και να αναλάβετε τις ιστορικές ευθύ-
νες του προβλήµατος που καθ’ ολοκληρίαν σας αναλογούν, έρχε-
στε και ασκείτε µια βαθύτατα διχαστική πολιτική, δηλητηριάζοντας
έτσι τον δηµόσιο διάλογο. Αντί να απολογηθείτε και να ασκήσετε
αυτοκριτική για τα πεπραγµένα σας, υιοθετείτε ύφος χιλίων καρ-
διναλίων και νουθετείτε. Ποιους άραγε; Την Κυβέρνηση, η οποία
τόλµησε και δεν µετακύλισε τις ευθύνες της στους επόµενους
αδιαφορώντας για το εθνικό συµφέρον; 

Η ιστορία επαναλαµβάνεται ως φάρσα και έρχεται σήµερα ο κ.
Σαµαράς, το πολιτικό τέκνο, όπως ο ίδιος διατείνεται, του αείµνη-
στου Ευάγγελου Αβέρωφ, να συνεχίσει την ένδοξη πολιτική του
καριέρα ως άλλος Γκρουέφσκι της Ελλάδος. Συγχαρητήρια, λοι-
πόν. Και εις ανώτερα! 

Ηγέτες απ’ όλον τον κόσµο και δηµοσιογραφικά πρακτορεία δί-
νουν συγχαρητήρια για την επιτευχθείσα συµφωνία και µόνο η
Νέα Δηµοκρατία των κυρίων Σαµαρά και Γεωργιάδη ευθυγραµµί-
ζεται µε την ακροδεξιά αντιπολίτευση της γειτονικής χώρας, η
οποία υποστηρίζει ότι «µας τα πήρε όλα η Ελλάδα». Σας θυµίζει
κάτι η φρασεολογία; Αλλάξτε απλά το όνοµα της χώρας και το
προσωπείο του πολιτικού αριβίστα είναι το ίδιο. 

Ας µε συγχωρέσει ο κ. Μητσοτάκης, αλλά επέλεξα να απευ-
θυνθώ στην πραγµατική ηγεσία του κόµµατός του. Εξάλλου, είναι
φανερό ότι ο ίδιος δεν διαφωνεί µε τη συγκεκριµένη ρητορική.

Μιλώντας, λοιπόν, περί πολιτικής συγγένειας Αβέρωφ - Σαµαρά,
αξίζει να θυµηθούµε τι έλεγε ο αείµνηστος Πρόεδρος της Νέας
Δηµοκρατίας εν έτει 1959: «Η µακεδονική γλώσσα οµιλείται εις τα
Σκόπια και έχει γραµµατική και συντακτικό». Την πολιτική συγγέ-
νεια επιβεβαιώνει ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης το 1991 από το
Βήµα της Βουλής αναφέροντας: «Στο συµβούλιο των Υπουργών
Εξωτερικών ο κ. Σαµαράς είχε δεχθεί κατά τη συζήτηση του Κα-
νονισµού να αναφερθεί η δηµοκρατία αυτή µε σκέτο το όνοµα
«Μακεδονία»». 

Ιστορική η αναλγησία, διαχρονικά τα λάθη, αλλά και φοβερός ο
σηµερινός φαρισαϊσµός. Αυτή είναι η παρακαταθήκη του «αχρη-
στότερου Υπουργού Εξωτερικών από καταβολής του ελληνικού
κράτους», όπως αποκαλούσε τον κ. Σαµαρά ο νυν Αντιπρόεδρός
σας κ. Γεωργιάδης. 

Αυτή την παρακαταθήκη κληθήκαµε να διαχειριστούµε, γιατί η

κριτική επί της συµφωνίας θα µπορούσε να είναι εύλογη αν αυτή
ερχόταν εν έτει 1992, 1993 ή και λίγο αργότερα. Δεν είναι, όµως,
βάσιµη εν έτει 2018, όταν έχουν προηγηθεί κυβιστήσεις επί κυβι-
στήσεων, παλινωδίες επί παλινωδιών από τις -κατά τα λοιπά- εθνο-
σωτήριες κυβερνήσεις σας. 

Είκοσι πέντε χαµένα χρόνια απραξίας και αναβλητικότητας, τα
οποία απλά µετέθεταν το πρόβληµα εις βάρος του εθνικού µας
συµφέροντος. Πρόκειται για τέτοια ιδεολογική και πολιτική παρα-
ζάλη, που φτάσατε να έχετε Αντιπρόεδρο τον άνθρωπο που το
2007 ανέφερε τα εξής: «Αυτή η απίστευτη υποχώρηση, για να µη
χρησιµοποιήσω µια πιο βαριά έκφραση, αυτή η απίστευτη κωλο-
τούµπα του Μακεδόνα -τροµάρα του- Πρωθυπουργού, του Κώστα
Καραµανλή, ο οποίος µπαίνει στην ιστορία ως ο άνθρωπος, ως ο
Πρωθυπουργός που ξεπούλησε τη Μακεδονία. Αυτή είναι η πραγ-
µατικότητα».

Σήµερα, συµπαρατάσσεστε µε όσους εξύβριζαν τον Κωνσταν-
τίνο Μητσοτάκη, αποκαλούσαν προδότες τον Κώστα Καραµανλή
και τη Ντόρα Μπακογιάννη, η οποία παραδεχόταν το 2008 ότι θα
ήταν αποδεκτό ένα όνοµα, όπως «Άνω Μακεδονία» ή «Νέα Μακε-
δονία». Έχετε κάνει τις επιλογές σας. Προτιµάτε να µετατρέψετε
ένα ιστορικό κόµµα, όπως η Νέα Δηµοκρατία, σε δεκανίκι της
ακροδεξιάς, σε έναν µεγάλο Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό. Προτι-
µάτε να διαφυλάξετε τις πολιτικές καριέρες, οι οποίες χτίστηκαν
επί του µακεδονικού, καθώς πράγµατι τι θα απογίνουν αυτές
χωρίς βαρβάρους;

Μετά την επίδειξη µνηµειώδους πολιτικής ανευθυνότητας, έρ-
χεστε και καταθέτετε πρόταση δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης
επικαλούµενοι τα πατριωτικά σας αντανακλαστικά, κατά το δο-
κούν, πιστοί στην παράδοση του Ιωάννη Κωλέττη, των µεγαλόστο-
µων διακηρύξεων αλλά και της ταυτόχρονης υπονόµευσης κάθε
προσπάθειας διαφυγής της χώρας από τη µιζέρια και την εσω-
στρέφεια. 

«Είναι απαράδεκτη η υποκρισία εν ονόµατι της εθνικής υπερη-
φάνειας και της εθνικής αδιαλλαξίας να δεχόµαστε να µείνει αυτό
το κράτος µε το όνοµα «Μακεδονία» και να µη δεχόµαστε ένα σύν-
θετο όνοµα». Τα λόγια αυτά ανήκουν στον Κωνσταντίνο Μητσο-
τάκη, στο όχι και τόσο µακρινό 1994.

Καλώ τους πάντες να αναλάβουν τις ευθύνες που εκπορεύονται
από τα ιστορικά τους, αν µη τι άλλο, λάθη και να σταµατήσουν να
δηλητηριάζουν την ελληνική κοινωνία µε έναν, όπως τον ονόµαζε
ο Παναγιώτης Κονδύλης, νευρωτικό εθνικισµό, ο οποίος είναι εν
τέλει εθνικά επιζήµιος και βαθιά ενάντιος σε κάθε πραγµατική έν-
νοια ελληνικότητας.

Οφείλουµε να αντικρίσουµε το γεωπολιτικό µας περιβάλλον µε
αυτοπεποίθηση και ταυτόχρονη προσήλωση στην εξισορρόπηση
αναδυόµενων απειλών και να γυρίσουµε την πλάτη µας στη µικρό-
νοια και στον φόβο άνευ λόγου και αιτίας.

Καλό σας βράδυ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Σαρακιώτη και για την οικονοµία του χρόνου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 1.53’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα Παρα-
σκευή 15 Ιουνίου 2018 και ώρα 9.30’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος: συνέχιση της συζήτησης επί της προτάσεως δυσπιστίας
κατά της Κυβέρνησης, που υπέβαλαν ο Αρχηγός της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριάκος Μητσοτάκης και εβδοµήντα πέντε
Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής του Οµάδας, σύµφωνα µε τα
άρθρα 84 του Συντάγµατος και 142 του Κανονισµού της Βουλής.
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